
Dette værk er downloadet fra Danskernes Historie Online

Danskernes Historie Online er Danmarks største digitaliserings
projekt af litteratur inden for emner som personalhistorie, 
lokalhistorie og slægtsforskning. Biblioteket hører under den 
almennyttige forening Danske Slægtsforskere. Vi bevarer vores 
fælles kulturarv, digitaliserer den og stiller den til rådighed for alle 
interesserede.

Støt vores arbejde - Bliv sponsor
Som sponsor i biblioteket opnår du en række fordele. Læs mere om 
fordele og sponsorat her: https://slaegtsbibliotek.dk/sponsorat

Ophavsret
Biblioteket indeholder værker både med og uden ophavsret. For 
værker, som er omfattet af ophavsret, må PDF-filen kun benyttes til 
personligt brug.

Links
Slægtsforskernes Bibliotek: https://slaegtsbibliotek.dk
Danske Slægtsforskere: https://slaegt.dk

https://slaegtsbibliotek.dk/sponsorat
https://slaegtsbibliotek.dk
https://slaegt.dk


DEN ALMINDELIGE 
DANSKE LÆGEFORENING 

1857 — 1932



DEN ALMINDELIGEDANSKE LÆGEFORENING
1857-1932

VED

V. CHRISTOPHERSEN

KØBENHAVN
FR. BAGGES KGL. HOFBOGTRYKKERI

MCMXXXI I



FORORD

Da Den aim. danske Lægeforening havde bestaaet i 50 Aar, 
indeholdt Ugeskrift for Læger (1907, Nr. 34) en af Foreningens 

daværende Formand, Stabslæge Sophus Meyer, udarbejdet kort
fattet Fremstilling af Foreningens Tilblivelse, Udvikling og Virk
somhed i de da forløbne Aar, ledsaget af en Oversigt over Forhand
lingsemner paa de indtil 1905 afholdte 6 Provinsiallægemøder og 
28 almindelige Lægemøder.

Den Oversigt over Foreningens Historie i samtlige nu forløbne 
75 Aar, som jeg har udarbejdet efter Hovedbestyrelsens Opfordring, 
og som her forelægges i Bogform, bygger for den første Periodes 
Vedkommende for en væsentlig Del paa S. Meyers ovennævnte 
Artikel. Da det imidlertid har været ønsket ved denne Lejlighed 
at faa en mere udførlig Fremstilling af Lægeforeningens Liv og 
Virksomhed gennem alle de 75 Aar, har det været nødvendigt ogsaa 
for de første 50 Aar, ligesom naturligvis for Tiden efter 1907, at 
samle Oplysningerne fra Lægeforeningens Arkiv, Bestyrelsesproto
koller m. m., fra Ugeskriftets Spalter, fra Sundhedsstyrelsens Arkiv, 
og hvor de iøvrigt har været at finde.

Til Indledningskapitlet om Lægesammenslutninger forud for 
D. a. d. L.S1) Tilblivelse er Oplysningerne delvis hentet fra J. W. S. 
Johnssons Festskrift ved Medicinsk Selskabs 150 Aars Jubilæum.

Et særligt Afsnit sidst i Bogen er helliget Kredsforeningerne, idet 
jeg har ment, at D.a.d. L.’s Historie burde omfatte ogsaa en kort 
Omtale af de enkelte Kredsforeningers Tilblivelse, Udvikling og 
Tilknytning til Hovedforeningen. Til dette Afsnit har jeg modtaget 
værdifulde Oplysninger gennem Bestyrelserne for de enkelte Kreds
foreninger.

9 Af Pladshensyn betegnes »Den aim. danske Lægeforening« her i Bogen som Regel 
ved D. a. d. L., »Lægeforeningen« ved Lgf., »Hovedbestyrelsen« ved HB, »Ugeskrift 
for Læger« ved U. f. L. og »Foreningen af yngre Læger« ved F. a. y. L. De øvrige i 
Bogen anvendte Forkortelser behøver næppe Forklaring.



Naturligvis har jeg ved Bogens Udarbejdelse ogsaa haft Nytte af 
det personlige Kendskab til Forhold og Begivenheder, som jeg har 
erhvervet gennem min ayaarige Virksomhed som Embedsmand i 
Lægeforeningen, og hvori jeg ser'Grunden til, at Opgaven er betroet 
til mig fremfor til andre, der er mere vante til at beskæftige sig med 
Historieskrivning.

Den største Vanskelighed ved Fremstillingen har ligget i Begræns
ning af det righoldige Materiale for at undgaa, at Bogen blev ufor
holdsmæssig stor. Hvad der skulde tages med, og hvad udelades, 
maatte ofte bero paa et personligt Skøn, og jeg er naturligvis klar 
over, at én vil finde, der er medtaget Ting, som uden Skade kunde 
være udeladt, en anden, at Bogen savner Oplysninger, som netop 
han søger deri. Unøjagtigheder vil sikkert ogsaa kunne paavises.

Alt i alt haaber jeg dog, at Bogen, trods dens Mangler, kan være 
til nogen Glæde for de Kolleger, der interesserer sig for vor gamle 
Forening og det Arbejde, der af denne er udført til Gavn for Læge
standen og Samfundet, ligesom at den kan være til Nytte for den, 
der om 25 Aar, naar Seklet rundes, skal være Lægeforeningens 
Historieskriver.

At være Morskabslæsning i egentlig Forstand, gør Bogen ikke 
Fordring paa. I saa Fald maatte den være skrevet af en smidigere 
Pen end min.

Jeg skylder Tak til Hr. Kontorchef Nielsen i Sundhedsstyrelsen 
for Udlaan af forskellige Arkivalia, til de Kolleger indenfor de for
skellige Kredsforeninger, som har indsamlet og tilsendt mig Materiale 
til Afsnittet om Kredsforeningerne, samt til de flinke Damer paa 
Lægeforeningens Kontor for Hjælp med Udarbejdelse og Afskrivning 
af Navnefortegnelser m. m.

Juli 193a. V. Christophersen.
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INDLEDNING
ÆLDRE LÆGESAMMENSLUTNINGER

De første danske Lægesammenslutninger1), Det københavnske 
medicinske Selskab saavelsom det senere stiftede Selskab Phi- 

liatrien, havde vel væsentlig videnskabelige Formaal; men, da der 
endnu ikke eksisterede nogen Organisation, der kunde give Udtryk 
for den samlede danske Lægestands Ønsker og Meninger, kom de 
ganske naturligt ogsaa til at beskæftige sig med ikke blot social
medicinske Spørgsmaal, men lejlighedsvis tillige med Spørgsmaal 
af rent faglig og kollegial Natur. En kort Omtale af de to Selskaber 
og deres herhenhørende Virksomhed vil da formentlig være paa 
sin Plads.

DET KØBENHAVNSKE MEDICINSKE SELSKAB2), 
som stiftedes 1772, var ved sin Start et eksklusivt Selskab, der med 
enkelte Undtagelser som ordinære Medlemmer kun optog Doctores 
medicinæ fra Kbhvn.s Universitet, der var bosiddende i Kbhvn. 
Begrænsningen i Adgang til Optagelse maa ses i Belysning af, at i 
1772 endnu den gamle Forordning var i Kraft, hvorefter i Virkelig
heden kun Dr .s. med. havde Ret til at udøve almindelig Lægepraksis, 
en Forordning, som vel ikke overholdtes strængt, men reelt først 
bortfaldt ved Universitetsfundatsen af 7. Maj 1788, der indførte 
Embedseksaminer ved Universitetets Fakulteter og gav enhver, der 
havde bestaaet den medicinske Eksamen, fri Praksisret. Eksklusivite-

*) Her bortses fra »Det kirurgiske Privatselskab«, »Societas exercitatoria medica« 
og »Societas disputatoria medica«, der næppe kan kaldes Lægesammenslutninger i 
egentlig Forstand.

a) De her gengivne Meddelelser om »Det københavnske medie. Selskab« og »Philia- 
trien« bygger væsentlig paa Oplysninger, hentede fra I. W. S. Johnssons Festskrift ved 
Med. Selskabs 150 Aars Jubilæum 1922.
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ten med Hensyn til Optagelse i Det kbhvnske medic. Selskab (som i 
1782 søgte og fik Tilladelse til at bære Navnet »Det kongelige medi
cinske Selskab«) opretholdtes dog lige til 1872, da Selskabet sammen- 
smeltedes med »Philiatrien« til »Det medicinske Selskab i Kbhvn«, 
der gav Adgang for enhver dansk Læge til at blive Medlem.

Det gamle kbhvnske med. Selskabs Formaal var fra først af — 
som det udtrykkes i Selskabets første Love:

»alene at være til indbyrdes Opmuntring og fælles Bestræbelse til Læge
videnskabens Forbedring og didhørende Kundskabers Udbredelse til Fædre
landets Gavn og Ære»,

en Opgave, der søgtes løst ved, at Medlemmerne forpligtedes til at 
indsende til Selskabet Afhandlinger over selvvalgte Emner, som op
læstes paa Møderne og gjordes til Genstand for Diskussion og 
Kritik, for derpaa — eventuelt i ændret Form — at trykkes til 
Indlemmelse i Selskabets Samlinger eller til Offentliggørelse.

Afhandlingerne og Selskabets Møde-Forhandlinger drejede sig i 
den første Tid — som Stifteren I. C. Tode et Sted udtaler — kun 
om »praktisk Medicin, ikke om Teori«. I 1802 vedtoges imidlertid en 
Lovændring, gaaende ud paa,

»at de herefter udarbejdede Afhandlinger ikke alene skulde have praktiske 
Iagttagelser til Formaal, men ogsaa andre til Oplysninger i Lægevidenskaben 
tjenende«,

sigtende til, at Selskabet i Fremtiden i forøget Grad skulde varetage 
Lægevidenskabens Fremskridt.

I en senere Periode traadte Selskabet i nærmere Forbindelse med 
Offentligheden og beskæftigede sig foruden med rent videnskabelige 
ogsaa med Spørgsmaal af almindelig samfundsmæssig Betydning, 
som Epidemibekæmpelse, Sygeligheds- og Mortalitetsstatistik, Apo
tekerordningen, Jordemodervæsenet, Hospitalsvæsenet, Kvaksalveri- 
spørgsmaalet og de aim. hygiejniske Forhold. Selskabet retter gen
tagne Gange Henvendelser til Myndighederne angaaende saadanne 
Spørgsmaal, ligesom Sundhedskollegiet jævnlig rekurrerer til Sel
skabets Drøftelser og Undersøgelser paa disse Omraader. Ogsaa 
Spørgsmaal af rent faglig og kollegial Natur — som Besættelsen af 
Reservelægestillinger ved de civile Hospitaler — drøftedes, og i et 
Foredrag, som Overlæge Brandes i 1868 holdt om Lægekunstens 
Stilling i Øjeblikket, fremsatte han til Slut — under Omtalen af
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Homøopati og Kvaksalveri — en Anbefaling for Oprettelse af Syge
kasser for at skaffe Landbefolkningen Adgang til billig Lægehjælp.

PHILIATRIEN
stiftedes 6. Maj 1829 af en lille Kreds af unge Læger. Grundlaget for 
dette Selskabs Dannelse maa søges i Misfornøjelsen med Under
visningsforholdene ved Universitetet og den stadig bestaaende Ad
skillelse mellem Medicinere og Kirurger (den forenede medicinsk
kirurgiske Eksamen gennemførtes først 1838), som stillede de to 
Kategorier af Læger i et vanskeligt Forhold indbyrdes og overfor 
Publikum. Hertil kom Misnøje med Det kgl. medicinske Selskabs 
»forbenede eksklusive Konstitution« og dets formentlige Mangel paa 
Interesse for »Tiden, dens Omvekslinger og Fordringer«, hvorfor der 
tiltrængtes en ny Lægesammenslutning, der »bar Tidens Stempel: 
en Kræfternes Forening og Samvirken til Kræfternes Forædling og 
Frugtbargørelse«, som det udtrykkes i det første af de af Philiatrien 
udsendte Skrifter. Det nye Selskab blev dog i sin Start for saavidt 
ogsaa eksklusivt, som »akademiske Lærere og Embedsmænd« nægte
des Adgang til Optagelse. Selskabet, der i øvrigt optog baade me
dicinske Kandidater og Chirurgi, skulde, efter det paa Stiftelses
mødet fremsatte Program, være en fri Diskussionsklub, hvor man i 
ugentlige Møder

»meddelte hinanden, hvad der forberedtes eller gjordes for Lægevidenskaben 
og Lægerne, hvilke Sygdomme der herskede, mærkelige Sygehistorier og Døds
fald, hvilke Midler der særlig anvendtes af en eller anden Læge, og endelig 
Skildringer af og Dom over enkelte Lægers Moralitet og Duelighed og enkelte 
Begivenheder, som karakteriserede forskellige Lægers Personlighed.«

At man saaledes vilde gøre Selskabet til en Slags »Kollegial Dom
stol«, skyldtes formentlig, at der i Dagspressen gentagende var frem
kommet Artikler om Lægeforholdene, der havde været egnet til at 
nedbryde Agtelsen for Lægestanden.

Medens Medlemstallet i de første Aar kun var ringe — og til med 
lovmæssig begrænset til 20 — steg det senere, efter at den lovmæssige 
Begrænsning var strøget, og Bestemmelsen om Udelukkelse af akade
miske Lærere ikke mere haandhævedes saa strængt, til 50 — en Tid 
endda til 70. Selskabet udfoldede gennem Aarene en livlig viden
skabelig Virksomhed med Diskussionsmøder, Udgivelse af Afhand- 
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linger og Udsættelse af Prisspørgsmaal. Men ogsaa andre Spørgsmaal 
blev taget op. Navnlig førte Selskabet en fortsat Kamp for det straks 
rejste Krav om Sammenslutning af den medicinske og kirurgiske 
Undervisning og har sikkert sin Del af Æren for, at denne omsider 
gennemførtes. Ogsaa Sager af almindelig social Betydning tog man 
sig af: Sindssygevæsenets Omordning, Apotekervæsenet, Ædruelig- 
hedsspørgsmaalet m. m. og man fremsatte sine Anskuelser i Re
solutioner og Forslag, der indsendtes til Myndighederne. Endelig 
beskæftigede Selskabet sig gentagne Gange med rent kollegiale 
Spørgsmaal. Der fremsattes Krav om Avertering af ledige Læge
embeder og Besættelse af disse gennem Konkurrence, der ankedes 
over, at Lægers Helbredsattester til Statsanstalten for Livsforsikring 
blev underkendt af Anstaltens Tillidslæge, og man udtalte sin Mis
billigelse af, at Kbhvn.s Kommunalbestyrelse vilde lønne nyoprettede 
Distriktslægeembeder i Forstæderne urimeligt lavt, hvorhos man 
opfordrede Kollegerne til ikke at søge Stillingerne. I Foraaret i860 
drøftede man endda, hvorvidt Philiatrien skulde tage Initiativet til 
at organisere Københavns Læger som en Kredsforening under Den 
aim. danske Lgf., der jo imidlertid var blevet stiftet, men opgav dog 
dette som formentlig liggende udenfor Selskabets Virkeomraade.

Da Philiatriens Opgaver i meget faldt sammen med Det kgl. med. 
Selskabs, og en Del Læger efterhaanden var blevet Medlemmer af 
begge Selskaber, rejstes gentagne Gange gennem Aarene Spørgs- 
maalet om en Sammenslutning, og endelig i 1872 iværksattes denne, 
og det sammensluttede Selskab fik Navnet

DET MEDICINSKE SELSKAB I KØBENHAVN,
hvis Formaal skulde være

»at bidrage til Lægevidenskabens Fremme, at udbrede nyttige Kundskaber og 
Sans for Videnskabelighed indenfor sine egne Grænser, samt ved udadgaaende 
Skridt at virke i Videnskabens, Medicinalforholdenes og den offentlige Sund
heds Interesse«.

En Omtale af dette Selskabs Liv og Virksomhed gennem Tiden 
ligger udenfor denne Bogs Rammer. Kun skal nævnes, at der i 
Februar 1873 fremkom et Forslag fra D. a. d. L. om, at Medicinsk 
Selskab skulde lade sig optage som Kredsforening, et Forslag som
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Selskabet imidlertid afviste med Henvisning til de ganske forskellige 
Formaal og med Anbefaling af, at der dannedes en særlig Kredsfor
ening for Kbhvn. med aim. faglige Formaal.

Først henimod Midten af det 19. Aarhundrede hører vi om Dan
nelsen af mindre Sammenslutninger af Læger udenfor Kbhvn. Lan
dets Forsyning med Læger udenfor Hovedstaden var jo endnu ved 
Aarhundredets Begyndelse meget sparsom. Den første officielle For
tegnelse over Landets Læger (udgivet Aug. 1809 af Sundheds
kollegiet i H. t. kgl. Forordn, af 11. Jan. samme Aar) omfatter 222 
Læger.1) Af disse synes knap Halvdelen at have været bosiddende 
udenfor Kbhvn. (Bopælsangivelsen i Sundhedskollegiets Fortegnelse 
er dog ret mangelfuld), og af disse var igen den overvejende Del 
Embedslæger (Fysici, Distriktslæger, Distriktskirurger eller Militær
læger) og Størstedelen bosiddende i Købstæderne, idet kun ca. 
20 Læger synes at have haft Domicil paa Landet. Antallet af privat 
praktiserende Læger udenfor Kbhvn. var paa dette Tidspunkt ialt 
kun 252) (18 i Byerne, 7 paa Landet).

I de følgende Decennier skete ikke blot en betydelig Tilvækst i det 
samlede Lægeantal, men ogsaa en Forskydning i Fordelingen mellem 
Kbhvn. og det øvrige Land. Sundhedskollegiets Fortegnelse fra 1837 
omfatter saaledes 604 Læger, hvoraf ca. 220 i Kbhvn., ca. 200 i 
Provinsbyer og ca. 90 paa Landet, medens andre 90 var bosiddende 
paa Island, i Vestindien, i Norge eller i det øvrige Udland. »Den 
danske Lægestand« fra 1843 har Fortegnelse over 638 Læger, hvoraf 
omtrent 250 bosiddende i Købstæderne og ca. 100 paa Landet, og i 
Lægestanden for 1852 er den samlede Lægestab vokset til 705, hvoraf 
i Kbhvn. 206, i Provinsbyer 258, paa Landet 161 og udenfor Konge
riget 80.3).

64 med medie. Eksamen, 158 med kirurgisk Eksamen, af hvilke sidste en Del dog 
senere ogsaa havde taget med. Eks. ved Universitetet. Først 1838 gennemførtes som 
bekendt den fælles med.-kirurg. Eksamen ved Universitetet, og langt op i Aarhundredet 
virker endnu Læger, som har faaet deres hele Uddannelse ved kirurg. Akademi.

2) efter Fysikus Kbebs’ Piece af 1880 otq det danske Medicinalvæsens Ordning.
3) som Kuriosum skal anføres, at Lægestanden 1843 oplyser om en Læge, at han er 

»Vejer og Vrager i Vestindien«, om en anden, at han er »Brændevinsbrænder i Kbhvn.«, 
og Lægestanden 1852 oplyser om 6 Amtskirurger, at de »driver Barbernæring«.
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Det er naturligt, at den stærke Forøgelse af Lægetallet Landet over 
vakte Trangen hos nærboende Kolleger til at komme sammen til 
Drøftelse af fælles Anliggender — faglige og medicinale — og efter- 
haanden dannedes lokale Diskussionsforeninger flere Steder i Landet.

Den første lokale Lægeforening, om hvilken der findes Optegnel
ser, er

VALLØ LÆGEFORENING,
stiftet 30. Okt. 1844 paa et af Stiftslæge Steenberg, Vallø, indvarslet 
Møde, hvori foruden Indbyderen deltog 6 af Egnens Læger. Af 
Vallø Lægeforening udviklede sig gennem flere Mellemstadier den nu 
eksisterende »Sydøstsjællands og Møens Lægekredsforening«, der 
saaledes efter sin Oprindelse maa anses for Landets ældste Kreds
forening.

Som den næstældste Kredsforening maa betragtes Aalborg Amts' 
Lgf., der har udviklet sig af

AALBORG LÆGEFORENING,
som stiftedes 14 Dec. 1854 af 6 Aalborg-Læger ved et Møde hos 
Stiftsfysikus Speyer i Aalborg, der bltv Foreningens første Formand.

Den tredje Kredsforening endelig, som kan føre sin Oprindelse 
tilbage til Tiden før D. a. d. L.s Dannelse, er

SYDVESTSJÆLLANDS LÆGEKREDSFORENING1)
der stiftedes 22. Juni 1856 ved et Møde i Sorø hos Dr. Bojesen, 
hvor foruden denne 8 af Egnens Læger var tilstede, og blandt dem 
Akademilæge Black, som paa Provinsiallægeforeningens Møde 
1. Sept. s.A. fremsatte det Forslag, der Aaret efter førte til D.a.d.L.s 
Stiftelse.

Medens de fornævnte 3 Foreninger havde rent lokal Karakter, var 
der imidlertid gjort Tilløb til Dannelsen af en landsomfattende 
Sammenslutning af Læger udenfor Kbhvn., idet der efter Indbydelse

1) Angaaende saavel denne som de to forannævnte Kredsforeningers videre Udvikling 
og Virksomhed henvises til Afsnittet »Kredsforeningerne« senere i Bogen.
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af 5 Læger fra forskellige Landsdele, nemlig Landfysikus O. C. 
Høegh-Guldberg, Næstved, Justitsraad, Stiftsfysikus J. G. Lind, 
Viborg, Dr. med. H. K. Marcher, Roskilde, Cancelliraad, Distrikts
læge T. C. Murer, Lyngby, og Cancelliraad, Distriktskirurg C. C. 
Ørnstrup, Svendborg, 3. Juli 1846 afholdtes et Møde i Roskilde, 
hvori deltog 28 dels offentlige, dels private Læger, der vedtog at 
konstituere sig som et permanent Selskab under Navn af

PROVINSIALLÆGERNES FORENING,
hvis første Formand blev ovennævnte Cancelliraad, senere Professor 
Murer. I det følgende Tiaar afholdt Foreningen i alt 6 Møder, 
stadig i Roskilde, paa hvilke debatteredes en Række sociale, faglige 
og kollegiale Problemer, hvoriblandt flere af de Kardinalspørgsmaal, 
som senere gennem Tiden har beskæftiget D. a. d. L. Allerede paa 
Mødet 1847 rejses saaledes Kravet om en Medicinalreform, som lige 
til Medicinalkommissionens Nedsættelse 1909 var et stadig tilbage
vendende Emne paa Lægemøderne. Ogsaa Daarevæsenets Ordning, 
Jordemødrenes Forhold, Epidemibekæmpelsen, Medicinalberetnin
gerne og andre sociale Problemer drøftedes. Af faglige og kollegiale 
Spørgsmaal kan nævnes: Embedslægernes Kaar, Betaling for Attester, 
Privat Takst for Lægegerning og Betaling for legale Forretninger.

Desuden diskuteredes en Del lægevidenskabelige og epidemiolo
giske Emner, bl. a. Foranstaltninger mod Koleraens og Barsel
feberens Udbredelse.

Om de behandlede Spørgsmaal vedtoges Resolutioner og rettedes 
Henstillinger til Myndighederne — med større eller mindre Virkning.

Provinsiallægemøderne havde dog gennemgaaende kun været ret 
sparsomt besøgt (fra 14 til 41 Deltagere), og da københavnske Læger 
ikke kunde deltage, eller i hvert Fald kun som Gæster, kunde Ved
tagelserne kun give et ret ensidigt Udtryk for de danske Lægers 
Mening om Sagerne.

For at søge fremskaffet et Organ, der i højere Grad end Provinsial- 
lægeforeningen kunde tale paa alle danske Lægers Vegne og bedre 
kunde varetage Lægernes Interesser saavel overfor det offentlige som 
overfor Publikum, fremsatte daværende Akademilæge A. Black, 
Sorø, paa Mødet i Korsør 1. Septbr. 1856 sit Forslag til en Reform af 
Provinsiallægeforsamlingerne, gaaende ud paa 1) at disse skulde om
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fatte alle danske Læger, 2) at Forsamling afholdtes hvert Aar, og 
3) at Korsør skulde være Forsamlingsstedet — som det formentlig 
bekvemmeste Mødested for Læger fra alle Dele af Landet.

Forslaget blev modtaget med Velvilje af Forsamlingen, idet der 
kun rejstes Tvivl om Muligheden af at afholde Møde hvert Aar, 
ligesom der af forskellige — navnlig de jyske Læger — rejstes Ind
vending imod, at Mødet hver Gang skulde holdes i Korsør. I Til
slutning til Forslagets 3 Punkter vedtoges da:

1) at Provinsiallægeforsamlingerne skulde ophøre som saadanne, 
og at Sammenkomsterne fremtidig som almindelige danske Læge
møder skulde staa aabne for alle danske Læger, samt at den nyvalgte 
Formand (Klosterlæge Mourier, Vemmetofte) i den Anledning 
havde at udstede en speciel Indbydelse til Hovedstadens Læger.

2) at der foreløbig ikke skulde tages Bestemmelse om Mødernes 
fremtidige Hyppighed, men at Den almindelige danske Lægeforsamling 
skulde afholde sit første Møde d. 1. Sept. 1857 i Korsør.

3) at Møderne fremtidig skulde afholdes vekselvis i Korsør og i 
Aarhus.1)

Hermed ophørte »Provinsiallægeforeningen« at bestaa.

Formænd i Provinsiallægernes Forsamling.
1846—1847 Murer, Th. Chr., Kancelliraad, Distr. i Lyngby, i 1873.
1847—1857 Høegh Guldberg, Ove Chr., Dr. med., Landfysikus i Næstved, 

Justitsraad, senere Etatsraad, t 1869.

Provinsiallægernes Forsamlings Møder.

’) en Bestemmelse, der ophørte at gælde 1867, da Mødet første Gang fandt Sted i 
Odense.

Møde Aar Sted Tilstedeværende 
Medlemmer Referat af Mødet findes i U. f. Læger

I 1846 Roskilde 28 2. Række 5. Bind Nr. 6
2 1847 do. 20 2. — 7- — - 10---II
3 1850 do. 14 2. — 14. — - 3
4 1852 do. 20 2. — 18. — - 18
5 1854 do. 16 2* — 21. — - 13
6 1856 do. 41 2. — 25. — - 15—16



DEN ALM. DANSKE LÆGEFORENINGS 
STIFTELSE OG ORGANISATIONSMÆSSIGE 

OPBYGNING GENNEM AARENE



Andreas Black.
Den alm. danske Lægeforenings Stifter. 

*9'21819 11111892.

Akademilæge i Sorø 1847—58. Stiftsfysikus for Vejle- 
Skanderborg Amter 1859—88, derefter privatiserende i 

Frederiksberg. 1867 udnævnt til Justitsraad. 
(Nekrolog i Ugeskrift for Læger 1892, Side 98).



Beslutningen paa Mødet i Korsør 1/9 1856 gik jo kun ud paa, at 
Provinsiallægemøderne skulde afløses af almindelige Lægefor

samlinger, men udtalte intet om en organiseret Lægeforening, endsige 
om Lovene for en saadan1). Dr. Black, som havde foranlediget Ved
tagelsen i 1856, mente dog, at de aim. Lægemøders Beslutninger 
først vilde faa den rette Betydning, naar Møderne var Led i en fast 
organiseret Lægeforenings Virksomhed, og i U. f. L.2) fremsatte han 
da Forslag til »Statuter for det danske Lægesamfund«, som forelagdes 
paa den første »alm. danske Lægeforsamling«.

Medens det sidste Provinsiallægemøde, som dog var det talrigst 
besøgte af de 6 i Aarene 1846-56 afholdte Møder, kun havde samlet 
41 Deltagere, havde 80 Læger — deriblandt en Del fra København — 
efterkommet Indbydelsen til

Det konstituerende Møde i Korsør 1. Sept. 1857.
Under Diskussionen om Dr. Blacks Forslag til Statuter frem

sattes fra enkelte Sider Indvendinger mod Foreningstanken, idet man 
foretrak tvangfri Møder, hvortil enhver Læge havde Adgang uden 
forud at behøve at være fast Medlem af en Forening. De fleste ansaa 
dog ligesom Dr. Black Sammenslutning af Lægerne i en fast 
Organisation for nødvendig, dels til Regulering af Lægernes ind
byrdes kollegiale Forhold, dels til Hævdelse af Lægernes Stilling 
udadtil, saavel overfor Staten som overfor Publikum. Man fandt dog 
ikke det fremsatte Forslag fuldt tilfredsstillende og ansaa navnlig 
den foreslaaede Organisationsform med særlige »Komitéer« til For- 
haandsbehandling af de forskellige Kategorier af Sager for at være for 
tungt virkende.

2) Provinsiallægeforeningen synes ikke at have haft Love udover en paa Mødet i 1847 
vedtagen Bestemmelse om Valg af Bestyrelse.

2) 2. Række, 26. Bind, Nr. 28, S. 433 (for 13. Juni 1857).
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Efter at Dannelsen af en almindelig dansk Lægeforening var ved
taget, nedsattes derfor et Udvalg paa 5 Medlemmer1), som paa 
Basis af Dr. Blacks Lovudkast skulde fremsætte Lovforslag til 
endelig Behandling paa næste Aarsmøde.

1. Sept. 1857 er da at opfatte som Den aim. danske Lægeforenings 
Stiftelsesdag, ligesom Akademilæge (senere Fysikus) A. Black efter 
sit grundlæggende Arbejde med Rette kan betragtes som Foreningens 
Stifter.

Paa Provinsiallægemødet i 1856 havde man valgt Klosterlæge, 
Dr. med. F. F. Mourier, Vemmetofte, til Formand. Det blev ham, 
der indbød til det aim. Lægemøde i 1857 og ledede dettes Forhand
linger. Han kan vel saaledes betragtes som — og er i hvert Fald altid 
blevet betragtet som — den nydannede Forenings første Formand. 
Han fratraadte dog kort efter Mødet, idet Prof., Dr. med. C. E. M. 
Levy, Kbhvn., paa dette blev valgt til Formand og fungerede som 
saadan i to Aar, hvorefter Dr. Mourier atter blev Foreningens For
mand i de næste to Aar.

I Juli 1858 fremkom i U. f. L.2) det nedsatte Udvalgs udførlige 
Betænkning og Udkast til »Vedtægter for Den aim. danske Læge
forening«. Udkastet afveg paa væsentlige Punkter fra Dr. Blacks 
Forslag; det havde af dette ganske fjernet Bestemmelsen om Sagernes 
Forbehandling i Komitéer, men indførte til Gengæld en Bestemmelse 
om Dannelsen af lokale Kredsforeninger, hvor Sager kunde forud- 
behandles inden Forelæggelsen paa Aarsmødet, som skulde have den 
afgørende Myndighed. Betænkningen foranledigede et Indlæg i Uge
skriftet3), som kritiserede Betænkningens Udtalelser ang. Læge
foreningens Formaal og Opgaver.

Ogsaa paa Lægemødet i Korsør d. 26. August 1858 gav Betænk
ningen Anledning til en livlig Diskussion om, hvorvidt Læge
foreningens Virksomhed skulde være mere af »indadvendt« eller mere 
af »udadgaaende« Karakter. Da den paagældende Paragraf i Ved-

x) Akademilæge A. Black, Sorø, Overlæge L. Brion, Kbhvn., Prof. Overlæge 
M. M. Hassing, Kbhvn., Justitsraad, Stiftsfysikus C. L. Speyer, Aalborg, og Etatsraad 
J. F. Steenberg, Næstved.

2) 2. Række, 29. Bind, Nr. 4 og 5, S. 49 (for 24. Juli 1858).
3) 2. Række, 29. Bind, Nr. 8, S. 113 (for 14. Aug. 1858).



tægtsforslaget imidlertid havde en ret neutral Ordlyd, vedtoges den 
ligesom den øvrige Del af Forslaget med lidet indgribende Ændringer.

De første Vedtægter (Love) for Den aim. danske Lægeforening 
kom da til at lyde saaledes:

§ i. Lægeforeningen dannes med det Formaal at fremkalde, udvikle og 
befæste de Forhold, hvorunder Lægens Kald rettest kan udøves.

§ 2. Foreningen afholder hvert Aar en Forsamling.
§ 3. Foreningen søger at virke hen til, at der, hvor Forholdene tillade det, 

dannes mindre Lægeforsamlinger, i hvilke Gjenstande af Interesse for Lægernes 
Kald kunne finde foreløbig Behandling, og, forsaavidt saadanne mindre Læge
forsamlinger alt bestaae, kunne disse sætte sig i Forbindelse med Bestyrelsen.

§ 4. Enhver Sag af mere almindelig Vigtighed, kan, betimeligt og som 
motiveret Forslag, indbringes for Bestyrelsen, saavel af den enkelte Læge, som 
af mindre Lægekredse, til videre Behandling.

§ 5. Foreningens Bestyrelse dannes af 3 Tillidsmænd, hvoraf en er Formand 
og en Viceformand. En af dem skal være Bosiddende i Kjøbenhavn.

§ 6. Bestyrelsen modtager de indbragte Sager, bestemmer deres videre 
Behandling, og overgiver dem, hvis de dertil egne sig, til Offentliggjørelse eller 
indbringer dem umiddelbart for Forsamlingen. Bestyrelsen har Ret til selv at 
forelægge Sager til Bearbeidelse, og til i bydende Tilfælde, med saa langt Varsel 
som muligt, at sammenkalde en overordentlig Forsamling.

§ 7. Paa den aarlige Lægeforsamling vælges, under Formandens Ledelse, 
en Dirigent og to dertil villige Medlemmer til at føre Protokol over Forhand
lingerne. Formanden aabner disse med en kort Udsigt over, hvad der, Forenin
gen vedkommende, er skeet i det afvigte Aar, og meddeler de Sager, som ere 
indkomne til Behandling. Bestyrelsen bestemmer, i hvilken Orden de skulle 
foretages; Forsamlingen diskuterer og tager endelig Beslutning om de indbragte 
Anliggender eller henviser til videre Behandling. De Sager, som egne sig til en 
særlig Bearbeidelse, kan Forsamlingen overgive til Udvalg, der nedsættes i dette 
Øiemed.

Forsamlingen afgjør Alt ved simpel Majoritet, undtagen Valget af Tillids
mænd, hvor Majoriteten skal være absolut; erholdes denne ikke ved første Valg, 
gjøres Omvalg mellem dem, der have været paa Valg, og herved er simpel 
Majoritet gjældende.

Tid og Sted for næste Aarsmøde bestemmes, og Tillidsmændene vælges ved 
Begyndelsen af Mødets 2den Afdeling.

Senest 14 Dage efter Forsamlingens Afholdelse sende Protokolførerne Ud
drag af Forhandlingerne til Dirigenten, som medundertegner det, og lader det, 
senest en Maaned efter Forsamlingsdagen, bekjendtgjøre i de danske medicinske 
Tidsskrifter.

§ 8. Tillidsmændene fungere fra Slutningen af det ene Møde til Slutningen 
af det næste. Gjenvalg kan ske, men ikke mere end for tre paa hinanden følgende 
Aar til samme Stilling.

Som det vil ses, fastsloges straks det Grundprincip, som stadig er 
det bærende i Lgf.s Organisation: Medlemmernes Sammenslut-
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ning i mindre Kredse, der med relativ Selvstændighed varetager 
Kredsens særlige Interesser og ved Siden deraf — paa eget Initiativ 
eller paa Opfordring af Hovedforeningen — forudbehandler Spørgs- 
maal af mere aim. Interesse, som derpaa færdigbehandles og afgøres 
af D. a. d. L.s kompetente Forsamling (indtil 1913 det aim. Læge
møde, fra 1914 Repræsentantskabet).

Der gik dog adskillige Aar, inden Tilgangen til Lgf. blev saa stor, 
at dens Beslutninger udadtil kunde faa virkelig Betydning som Ud
tryk for Lægestandens Meninger. Der dannedes vel ret hurtigt en 
Del Kredsforeninger rundt om i Landet, men disses Tilknytning til 
Hovedforeningen var i Begyndelsen ret løs. Der var Læger, der ind
tegnede sig som Medlemmer ved Lægemødeme, men ikke deltog i 
Kredsforeningernes Liv, og omvendt Kredsforeningsmedlemmer, 
der ikke var Medlemmer af Hovedforeningen. Først i 1893 lykkedes 
det at faa de københavnske Læger til i større Tal at melde sig ind i 
Foreningen, og ved de samme Aar vedtagne nye Love, der bestemte, 
at Medlemskab af D. a. d. L. var betinget af Medlemskab i en Kreds
forening og omvendt, skabtes den Konsolidering af Foreningen, der 
ved senere Lovændringer er blevet yderligere styrket, ikke mindst 
ved' de Ændringer i 1907, der muliggjorde Optagelsen af F. a. y. L. 
som Kredsforening og derigennem først gjorde D. a. d. L. til virkelig 
Repræsentation for den samlede danske Lægestand.

I det følgende skal gives en kronologisk Fremstilling af Forenin
gens organisatoriske Udvikling gennem Aarene1). I særlige Afsnit 
vil nærmere blive omtalt Lgf.s enkelte Organer og Institutioner og 
disses Opgaver.

Som nævnt i Indledningen, bestod forud for 1857 3 lokale Læge
foreninger, der som Kredsforeninger sluttede sig til den nystiftede 
Hovedforening, nemlig Præstø Amts Lgf. (oprindelig Vallø Lgf.), 
Aalborg Lgf. og Sydvestsjællands Lgf. Inden Lægemødet i 1859 var 
yderlige dannet 2 sjællandske Kredsf. (Roskilde Amts og Frederiks
borg Amts) og 5 jyske (Randers Amts, Aarhus Amts, Vejle Amts, 
Skanderborg Amts og Ringkøbing Amts).

') Da Udviklingen er sket gennem stadige Ændringer og Tilføjelser til tidligere 
vedtagne Bestemmelser, har Fremstillingen for at give et nogenlunde fuldstændigt 
Billede af Udviklingen, maattet blive ret udførlig.



15

Allerede paa Lægemødet i Aarhus 1859 foretoges den første Æn
dring af Lovene, idet der indføjedes en ny Paragraf, som bestemte, 
hvorledes man blev Medlem af Foreningen, og indførte Forpligtelsen 
for Medlemmerne til at svare et Aarskontingent. Paragrafen fik 
følgende Ordlyd:

»Medlem af Den aim. danske Lægeforening er enhver Læge i det danske 
Monarki, som har indmeldt sig til Formanden eller en Kredsforening. Ethvert 
Medlem har at betale et Kontingent, hvis Inkassation overlades til Bestyrelsen.«

Aarskontingentet fastsattes af Bestyrelsen for Aarene 1860-61 til 
1 Rigsdaler (2 Kr.) — Paa Lægemødet i 1861 vedtoges dette Kontin
gent som »ordinært« indtil videre.

Paa Lægemødet i Aarhus 1861 vedtoges, at der af Lægemødernes 
Forhandlinger skulde optages stenografisk Referat, som senere skulde 
offentliggøres i et af de medicinske Tidsskrifter. — Referaterne har 
siden da stadig været optaget i Ugeskrift for Læger.

I Lægeforeningens Vedtægter af 1858 var fastsat, at aim. Læge
møde skulde afholdes hvert Aar, og dette havde været overholdt indtil 
1864, da Mødet afiystes af Bestyrelsen paa Grund af Krigen.

Paa Mødet 1865 i Korsør foreslog Best, imidlertid, at Møde frem
tidig kun skulde afholdes hvert 2. Aar, men til Gengæld vare 2 Dage. 
Uden egentlig Forandring af Vedtægternes Bestemmelse vedtog man 
»som et Forsøg« først »at afholde næste Møde om 2 Aar« (i Odense) og 
da lade Mødet vare 2 Dage. »Forsøget« faldt saa heldigt ud, at Ord
ningen med 2 Dages Møde hver andet Aar uden egentlig Vedtægts
ændring gennemførtes i den følgende Tid. Efter Mødet i 1871 gik 
der endda — paa Grund af det skandinaviske Læge- og Naturforsker
møde i København 1872 — 3 Aar før næste aim. danske Lægemøde.

Paa dette Møde, i Aarhus 1874, vedtoges Bemyndigelse for Be
styrelsen til 1) at antage en lønnet Kasserer og Sekretær — med en 
Gage paa 30 Rd. aarlig, og 2) at engagere en juridisk Konsulent for 
Foreningen. En yngre Højesteretsadvokat havde erklæret sig villig til 
at paatage sig Hvervet for et Honorar paa too Rd. aarlig.

Paa Mødet behandledes desuden et af Aarhus og Omegns Lgf. 
fremsat Forslag til en Revision af Vedtægterne, gaaende ud navnlig 
paa en nøjere Tilknytning af Kredsforeningerne til Hovedforeningen 
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og paa Oprettelse af Kredsforeninger, hvor saadanne endnu ikke 
fandtes. Da der ikke hidtil havde eksisteret nogen københavnsk 
Kredsforening, havde Aarhus Lgf. inden Mødet rettet en Fore
spørgsel til Det medicinske Selskab i Kbhvn., om dette kunde tænke 
sig at indtræde som Kredsf. i D. a. d. L. Selskabet havde svaret 
benægtende med Henvisning til, at dets Opgaver var væsensforskel
lige fra D. a. d. L.s, og havde henstillet, at der søgtes dannet en faglig 
Sammenslutning af de københavnske Læger. Paa en fornyet Hen
stilling havde Medicinsk Selskab imidlertid lovet at tage dets Til
slutning til D. a. d. L. op til fornyet Overvejelse, og da Aarhusfor- 
slaget til Vedtægtsændring forudsatte Bestaaen af en københavnsk 
Kredsforening, vedtoges det at udskyde Sagen til næste Møde.

Paa Mødet i Aarhus, 1875 oplystes det, at der nu var dannet en 
»Kredsforeningen for Kbhvn. og Nordsjælland«, og at Spørgsmaalet 
om Med. Selskab som Kredsf. under D. a. d. L. dermed var bort
faldet. Forslaget til Revision af Vedtægterne vedtoges derpaa med 
enkelte Ændringer1). De væsentligste Afvigelser fra de ældre Ved
tægter var:

1) en nøjere Præcisering af Foreningens Formaal med særlig Fremhæven af, 
at den skal virke udadtil »i Sager, der har Betydning saavel for Lægerne som for 
Samfundet«, 2) Bestemmelse om, at enhver, som er Medlem af en Kredsforening 
ogsaa bliver Medlem af D. a. d. L. og gennem sin Kredsf. skal betale Ktg. til 
denne. 3) Paalæg til Bestyrelsen om, saavidt mulig, at udsende alle Sager, der 
skal behandles paa det aim. Lægemøde, til Forhaandsbehandling i Kredsene. 
4) Fastslaaen af, at aim. Lægemøde afholdes hvert 2. Aar — dog med Hensyn
tagen til, at det ikke kolliderer med de skandinaviske Naturforsker- og Læge
møder.

De nye Vedtægter kom kun delvis til at virke efter deres Hensigt. Det 
lykkedes ikke i de kommende Aar, som haabet, at faa Kredsforeninger 
oprettede over hele Landet, og flere af de bestaaende lokale Læge
sammenslutninger havde ingen eller ringe Forbindelse med Hoved
foreningen og kunde kun uegentlig kaldes Kredsforeninger under 
denne, ligesom deres Medlemmer ikke alle var Medlemmer af 
D. a. d. L. Til Gengæld vedblev denne at have en Del Medlemmer, 
som ikke var Medlem af nogen Kredsforening. Det synes ogsaa, at 
flere lokale Lægesammenslutninger, der tidligere havde været til-

x) De nye Vedtægter gengivet i U. f. L. 3 R. 20, S. 179 (4. Sept. 1875).



17

knyttet D. a. d. L., gled ud af Forbindelse med denne eller helt 
opløstes eller i hvert Fald ophørte med at holde Møder, saa at Hoved
foreningens Bestyrelse ikke altid vidste, med hvilke Kredsforeninger 
den kunde regne.

Paa Lægemødet 1877 i Kalundborg fremsatte Formanden angaaende 
disse Forhold følgende Udtalelser:

»Foreningens Medlemstal1) er siden 1/1 1875 steget fra 262 til 398, hvoraf 61 
dog ikke er Medlemmer af nogen Kredsforening«.

»Antallet af de bestaaende Kredsforeninger er formentlig 13, nemlig i Sjælland 
4: den København—nordsjællandske, den nordvestsjællandske og Næstved 
Kredsforening, hvilke 3 bestaa og virke som Kredsforeninger, og endelig en syd
vestsjællandsk — jeg ved næppe rigtig dens Navn —, som dog ikke har sat sig i 
nogen nærmere Forbindelse med den aim. danske Lfg. og ikke synes at have 
Forhandlinger, men kun at have til Formaal at ytre sin Virksomhed i selskabelige 
Sammenkomster mellem Kolleger. I Lolland-Falsters Stift bestaar 1 Kredsfor
ening og i Jylland 8, nemlig Vejle, Skanderborg-, Aarhus-, Randers-, Aalborg-, 
Viborg-, Thisted-, Ringkøbing- og Ribe-Kredsforening, hvilke alle have knyttet 
sig til D. a. d. L. I Fyen findes en Lgf. af Navn, som omfatter hele Fyen; dens 
Virksomhed er imidlertid æqual Nul, jeg tror baade i Henseende til Behdl. af 
Lægespørgsmaal i Almindelighed og i selskabelig Henseende. Paa Bornholm har 
der været oprettet en Kredsf., men den levede kun et Aar, saa døde den en stille 
Død. — Efter dette kan det ikke siges, at D. a. d. L. bestemt repræsenterer hele 
Landet paa den Maade, at den har Afdelinger, der slutter sig til den, rundt 
omkring i Landet. Den omfatter gennem Kredsforeninger hele Jylland, hele 
Lolland-Falster og 3/4 af Sjælland, men ikke mere.«

Mulig var det Formandens nedsættende Omtale af den Fyenske 
Lægeforening, der gav Stødet til, at Lægeforeningslivet paa Fyen, 
som ganske rigtig i en Aarrække havde staaet i Stampe2), vaagnede til 
nyt Liv. I hvert Fald stiftedes i 1878 og Begyndelsen af 1879 to 
Lægesammenslutninger paa Fyen: Sydf yens Lgf. og Odense Lgf. I 
Sept. 1879 stiftedes yderligere Nord- og Vestfyens Lgf.3), som i For
mandsberetningen paa Lægemødet 1881 medregnes til Kredsfor
eningerne, hvis Antal dog stadig kun var 15, idet Lgf. for Thisted 
Amt imidlertid havde indstillet sin Virksomhed.4).

') Af Medlemstallets Stigning gennem Aarene findes ved Afsnittets Slutning en 
skematisk Fremstilling.

2) se Bogens Afsnit om de enkelte Kredsforeningers Forhold.
3) 1883 sammensluttedes de 3 fyenske Lokalforeninger til den nuværende Fyens 

Stifts Lgf.
4) Fra 1884 deltog Læger fra Thisted Amt i Viborg Amts Lgf.s Møder, og i 1886 

dannedes den sammensluttede Viborg-Thisted Amters Lgf.
2
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I en Række Aar skete ikke nævneværdige Ændringer i D. a. d. L.s 
Organisationsforhold.

Nævnes maa dog, at Lægemødet i 1883 paa Bestyrelsens Forslag 
vedtog at ophæve Engagementet af den juridisk Konsulent1), hvis 
Assistance ikke havde været paakrævet de sidste 2 Aar, samt vedtog 
at modtage et fra Redaktionen af U. f. L. fremsat Tilbud om, at 
Ugeskriftet, som jo i en Række Aar havde optaget Meddelelser fra 
Lgf., fremtidig skulde fremtræde som Organ for D. a. d. L. Det 
overlodes til Bestyrelsen at træffe nærmere Aftale om Sagen med 
Ugeskriftets Redaktion, og denne resulterede i den Ordning, at Lgf.s 
Bestyrelse som Redaktionskomité bistod den ledende Redaktør i alle 
Spørgsmaal af kollegial, faglig og social-medicinsk Art2).

Paa Lægemødet i 1883 meddeltes iøvrigt, at Kredsforeningernes 
Antal var reduceret til 13, idet de 3 fyenske Lokalforeninger var 
sammensluttet til Fyens Stifts Lgf. Paa Lægemødet i 1885 kunde 
Formanden meddele, at der var dannet en ny Kredsforening for 
Djursland, og paa Lægemødet i 1887, at den Københavnsk-Nord- 
sjællandske Lgf. var delt i Lgf. f. Kbhvn. og Omegn og Lgf. for 
Nordsjælland, samt at der var dannet en ny Lgf. for Roskilde og 
Omegn, saa at Kredsforeningernes Antal nu var 16.

I 1887 vedtoges desuden en mindre Vedtægtsændring, gaaende 
ud paa, at Valget af Bestyrelse skulde forberedes ved, at delegerede 
for Kredsforeningerne, 1 for hver, traadte sammen før Begyndelsen 
af Lægemødets 2. Afd. og forhandlede om Valget. Det opnaaede 
Resultat skulde da meddeles Forsamlingen, som derpaa foretog det 
endelige Valg ved mundtlig eller skriftlig Afstemning.

I 1888 retter Best, gennem U. f. L. en Forespørgsel til Kreds
foreningerne, om »man ønsker, at Lægemødernes Forhandlinger som 
hidtil skal resultere i vedtagne Resolutioner eller blot i Tilkendegivelse 
af, om en forelagt Sag bør nyde Fremme eller ej.« De fleste Kreds
foreninger svarede, at »Behandlingsmaaden maatte rette sig efter den 
enkelte Sags Natur, men for dertil egnede Sagers Vedk. burde 
resultere i en Resolution, der fremtræder som Udtryk for Forsam
lingens Flertals Mening og samtidig bestemmer, hvorvidt den skal

') En fast juridisk Konsulent fik Foreningen først igen 1902.
2) se iøvrigt det særlige Afsnit: D. a. d. L.s Medlemsblad.
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søges fremmet ved Henvendelse til Myndighederne eller andre ud- 
adgaaende Skridt fra Best.s Side.«

I Efteraaret 1889 modtog Best, fra Lgf. f. Kbhvn. og Omegn For
slag til Oprettelse af et Bureau til Ordning af Vikarforhold, Anvisning 
af Lægepladser m. m. Forslaget sendtes til Behandling i Kreds
foreningerne, som gav det sin Tilslutning og foreløbig bemyndigede 
Bestyrelsen til at afholde de med Bureauets Oprettelse og Drift 
forbundne Udgifter.

1. April 1891 begyndte D. a. d. L.s Bureau da sin Virksomhed1) 
under Ledelse af Dr. med. H. P. Ørum, og fra samme Tidspunkt 
indeholdt hver Nummer af U. f. L. — som et Tillæg til dette — 
Meddelelser fra D. a. d. L.s Bureau, omfattende »Officielle Bekendt
gørelser«, »Universitetsefterretninger«, »Personalia« foruden For
eningsmeddelelser og Meddelelser om ledige Lægestillinger og 
Vikariater. Paa Lægemødet i 1891 gav Formanden Meddelelse om — 
og fik Mødets Sanktion paa den trufne Ordning, og han kunde sam
tidig gøre Forsamlingen bekendt med, at Bureauet havde formaaet en 
yngre anset Jurist, Hr. Overretssagfører Axel Bang, til at overtage 
den ulønnede Stilling som Bureauets juridiske Raadgiver, en Virk
somhed, han som bekendt har fortsat uafbrudt siden2).

Paa Lægemødet i 1889 var der i Tilslutning til en Diskussion (for 
lukkede Døre) ang. Lægernes økonomiske Stilling — paa Basis af de 
af et allerede i 1887 dertil nedsat Udvalg indsamlede Oplysninger — 
blevet nedsat et nyt Udvalg (Stiftsfysikus Trautner, Distriktslæge 
Ingerslev og Dr. med. Budde) til at bearbejde det indkomne Ma
teriale og fremsætte Forslag til Behandling paa næste Lægemøde.

Paa Mødet i 1891 (i Aarhus) forelaa fra Udvalget Forslag til en 
»Kollegial Vedtægt for D. a. d. L.s Medlemmer«, der vedtoges med 
enkelte Ændringer. Da dette er den første Kollegiale Vedtægt og 
danner Grundlaget for den endnu gældende »Alm. kollegiale Ved
tægt« — hvorfra dog Bestemmelserne om Voldgiftsretter er udskilt 
og henført under Lgf.s Love — skal den her gengives in extenso:

’) Om Bureauets videre Udvikling og Virksomhed gennem Aarene henvises til det 
særlige Afsnit om Sekretariatet og Bureauet.

a) Herom nærmere i Afsnittet: Lgf.s Tillidsmænd og Embedsmænd.
3'
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Kollegial Vedtægt af 1891.
Vedtægtens Hensigt er at fremme Lægestandens Interesser og at opretholde et 

godt kollegialt Forhold mellem Lægerne. Enhver Læge, der indtræder som Med
lem af den almindelige danske Lægeforening eller dens Kredsforeninger, til
træder eo ipso denne Vedtægt og de deri omtalte Voldgiftsretter.

§ 1. Et Medlem maa ikke ved Humbug, Reklame eller andre uværdige 
Midler søge at skaffe sig Praxis paa anden Læges Bekostning. Medlemmerne 
underkaste sig Voldgiftsrettens Afgjørelse af, hvad der skal henregnes til uvær
dige Midler.

§ 2. Tilkaldes en Læge til en Syg, som han ved har fast Huslæge, eller som 
han ved hidtil i samme Sygdom er bleven behandlet af en anden Læge, bør han 
ikke komme til den Syge, før Forholdet til den tidligere Læge er hævet, eller 
denne har givet sit Samtykke dertil. Paakaldes hans Assistance, fordi Huslægen 
ikke er at træffe eller paa anden Maade er forhindret i at komme, bør han ind
skrænke sig til at yde den øjeblikkelig fornødne Hjælp og strengt afholde sig fra 
enhver Udtale'se om den af hans Kollega indledede Behandling. Intet nyt 
Sygebesøg bør gjøres, naar ikke den behandlende Læge fremdeles er forhindret, 
uden at denne ønsker det eller fratræder Behandlingen.

Erfarer en Læge først, efter at han er kommen til den Syge, at denne er under 
en anden Læges Behandling, bør han kun ordinere det paatrængende nødven
dige, men i øvrigt forholde sig efter denne Paragrafs Regler. For Konsultationer 
i Lægens Hjem og i Landpraxis, hvor intet fast Huslægeforhold findes, gjælde 
disse Bestemmelser ikke.

§ 3. En Læge maa ikke tilbyde sig at overtage en Stilling som Læge ved en 
Kommune, Sygekasse eller lignende Institutioner billigere end den ansatte 
Læge, eller paa anden Maade søge at fortrænge denne. Det samme gjælder den 
private Praxis. Enhver Læge bør gjøre sig bekendt med de paa Stedet gjældende 
Taxter og ikke søge at skaffe sig Praxis ved at nedsætte disse. I øvrigt bør 
Lægerne, saa vel i Kredsforeningerne som indenfor snævrere Omraader, f. Ex. 
samme By, søge at arbejde saa enigt sammen som muligt og vise Sammenhold 
lige over for Publikum. Saa jævnlig som muligt bør de derfor give Møde ved 
større eller mindre Sammenkomster af Læger.

§ 4. Ønsker en Syg eller hans Paarørende en anden Læges Tilkaldelse til 
Konsultation, maa efter endt Undersøgelse Diskussionen føres uden Vidner. 
Den behandlende Læge forordner, hvad de konsulterende Læger ere bievne 
enige om. Blive de konsulterende Læger ikke enige, fremsættes de afvigende 
Meninger for den Syge eller hans Paarørende, og det overlades disse at træffe 
Valget af den Læge, der skal fortsætte Behandlingen. Udebliver den behand
lende Læge fra Konsultationen, er den tilkaldte Læge berettiget til at undersøge 
Patienten og foretage saadanne Forandringer ved Ordinationen, som han finder 
paatrængende nødvendige, men han bør ikke mere tilse den Syge, medmindre 
derom træffes Aftale med den behandlende Læge.

§ 5. Dersom en Læge i sin Praxis finder det nødvendigt, at en anden Læge 
udfører Specialistbehandling (Fødselshjælp, Operationer o. lign.), bør Hono
raret for saadan Behandling tilfalde den, der har udført den. Hvor en Specialist 
er tilkaldt, bør denne konferere med den behandlende Læge, hvor Sygdommen 
kræver almindelig Behandling.

§ 6. Naar en Læge paa Grund af Sygdom eller Bortrejse ikke selv kan
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besørge sin Praxis, besørges denne, efter hans betimelige Underretning til 
samtlige Kolleger i Byen, af disse, medmindre han selv har bekendtgjort, at 
enkelte Læger have paataget sig denne. Indtil et Tidsrum af 6 Uger, ved Sygdom 
indtil 2 Maaneder, besørges denne Praxis gratis for alle Syge, med hvem han har 
fast Akkord, eller for hvem han maa betragtes som Huslæge, dog kun for den 
Byes Vedkommende, hvori Lægen bor. Om faste Akkorder paa Landet og med 
Sygekasser træffes dog særlig Overenskomst. Med Undtagelse af større Operatio
ner eller anden betydelig Hjælp, maa Honorarer for saadan Vikariation ikke 
kræves af den Syge, men vel modtages, naar de tilbydes. En vikarierende Læge 
maa ikke modtage fast Engagement, før et Aar er gaaet efter Vikariationen, med
mindre den behandlende Læge giver sit Samtykke hertil. Den vikarierende 
Læge maa efter endt eller fratraadt Behandling opgive sin Kollega, hvor mange 
Sygebesøg og Konsultaioner, han paa dennes Vegne har ydet. Tilkaldes en 
anden Læge, fordi den behandlende Læge ikke strax kan træffes, tilkommer der 
ham Honorar for et saadant Besøg.

§ 7. En Læge, der er antaget som Amanuensis eller Vikar, maa ikke etablere 
sig som praktiserende Læge paa det Sted, hvor han har fungeret i disse Egen
skaber eller indenfor en Afstand af 2 Mil fra dette Sted, forinden der er forløbet 
et Tidsrum af 2 Aar, medmindre den Læge, hos hvem eller for hvem han har 
fungeret, giver sit Minde dertil. Forinden en Læge tiltræder en saadan Funktion, 
bør han underrettes om denne Bestemmelse.

§ 8. Alle Læger, deres Hustruer, Enker og uforsørgede Børn bør nyde frit 
Tilsyn og Behandling af de Læger, de maatte ønske, dog kan ulønnet Tilsyn 
ikke forlanges af Læger, der hentes paa længere Afstand, eller hvor Omstændig
hederne gjøre en anden Ordning rimeligere.

§ 9. Kredsforeningerne eller særegne udvalgte Voldgiftsretter vaage over 
Vedtægtens Overholdelse og afgjøre Stridsspørgsmaal mellem Lægerne indbyr
des. Ethvert Medlem er forpligtet til at underkaste sig Voldgiftsretternes eller 
Kredsforeningernes Afgjørelse.

§ 10. Udvidelser af disse Regler og Fortolkningen deraf henstilles til hver 
enkelt Kredsforening. Hovedbestyrelsen underrettes om saadanne Ændringer.

Paa samme Lægemøde holdt Dr. med. V. Budde et Foredrag om 
»De tyske Lægekamre« med den Opgave for Øje »at undersøge, om 
en saadan statsautoriseret Institution kunde og burde søges indført i 
Danmark«. Foredragsholderen mente, at Lægestanden skulde virke 
for Indførelsen af et dansk Lægekammer paa Basis af den bestaaende 
Lægeorganisation, som da naturligvis maatte omorganiseres med dette 
for Øje. Foredraget modtoges med Bifald af Forsamlingen, men gav 
ikke Anledning til nogen Diskussion paa Mødet. Derimod blev det 
Indledningen til en Diskussion i U. f. L. gennem det kommende 
Aar, som imidlertid mindre havde Tendens i Retning af Indførelsen 
af Lægekammer efter tysk Mønster end i Retning af en Omorganisa
tion af D. a. d. L., saa at denne bedre end hidtil kunde gøre sin 
Indflydelse gældende overfor Myndighederne, og Diskussionen kom
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efterhaanden til at dreje sig om et af Bestyrelsen fremsat Forslag til 
nye Love for D. a. d. L., som skulde give denne større Aktivitet, 
navnlig gennem en Bestemmelse om, at Best, i vigtige Tilfælde kunde 
sammenkalde Kredsforeningernes Formænd til Drøftelse af Sagen, 
hvorved Best, fik et stærkere Rygstød for eventuel Optræden udad 
paa Lgf.s Vegne.

Hverken Deltagerne i Diskussionen i U. f. L. eller Kredsforenin
gerne, som fik Bestyrelsens Forslag til Behandling, fandt dog dette 
vidt gaaende nok, og fra flere Sider krævedes Oprettelsen af et fast 
Repræsentantskab, bestaaende af Delegerede fra Kredsforeningerne. 
Paa Basis af de fremsatte Udtalelser udarbejdede Best, et nyt videre- 
gaaende Forslag, hvori bl. a. var optaget Bestemmelse om et fast 
Repræsentantskab.

Paa Lægemødet i Vejle 1893 vedtoges Forslaget med enkelte Æn
dringer.

Af væsentligt nyt i Lovene af 18931) maa bemærkes:
1) Bestemmelserne om Repræsentantskabet. Dette bestaar af Formændene 

for Kredsforeningerne — for Kbhvn.s Lgf.s Vedk. af Formændene for dennes 
7 Underafdelinger. Repræsentantskabet skal ordinært sammenkaldes i April 
forud for Lægemøderne i August til Drøftelse af de til Lægemødet foreliggende 
Sager, men kan i øvrigt indkaldes til ekstraordinære Møder. Bestyrelse + 
Repræsentantskab kan i paatrængende Tilfælde træffe bindende Beslutninger 
for Lægeforeningen. 2) Nyoprettede Kredsforeninger skal for at kunne fungere 
som saadanne anerkendes af det aim. Lægemøde. 3) Ingen kan være Medl. af 
D.a.d.L. uden at være Medl. af en Kredsf., men man kan godt være Medl. af 
flere saadanne. 4) Kontingentet, som straks fastsættes til 4 Kr. aarlig, kan æn
dres hvert 2. Aar ved Lægemødets Beslutning. 5) De 3 Bestyrelsesmedlemmer, 
hvoraf 1 skal bo i Kbhvn., 2 udenfor denne, vælges for 6 Aar (Nyvalg af 1 Medl. 
hvert 2. Aar); umiddelbart Genvalg kan ikke finde Sted.

I Tilslutning til Vedtagelsen af de nye Love vedtog Lægemødet at 
anerkende 17 af de for Tiden eksisterende 19 Kredsforeninger, idet 
de to bornholmske Kredsforeninger ikke kunde vente Anerkendelse, 
før de sammensmeltedes til én, som Bestyrelsen saa fik Bemyndigelse 
til at anerkende. De 17 anerkendte Kredsforeninger var:

Lægeforeningen for Kjøbenhavn og Omegn med dens 7 Under
afdelinger, den nordsjællandske Lægeforening, den nordvestsjæl-

*) Ordlyden af disse, se U. f. L. 4. Række, XXVIII Bind (1893, II), Følgeblad til 
Nr. 20, S. 34.
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landske Lægeforening, Lægeforeningen for Roskilde og Omegn, 
Næstved Lægeforening, den sydvestsjællandske Lægeforening, Fyens 
Stifts Lægeforening, Lolland-Falsters Lægeforening, Aalborg Amts 
Lægeforening, Hjørring Amts Lægeforening, Viborg og Thisted 
Amters Lægeforening, Lægeforeningen for Randers og Omegn, 
Lægeforeningen for Aarhus og Omegn, Djurslands Lægeforening, 
Vejle og Skanderborg Amters Lægeforening, Ringkjøbing Amts 
Lægeforening og Ribe Lægeforening, hvortil altsaa eventuelt vilde 
komme en Kredsf. for Bornholm.

I Formandsberetningen kunde forøvrigt meddeles, at D. a. d. L. 
ved Udgangen af 1892 havde 810 Medl. (hvoraf 31 endnu ikke hørte 
til nogen Kredsforening) mod ved Udgangen af 1891 kun 613. Den 
store Tilvækst skyldtes væsentlig forøget Tilgang i Aarets Løb af 
Medlemmer til Lgf. for Kbhvn. og Omegn.

Endvidere meddelte Formanden, at der med Hensyn til Lgf.s 
Stilling til Redaktionen af U. f. L. var sket den Ændring, at siden 
Febr. 1893 ikke hele Lgf.s Bestyrelse, men kun dens Næstformand 
Dr. Julius Petersen deltager som medvirkende i Redaktionsarbejdet 
vedr. faglige og socialmedicinske Spørgsmaal. — Fra Nytaar 1895 
ændredes Redaktionsforholdene atter, idet Dr. med. H. P. Ørum 
efter Bestyrelsens Anmodning indtraadte i Redaktionen som D. a. d. 
L.s Repræsentant i Stedet for Bestyrelsens Næstformand.

28. Okt. 1894 afholdt det nydannede Repræsentantskab sit første 
Møde i Kbhvn. (Forhdl. om Medicinalreformens Fremme. Et An
dragende til Justitsministeren vedtoges).

Paa Lægemødet 1897 forelaa forskellige kollegiale Spørgsmaal til 
Behandling, nemlig:

1. Lægernes periodiske, professionelle Rejser og
2. Lægernes periodiske professionelle Annonceringer.
Der vedtoges om disse Spørgsmaal 2 Resolutioner, som dog efter 

Lægemødets Beslutning ikke skulde indgaa som Paragrafer i den 
kollegiale Vedtægt. Derimod blev Resolutionerne ligesom nogle paa 
Mødet vedtagne Regler ang. Betaling af Attester for Ulykkesforsik
ringsselskaber o. 1. samlede i et Tillæg til Love og Kollegial Vedtægt, 
kaldet »Andre Bestemmelser« (senere »Særlige Bestemmelser«), hvori 
efterhaanden er blevet samlet saadanne for D. a. d. L.s Medlemmer
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gældende Bestemmelser, som ikke formentes at høre med til de 
egentlige Love eller den kollegiale Vedtægt. Resolutionen havde 
følgende Ordlyd:

i) »Lægemødet udtaler, at det betragter periodiske, professionelle Rejser 
som uheldige, men at det ikke mener, at de i alle Tilfælde kunne eller bør for
bydes. Gamle Ture kunne ikke forlanges ophævede før ved Personskifte. Sagen 
bør i ethvert enkelt nyt Tilfælde afgøres af Kredsforeningens Voldgiftsret eller 
Bestyrelse«. 2) »Lægemødet betragter professionelle Annonceringer ud over 
simpel Anmeldelse af Nedsættelse, Bortrejse, Hjemkomst, Flytning og lignende 
som uheldige, men mener ikke, at de i alle Tilfælde kunne eller bør forbydes. 
Sagen bør i et hvert Tilfælde afgøres af Kredsforeningens Voldgiftsret eller 
Bestyrelse«.

Endvidere forelaa Forslag til Afgørelse af Dissenser mellem Med
lemmer indbyrdes, mellem et Medlem og en Kredsforening eller 
mellem to Kredsforeninger, samt om Eksklusion af Foreningsmed
lemmer. Forslagene vedtoges som ændret Affattelse af § 9 og en ny 
Paragraf 10 i den i 1891 vedtagne Kollegiale Vedtægt, som derved fik 
de første nærmere præciserede — ret ejendommelige — Voldgifts
bestemmelser, der var gældende til Lovændringen 1905:

§ 9. Kredsforeningerne eller særegne udvalgte Voldgiftsretter vaage over 
Vedtægtens Overholdelse og afgøre Stridsspørgsmaal imellem Lægerne ind
byrdes. Ethvert Medlem er forpligtet til at underkaste sig Kredsforeningernes 
eller Voldgiftsretternes Afgørelse, og ingen kan ved at udmelde sig af sin Kreds
forening forhindre, at en ham vedrørende Sag paakendes, ligesom ingen, hvem 
en Voldgiftskendelse er gaaet imod, kan deltage i Kredsforeningernes eller den 
aim. danske Lægeforenings Møder, før han skriftlig til Rettens Formand har 
erklæret, at han bøjer sig for dens Kendelse.

Voldgiftsretter til Afgørelse af Stridigheder imellem 2 Medlemmer af samme 
Kredsforening eller imellem en Kredsforening in corpore og et af dens Med
lemmer, skulle bestaa af 5 Medlemmer, hvoraf hver af de stridende Parter vælger 
2, medens Kredsforeningens Formand er den 5te og tillige Rettens Formand.

Ved Stridigheder mellem 2 Medlemmer af 2 forskellige Kredsforeninger og 
ved Stridigheder imellem et Medlem af en Kredsforening og en anden Kreds
forening in corpore vælger hver af Parterne 2 Medlemmer, medens Rettens 
Formand og 5te Medlem vælges ved Lodtrækning imellem de 2 Kredsforenin
gers Formænd.

Hvis paagældende Formand selv er Part i Sagen eller er forhindret, indtræder 
Næstformanden i hans Sted.

De stridende Parter skulle altid vælge Medlemmer til Voldgiftsretten blandt 
Medlemmerne af den Kredsforening, i Forhold til hvilken de have Stemmeret i 
den almindelige danske Lægeforenings Anliggender, og saafremt den ene Part 
er en Kredsforening da af sin Midte.

Undlader nogen af de stridende Parter indenfor en Tidsfrist af 14 Dage at 
vælge Medlemmer til Voldgiftsretten, vælger den anden Part alle 4 Medlemmer«.
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§ io. »Nægter nogen at efterkomme en Voldgiftskendelse, skal hans Kreds
forenings Bestyrelse indstille ham til Eksklusion. Denne kan ske paa to Maader, 
enten ved omsendte Stemmesedler, idet der da til Eksklusionens Vedtagelse 
udkræves 3/4 af samtlige Medlemmers Stemmer, eller paa et Møde, hvor Sagen 
er anmeldt til Forhandling, ved skriftlig Afstemning, ligeledes med kvalificeret 
Majoritet af 3/4 af Stemmerne, og hvor mindst 3/4 af Kredsforeningens Med
lemmer skal være til Stede eller afgive Stemme ved skriftlig Fuldmagt. Er denne 
Majoritet ikke til Stede, afgøres Sagen paa et en Maaned efter indkaldt nyt Møde 
ved kvalificeret Majoritet af 3/4 af de skriftlig afgivne Stemmer uden Hensyn til 
de mødendes Antal.

Et Medlems Eksklusion af andre Aarsager end den, at han har nægtet at efter
komme en Voldgiftskendelse, skal behandles paa samme Maade og efter samme 
Regler som ovenfor angivet.

Intet Medlem kan ekskluderes, forinden der er givet ham Lejlighed til at. faa 
sin Sag undersøgt og paakendt af en Voldgiftsret.

Eksklusionen kan være for Tid eller for bestandig. Genoptagelse af en eksklu
deret afgøres ved samme Instans og paa samme Maade som Eksklusionen.

I Tilfælde af Eksklusion af den aim. danske Lægeforening skal Sagen fore
lægges Bestyrelsen og Repræsentantskabet til Afgørelse.«

D. a. d. L. havde ikke hidtil haft noget Lokale til Afholdelse af 
Bestyrelses- eller Repræsentantmøder. Bureauet var installeret i 
Dr. med. Ørums private Venteværelse. Lægemøder i 1897 vedtog 
paa Bestyrelsens Forslag at yde et aarligt Tilskud til Medicinsk 
Selskabs Husleje paa 100 Kr., mod at Selskabets Lokale stilledes til 
Disposition for Foreningen til Afholdelse af Møder, ligesom For
eningens tilrejsende Medlemmer kunde besøge Medicinsk Selskabs 
Lokaler som Gæster. — Denne Ordning var bestaaende til Nytaar 
1908, da Lgf. fik sine egne Kontorlokaler.

Paa Lægemødet 1901 diskuteredes og vedtoges et af Best, fremsat 
og forud af Sygekasseinspektøren paa Sygekassernes Vegne tiltraadt 
Forslag om Oprettelse af »Enighedskamre for Læger og Sygekasser«. 
Uenighed mellem Lægekredsforeninger og Sygekasser, der ikke 
kunde bilægges af et lokalt Fællesudvalg, skulde indankes til Afgørelse 
af Enighedskamret som højeste Instans.1)

Paa Mødet i 1901 vedtoges desuden et Par mindre Lovændringer, 
den ene sigtende til at lette yngre Lægers Optagelse i Foreningen, det 
andet en Følge af den skete Ændring i Organisationen af Lgf. for 
Kbhvn. og Omegn, hvorved dennes 7 Underafdelinger var reduceret 
til 3. De vedtagne Lovændringer var:

3) herom nærmere i det særlige Afsnit: Sygekasseforhold.
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i. en redaktionel Ændring i § 2, i.Stk.
2. Tilføjelser til §§ 3 og 4, gaaende ud paa, at unge Læger, der ikke er i selv

stændig Virksomhed, kan blive Medlemmer af D. a. d. L. uden at være Medlem 
af nogen Kredsforening og for halvt Kontingent.

3. Ændring af sidste Stykke af § 5 ang. Kbhvns. Lgf.s Repræsentation i 
D. a. d. L.s Repræsentantskab. I Stedet for »de 7 Formænd i Underafdelingerne« 
indsættes: »7 Medlemmer«.

Endvidere vedtoges paa Mødet i 1901 Oprettelsen af et staaende 
Udvalg, Forsikringsudvalget til Varetagelse af Lægestandens Tarv 
ligeoverfor Forsikringsanstalterne og til Bilæggelse af Stridigheder 
mellem disse og Lægerne.

Udvalget fik Fuldmagt til paa Lgf.s Vegne at træffe bindende 
Overenskomster paa bestemt Tid med Forsikringsanstalterne. I 
Tilslutning til Oprettelsen af D. a. d. L.s Forsikringsudvalg vedtoges, 
at de enkelte Kredsforeninger skulde oprette Forsikringsudvalg til 
Varetagelse af de lokale Forsikringsanliggender og derom gøre Ind
beretning til Hovedudvalget.1)

Endelig vedtoges 1901 en for Lgf.s Medlemmer gældende Fælles
bestemmelse, som endnu har Gyldighed, nemlig:

Der maa ikke indrømmes Sygekasser for velstillede Rabat paa den i Egnen 
gældende Takst.

Paa Aarhusmødet 1903 fremsattes af Aarhus Kredsf. Forslag 
til en gennemgribende Ændring af Love og Vedtægter. Forslaget 
vandt dog ikke Tilslutning. Derimod vedtoges det — efter at Aarhus 
Kredsf. havde taget sit Forslag tilbage — at nedsætte et Udvalg til 
at gennemgaa de nugældende Love og Vedtægter, Aarhusforslaget 
og de stillede Ændringsforslag for paa Basis deraf til næste Læge
møde at fremsætte Forslag til nye Love og Vedtægter for D. a. d. L. 
— Udvalget kom til at bestaa af Stiftsfysikus Heiberg, Viborg, 
Distriktslæge Ingerslev, Præstø, Overlæge E. Muller, Aarhus, 
Dr. Ryder, Kbhvn., og Overlæge S. Meyer, Kbhvn.

Paa Mødet behandledes ogsaa Spørgsmaalet om Lgf.s Stilling til 
Ugeskrift for Læger, og der vedtoges en Opfordring til Bestyrelsen 
om ved Forhandling med Forlaget at skaffe Lgf. øget Indflydelse 
paa Bladets Ledelse, eventuelt gennem Køb af dette.

x) Bestemmelsen blev indført i de saakaldte »Andre Bestemmelser«. — Om Forsik
ringsudvalgets Virksomhed og senere Ophævelse, se Afsnittet »Lgf.s Organer«.
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Paa Repræsentantmøde 8. April 1904 meddelte Formanden, at der 
var ført Forhandlinger med Gyldendals Forlag, og at der var Mulig
hed for, at D. a. d. L. kunde faa Ugeskriftet til Eje om 5 Aar1).

Paa samme Repræsentantmøde drøftedes i Anledning af en Vold- 
gifskendelse, som var afsagt efter en ikke helt uangribelig Procedure, 
men som efter de gældende Regler ikke kunde forandres eller om
stødes, Betimeligheden af i Voldgiftsreglerne at faa indført Bestem
melse om en Overinstans, til hvilken Voldgiftsdomme kunde appel
leres, og man mente, at det nedsatte Lovudvalg burde tage Spørgs- 
maalet under Overvejelse.

Endvidere gjorde Formanden Meddelelse om den nystiftede »For
ening af yngre Læger«, som havde rettet Henvendelse til D. a. d. L., 
og ønskede en Udtalelse fra Repræsentantskabet om dets Stilling til 
den nye Forening, der ikke nærede Ønske om at volde D. a. d. L. 
nogen Skade. Der var ogsaa fra F. a. y. L.s Side fremsat den Tanke, at 
den mulig kunde danne en Kredsforening under D. a. d. L. Repræsen
tantmødet fandt det egentlig naturligst, om de unge i Stedet for at 
danne en egen Forening meldte sig ind i D. a. d. L. og paa dennes 
Møder gjorde deres Særinteresser gældende. At optage den nye 
Forening som Kredsforening ansaa man for umuligt, og som side
ordnet med D.a.d.L. vilde den nye Forening formentlig — navnlig da 
den foruden ikke nedsatte Læger ogsaa vilde tage sig af de praktise
rende Lægers Interesser —virke svækkende paa D.a.d.L.s Aktions
evne. Man maatte, inden man tog endelig Stilling overfor F. a. y. L., 
i hvert Fald have dennes Love og Vedtægter til Gennemsyn. — I 
Tilslutning til Meddelelsen om F. a. y. L. gjorde Formanden ogsaa 
opmærksom paa, at Kandidaterne paa Kommunehospitalet havde 
oprettet et Bureau med væsentlig samme Formaal som D. a. d. L.s 
og til Skade for dettes Virksomhed. F. a. y. L. syntes dog ikke at have 
noget direkte at gøre med det nye Bureau.

Paa Lægemødet 1905 (i Svendborg) meddelte Formanden, at der 
ikke var kommet nogen Forbindelse i Stand mellem D. a. d. L. og 
F. a. y. L., og at denne nu havde overtaget det nye Bureau, der 
virkede som direkte Konkurrent til D. a. d. L.s Bureau. Dette For
hold bestod som bekendt til 1907, da det lykkedes at faa en Sammen-

’) se Afsnittet: Lgf.s Medlemsblad.
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slutning i Stand, i det F. a. y. L. optoges som Kredsforening, og de 
to Bureauer blev slaaet sammen med Udskillelse af et særligt Sekre
tariat — hvorom nærmere paa andet Sted.

Lægemødet i Svendborg behandlede Udvalgsforslaget til nye 
»Love, kollegial Vedtægt og andre Bestemmelserne« for Foreningen, 
der vedtoges med faa Ændringer.

De nye Love afveg baade i Form og Indhold en Del fra de i 1893 
vedtagne med de senere vedtagne Ændringer og Tilføjelser. Da Af- 
trykning af de nye Love in extenso dog vil tage for megen Plads, skal 
her kun redegøres for de mest betydende Ændringer fra de tidligere 
gældende Love:

1) Den tidligere Bestemmelse om, at kun Medlemmer af en Kredsf. kan være 
Medlemmer af D. a. d. L. — med den 1901 vedtagne Undtagelsesbestemmelse 
for ikke nedsatte Læger — er erstattet med følgende Bestemmelse:

»Ingen Læge, der har været Kandidat i mere end 10 Aar, kan være Medl. af 
D. a. d. L. uden at være Medlem af en Kredsforening.« Uenighed indenfor en 
Kredsforening om Optagelse af et nyt Medlem henvises til Afgørelse ved den 
nyoprettede Overdomstol (se nedenfor).

2) Anerkendelse af nye Kredsforeninger gives af Best, og Repræsentantskab i 
Forening i Stedet for, som tidligere, af Lægemødet.

3) Der fastsættes nærmere Regler for Kredsforeningernes almindelige og 
særlige Opgaver (Takster, Sygekasseforhold, Avertissementsregler), for Valg af 
Bestyrelse og Voldgiftsudvalg. Der paalægges Kredsforeningsformændene Pligt 
til — selv eller ved Stedfortræder — at deltage i Repræsentantmøderne.

4) Lgf.s Bestyrelse udvides fra 3 til 4 Medlemmer, 1 Formand, 1 Medl. for 
Kbhvn., 1 for Øerne og 1 for Jylland. De vælges af Lægemødet for 6 Aar, 
saaledes at 1 Medl. (event. Formanden og 1 Medl.) afgaar ved hvert Møde. 
Umiddelbart Genvalg kan ikke ske.

5) Til at foretage Revisionen af Lgf.s Regnskab vælges paa Lægemødet 
2 Revisorer for de kommende 2 Aar.

6) Bureauet overtages af Lgf., og der fastsættes Regler for dets Virksomhed 
og Ledelse (se Afsnittet: Sekretariat og Bureau).

7) Lgf. antager en juridisk Konsulent. (Kodifikation af en af Repræsentant
skabet allerede 1902 truffen Bestemmelse).

8) Udvalg, der nedsættes til Behandling af særlige Sager, kan ingensinde 
bemyndiges til at tage Bestemmelser, bindende for Lgf.s Medlemmer.

9) Enhver Kredsf. kan gennem sin Formand forlange en paa et Lægemøde 
behandlet Sag udsendt til skriftlig Afstemning i samtlige Kredse.

10) De tidligere i den kollegiale Vedtægt optagne Bestemmelser om kollegial 
Voldgift overføres til Lovene som en særlig Paragraf af disse. Der fastsættes 
nærmere Regler for Voldgiftsrettens Sammensætning i de forskellige Tilfælde 
og for Proceduren. Desuden oprettes en Overdomstol, bestaaende af Lgf.s 
Formand, 2 af denne i hvert Tilfælde udpegede Medlemmer af Bestyrelsen og 
2 Medlemmer af Repræsentantskabet, valgte af dette for 2 Aar.1)

') se iøvrigt Afsnittet: Lgf.s kollegiale Retter.
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ii) Medens efter de tidligere Love et Medlems Eksklusion af en Kreds
forening kunde ske ved Afstemning indenfor Kredsforeningen ogaf D.a.d.L. ved 
Beslutning af Bestyrelse og Repræsentantskab, bestemmer Lovene af 1905, at et 
Medlem taber sin Medlemsret, naar han ved Dom er fundet skyldig i en i den 
offentlige Mening vanærende Handling, eller naar han ikke efterkommer en af en 
Voldgiftsret eller Overdomstolen afsagt Kendelse. Ellers kan Eksklusion kun 
finde Sted ved en særlig af en Voldgiftsret fældet og af Overdomstolen godkendt 
Kendelse, eller ved en direkte af Overdomstolen efter Indstilling af Kreds
foreningen derom truffen Afgørelse.

Genoptagelse af et ekskluderet Medlem kræver Overdomstolens Billigelse.
I de kollegiale Vedtægter fandtes af væsentlig nyt:
12) Forpligtelsen for et Medlem, hvis Praksis falder indenfor en anden Kreds

forenings Omraade, til at adlyde ogsaa denne Kredsforenings Love og Vedtægter.
13) Forpligtelse for en Specialist, som af en Kollega er tilkaldt i Praksis, til 

efter endt Specialbehandling at overlade Pt.s videre Behandling til den Kollega, 
der har tilkaldt ham.

I andre Bestemmelser er medtaget:
14) Specificerede Regler for Forsikringsudvalgets Virksomhed. Den Udvalget 

tidligere tildelte Fuldmagt til at slutte for Lgf.s Medlemmer bindende Over
enskomster med Forsikringsanstalterne var i H. t. ovenstaaende Bestemmelse i 
Lovene bortfaldet.

15) Ang. Udstedelse af Attester til Forsikringsselskaber bestemmes følgende: 
a) det er utilladeligt at indgaa Akkord med et Selskab om fast aarligt Honorar for 
Udstedelse af Attester, b) det er utilladeligt at udstede Attesterne for nedsat 
Betaling, c) det er utilladeligt at rejse rundt med en Forsikringsagent for at fore
tage Undersøgelser, og d) Honorar for Attesterne udbetales Lægen direkte af 
Selskabet.

Paa Lægemødet i 1905 vedtoges det at anerkende Lgf. for Kbhvn.s 
Omegn som Kredsf. under D. a. d. L., hvorved Kredsforeningernes 
Antal steg til 19.

Efter nogle Forhaandsforhandlinger om Sagen mellem Form, for 
D. a. d. L. og Bestyrelsen for F. a. y. L. fremsendte denne i 1906 et 
Andragende om F. a. y. L.s Anerkendelse som Kredsf. Repræsen
tantskabet, der ved Lovene af 1905 havde faaet Myndighed til sam
men med Bestyrelsen at anerkende nye Kredsforeninger, mente dog 
ikke at kunne meddele F. a. y. L. Anerkendelse, dels fordi dens Love 
ikke var i Overensstemmelse med D. a. d. L.s Love, dels fordi 
F. a. y. L. stillede saadanne Betingelser for Optagelse som Kreds
forening, at Repræsentantskabet ikke kunde gaa ind paa dem. Man 
vedtog imidlertid at tilbyde F. a. y. L. Forhandlinger i et Fælles
udvalg for mulig at finde en Form, hvorunder Optagelsen som 
Kredsf. kunde finde Sted. Til D. a. d. L.s Repræsentanter i Udvalget 
udpegedes: Distriktslæge Bondrop-Hammer, Roskilde, og Lægerne
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C. C. Jessen og S. Nandrup, Kbhvn. — F. a. y. L. modtog Tilbudet 
og valgte som sine Repræsentanter i Fællesudvalget: Dr. med. 
C. Heerfordt, Læge J. Kuhn og Dr. med. Tetens Hald.

Udvalget enedes om en Indstilling til Optagelse af F. a. y. L. som 
Kredsforening og stillede Forslag om saadanne Ændringer af 
D. a. d. L.s, Love, der kunde muliggøre Optagelsen.

Paa Lægemødet i Kbhvn. 1907 forelagdes Udvalgets Forslag til 
Lovændringer og vedtoges i alt væsentligt i den foreslaaede Form. 
De vedtagne Ændringer gik ud paa følgende:

1) en Tilføjelse til § 2: Som Kredsforening regnes F. a. y. L., hvilken For
ening fortrinsvis bestaar af Læger af de 10 sidste Aargange.

2) I § 3 erstattes:
»Ingen Læge, der har været Kandidat i mere end 10 Aar, kan være Med

lem af D. a. d. L. uden at være Medl. af en Kredsforening«. — med
»Ingen Læge kan være Medlem af en Kredsf. uden at være Medlem af 

D. a. d. L.«
3) I § 4 tilføjedes den endnu gældende Bestemmelse (nu Lovenes § 3, Stk. 7) 

om, at F. a. y. L.s nedsatte Medlemmer skal være Medlemmer af den lokale 
Kredsf. og gennem denne betale Ktg. til D. a. d. L.

4) Til § 5 føjedes som nyt Stk.:
»En Kredsforening maa ikke foretage noget udadgaaende Skridt, som kan 

berøre en anden Kredsf.s eller den aim. danske Lgf.s Interesser uden først 
at have givet vedk. Forening Meddelelse derom.«

5) Til § 6 føjedes som nyt Stk.:
»F. a. y. L.s Repræsentantmøder fungerer som Kredsforeningsmøder«.

6) I § 11 (om Medlemsktg.) indføjedes som nyt Stk.:
»Dog betaler de ikke nedsatte Læger, som er Medlemmer af F. a. y. L., 

kun 1 Kr.«
7) I § 13 (Bestyrelsens Sammensætning og Valg) skete den Ændring, at 

Bestyrelsen udvidedes med et Medlem, repræsenterende F. a. y. L., som i Mod
sætning til Bestyrelsens andre Medlemmer, hvis Funktionstid er 6 Aar, kun 
vælges for 2 Aar med Mulighed for Genvalg en Gang.

Samtidig ændredes Valgmaaden saaledes, at kun Formanden stadig skulde 
vælges af det ord. Lægemøde, medens Bestyrelsens øvrige Medlemmer skulde 
vælges af Repræsentantskabet efter Indstilling af vedk. Repræsentantskabs
gruppe.

8) I § 15 (Repræsentantskabets Sammensætning m. m.) indføjedes Bestem
melse om, at F. a. y. L. fik Ret til 1, 2 eller 3 Repræsentanter, eftersom Antallet 
af dens ikke nedsatte Medlemmer var over 75, over 125 eller over 175. Samtidig 
fik de andre Kredsforeninger Ret til — foruden Formanden — at vælge 1 Re
præsentant, naar Medlemstallet oversteg 75, og desuden 1 for hvert overskydende 
Antal paa 50 Medlemmer.

9) I § 17 (om Bureauet) ændredes Slutningen saaledes, at Bureauets nærmere 
Ordning overlades til Bestyrelsen.
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I »Andre Bestemmelser« vedtog Lægemødet en Tilføjelse vedr. Forsikrings
udvalget, gaaende ud paa, at dette kan træffe Aftale med og slutte Overenskomster 
med Forsikringsselskaber — dog under Forbehold af Repræsentantskabets God
kende Ise.

Endvidere vedtog Lægemødet ang. Overtagelsen af U. f. L. som 
Foreningens Medlemsblad følgende Resolution:

Lægemødet slutter sig til Tanken om Antagelsen af et Medlemsblad. Det 
overdrages Foreningens Bestyrelse at arbejde videre paa Sagen, derefter fore
lægge den for Repræsentantskabet for endelig at træffe de i den Anledning nød
vendige Dispositioner.

I Tilslutning hertil vedtoges Ktg. for de følgende 2 Aar paa 4 Kr. 
med Bemyndigelse for Best, til at foretage Kontingentforhøjelse, 
hvis Repræsentantskabet beslutter at antage et Medlemsblad.

Efter Lægemødet afholdtes et Repræsentantmøde, som paa Basis af 
de vedtagne Lovændringer anerkendte F. a. y. L. som Kredsforening 
under D. a. d. L.

Repræsentantskabet vedtog ogsaa Anerkendelse af en af Lægerne 
paa Færøerne, som hidtil havde hørt til Kbhvn.s Lgf., nydannet 
Kredsforening med saadanne Modifikationer i Vedtægterne, som 
nødvendiggjordes paa Gr. af de færøiske Lægers Faatallighed og 
Færøernes afsides Beliggenhed.

Den nye Bestyrelse (som Formand i Overlæge S. Meyers Sted var 
valgt Overlæge Maag, Næstved, til Medlemmer repræsenterende 
hhv. Kbhvn. og F. a. y. L.: Prof. H. Mygind og Dr. Kuhn, medens 
af den tidligere Bestyrelse stadig fungerede: Distriktslæge Faartoft, 
repræsenterende Jylland, og Prof. Mølmark, repræsenterende Øerne) 
fik straks en stor Opgave med Købet af U. f. L. og med Omord
ningen af Bureauets Forhold.1)

Paa Repræsentantmødet d. 4. Decbr. 1907 kunde Bestyrelsen fore
lægge og fik vedtaget den med Gyldendal afsluttede Overenskomst 
om Lgf.s Køb af Ugeskriftet, samt om Overdragelse af Bladet i 
Kommission til Gyldendals Boghandel, ligesom Bestyrelsen be
myndigedes til at træffe foreløbig Ordning af Redaktionsforholdene. 
I Tilslutning hertil fastsatte Bestyrelsen i H. t. given Bemyndigelse 
en Forhøjelse af Medlemskontingentet med 10 Kr. for aim. Med
lemmer og 5 Kr. for F. a. y. L.s ikke nedsatte Medlemmer.

*) nærmere herom i de særlige Afsnit senere i Bogen.
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Bestyrelsen forelagde derpaa den efter Overenskomst med F.a.y.L. 
trufne Ordning med Sammenslutning af Bureauerne og Udskillelse 
af en Del af Bureauets Virksomhed til et særligt Sekretariat, og den fik 
Repræsentantskabets Billigelse til fra Nytaar 1908 at leje en Lejlighed 
med Kontorer for Sekretariat, Bureau og Ugeskriftets Redaktion — 
i Ejendommen Gammelstrand 44, hvor Lgf.s Kontorer havde til 
Huse indtil Okt. 1913, da de flyttedes til Vendersgade 33, St., Hj. af 
Nørresøgade, hvor de forblev til Henflytningen til Domus medica 
Oktober 1923.

Paa Lægemødet 1909 (i Aarhus) vedtoges: Ændring af Lovenes § 5, 
gaaende ud paa:

1) at en Kredsforenings Vedtægter for at være gældende for andre Kreds
foreningers Medlemmer skal være sanktionerede af D. a. d. L.s Bestyrelse, og 
2) at en Kredsf. eller underordnet Organisation ikke maa foretage udadgaaende 
Skridt af Interesse for en anden Kredsforening'eller D. a. d. L. uden forudgaa- 
ende Forhandling med vedk. Kredsf.s eller D. a. d. L.s Bestyrelse (forudgaaende 
Meddelelse altsaa ikke mere tilstrækkelig).

Ændring af Kollegial Vedtægts § 10, væsentlig gaaende ud paa, at
Tvivl om Lovenes og Vedtægternes Fortolkning — navnlig med Hensyn til 

Kredsforeningers Foretagelse af udadgaaende Skridt — afgøres af D. a. d. L.s 
Bestyrelse, dog under Appelmulighed til en Domstol, bestaaende af Foreningens 
juridiske Konsulent (som Formand), D. a. d. L.s Formand, paagældende 
Kredsf.s Formand, og de to af Repræsentantskabet valgte Medlemmer af Over
domstolen.

Desuden vedtoges efter Forslag af et af Repræsentantskabet des- 
angaaende nedsat Udvalg følgende Tilføjelse til de kollegiale Ved
tægter :

a) Intet Medlem maa ved Skilt, Avertering, Angivelse af Konsultationstid 
eller paa anden Maade bekendtgøre eller lade bekendtgøre, at han yder Læge
hjælp gratis, eller paa en saadan Maade, at nedsat Betaling derved stilles i Udsigt.

b) Intet Medlem maa tage Ansættelse ved andre Polikliniker end saadanne, 
der er knyttet til Stats- eller kommunale Institutioner, og som kun yder Læge
hjælp til fattige. Dispensation paa Tid fra disse Bestemmelser kan gives af den 
lokale Kredsforenings Bestyrelse med Sanktion af Bestyrelsen for Den alminde
lige danske Lægeforening. — Forslaget træder i Kraft samtidig med Rigs
hospitalets Indvielse.

c) Intet Medlem kan for Fremtiden tage fast Ansættelse i Embeder under 
Stat eller Kommune, under Sygekasser og Forsikringsselskaber eller paa Hospi
taler, Kliniker, Sygehuse og lign., der ejes af andre end private Personer, eller 
som faar Tilskud fra Stat eller Kommune, med mindre Pladsen har været op- 
slaaet ledig, eller vedkommende har opnaaet Sanktion fra den lokale Kreds-
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forenings Bestyrelse eller fra Bestyrelsen for Den almindelige danske Læge
forening.

Endelig en Tilføjelse til »Andre Bestemmelser«, gaaende ud paa, 
at intet Medlem ved skriflige Anbefalinger udenfor den medicinske Presse 

maa bidrage til at støtte og fremme Salget af Arkana, diætetiske Produkter eller 
lignende.

Spørgsmaalet om Dannelsen af et Fond for D. a. d. L. (Forslag fra 
et nedsat Udvalg) henvistes til fornyet Overvejelse af Udvalget og 
Forelæggelse af nyt Forslag paa næste Møde.

Paa Lægemødet 1911 (Odense) vedtoges efter Forslag af et derom 
nedsat Udvalg (V. Bie, A. Fønss, C. Neumann, V. Scheel) som 
Tilføjelse til de kollegiale Vedtægter følgende endnu gældende Be
stemmelse :

I Polikliniker behandles Sygekassemedlemmer og de med dem ligestillede kun 
efter skriftlig Henvisning af en Læge, og som Regel ikke i de Specialiteter, i 
hvilke Sygekassen allerede har antaget Læge. Forsaavidt humane Hensyn taler 
mod en Opsættelse af Behandlingen, kan denne finde Sted uden Henvisning.

Forslag om Dannelsen af et Fond var atter til Behandling. Det 
nedsatte Udvalg havde delt sig i et Flertal og et Mindretal, der hver 
stillede sit Forslag (formuleret af hhv. Dr. Scheel og Dr. Dreyer). 
Efter Diskussion vedtoges fornyet Henvisning af Sagen til Udvalget.

Vedtaget Ændring af Lovenes § 16, gaaende ud paa,
at Revision af Lgf.s Regnskab vel som hidtil foretages af 2 af Lægemødet 

valgte Revisorer, men Talrevisionen foretages af en af Bestyrelsen udpeget mini
sterielt autoriseret Revisor.

Der nedsattes et Udvalg (V. Bie, V. Christophersen, J. Kuhn, 
H. Schousboe, A. Winge) til Forberedelse af en gennemgribende 
Revision af Foreningens Love. — Udvalget fik under sit Arbejde 
værdifuld Bistand af Lgf.s juridiske Konsulent, Overretssagfører 
Axel Bang.

Lægemødet 1913 (Aalborg):
Bestyrelsen har nedsat et Udvalg til at udarbejde Forslag til en Spe

cialistordning.
Forslag om Forandring af Foreningens Navn til »Danmarks Læge

forening« forkastedes.
Forslag til Love, kollegial Vedtægt og andre Bestemmelser, som 

var udarbejdet af det nedsatte Udvalg og med enkelte Ændringer
3
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tiltraadt af Repræsentantskabet, vedtoges efter at have været behand
let i Kredsforeningerne med nogle mindre af disse foreslaaede Æn
dringer. — De saaledes vedtagne Love er i alt væsentligt de 
endnu gældende, selv om der i Tidens Løb paa næsten hvert Læge
møde er foretaget mindre Ændringer og Tilføjelser til enkelte Para
grafer.

Foruden ved en Sammentrængning og mere overskuelig Ordning 
af Bestemmelserne afviger Lovene af 1913 fra de tidligere gældende 
Love væsentlig paa 2 Punkter:

1) Medens Sagerne tidligere fandt deres Afgørelse paa det aim. Lægemøde, 
som var ret tilfældig sammensat og navnlig afhængig af Mødestedet, lægges 
Afgørelsen fremtidig i det af Kredsforeningernes Valg fremgaaede Repræsen
tantskab, og det forudgaaende Lægemøde skal kun diskutere Sagerne. Paa denne 
Maade bliver den trufne Afgørelse mere end hidtil virkeligt Udtryk for Majori
tetens Mening, medens Minoriteten baade gennem Forhaandsbehdl. i Kredsene 
og gennem Diskussionen paa Lægemødet kan faa Lejlighed til at gøre sine 
Anskuelser gældende. Den eneste Afgørelse, som ogsaa de nye Love forbeholder 
Lægemødet, er Godkendelsen af Lgf.s Aarsregnskab. Hovedbestyrelsen (som 
Bestyrelsen i de nye Love er omdøbt til) staar i sine Handlinger til Ansvar for 
Repræsentantskabet. Medens aim. Lægemøde efter de tidligere Love kun skal 
afholdes hvert andet Aar, fastsætter de nye Love ordinært Repræsentantmøde 
(med forudgaaende aim. Lægemøde) afholdt hvert Aar.

2) Lovenes Voldgiftsbestemmelser ændres paa meget væsentlig Maade (se 
herom det særlige Afsnit: Lgf.s kollegiale Retter).

Af andre reelle Ændringer i de nye Love skal nævnes:
3) Hovedbestyrelsens Medlemmer vælges for 3 Aar med Mulighed for Gen

valg 1 Gang (mod tidligere Valg for 6 Aar uden Genvalg). F. a. y. L.s Repræ
sentant vælges for 3 Aar uden Mulighed for Genvalg (tidligere for 2 Aar med 
Mulighed for Genvalg 1 Gang).

4) De nye Love indfører ensartede Betingelser for Kredsforeningernes Re
præsentation i D. a. d. L.s Repræsentantskab — de endnu gældende — og paa
lægger Repræsentanterne Mødepligt (selv eller ved Stedfortræder). — Repræ
sentanterne maa ikke ved forudgaaet Løfte til eller Paalæg af deres Kreds
forening være bundne i deres Stilling til de foreliggende Sager. — '/a af Re
præsentantskabets Medlemmer kan forlange en Sag udsendt til skriftlig Afstem
ning blandt D. a. d. L.s samtlige Medlemmer. — Medens stenografisk Referat af 
Lægemødets Forhandlinger ligesom hidtil skal offentliggøres i U. f. L. tilligemed 
de af Repræsentantmødet vedtagne Beslutninger, afgør Repræsentantskabet selv, 
i hvilket Omfang dets Forhandlinger skal offentliggøres.

5) I de nye Love er optaget Bestemmelser om Sekretariatets og Bureauets 
Virksomhed samt Ugeskriftets Redaktionsforhold — de endnu gældende. De 
fastsætter bl. a. at Sekretæren og den faglige Redaktør skal deltage — uden 
Stemmeret — i HB.s Møder og være til Stede saavel ved Repræsentantmøder 
som ved de aim. Lægemøder.



35

De kollegiale Vedtægter vedtoges paa Lægemødet 1913 i omtrent 
samme Skikkelse som de tidligere gældende, kun med forskellige 
redaktionelle Ændringer. En reel Tilføjelse vedtoges dog, nemlig:

»Et Medlem maa ikke søge at fremme og skal saa vidt muligt forhindre, at der 
gennem Adresser fra Befolkningen eller fra Kolleger arbejdes til Fordel for hans 
Ansættelse i offentlige Embeder.«

Desuden indføjedes i de kollegiale Vedtægter det tidligere under »Andre 
Bestemmelser« optagne Afsnit om »Professionelle Rejser, Annonceringer og 
Anbefaling af Arkana«.

Andre Bestemmelser kaldes fremtidig Særlige Bestemmelser. Der 
foretages heri væsentlig kun redaktionelle Ændringer.

Spørgsmaalet om Dannelsen af et Fond var atter til Behandling. 
Man tiltraadte den af Udvalgsflertallet fremsatte Indstilling, gaaende 
ud paa, at Spørgsmaalet indtil videre stilles i Bero.

I samtlige Kredsforeninger vedtoges i den følgende Tid Ændringer 
i Vedtægterne for at bringe disse i Overensstemmelse med D. a. d. L.s 
nye Love.

Paa ekstraordinært Repræsentantmøde 11/10 1914, som traadte i 
Stedet for det i Anledning af Krigen aflyste Lægemøde paa Fanø i 
i Aug. samme Aar, vedtoges:

1) Nedsættelse af et Udvalg (i Forening med Med. Selskab) til Forberedelse 
af Fortsættelseskurser for praktiserende Læger.

2) Overtagelse af »Lommebog for Læger« (fra Kbhvn.s Lgf.) og Udvidelse af 
denne med en »Medicinsk Vejviser« til Udsendelse til samtlige Lgf.s Medlem
mer.

3) Regler for Autorisation af Massøser og Sygegymnaster i H. t. det af 
Udvalget fremsatte Forslag.

Paa et nyt ekstraord. Repræsentantmøde 13/12 1914 vedtoges Fælles
regler for Ordning af den kommunale Praksis (endnu gældende) og 
der valgtes Medlemmer til det ved Loven om kommunal Lægehjælp 
oprettede »Mæglingsraad«, ligesom til »Massageudvalget« i H. t. Be
slutningen paa Mødet 11/10 1914.

Efter de i 1913 vedtagne nye Love var den besluttende Myndighed 
jo lagt i Hænderne paa Repræsentantmødet i Stedet for som hidtil 
paa Lægemødet, og de i det følgende anførte Lovændringer m. m. 
er altsaa vedtagne paa de aarlig i Tilslutning til forudgaaende aim. 
Lægemøder afholdte ordinære Repræsentantmøder.

3*
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Paa Repræsentantmøde 1915 vedtoges nogle Ændringer i Love 
m. m.:

1) Uoverensstemmelser mellem HB. og en Kredsf. ang. Lovenes Fortolkning 
afgøres af Overvoldgiftsretten.

2) Et Udvalg kan af Repræsentantskabet bemyndiges til at træffe Bestemmel
ser bindende for Lgf.s Medlemmer.

3) Til Overvoldgiftsrettens Funktioner føjes den: paa HB.s Begæring — 
event, efter en Kredsf.s Indstilling — at fortolke Lovenes Bestemmelser.

I de særlige Bestemmelser vedtoges en Tilføjelse om Nedsættelsen 
af et staaende Attestudvalg (se Afsnittet: Lgf.s Organer o.s.v.)

Endelig vedtoges med enkelte Ændringer den af det nedsatte 
Udvalg foreslaaede Kollegiale Vedtægt for Specialistvirksomhed, 
hvorved Ordningen lægges i Hænderne paa et staaende Udvalg paa 
5 Medlemmer (se Afsnittet: Lgf.s Organer o.s.v.)

Et foreløbigt Udvalg nedsattes til Udarbejdelse af Fortegnelse over 
anerkendte Specialer og Regler for Uddannelseskrav i de enkelte 
Specialer.

Paa Repræsentantmødet 1916 vedtoges:
1) en Ændring af Voldgiftsreglerne, hvorefter
O. R. kan tilbagevise en Sag til Voldgiftsret, hvis nye Oplysninger, som 

Underinstansen ikke har kunnet kende, er fremkommet.

2) Det af det foreløbige Specialistudvalg fremsatte Forslag til 
Uddannelseskrav, hvori dog Ændringer kan ske efter Forhdl. mellem 
Udvalget og Specialistorganisationerne.

Til staaende Specialistudvalg valgtes: Th. Rovsing, H. Holch, 
O. Jérsild, S. Kemp og H. Rønne (Suppl.: V. Mohnsen og C. Maj
land).

3) Det staaende Attestudvalg skal vælges for 3 Aar ad Gangen af 
Repræsentantskabet.

4) Nedsættelse af Udvalg til Udarbejdelse af Forslag om ensartede 
Annonceringsregler for hele Landet.

Paa Repræsentantmødet 1917 vedtoges:
1) privatiserende Læger over 60 Aar betaler kun 2/5 Ktg. Disse og 

udenlandsboende kan være Medl. af D. a. d. L. uden at være Medl. 
af en Kredsf.
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2) Fælles Annonceringsregler for D. a. d. L. (væsentlig som nu
gældende).

3) Profess. Annoncering skal være i Overensst. baade med 
D. a. d. L. og Kredsf.s særlige Vedt.

4) Til Bestemmelsen om Opslag af Lægestillinger føjes i Anm. 
Definition paa Begrebet Lægeembede (nugældende).

5) Særlige Bestemmelser. Udvidet Mandat for Attestudvalget.
6) Vedtaget Specialistudv.s Forslag til Fortegnelse over anerk. 

Specialer og Kombinationer, samt Uddannelseskrav.

Paa Repræsentantmødet 1918 vedtoges:
Tilf. til Koli. Vedtægt: Konstitution i Embede udover V2 Aar 

kræver HB.s Dispens. Desuden vedtoges en ved de af Dyrtiden for- 
aarsagede forøgede Udgifter til U. f. L., Aarbog og Lgfs. Admini
stration nødvendiggjort Ktg.forhøjelse paa 10 Kr. (til 40 Kr.) foruden 
et Ekstraktg. for fuldtbetalende paa 10 Kr., samt Henstill, til HB. 
om næste Aar at stille Forslag om et Fond til Afløsning af Ekstraktg.

Paa Repræsentantmødet 1919 vedtoges:
1) I Specialistvedt. en Ændring i Uddannelseskrav for Obstetrik.
2) Ændring i Attestudvalgets Virksomhed og Myndighedsomraade 

(som nugældende).
3) Takster for en Række Attestformer.
4) Dannelse af et midlertidigt Fond (ved aarlige Bidrag) til Be

stridelse af ekstraordinære Udgifter — foreløbig til Afvikling af 
Foreningens ved Dyrtiden foraarsagede Gæld. F. a. y. L. ydede til 
Fonden et Bidrag paa 1000 Kr. — Henstilling til HB. om næste Aar 
at stille Forslag til Fremskaffelse af et større Fond.

5) Ktg. forhøjet til 60 Kr. og vedtaget halvaarlig Opkrævning.
6) Vedtaget midlertidig Lovændring, der muliggjorde Dr. Scheels 

Genvalg som Form, endnu i 3 Aar (af Hensyn til Sønderjyllands 
Indlemmelse og Organisationen af de sønderjyske Lægers Tilknyt
ning til D. a. d. L.).

Repræsentantmødet 1920.
6. Juni 1920 var der i Tinglev *) afholdt et orienterende Møde 

mellem Lægerne i de indlemmede sønderjyske Landsdele og —
’) Referat i U. f. L. 1920, S. 770.
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som Repræsentanter for D. a. d. L. — Lgf.s Formand, Overlæge 
V. Scheel, dens Sekretær, Dr. V. Christophersen, Formanden for 
Ribe Amts Kredsforening, Overlæge C. Vestergaard, og Formanden 
for Vejle-Skanderborg Amters Kredsforening, Dr. H. Tolderlund, 
til Forberedelse af de sønderjyske Lægers organisationsmæssige Til
knytning til D. a. d. L. Der blev i Tilslutning til det paa Mødet 
aftalte dannet en ny Kredsf. for Haderslev, Aabenraa og Sønderborg 
Amter, medens Lægerne i Tønder Amt gik ind i den bestaaende 
Ribe Amts Kredsf., som derefter fik Navnet Ribe og Tønder Amters 
(i alt 63 nye sønderjyske Medlemmer). Desuden er oprettet en 
Grønlands Lgf., hvorved Kredsf .s Antal er blevet 23 (som nu).

De nye Kredsforeninger anerkendtes, Grønlands med tilsvarende 
Modifikation af Lovreglerne som for Færøernes Kredsf.

Forslag om et Fond for D. a. d. L. og Statuter for samme vedtoges 
væsentlig i den endnu gældende Form. Fondet tilvejebringes ved 
Indskud paa 100 Kr. af alle nedsatte Læger (som Gave eller med Til
bagebetaling ved Død). Det vokser ved Renterne af den indskudte 
Kapital. Af Fondets Midler kan ydes Støtte til Medlemmer (Gave 
eller Laan) under vanskelige Forhold. (Statuterne se Aarbog 1932, 
Side 31).

Et Forslag om Fælleslov for Kredsforeningerne toges tilbage, da 
det ikke havde vundet Tilslutning i Kredsene.

Følgende Lovændringer vedtoges:
1) udenlandsboende og privatiserende Læger kan være Medl. af D. a. d. L. 

uden at være Medl. af nogen Kredsf.
2) Ktg. fastsættes hvert Aar af Repræsentantskabet. F. a. y. L.s ikke ned

satte Medlemmer svarer de fire første Halvaar Vi, derefter ’/a Ktg. Privatiserende 
Læger ligeledes ’/a Ktg.

Tilføjelse til Koli. Vedtægt (§ 7):
1) Et Medl. maa ikke af den stedlige Befolkning lade sig en vis Aarsindtægt 

garantere med Undtagelse af faste Tilskud, som ydes uafhængig af Lægens 
øvrige Praksisindtægt.

2) Et Medl. maa ikke indgaa fast Akkord om Udstedelse af Attester, men skal 
kræve disse enkeltvis honoreret efter Taksten.

Ændring af Specialistvedtægt:
Ved Uenighed indenfor Udvalget ang. Tildeling af Anerkendelse tilkaldes 

2 for det enkelte Tilf. af HB udpegede specialkyndige Læger, som deltager i 
Bedømmelsen.
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Særlige Bestemmelser:
Forskellige Ændringer i bestaaende Attesttakster og andre nye Attesttakster 

vedtoges.

Kontingent for 1921: 70 Kr.. Aarskontingentet havde dermed 
naaet sin hidtil største Højde og blev staaende herpaa til 1923.

Repræsentantmøde 1921 vedtog følgende Lovændringer:
1) Udenlandsboende Medlemmer svarer kun halvt Kontingent.
2) Nogle indskrænkende Bestemmelser med Hensyn til Offentliggørelsen af 

Mødereferater og Voldgiftskendelser.

samt Tilføjelse til Koli. Vedtægt:
1) Om Medlemmers Forpligtelse til under Konflikter at rette sig efter HB.s 

af Kredsf. billigede Paabud.
2) Medlemmer maa ikke være knyttet til Massagekursus eller Klinik, der 

ledes af uautoriseret Massør, og de bør ikke i Praksis anvende uautoriserede 
Massører, naar der er Adgang til at anvende autoriserede.

Paa Repræsentantmøde 1922 vedtoges:
1) HB. udvides med et Medl., repræs. Jylland (det ene jyske 

Medl. skal være Landlæge). 2 Medlemmer afgaar hvert Aar i bestemt 
Turnus.

2) Ansættelse af en assisterende Læge i Sekretariatet.
3) Ang. U. f. L.: Indførelse af nyt Format (nuværende Kvart

format i Stedet for tidligere Oktav).
4) I Specialistvedtægten foretoges mindre Ændringer. Desuden 

vedtoges Nedsættelse af et Udvalg til Forberedelse af principiel 
Drøftelse af Specialistordningen i Forb. med Annoncespørgsmaalet.

I Kolleg. Vedtægt for Annoncering vedtoges en Ændring i Annon
ceringsreglerne :

Periodiske og staaende Annoncer og Udsendelse af Brochurer forbudt. 
Specialistudvalget kan give Dispensation for Kliniker m. m.

I Særlige Bestemmelser vedtoges:
Attestudvalgets Udvidelse med et Medlem, altsaa 1 Formand og 

3 Medlemmer (en fra Kbhvn., en fra Øerne og en fra Jylland) samt 
3 Suppleanter.

Bestemmelse om Forhdl. med Sygehuse:
Den tidligere Overenskomst med Sygehuslægeforeningen afløses af 

midlertidig gældende Bestemmelse om Fremgangsmaaden ved For-
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handlinger, som dog allerede Aaret efter afløstes af de nugældende. 
— Der vedtoges Nedsættelse af et komb. Udvalg til at udarbejde 
nærmere Regler for Sygehuslægers Løn og Ansættelsesvilkaar.

Repræsentantmødet 1923:
Vedtoges Tilslutning til Erhvervelsen af Domus medica og de deraf 

Lgf. paaførte Forpligtelser med Leje af Kontorer og Bidrag til Leje 
af Klublokalerne, hvortil vedtoges et Særtillæg til Ktg. paa 5 Kr. for 
alle Medlemmer. Samtidig vedtoges Neds. af det aim. Ktg. med 
15 Kr. (til 55 Kr.).

Specialistvedtægten. Det fremsatte Forslag til Ændringer i Ved
tægten kom ikke til Afstemning, idet der vedtoges en Resolution om 
Nedsættelse af Udvalg til principiel Drøftelse af Specialistordningen 
og Forelæggelse af Betænkning paa næste Aars Møde (efter Behdl. i 
Kredsene).

Kollegial Vedtægt for Annoncering vedtoges i ny Skikkelse paa Basis 
af det fremsatte Forslag (som nugældende).

Bestemmelser om Fremgangsmaaden ved Forhandling om Sygekasse
overenskomster vedtoges som gældende til 1929, da nugældende Be
stemmelser blev vedtaget.

Medens Forhandlingerne før var ført af de enkelte Kredsforenin
ger, skal de nu føres landsdelsvis af Centraludvalg, bestaaende af 
Repræsentanter for de interesserede Kredse. Desuden fastsættes Be
stemmelser om Specialistforhandlinger (landsdelsvis ved Udvalg af 
Repr. for Specialorg. og 1 Repr., valgt af HB).

Sygekasseoverenskomster skal godkendes af HB.
Endelig vedtoges
Bestemmelser om Fremgangsmaaden ved Forhdl. med Myndigheder 

om Forhold, Provinssygehusene vedrørende — med tilhørende Løn
ningsregler (i alt væsentlig som nugældende).

I Lovenes § 2 vedtoges en Tilføjelse om Bemyndigelse for HB. til at 
anerkende landsdelsomfattende Specialorganisationer (som nugæl
dende).

Repræsentantmødet 1924.
I aim. koil. Vedtægt ændres Best, om Medlemmers Forhold under 

Konflikttilstande, saaledes at den tidl. Best, blev uforandret for 
Konflikt ang. komm. Praksis (hvor HB. og Kredsf. kan dekretere),
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medens ny Best, vedtoges ang. Konflikt i Sygekassesager, hvor Cen
traludvalg — eller Kredsf. med Centraludvalgets, event. HB.s Bil
ligelse — kan dekretere. — Under Konflikt maa Kredsf. ikke ændre 
Minimaltakst.

I Andre Bestemmelser udgaar Best, om Forsikringsudvalget, hvis 
Funktion overtages af Attestudvalget, og Best. ang. dette ændres 
overensstemmende hermed.

Til tidligere givne Paalæg for Medl. ang. Attestudstedelse føjes 
Best, om, at

Taksten for Livsforsikringsattest kun gælder, naar Undersøgelsen foregaar 
hos Lægen. Sker det i Pt.s Hjem tillægges Hon. for Besøg. Det er utilladeligt at 
rejse rundt med en Agent og foretage Undersøgelser.

Repræsentantmøde 1925.
Specialistordningen. Efter at F. a. y. Ls Forslag om Ophævelse var 

forkastet ligesom et Mindretalsforslag til Nyordning, vedtoges Fler
talsforslag til Nyordning (væsentlig som nu).

Lovenes Voldgiftsregler. Overvoldgiftsrettens Forslag til Omredak
tion vedtaget med enkelte Ændringer, (væsentlig som nu).

Lovenes § 3. (Ind- og Udmeldelse af Lgf.) vedtaget i ændret Form 
og med Tilføjelse

at man ikke ved Udmeldelse under Konflikttilstand kan unddrage sig organi
sationsmæssige Forpligtelser.

Lovenes § 4. (Kontingentydelse) vedtaget med Ændring, der for- 
korter Fristen for Kontingentets Erlæggelse med Slettelse af Med
lemslisten som Straf og eventuel Bøde før Genoptagelse.

I Fondsstatuternes § 2 en lignende skærpet Bestemmelse for Ind
betalingsfrist.

Særlige Bestemmelser C. AA. Fællestakster vedtaget for 1) Civile 
Lægers Vikariat for Militærlæger i Garnisonsby udenfor Kbhvn. og 
2) Lægers Tilstedeværelse ved Boxekampe.

Bestemmelser ang. Forhdl. om Sygehusforhold. Ny § 6 (vedr. under
ordnet Lægepersonale) vedtaget (som nu).

Repræsentantmøde 1926.
Særlige Bestemmelser C. BB. Vedtaget en Del af Attestudvalget 

foreslaaede Ændringer og Tilføjelser til Takstsatserne for Attester.
Bestemmelse om Forhdl. om Sygehusforhold. Vedtaget Tilføjelse til
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Lønningsreglernes A. Ill: med Pristallet glidende Skala for en Del 
af Honoraret.

Repræsentantmøde 1927.
Kolleg. Vedtægts § 7. Vedtaget ændret Affattelse af Best, om pro

fessionelle Rejser (som nu). Samtykke kræves af den eller de interes
serede Kredsf. (efter Repræsentantskabets Udtalelse ogsaa gældende 
for Specialister).

Forslag om Begrænsning af Sygehusreservelægers Nedsættelsesret 
forkastes.

Repræsentantmøde 1928.
Lovenes § 20—24. Voldgiftsreglerne. Vedtaget forskellige Ændringer 

med Bestemmelse om Behandling af Konflikter mellem Under
organisationer og Medlemmer af disse, samt Best, om, at HB. kan 
paalægge en Kredsf. at anlægge Sag mod et Medlem (som nu).

Lovenes § 9. Vedtaget Tilføjelse om, at HB.s Medlemmer ikke maa 
repræsentere en kolleg. Sammenslutn. med økonom. Interesser ved 
dennes Forhdl. med HB. eller ved Forhdl. med Autoriteter eller 
andre Organisationer.

Lovenes § 13. Vedtaget Tilf. om, at Bestemmelser, der vedtages af 
Repræsentantskabet, er bindende for Medlemmerne fra Datoen for 
Offentliggørelsen i U. f. L., medmindre andet Tidsp. er vedtaget.

Repræsentantmøde 1929.
Lovenes § 12. Ved Tilføjelse bemyndiges HB. til at indbyde Med

lemmer og andre til Deltagelse i Repræsentantmøder og i Diskussio
nen (uden Stemmeret).

Specialistvedtægten. Vedtaget Ændr, i Uddannelseskrav for Oto- 
laryngologer og Radiologer.

Særlige Bestemmelser. Best, om Forhdl. med Sygekasser vedtaget i 
nugældende Form (Aarbog 1932, S. 47). Ved Siden af Central
udvalgene oprettes et Landsudvalg, der virker mæglende og raad- 
givende og under Konflikter eventuelt overtager Ledelsen.

Kollegial Vedtægt. I Tilslutning til foranst. en redakt. Ændring i §7.

Repræsentantmøde 1930.
Lovenes § 3. Som nyt 2. Stk. vedtaget nugældende Bestemmelse
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om Udelukkelse fra D.a. d. L. af Læger, der er dømt for en i 
den offentlige Mening vanærende Handling.

Lovenes § 4. Vedt. Kontingentfrihed for Læger over 70 Aar, samt 
ændret Form for Opkrævning af Kontingentet (helaarsvis i Stedet 
for halvaarsvis).

Lovenes § 10. Vedt. Ændring af 2. Stk. om Afstemning i HB. 
(tagende Hensyn til, at HB. nu har 6 Medlemmer mod tidligere 
kun 5).

Specialistvedtægten. § 9. Vedt. Ændring af Best, om Specialisters 
Praksisret. (Væsentlig til Tydeliggørelse af den allerede forud gæl
dende Bestemmelse).

Særlige Bestemmelser. Ændringer i de almindelige Best, om Syge
kasser med Skærpelse af Forbudet mod faste Akkorder med Fort- 
sættelsessygek., samt i Bestemmelserne om Forhandlinger med Syge
kasserne ændret Bestemmelse ang. Landsudvalgets og Centraludval
genes Valgmaader.

Repræsentantmøde 1931.
Specialistvedtægten. Vedt. Ændr, i Uddannelseskrav for Neu

rologer.
Særlige Bestemmelser. I Best, om Forhdl. med Sygekasser fastsat 

nærmere Regler for Fordeling af Omkostningerne ved Forhdl. om 
Specialistoverenskomster.

Til Slut en kort Rekapitulation af Hovedstadierne i Organisa
tionens Udvikling.

1857 stiftes D. a. d. L. — 1858 vedtages de første Love. — 
1883 bliver U. f. L. Organ for D. a. d. L. — 1891 oprettes Bureauet, 
og de første »kollegiale Vedtægter« fastsættes. — 1893 oprettes Re
præsentantskabet. — 1897 vedtages de første specificerede Vold
giftsregler. — 1901 oprettes Sygekasseenighedskamre og Forsik
ringsudvalg. — 1907 optages F. a. y. L. som Kredsforening, og 
U. f. L. bliver Medlemsblad. — 1908 sammensluttes Bureauerne, og 
Sekretariatet oprettes. — 1913: Repræsentantskabet faar den be
sluttende Magt. — 1914: Fortsættelseskursus- og Massageudvalg 
oprettes, Regler for kommunal Praksis vedtages. — 1915: Specia
listordning vedtages, Attestudvalg oprettes. — 1920: D. a. d. L.’s
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Fond stiftes, de sønderjyske Kredse dannes. — 1923: Vedtages Be
stemmelser om Forhandlinger med Sygekasser og om Forhandlinger 
ang. Sygehusforhold. — 1924: Forsikrings- og Attestudvalg slaas 
sammen. — 1929: Nye Bestemmelser om Forhandlinger med Syge
kasserne, Landsudvalget oprettes.

LÆGEFORENINGENS MEDLEMSTAL. 
(Tallene omtrentlige).

Aar Medlemstal Aar Medlemstal

1857 80 1900 1050
i860 180 1905 1200
1865 210 1910 1625
1870 215 1915 1740
1875 275 1920 1930
1880 450 1925 2260
1885 505 1930 2570
1890 575 1931 2640
1895 835 1932 2700

Med sine 2700 Medlemmer staar D. a. d. L. nu som fuldgyldig 
Repræsentation for den samlede danske Lægestand, idet den om
fatter praktisk talt alle med Lægegerning beskæftigede og mange 
privatiserende Læger, foruden Størstedelen af saavel Landets Em
bedslæger som af Fakultetets Lærere.

Af de ca. 100 danske Læger, som staar udenfor D. a. d. L., er 
den overvejende Del udenlandsboende og privatiserende, der som 
saadanne er mindre interesserede i Lgf.s Arbejde. En Del er Em
bedslæger, som har fundet det principielt uforeneligt med deres 
Embedsstilling at være Medlem af den faglige Organisation; nogle 
er practici, som er imod at være underkastet »organisationsmæssig 
Tvang«, og nogle endelig — heldigvis ikke mange — er saadanne, 
der udøver Lægevirksomhed under Former, som ikke kan tillades 
Medlemmer af D. a. d. L.



LÆGEFORENINGENS ORGANER 
OG INSTITUTIONER, TILLIDSMÆND OG 

EMBEDSMÆND



Gennem den i forrige Afsnit skildrede Udvikling er Lgf. efter
haanden blevet en nok saa komplicereret Mekanisme, hvis 

Virksomhed udøves gennem Arbejde, dels mere selvstændigt, dels 
under Samvirken med andre, af mange forskellige Kræfter. Medens 
Foreningen ved sin Start kunde ledes af en Bestyrelse paa 3 Med
lemmer, hvis Formand uden nævneværdig Assistance maatte udføre 
det daglige Kontorarbejde med indre og ydre Korrespondance, og 
som, uden Mellemled, forelagde de Sager, Bestyrelsen ikke selv 
afgjorde, for det almindelige Lægemøde som besluttende Myndig
hed, har Lgf. nu en Bestyrelse (Hovedbestyrelsen) paa 6 Medlemmer 
og til Hjælp for denne under dens daglige Ledelse af Foreningens 
Anliggender saavel Kontor med Læge-Sekretærer og Personale, 
som en fast raadgivende juridisk Konsulent og en Konsulent i 
faglig-sociale Spørgsmaal. Den besluttende Myndighed i Sager, 
som HB ikke selv kan afgøre, er lagt i Hænderne paa det af Kreds
foreningernes Valg udgaaede Repræsentantskab, der aarligt samles 
til ordinært Møde, ligesom det kan indkaldes ekstraordinært, naar 
særlige Forhold gør dette paakrævet. Lgf. har faste Voldgiftsretter 
for de enkelte Kredsforeninger og en for hele Foreningen fungerende 
Overvoldgiftsret, der uafhængigt af Administrationen træffer Af
gørelse i kollegiale Stridigheder og — for Overvoldgiftsrettens Ved
kommende — i Eksklusionssager og Lovfortolkningsspørgsmaal. 
Endvidere har Lgf. nu en Række staaende Udvalg til Varetagelse — 
under Ansvar overfor HB og Repræsentantskabet — af saadanne Op
gaver, af kollegial og anden Art, som Lgf. har taget op til Løsning, 
og som kræver stadig Varetagelse ved Læger, der har sat sig særlig 
ind i de paagældende Sager. Endelig har D. a. d. L. sit Medlems
blad, hvorigennem HB, saavelsom Lgf.s Institutioner og Under
afdelinger kan sætte sig i Rapport til Medlemmerne, ligesom Bladet 
gennem dets faglig-sociale Redaktion kan redegøre for aktuelle fag
lig-sociale Spørgsmaal og give Udtryk for Lgf.s Opfattelse af disse.
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Det er en anselig Stab af Læger, som i Tidens Løb, valgt af 
Kollegerne til de forskellige Tillidsposter, har sat deres Kræfter og 
Arbejde ind paa at løse og gennemføre de Opgaver, Lgf. efterhaanden 
har taget op, og med Foreningens Vækst og Opgavernes Tiltagen 
er det Antal af Lgf.s Medlemmer, hvortil kommer nogle faa 
Ikke-Læger, der paa det enkelte Tidspunkt — som Tillidsmænd 
eller Embedsmænd — har været beskæftiget med Lægeforeningens 
Arbejde, stadig forøget.

I Tilslutning til den følgende i særlige Afsnit givne Fremstilling 
af Tilblivelsen og Udviklingen af Lgf.s enkelte Organer og Institu
tioner vil ogsaa blive meddelt, hvem der i Tidens Løb har været 
Indehaver af de forskellige Tillids- og Embedshverv. En nærmere 
Omtale af hver enkelts Arbejde og dets Betydning for Foreningen 
vilde være ganske uoverkommelig. At udvælge nogle af Tillids- og 
Embedsmændene til særlig Omtale har — hvor fristende det end 
kunde være — heller ikke forekommet mig rimeligt, da vel enhver 
af disse — ja ogsaa en Del Medlemmer, som ikke har beklædt 
Embeds- eller Tillidshverv — har ydet en Indsats paa et eller andet 
Punkt, hvorved han har gjort sig fortjent af sine Kolleger, og Be
tydningen af denne Indsats kan ikke altid vurderes ud fra Omfanget 
af den officielle Virksomhed. Og selv om man vilde indskrænke sig 
til særlig Omtale af dem, der har »spillet den største Rolle« i Lgf.s 
lange Liv, hvor da sætte Grænsen. Hertil kommer Vanskeligheden 
ved at skulle udtale sig om endnu levende, eller endnu i Lgf.s 
Tjeneste virkende, Kolleger, hvis Betydning for Lgf. jo for fleres 
Vedkommende overhovedet endnu ikke lader sig bedømme; men 
ensidig Omtale af de afgaaede eller bortgangne synes mig ikke paa 
sin Plads i et Jubilæumsskrift som dette, hvor de endnu levende og 
virkende maatte have lige saa stort Krav paa Værdsættelse af deres 
Virke.

Jeg har da anset det for korrektest, bortset fra de spredte Bemærk
ninger, der i Bogens forskellige Afsnit er fremsat om enkelte Tillids- 
mænds Indsats i en eller anden speciel Sag, i de følgende Fortegnel
ser at nøjes med Angivelse af det Tidsrum, i hvilket vedkommende 
har bestridt paagældende Tillidshverv, og saadanne Oplysninger ud
over Navnet, som for den enkelte har været nødvendige til Kende- 
tegnelse af vedkommende, herunder noget fyldigere Oplysninger om
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Lægeforeningens Formænd og om saadanne Bestyrelsesmedlemmer 
fra Foreningens ældre Tid, som maa antages at være ukendte 
af den yngre Generation af Læger. Angaaende øvrige biografiske 
Data maa henvises til de forskellige Udgaver af »Den danske Læge
stand«, og med Hensyn til de mere prominente afdødes Virksomhed 
og Betydning for Lægeforeningen til de Nekrologer, Ugeskrift for 
Læger ved deres Bortgang har bragt om dem.

Nævnes bør det i denne Sammenhæng, at D. a. d. L., som i det 
hele taget har været ret karrig med at hædre sine fortjente Mænd, 
kun én Gang i sit lange Liv har fundet sig foranlediget til at ud
nævne et

Æresmedlem, 
nemlig i 1875, da man tildelte fhv. Fysikus i Haderslev 

Poul Anton Madvig1)
denne Udmærkelse. Ordlyden af Æresmedlemsdiplomet foreligger 
ikke. Men af en Adresse, som paa Fysikus Madvigs 80 aarige 
Fødselsdag overraktes ham af Lgf.s Bestyrelse, fremgaar det, at 
det væsentligste Motiv til hans Udnævnelse til Æresmedlem har 
været Paaskønnelse af hans trofaste Arbejde for Danskhedens 
Sag i Sønderjylland. Ved dettes Adskillelse fra Danmark 1864 
mistede han sin Embedsstilling som Fysikus, men vedblev at prak
tisere i Haderslev og var stadig en af Lederne for den danske Na
tionalitetsbevægelse i den fraskilte Landsdel, ligesom han — hvad 
der ogsaa fremgaar af Adressen — bevarede sin Interesse for D. a. 
d. L. og, saa længe det var ham muligt, deltog i dennes Møder.

P. A. Madvig, født i 1816, prakt. i Frederiksværk 1843—54. Fysikus i Ha
derslev 1854, afsat af den tyske Regering 1864, derefter praktiserende i Haderslev 
til sin Død 1899. Han sad det meste af denne Tid i Bestyrelsen for »Vælger
foreningen for Nordslesvig« og for »Samfundet til det danske Sprogs Bevarelse i 
Nordslesvig«. — Nekrolog i U. f. L. 1899, S. 145.

4



HOVEDBESTYRELSEN.

De ældste Love (af 1858) fastsætter, at Lgf.s Bestyrelse bestaar 
af 3 Tillidsmænd, hvoraf en er Formand og en Viceformand. 

En af Tillidsmændene skal bo i Kbhvn. De vælges paa det aarlige 
Lægemøde og fungerer fra Slutningen af det ene Møde til Slut
ningen af det næste. Genvalg kan ske, dog ikke mere end for tre 
Aar i Træk i samme Stilling. Som allerede nævnt udførte Formanden 
personligt Foreningens skriftlige Arbejde, og først 1874 vedtoges 
Ansættelse af en lønnet Sekretær1). Ved Lovforandringen 1893 
ændres Valgmaaden for Bestyrelsens Medlemmer, der fremtidig 
vælges for 6 Aar (uden Genvalg) med Afgang af 1 Medlem hvert 
andet Aar. 1905 udvides Bestyrelsen til foruden Formanden at om
fatte 3 Medlemmer, 1 for Kbhvn, 1 for Øerne og 1 for Jylland, 
stadig med Funktionstid paa 6 Aar og Afgang hvert andet Aar af 
et Medlem, eller Formanden og et Medlem. Efter Optagelsen 1907 
af F. a. y. L. som Kredsforening, udvides Bestyrelsen atter med 
et Medlem, repræsenterende denne Forening. Valgperioden for de 
enkelte Medlemmer er stadig 6 Aar, for F. a. y. L.s Repræsentant 
dog kun 2 Aar (med Mulighed for Genvalg en Gang), men medens 
Formanden ligesom hidtil skal vælges paa et ordinært Lægemøde, 
vælges Bestyrelsens øvrige Medlemmer af Repræsentantskabet efter 
Indstilling af vedkommende Repræsentantskabsgruppe.

I Lovene af 1913 bibeholdes Sammensætningen af Bestyrelsen — 
herefter kaldet Hovedbestyrelsen — uforandret, men Valgperioden fast
sættes for alle Medlemmer til 3 Aar, dog med Mulighed for Genvalg 
én Gang, undtagen for F. a. y. L.s Repræsentant. Vælges et Bestyrel
sesmedlem til Formand, kan han fungere som saadan i indtil 6 Aar. 
Ogsaa Formandsvalget foretages fra 1913 af Repræsentantskabet —

’) fra 1878: Rigsdagskasserer Westh, som beklædte denne Stilling til Sekretariatets 
Oprettelse 1. Jan. 1908.
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efter at Valget har været diskuteret paa det forudgaaende Lægemøde. 
Endelig vedtoges i 1922 — foranlediget ved Lægeforeningens Ud
videlse med de sønderjyske Kredse — den sidste Udvidelse, 
hvorefter Jylland er repræsenteret af 2 Medlemmer (hvoraf den 
ene skal være en Landlæge), saa at HB — som nu — bestaar 
af 6 Medlemmer med Afgang af 2 Medlemmer hvert Aar efter 
nærmere fastsat Valgturnus. Lovene af 1913 fastsætter, at HB.s 
Medlemmer ikke samtidig kan være Bestyrelsesmedlemmer i eller 
Repræsentanter for en Kredsforening, en Bestemmelse, der senere 
er udvidet til at gælde forskellige andre Funktioner. Desuden 
fastsættes Regler for Afstemning i HB — ogsaa senere ændret under 
Hensyn til Udvidelsen med et Medlem. Angaaende de iøvrigt for 
HB, dens Virksomhedsomraade og Kompetence m. m. nugældende 
Bestemmelser, saaledes som de efterhaanden er blevet udformede, 
maa henvises til Lovenes §§ 9—11 (Aarbogen 1932, S. 17).

Lægeforeningens stadig øgede Virksomhed har naturligvis ogsaa 
forøget Bestyrelsens og navnlig Formandens Arbejde. Medens i 
ældre Tider Sagerne som Regel kunde afgøresved skriftlig Votering, 
kræver nu mange af Sagerne mundtlig Behandling paa Bestyrelses
møder, og saadanne afholdes i de senere Aar ca. hver 2den Maaned. 
Hertil kommer, at mundtlige Forhandlinger med Myndigheder og 
Institutioner lægger mere og mere Beslag paa Bestyrelsesmedlem
mernes og navnlig Formandens Arbejdskraft, og da de fleste saa
danne Forhandlinger skal føres i Kbhvn., ofte med kort Varsel og 
helst af Formanden selv, er det naturligvis en Fordel, at denne bor 
i Hovedstaden eller i dens Nærhed. Medens Formændene gennem 
de første 40 Aar valgtes skiftevis blandt Læger i de forskellige 
Landsdele, er Formandsvalget da ogsaa siden 1895 kun to Gange 
faldet paa en Læge udenfor Kbhvn, nemlig 1907, da Prof. Maag 
i Næstved blev Formand, og i 1928 ved Valget af Foreningens 
nuværende Formand, Generallæge Skot-Hansen, der paa daværende 
Tidspunkt som Stabslæge var bosiddende i Viborg, men som efter 
sin Forfremmelse i 1930 — sikkert til Gavn for Foreningens Ledelse 
— fik Bopæl indenfor Stor-Københavns Omraade.

Nedenfor skal meddeles Fortegnelse dels over Lgf.s Formænd, 
dels over øvrige Medlemmer af Bestyrelsen, for de førstes Ved
kommende i kronologisk, for de sidstes Vedkommende i alfabetisk

4*
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Orden; blandt de sidste findes opført ogsaa saadanne, som senere 
har været Formænd.

DEN ALM. DANSKE LÆGEFORENINGS FORMÆND.

1857. Mourier, Frederik Ferdinand1). Født 1804; Lie. 
med. 1832; Dr. med. 1833; Læge ved Vemmetofte 
1833—79; privat, i Frederiksberg; f 1896.

1857—1859. Levy, Carl Edvard Marius2). Født 1808; Lie. med. 
1832; Dr. med. 1833; Lektor ved Univ. 1840; Prof, 
extraord. og Overaccouchør ved Fødselsstift. 1841; 
Prof. ord. 1850; Medl. af Sundhedskollegiet 1862; 
t 1865.

1859—1861. Mourier, F. F. (se ovenfor).

1861—1863. Ditzel, Christian Andreas3). Født 1805; prakt. i 
Varde 1832—33; Underlæge og Reservekirurg i Sø
etaten 1833—37; Krigsassessor 1837; Distriktslæge 
og Læge ved Grevskabet Frijsenborg 1837—83; 
Kancelliraad i860; Etatsraad 1883; prakt. i Hammel 
indtil 1890; f 1893.

1863—1869. Tolderlund, Carl Emil. Født 1813; prakt. i Ring
sted 1843; Fysikus i Aabenraa 1861; Stadslæge i 
Korsør 1863; Landfysikus i Sjæll. nordre Fysikat 
1872—95 (Bolig i Holbæk til 1891, derefter i Frede
riksberg); Æresmedl. af Vesterbro-Frdbg. Læge
forening 1895; f 1898.

1869—1874. Trier, Frederik Jacob4). Født 1831; Dr. med. i860; 
prakt. i Kbhvn. 1863; Overlæge v. Komm. Hosp. 
1874—92; Prof. 1881; f 1898.

1874—1877. Holm, Rasmus Anton. Født 1836; prakt. i Haderslev 
1863; Reservelæge ved Aarhus Sindssygeanstalt 
1867; Dr. med. 1873; Stiftede 1873 De danske

!) Nekrolog i U. f. L. 1896, S. 96. 2) U. f. L. 1866 I, S. 21. 3) U. f. L. 1893, 
S. 513. *) U.f.L. 1898, S. 481.



F. F. Mourier.
1857 og 1859—61.

C. E. M. Levy. 
i857—59-

C. A. Ditzel.
1861—63.

C. E. Tolderlund.
1863—69.

Formænd for Lægeforeningen.



F. J. Trier.
1869—74.

R. A. Holm. 
1874-77.

J. J. Petersen.
1877—79.

L. R. Lorentzen.
1879—83.

Formænd for Lægeforeningen.



T. M. Trautner.
1883—89.

J. C. BUNGER. 
1889—95.

G. F. Borch. 
1895—igen.

S. J. C. Meyer.
1901—07.

Formænd for Lægeforeningen.



H. V. B. Maag.
1907—12.

V. A. Scheel.
1913—22.

S. Bang. 
1922—28.

Formænd for Lægeforeningen.
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Lægers Sygekasse; Overlæge ved Aarhus Sinds
sygeanstalt 1878—98; privat, i Kbhvn.; f 1899.

1877—1879. Petersen, Jacob Julius1). Født 1840; prakt. i Kbhvn. 
1866; Dr. med. 1869; Form. f. Lægeforen, f. Kbhvn. 
og Omegn 1886—91; tit. Prof. 1891; Prof, i Medi
cinalhistorie ved Univ. 1893—1911; t 1912.

1879—1883. Lorentzen, Lorentz Rasmus2). Født 1842; prakt. i 
Aalborg (som Øjenlæge og Kirurg) 1873—1902; 
Læge ved Amtssygehuset der 1889—93; Prof. 1903; 
privat, i Kbhvn. fra 1905; f 1915.

1883—1889. Trautner, Theodor Martinus3). Født 1838; prakt. 
i Bogense 1866; Stiftsfysikus i Odense 1881; f 1903.

1889—1895. Bunger, Joachim Christian4). Født 1831; prakt. i 
Aarhus 1858; Stiftsfysikus der 1881—1903; Form, 
f. Aarhus Lgf. 1890—1902; Æresmedl. af denne 
1902; Konferensraad 1903; f 1909.

1895—1901. Borch, Georges Ferdinand5). Født 1835; prakt. i 
Kbhvn. 1865; Dr. med. 1865; Prof. 1899; f 1906.

1901—1907. Meyer, Sophus Julius Christian. Født 1846; Re
servekirurg v. Fred. Hosp. 1878—80; Underakku- 
chør 1880—83; Dr. med. 1881; Korpslæge i Hæren 
(Kbhvn.) 1884; Overlæge 1902; Stabslæge 1908— 
13; Form. f. Kbhvn.s Lgf. 1896—1901.

1907—1912. Maag, Hjalmar Vilhelm Bernhard8). Født 1853; 
prakt. i Næstved 1879; Læge (senere Overlæge) ved 
Amtssygehuset der 1883; Prof. 1908; f 19127).

1913—1922. Scheel, Victor Alexander8). Født 1869; Dr. med. 
1899; Reservelæge ved Blegdams Hosp. 1900—01, 
ved Komm. Hosp. 1901—03; Prosektor der 1903—

’) U. f. L. 1912, S. 859. 2) U. f. L. 1915, S. 1930. ’) U. f. L. 1903, S. 334. 4) U. 
f. L. 1909, S. 803. 6) U. f. L. 1906, S. 635. 6) U. f. L. 1912, S. 1937. 7) Efter Prof. 
Maags Død 16. Dec. 1912 fungerede Dr. Joh. Kuhn som Formand til Lægemødet i 
August 1913, da Dr. med. V. Scheel valgtes til Formand. B) Nekrolog i U. f. L. 
1923, S.1953.
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13; Overlæge ved Bispebjerg Hosp. fra 1913; Form, 
f. Kbhvn.s Lgf. 1910—13; f 1923.

1922—1928. Bang, Sophus. Født 1866; prakt. paa Madeira 1894— 
95, i Ajaccio og paa Rivieraen 1895—96; Reserve
læge v. Komm. Hosp. 1898—1901; Dr. med. 1901; 
Overlæge ved Nationalforeningens Sanat. i Silke
borg 1903, ved Bispebjerg Hosp. 1913, ved Komm. 
Hosp. 1916; Prof. 1908.

1928— Skot-Hansen, Johan Peter. Født 1870; prakt. i Fre
dericia 1897; Korpslæge i Hæren 1898; Overlæge 
1907; Chef f. Garnisonssygehuset i Fredericia 
1908—15; Stabslæge (Viborg) og Generalkomman- 
dolæge 1915; Divisionslæge 1923; Generallæge og 
Chef f. Hærens Lægekorps (Bopæl Charlottenlund) 
1930; Form. f. Vejle-Skanderborg Amters Kredsf. 
1914—15, for Viborg-Thisted Amters Kredsf. 1918 
og 1926—28; Æresmedlem af denne 1930.

MEDLEMMER AF BESTYRELSEN, HHV. 
HOVEDBESTYRELSEN.

Andersen, Mads Siggaard 1929—1932. Dr. med., Reservelæge v. 
Komm. Hosp. Kbhvn.

Bang, Sophus 1919—1922, fra 1922—1928 Formand.
Bentzon, P. G. K. 1926—1929. Dr. med., prakt. i Kbhvn.
Bie, Valdemar 1909—1911. Dr. med., nu Overlæge v. Blegdams

hospitalet, Kbhvn., Prof. v. Univ.
Boisen, Peter Outzen 1883—1889. Født 1835; Prakt. i Præstø 

1866—73; Stadslæge i Aalborg 1873—97; Privat, i Kbhvn.; 
t 1899.

Brun-Pedersen, Mads 1923—1926. Prakt. i Kbhvn., nu Overlæge 
ved Søværnet.

Buntzen, Andreas 1862—1869. Født 1830; Lie. med. 1840; Lektor 
i Kirurgi ved Univ. 1844; Prof. 1853—72; Overkirurg ved 
Fr. Hosp. 1854—66. Etatsraad 1869; Privat, fra 1876; f 1880.

Cold, Daniel Henrik Otto 1883—1889. Født 1827; Prakt. i Frede-
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riksværk 1854; Distriktslæge der 1862—80; Dr. med. 1858; 
Justitsraad 1880; Prakt. i Kbhvn fra 1880; f 1902.

Faartoft, Andreas Christian 1895—1897 og 1903—1909. Født 
1843; Prakt. i Nykøbing, Mors, 1870; Distriktslæge der 
1880—1915; Konsulent ved Retslægeraadet fra 1909; f 1923.

Fenger, Mogens 1920—1923. Dr. med., nu Overkirurg v. Amts- og 
Bysygehuset i Hjørring.

Fønss, Aage 1911—1914 prakt. i Kbhvn.; f 1921.
Hansen, Axel fra 1930. Dr. med., Kredslæge i Kolding.
Hassing, Morten Mortensen 1859—1860. Født 1813; Distrikts

læge i Kbhvn. 1842—43; Lie. med. 1845; Dr. med. 1848; 
Overlæge ved Alm. Hosp, i Kbhvn. (Afd. for Syfilis og 
Hudsygd.) 1855—62; Prof. v. Univ. 1856; f 1863.

Holch, Hans 1917—1922. Prakt. i Odense; Fra 1922 priv. i Kbhvn.; 
t 1924-

Holm, Rasmus Anton 1877—1883, fra 1874—1877 Formand.
Ingerslev, Johan Vilhelm Christian 1889—1895. Født 1835;

Prakt. i Præstø 1861; Distriktslæge der 1888—1913; Dr. med. 
h. c. 1894; Medstifter 1877 af Understøttelsesf. f. danske 
Lægers trængende Enker og forældreløse Børn, og dens For
mand fra 1877 til sin Død 1918.

Kirk, Christen Pedersen 1922—1928. Prakt. i Hadsund.
Klein, Valdemar Enevold 1913—1919. Ørelæge i Kbhvn.
Krage, Søren Johannes Petersen fra 1928. Prakt. i Skjold.
Kuhn, Johan 1907—1913 (fra 1912—13 fungerende Formand). 

Prakt. i Hellerup.
Levy, Carl Edvard Marius i860—1862, fra 1857—1859 Formand.
Lunddahl, Johannes Ludvig 1912—1918. Stadslæge i Aarhus, fra 

1915 Amtslæge, Afsked 1929.
Lundsgaard, Christen 1914—1917. Dr. med.; 1924 Overlæge v. 

Rigshospitalet og Prof. v. Univ.; f 1930.
Mourier, Frederik Ferdinand 1858—1859 og 1861—1869, For

mand 1857 og 1859—1861.
Mulvad, Niels Georg 1897—19°3- Født 1841; Prakt. i Hørning 

1869, i Thisted 1870; Distriktslæge i Vestervig 1874, i Aarhus 
Landdistrikt 1884; Stiftsfysikus i Vejle 1888—1915; Priv. i 
Kbhvn., f 1919.
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Den nuværende Hovedbestyrelse til Møde i Domus medica Foraaret 1932.
Fra venstre: Siggaard Andersen, E. Wanscher, S. Krage, Skot-Hansen (Formand), 
R. Kiær (Sekretær), V. Christophersen (Sekretær), P. Sørensen, Axel Hansen, 

J. Kuhn (fagi. Redaktør).

Muller, Emil 1909—1912. Født 1859; Dr. med. 1889; Prakt. i 
Aarhus 1893; Overlæge v. Kom.hosp. der 1902; f 1912.

Mygind, Holger 1907—1909. Dr. med., Prof., Overlæge v. Kom.
hosp. i Kbhvn.; f 1928.

Møller, Iver Henrik Valdemar 1869—1883. Født 1810; Prakt. i 
Nykøbing S. 1836; Stadslæge i Nakskov 1846; Distriktslæge 
i Hørsholm og Læge ved Sygehuset i Usserød 1861—80; 
Justitsraad; Priv. i Fr.berg; f 1887.

Møller, Peter Kisby Johannes 1899—1905. Født 1847; Prakt. i 
Odense 1878; Læge ved Odense By og Amtssygehus 1885— 
1912; Professor, Overkirurg v. Odense Amts Sygehus 1912— 
1921.

Mølmark, Georg Bertram Herluf 1905—1911. Født 1844; Prakt. 
i Svendborg 1871; Sygehuslæge der fra 1891; Prof. 1907; 
t 1911-

Mørch, Johannes 1922—1929. Prakt. i Hvalsø.
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Petersen, Jacob Julius 1875—1877 og 1889—1895, fra 1877—1879 
Formand.

Rasmussen, Holger 1927—1931. Prakt. i Kbhvn., Overlæge i Sø
værnet.

Schousboe, Hans Jacob Høyer 1911—1917. Dr. med., prakt. i 
Odense.

Schåffer, Einar 1922—1927. Prakt. i Kbhvn.
Secher, Knud Ivar Assens 1917—1920. Dr. med., nu Overlæge v.

Bispebjærg Hosp., Kbhvn.
Skot-Hansen, Johan Peter 1918—1924, fra 1928 Formand.
Speyer, Carl Ludvig 1859—1860. Født 1798; Prakt. i Ringkøbing 

1825; Stiftsfysikus i Aalborg 1842; Justitsraad 1852; t i860.
Sørensen, Peder fra 1929. Prakt. i Mor ud.
Tolderlund, Carl Emil 1869—1874, fra 1863—1869 Formand.
Tolderlund, Hother Adam 1924—1930. Prakt. i Horsens.
Trier, Frederik Jacob 1874—1875, fra 1869—1874 Formand.
Ussing, Conrad Vilhelm 1895—1899. Født 1835; Prakt. i Hatlund, 

Slesvig, 1862; i Frederikssund 1867—87; Læge ved Syge
huset der 1870—1906; Forstander ved F. VII Stiftelse paa 
Jægerspris fra 1887; Prof. 1919; f 1914«

Wanscher, Emil fra 1931. Prakt. i Kbhvn.



REPRÆSENTANTSKABET.

Med Oprettelsen i 1893 af et fast Repræsentantskab indlededes 
den Rekonstruktion af Lgf.s Organisation, som fuldbyrdedes 

1913 ved Overdragelsen til Repræsentantskabet af den besluttende 
Myndighed, som Det almindelige Lægemøde hidtil havde siddet 
inde med. Før 1893 havde Bestyrelsen, naar Sager forelaa, som den 
ikke mente alene at kunne afgøre, og som ikke kunde udskydes til 
næste ordinære Lægemøde, kun haft den Udvej før Afgørelsen at 
sende Sagen »til Erklæring« i de enkelte Kredsforeninger, hvis den 
da ikke vilde indkalde et ekstraordinært aim. Lægemøde — en 
omstændelig Udvej, som aldrig ses at være anvendt. Der savnedes 
et fast Mellemled mellem Kredsforeningerne og Bestyrelsen, som 
denne i paakommende Tilfælde kunde raadspørge, og som i presse
rende Spørgsmaal kunde træffe lovmæssig bindende Afgørelse paa 
Lgf.s Vegne.

Repræsentantskabet af 1893 kom til at bestaa af Formændene 
(respekt. Viceformændene) for de enkelte Kredsforeninger — for 
Lgf. f. Kbhvn og Omegns Vedk. dog af Formændene for denne 
Kredsforenings da bestaaende 7 Underafdelinger. Det skulde ordi
nært sammenkaldes i April Maaned i de Aar, hvor ord. Lægemøde 
var fastsat, for sammen med Bestyrelsen at drøfte, hvilke Spørgs
maal der skulde behandles paa Lægemødet, men kunde iøvrigt 
sammenkaldes til ekstraordinære Møder, ligesom det bemyndigedes 
til i paatrængende Tilfælde i Forening med Best, at optræde paa 
Foreningens Vegne »ogsaa uadtil i Forhold til Autoriteterne«. Paa 
de ord. Lægemøder skulde Repræsentantskabet stille Forslag til 
Valg af Bestyrelsesmedlemmer og af Stedet for næste Lægemøde. 
Fra 1905 paalagdes det Repræsentantskabet blandt sine Medlemmer 
at udpege 2 Medlemmer til den nyoprettede Overdomstol, ligesom 
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det fik Retten til i Forening med Best, at anerkende nydannede 
Kredsforeninger. Fra 1907 foretog Repræsentantskabet selv Valget 
af Bestyrelsens Medlemmer — Formanden undtagen, og fra 1913 
lagdes ogsaa Formandsvalget, ligesom i det hele taget Valget af 
Foreningens Tillidsmænd, i Repræsentantskabets Haand.

I Repræsentantskabets Sammensætning foretoges 1901 den Æn
dring, at den rekonstruerede »Kbhvn.s Lgf.« i Stedet for af For- 
mændene for de 7 nu ophævede Underafdelinger skulde repræsen
teres af Kredsf.s Formand og 6 andre dertil valgte delegerede. Efter 
Optagelsen i 1907 af F. a. y. L. som Kredsforening, fik denne Ret 
til foruden sin Formand at indvælge indtil 3 Repræsentanter, efter
som Antallet af dens (ikke nedsatte) Medlemmer var hhv. over 75, 
125 eller 175, og en tilsvarende Ret indrømmedes samtidig Landets 
øvrige Kredsforeninger.

Endelig 1913 vedtoges den endnu gældende Bestemmelse, hvor
efter hver Kredsforening (ogsaa Kbhvn.s Lgf. og F. a. y. L.) har 
en Repræsentant for hver 60 Medlemmer eller Del af dette Antal 
— for F. a. y. L.s Vedk. dog stadig kun af Antallet af ikke nedsatte 
Medlemmer.

Før 1907 var der sjældent Anledning til ekstraord. Indkaldelse af 
Repræsentantskabet, og dettes Virksomhed indskrænkede sig væsent
lig til Forhaandsdrøftelse paa Aprilmøderne af de Sager, der skulde 
til Behandling paa det aim. Lægemøde. Lgf.s Reorganisation i 1907 
nødvendiggjorde et extraord. Møde i December s. A. til Vedtagelse 
ang. Overtagelsen af U. f. L. og Omordning af Bureauets Forhold. 
1911—12 afholdtes et Par ekstraord. Møder i Anledning af Dr. Muus’ 
Afskedigelse som Sundhedsstyrelsens Formand og den efterfølgende 
»Lægestrid« (hvorom nærmere andetsteds).

Ved Nyordningen 1913 bortfaldt jo de forberedende Aprilmøder, 
og Repræsentantskabets ordinære besluttende Møder har siden da 
været afholdt aarligt i August i Tilslutning til de ordinære aim. 
Lægemøder, dog at Mødet i 1914 som Følge af Lægemødets Af
lysning paa Grund af Verdenskrigen maatte erstattes af to ekstra
ordinære Repræsentantmøder i Oktober og December til Afgørelse 
af de løbende Sager. Ekstraord. Repræsentantmøder har i øvrigt 
siden 1913 kun været afholdt i Jan. 1921 i Anledning af den da 
bestaaende Sygekassekonflikt og i April 1931 ang. Lgf.s Stilling til



64

A/S »Lægernes Hus« og Spørgsmaalet om »den praktiserende Læge« 
i Sundhedsstyrelsen.

Nedenfor meddeles en saavidt mulig fuldstændig alfabetisk For
tegnelse over alle de Læger, der siden 1914, da Repræsentantskabet 
havde faaet besluttende Myndighed, har været Medlemmer af dette.

Af Pladshensyn har kun kunnet anføres selve Navnet med Til
føjelse af Bopæl paa det Tidspunkt, da vedk. var Repræsentant, 
samt nuværende eller (for afdøde) sidste Bopæl. Pladsen har 
heller ikke tilladt at medtage Repræsentantskabets Suppleanter, 
hvoraf en Del lejlighedsvis har fungeret i Repræsentanters For
fald. løvrigt er naturligvis en stor Del af Suppleanterne sukcessive 
rykket op i Repræsentanternes Række.

REPRÆSENTANTSKABETS MEDLEMMER FRA 1914 
(Funktionstiden har som Regel været de anførte Aarstal inklusive. De med * mær

kede har haft Sæde i Repræsentanskabet ogsaa forud for 1914).

Andersen, A. Chr., Silkeborg. 1925—1928. f
Andersen, Aude, Broager. Fra 1929.
Andersen, Christian M. L., Randers. 1926—1929. f
Andersen, Mads Siggaard, Kbhvn. 1924—1929.
* Asmund, Vilhelm, Kbhvn. 1914—1921. f

Backer, Kaj, Kbhvn. Fra 1931.
Barchalia, Stephan, Frederikssund. Fra 1924.
Bayer, Ove, Aarhus. 1914—1917 og 1920—1923. f
Bennov, Carl, Asnæs. Fra 1932.
Bentzon, P. G. K., Kbhvn. 1920—1925 og fra 1930.
Bie, Valdemar, Kbhvn. 1919—1920.
Bindslev, Hans, Fjellerad. Fra 1932.
*Blegvad, N. Rh., Kbhvn. 1914—1917 og fra 1932.
Brehm, Erik, Kbhvn. 1918—1921.
Blichert, Einar, Holte. Fra 1930.
Bodenhoff, Andreas Rossing, Horsens. Fra 1930.
*Brinch, Thomas, Spangsbjerg. 1914.
Brun-Pedersen, Mads, Kbhvn. 1920—1923 og fra 1931.
Brødsgaard, Harald, Kolding, senere Hellerup. 1914. f 
Buchholtz, Johannes, Kbhvn., nu Vejle. 1914—1922.
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Carstensen, Edouard, Aalborg. 1923—1927. f
Christens, Sophus, Kbhvn. 1923.
Christiansen, J Christian, Skelskør. 1920—1921. f

Dalsgaard, Søren, Fjerritslev, nu Kjellerup. Fra 1925.
McDougal, Carl, Kbhvn., nu Nakskov. 1914—1915.

Ehlers, Holger, Kbhvn. Fra 1927.
Engelsen, Kaj, Brønderslev. Fra 1932.

Fabricius-Bjerre, Ejner, Kbhvn. 1921 og fra 1931.
Fenger, Mogens, Kbhvn., nu Hjørring. 1918—1919.
Flindt-Larsen, Viggo, Odense. 1922—1927.
Forchhammer, Holger, Kbhvn. 1929—1930.
Fridericia, Hilmar J., Aarhus. Fra 1926.
Friedenreich, Sven, St. Hans Hospital, Roskilde. Fra 1923.
Funch, Frederik, Hørsholm. 1914—1923.
*Fønss, Aage, Kbhvn. 1915. f

Geert-Jørgensen, Einar, Kbhvn. Fra 1932.
*Geill, Christian, Viborg, nu Charlottenlund. 1914—1917.
Gerdes, Jens Ulrik, Fredericia. 1922—1923.
Gulmann, Franz, Eskildstrup. Fra 1932.

Hald, Albert, Rønne. 1914—1921.
Hansen, Asger, Thorshavn, senere Læsø. 1917—1918. f
Hansen, Axel, Kolding. 1924—1930.
Hansen, Hans Jørgen, Kbhvn. 1924—1930. f
Hanssen, Svend Aage, Esbjerg. 1928—1929 og fra 1932.
*Hedegaard, Carl, Svendborg. 1914—1915. f
Heerup, Hjalmar, Thorshavn, nu Odense. 1919—1930.
Heiberg, Kristian A., Kbhvn. 1915—1917.
Heiberg, Peter, Stokkemarke, nu Espergærde. 1931.
Hempel-Jørgensen, Eiler, Neksø. 1926—1929.
Hempel-Jørgensen, Preben, Kbhvn. Fra 1926.
Hertel, Vilhelm, Fakse. 1914. f
Hinkbøl, Peder Cl., Bramminge. 1922—1926. f
Høeg, Jens, Ørsted. 1918—1919 og fra 1926.
Høeg, Niels, Horsens. 1918—1919.
Høyrup, Svend, Nyborg. Fra 1930.

5
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Ipsen, Aage, Aarhus, nu Aabenraa. 1921—1922.
Iversen, Tage, Kbhvn. 1928—1931.

Jacobi, William, V. Skerninge. 1914—1919. t
Jensen, Georg, Glumsø. Fra 1920.
Jensen, Jørgen, Kbhvn. 1922—1927.
Jensenius, Emanuel, Gudumholm. 1923—1931.
Jepsen, Peter, Tønder. 1930—1931.
Juul, Anders, Aarhus, nu Holstebro. 1918—1922 og fra 1930.
Jurgens, Axel, Kbhvn. Fra 1928.
Jørgensen, Carl, Kbhvn. 1922—1927.
*Jørgensen, Carl, Vraa. 1914—1926 og 1930—1931.

Kier, Chr. T., Nykøbing, F. 1918—1925.
Kindt, Frederik, Aalborg. 1930—1931.
Kirk, Christen, Hadsund. 1914—1922.
Kissmeyer, Arne, Kbhvn. Fra 1925.
Kjærgaard, Niels, Kbhvn. 1914—1918.
*Klein, Valdemar, Kbhvn. 1921—1923.
Koch, Poul G., Aarhus. 1930—1931. t
Krebs, Carl, Aarhus. 1931.
Krey, Johannes, Sønderborg. 1920—1922.
Kristiansen, Thorvald, Skallebølle, nu Tommerup. 1928—1929.
Krogsgaard, Harald Rindom, Kbhvn. Fra 1930.
Kuhn, Johan, Hellerup. 1914—1917.

Larsen, Alfred, Aalborg. 1928—1929.
Larsen, Edvard, Hinnerup. Fra 1932.
Larsen, Svend Ahrend, Kbhvn. Fra 1931.
*Larsen, V. A. C., Struer. 1914—1929.
Lassen, Otto, Aarhus. 1922—1925.
*Lemche, Johan, Lyngby. 1914—1915.
♦Lemming, Hans, Nyborg. 1922—1927 og fra 1930.
♦Lollesgaard, Ejnar, Odense, nu Fredensborg. 1914—1921.
Lund, Hans Peter, Kbhvn. 1921—1928. f
Lund, Jens, 0. Jølby. 1914 og 1917—1924.
Lund, Viggo, Bellinge. 1914—1917.
Lunddahl, Frederik, Kbhvn. 1918—1921 og 1924. t



67

Lundh, Kristian, Højslev, nu Skive. 1919—1925.
*Lundsgaard, Christen, Kbhvn. 1914. f
*Lundsgaard, Einar, Kbhvn. Fra 1922.

Madsen, Christopher, Ruds Vedby. Fra 1928.
Malling, Einar Th., Aalborg. 1914—1915.
Marcussen, Marcus, Svaneke. 1922—1925 og fra 1930.
Melchior, Lauritz, Kbhvn. 1918—1921. t
*Metz, Abraham, Thorshavn, nu Holbæk. 1914—1916.
Meyer, Peter, Haderslev. Fra 1927.
Michelsen, Mads, Aabenraa. 1923—1928.
Mohnsen, Villiam, Aarhus, nu Hald. 1914—1921 og 1924—1929.
*Monrad, Svenn, Kbhvn. 1914—1917.
Morville, Poul, Kbhvn. Fra 1926.
Munck, Willy, Kbhvn. 1923—1931.
*Mussmann, Peter, Auning. 1914—1917 og 1920—1925.
Muus, Niels, Maribo. Fra 1926.
Møller, Christian, Brørup. Fra 1921.
*Møller, Eli, Kbhvn. 1914—1916.
Møller, Harald, Aalborg. Fra 1932.
*Møller, Jens S., Kalundborg. 1914—1927.
Møller, Johan, Hadsten. Fra 1930.
Møller, Jørgen, Kbhvn. 1917—1920.
Møller, Kaj, Roskilde. Fra 1930.
Møller, Poul, Kbhvn. 1916—1921.
*Mørch, Johannes, Hvalsø. 1914—1922.

♦Neumann, Christian, Kbhvn. 1914—1917. t

Ottesen, Gustav, Kbhvn. 1914—1923. t
Overgaard, Jens, Sønderborg. 1924—1926.

♦Paulin, Jens, Kbhvn. 1914—1917. t
Paulli, Viggo, Hellerup. 1916—1925. t
Petersen, August, Gentofte. 1925. f

Rasmussen, Holger, Kbhvn. 1921—1927.
Reyn, Axel, Kbhvn. 1918—1920.
Rosenberg, Axel, Faaborg. 1916—1917. t

5*
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Ryder, Vilhelm, Kbhvn. 1922—1923.
*Rønne, Henning, Kbhvn. Fra 1924.

Schaumburg-Muller, Hakon, Køge. Fra 1916.
Schiødt, Erik, Kbhvn., nu Aalborg. 1926—1931.
Schiødte, Vilhelm, Hellerup. Fra 1925.
Schmitz, Peter, Thisted. Fra 1929.
Schoubye, Carl, Aalborg. 1916—1922.
*Schousboe, Hans Jacob, Odense. 1920—1921.
Schroll, Gustav, Odense. 1928—1930. f
Schultz, Thomas, Ringe, nu Kbhvn. 1918—1923.
Schåffer, Einar, Kbhvn. 1918—1920.
*Secher, Knud, Kbhvn. 1914—1917.
Skot-Hansen, Johan, Fredericia, derefter Viborg, nu Charlotten- 

lund. 1915, 1918 og 1926—1928.
Skovgaard, Arnold, Ølstykke. Fra 1924.
Smith, Jens Christian, Kbhvn., nu Augustenborg. 1926—1931.
Smith, Thorvald Lunding, Roskilde. 1923—1929.
Sonne, August, Vejle. 1917.
Stage, Johan, Rude. 1914—1919.
Stamer, Harald, Bredsten. Fra 1929.
Stougaard, Anker, Hjørring. 1927—1929.
*Struckmann, Christian, Næstved, nu Helsingør. 1914—1915.
Søndergaard, Karl, Kbhvn. Fra 1932.
Sørensen, Peder, Morud. 1924—1929.
Sørensen, Søren, Randers. 1916—1921. f

Thomsen, Einar, Kbhvn. 1923—1929.
Thomsen, Hans, Aarhus. Fra 1930.
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DE KOLLEGIALE RETTER.

Som tidligere omtalt, var det paa Lægemødet 1891, at der første 
Gang vedtoges en aim. »Kollegial Vedtægt«, som fastsatte 

Regler for Medlemmernes gensidige Forpligtelser under Udøvelsen 
af Lægegerningen og samtidig indførte Voldgiftsretter til Paadøm- 
melse af eventuelle Overtrædelser af Vedtægtsbestemmelserne lige
som i det hele taget til Afgørelse af kollegiale Stridigheder mellem 
Medlemmerne. Organiseringen af disse Voldgiftsretter var dog over
ladt til de enkelte Kredsforeninger. Mange Steder fungerede Kredsf.s 
Bestyrelse eller Kredsforeningsmødet som Voldgiftsret, og selv i de 
Kredsforeninger, hvor en særlig Voldgiftsret blev nedsat, var Be
styrelsens Formand som Regel ogsaa Formand for Voldgiftsretten. 
Nogen Appelinstans fandtes ikke, til Gengæld heller ingen Anvisning 
paa, hvorledes en Voldgiftsretskendelse kunde effektueres, hvis den 
dømte ikke godvillig bøjede sig for Kendelsen.

En saadan Bestemmelse indførtes først 1897, da Voldgiftsreglerne 
nærmere udformedes i to Paragrafer (under den kollegiale Vedtægt). 
Heri bestemmes, at Stridigheder mellem to Medlemmer skal afgøres 
af en »for Tilfældet« nedsat Ret, hvortil hver af Parterne vælger to 
Medlemmer, medens Kredsforeningens Formand som 5te Medlem 
er Rettens Formand (ved Strid mellem Medlemmer af to Kreds
foreninger, skal den ene Kredsf.s Formand — efter Lodtrækning 
— være Rettens Formand). Endvidere bestemmes, at et Medlem, 
der ikke bøjer sig for Rettens Kendelse, af Kredsforeningsbestyrelsen 
skal indstilles til Eksklusion. Denne kan dog kun finde Sted, hvis 
3/4 af Medlemmerne paa et i den Anledning indvarslet Kredsforenings
møde stemmer derfor.

Først i D. a. d. L.s Love af 1905, hvori Voldgiftsbestemmelserne 
— der hidtil havde staaet i den kollegiale Vedtægt — var optaget 
som en særlig Paragraf, bestemmes det, at hver Kredsforening skal
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have et fast VoldgiftsudvaZg bestaaende af Kredsf.s Formand som 
Udvalgets Formand og to Medlemmer udenfor Kredsf.s Bestyrelse. 
Voldgiftsretten sammensættes dog stadig for det enkelte Tilfælde, 
idet i) ved Stridighed mellem to Medlemmer af samme Kreds
forening dennes Voldgiftsudvalg suppleres med to Dommere, en 
valgt af hver af Parterne, 2) ved Strid mellem et Medlem og hans 
Kredsforening Retten dannes af en Formand valgt af D. a. d. L.s 
Bestyrelse (udenfor Kredsforeningen), de to Medlemmer af Kredsf.s 
Voldgiftsudvalg, som staar udenfor Kredsf.s Bestyrelse, samt to 
andre Medlemmer af Kredsf., en valgt af hver af Parterne, 3) ved 
Strid mellem 2 Medlemmer af forskellige Kredsforeninger endelig 
en Retsformand, valgt af D. a. d. L.s Bestyrelse (udenfor de to 
Kredsforeninger), et Medlem af hver af de to Kredsforeningers 
Voldgiftsudvalg, udpeget af Kredsforeningens Bestyrelse, samt to 
Medlemmer, en valgt af hver af Parterne blandt Medlemmerne af 
hans Kredsforening.

Samtidig oprettedes imidlertid ved den nye Lovbestemmelse en 
Overdomstol af følgende Sammensætning:

1) Formanden for D. a. d. L., Domstolens Formand.
2) 2 Medlemmer af D. a. d. L.s Bestyrelse, valgt for hvert enkelt 

Tilfælde af Formanden.
3) 2 Medlemmer af Repræsentantskabet, valgt af dette for to Aar 

ad Gangen. Samtidig vælges 2 Suppleanter.
Overdomstolen fik følgende Funktioner:
a) at afgøre Stridigheder mellem et Medlem af en Kredsforening 

og en anden Kredsforenings Bestyrelse, samt Stridigheder mellem 
to Kredsforeninger indbyrdes,

b) at være Overinstans i Voldgiftssager, naar en Voldgiftskendelse 
appelleredes af vedk. Kredsforening, enten paa Grund af Indsigelse 
mod Proceduren, eller fordi nye Oplysninger i Sagen var fremkom
met.

De saaledes vedtagne Voldgiftsregler, som var gældende til 1913, 
led af flere kendelige Brøst. Uheldig var saaledes Sammenblandin
gen af administrativ og dømmende Myndighed ved Bestemmelsen 
om, at Kredsforeningsformanden var født Formand i Voldgiftsret 
til Paadømmelse af Stridigheder indenfor Kredsen, og endnu mere 
ved Sammensætningen af Overdomstolen, hvor ikke blot Formands-
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pladsen forud var besat med D. a. d. L.s Formand, men denne 
tilmed skulde vælge to andre af Domstolens Medlemmer. Uheldig 
var ogsaa Bestemmelsen om, at de af Parterne valgte Tillidsmænd 
som Medlemmer af Retten skulde deltage i Domsafsigelsen, da de 
jo paa Forhaand maatte være indstillet paa at dømme hver i sin Parts 
Favør. Endelig var det en Mangel ved Bestemmelserne om Over
domstolen, at Appel til denne kun kunde foretages af en Kreds
forening, og kun forsaavidt der kunde gøres Indsigelse mod Voldgifts
rettens Procedure, eller der efter Voldgiftskendelsens Afsigelse var 
fremkommet nye Oplysninger i Sagen.

Ved de detaillerede Voldgiftsregler, der indførtes i de nye Love 
af 1913, blev de ovennævnte Ulemper fjernede, idet saavel Voldgifts
retterne som den nye Overvoldgiftsret efter deres Sammensætnings- 
maade saa vidt mulig gjordes uafhængige af henholdsvis Kreds
foreningernes og D. a. d. L.s Bestyrelser (dog, at Formanden for 
en kombineret Voldgiftsret — til Paadømmelse af Strid mellem et 
Medlem og en Kredsforening, mellem Medlemmer af forskellige 
Kredsforeninger, eller mellem to Kredsforeninger — udpeges af 
HB, men udenfor de interesserede Kredsforeningers Medlemmer). 
Endvidere blev Parternes Tillidsmænd ikke længere Dommere i 
Sagen, men Advokater for Parterne under Retsforhandlingen. Og 
endelig blev det gjort mulig for enhver Part i en Sag at appellere 
en Voldgiftskendelse til Overvoldgiftsretten, idet der blot gennem 
Bestemmelsen om, at Appellanten som Regel skal idømmes Omkost
ningerne, hvis Sagen gaar ham imod, blev lagt en Dæmper paa 
unødig eller urimelig Appel.

Foruden at virke som Appelinstans i Voldgiftssager fik den ny
oprettede Overvoldgiftsret til Opgaver 1) at afgøre Spørgsmaal om 
Optagelse som Medlem af en Læge, hvem Optagelse er nægtet af 
en Kredsforening, 2) at virke som eneste Instans i Eksklusionssager 
og 3) at afgøre Spørgsmaal om et ekskluderet Medlems Genoptagelse 
i Foreningen, samt endelig 4) at træffe Afgørelser vedr. Forstaaelsen 
af Love, Vedtægter og andre Bestemmelser, der er gældende for 
D. a. d. L. eller en Kredsforening.

De i 1913 vedtagne Voldgiftsregler, som i det væsentlige — dog 
med en i 1925 foretagen Omredaktion og med enkelte da og i 1928 
vedtagne supplerende Bestemmelser — er de stadig gældende (Aar-
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bog 1932, Side 23) maa i det hele siges at have virket tilfredsstil
lende.

Læger er vel næppe mere ufredelige end andre Mennesker, men 
kollegiale Tvistigheder kan dog ikke undgaas, og selv om saadanne 
ofte udjævnes ved Mægling af de lokale Kredsforeningsbestyrelser, 
lykkes dette dog ikke altid. Takket være vore kollegiale Retter kan 
saadanne Stridigheder alligevel ordnes indenfor Lægernes egen Kreds 
uden at behøve at fremføres til Paakendelse ved juridisk Domstol. 
Kun hvor særlige Omstændigheder taler derfor, kan HB tillade, at 
en kollegial Strid unddrages kollegial Behandling og henvises til 
juridisk Ret, medens Sager, der har fundet deres Afgørelse ved de 
kollegiale Retter, ikke derefter kan indankes for Landets almindelige 
Domstole. For at gøre de kollegiale Retsafgørelser effektive, er ind
ført Bestemmelsen om, at Nægtelse af Efterkommelse af Kendelsen 
medfører Udelukkelse af Lægeforeningen.

Eksklusion kan iøvrigt kun ske ved Kendelse af Overvoldgifts
retten efter Indstilling fra HB, eller gennem denne fra en Kreds
forening. Saadan Indstilling maa — i H. t. den sidst vedtagne 
Bestemmelse i Lovenes § 3, 2. Stk. — altid foretages, naar et Medl. 
af Lgf. bliver dømt for en i den offentlige Mening vanærende Hand
ling. I andre Tilfælde vil Indstillingen som Regel være betinget af, 
at vedkommende enten trods Paatale nægter at rette sig efter de 
for Lgf. gældende Love og andre Bestemmelser, eller at han udøver 
sin Lægevirksomhed paa en Maade, der efter Lgfs. Mening er i 
Strid med god Lægemoral og -etik. Heldigvis hører det til de store 
Sjældenheder, at det sidste Forhold har foranlediget Indstilling til 
Eksklusion.

Stillingerne som Medlemmer af Overvoldgiftsretten — ligesom 
af den tidligere Overdomstol — høre naturligvis til Lgf.s fornemste 
Tillidsposter og medfører, da Rettens Kendelse jo er inappellabel, 
et betydeligt Ansvar for Stillingernes Indehavere, et Ansvar, som 
disse sikkert tør siges altid at have været sig bevidst. Som Eksempel 
paa den Samvittighedsfuldhed, hvormed O/R i sin Bedømmelse af 
forelagte Sager er gaaet frem, kan anføres, at den i 1924 ved Spørgs- 
maalet om Eksklusion af en som Chiropraktiker virkende Læge, 
inden den afsagde sin Kendelse, foranledigede nedsat en sagkyndig 
Kommission til Bedømmelse af Chiropraktikens videnskabelige
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Grundlag, og først efter at Kommissionen havde afgivet sin Betænk
ning om Sagen1), hvorefter O/R maatte anse chiropraktisk Virksom
hed som faldende ind under det i kollegial Vedtægts § 2 anførte 
(Humbug, upassende Reklame eller andre uværdige Midler), som 
et Medl. af D. a. d. L. ikke maa befatte sig med, kendte Retten 
paagældende chiropraktiske Læge for uværdig til at være Medlem 
af D. a. d. L.

MEDLEMMER AF OVERDOMSTOLEN.

I den 1905 oprettede Overdomstol var, som før nævnt, Lgf.s 
Formand født Formand, og som saadan fungerede

1905—1907: Overlæge, senere Stabslæge, S. Meyer, Kbhvn.
1907—1912: Overlæge, Prof. H. Maag, Næstved.
De af Repræsentantskabet valgte Medlemmer af Retten var:
1905—1909: Prof. C. C. Jessen, Kbhvn. og Distriktslæge V. In- 

gerslev, Præstø.
1909—1911: Distriktslæge H. C. Bondrop-Hammer, Roskilde, og 

S. Nandrup, Kbhvn.
1911—1913: Stadslæge G. Tryde, Helsingør, og Kommunelæge 

C. Neumann, Kbhvn.
1913—1914: Kommunelæge C. Neumann og Distriktslæge, senere 

Kredslæge, J. Lemche, Lyngby.
De to sidste af Rettens 5 Medlemmer udpegedes for hvert enkelt 

Tilfælde af Lgf.s Formand blandt Bestyrelsens øvrige Medlemmer.

MEDLEMMER AF OVERVOLDGIFTSRETTEN.

Retten oprettedes i H. t. de nye Love af 1913. Valget af de første 
Medlemmer (og Suppleanter) fandt dog først Sted ved skriftlig 
Afstemning af Repræsentantskabet i Begyndelsen af 1914, og Retten 
fik da følgende Sammensætning.

Medlemmer: Overlæge C. Geill, Viborg, H. Holch, Odense, 
J. Kuhn, Hellerup, C. Løw, Hinnerup og Overlæge Prof. S. Mon
rad, Kbhvn.

Suppleanter: Distriktslæge J. Lemche, Lyngby, Overlæge O. 
Helms, Nakkebølle, A. H. Winge, Aarhus, Amtslæge E. Th. Mal
ling, Aalborg, og Overlæge, Dr. med. A. Wessel, Kbhvn.

’) se U. f. L. 1924, s. 953.
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Den første Overvoldgiftsret holder Møde hos Formanden i Viborg, Febr. 1916. 
Fra venstre: C. Løw, H. Holch, J. Kuhn, C. Geill (Formand), V. Christophersen 

(Sekretær), S. Monrad.

Overlæge Geill valgtes straks til Rettens Formand og har fungeret 
som saadan siden, medens de fire andre først valgte Medlemmer 
efterhaanden er udtraadt: Dr, Holch 1917, da han blev Medlem 
af HB (f 1924), Prof. Monrad 1919, da han var blevet Konsulent i 
Sundhedsstyrelsen, Dr. Kuhn 1925 af Hensyn til sin Stilling som 
faglig Redaktør ved U. f. L. og Dr. Løw endelig 1926 paa Grund 
af Alder (f 1932).

I de fratraadtes Sted er efterhaanden følgende valgt til og har 
fungeret som Medlemmer af Retten:

Dr. med. H. Schousboe, Odense, fra 1917, Kredslæge J. Lemche, 
Lyngby, fra 1921, G. Ottesen, Kbhvn, fra 1925 til sin Død 1931, 
Overlæge O. Helms, Nakkebølle, fra 1926, og A. H. Winge, Aar
hus, fra 1931.

Af de i 1914 valgte Suppleanter er, som det fremgaar af oven- 
staaende de 3 senere blevet Medlemmer af Retten, medens Amtslæge 
Malling 1921 nedlagde sit Mandat, og Overlæge Wessel 1926 frabad 
sig Genvalg.
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Som Suppleanter har iøvrigt følgende fungeret: Overlæge C. Ve- 
stergaard, Esbjerg, 1920 til sin Død i 1921, Overlæge Erik Chri
stensen, Aalborg, 1921 til sin Død 1924, V. Ryder, Kbhvn, 1921 
—1924, Stabslæge (nu Generallæge) J. Skot-Hansen, Viborg, 1924 
—1926, G. Ottesen, Kbhvn, 1924—1925, derefter Medlem til 
sin Død 1931, Overlæge, Dr. med. Mogens Fenger, Hjørring, fra 
1925, Overlæge Axel Tofte, Kbhvn., fra 1926, Aug. Sonne, Vejle, 
fra 1926, Kommunelæge A. Lehmann, Aalborg, 1926 til sin Død 
1932, Johs. Mørch, Hvalsø, fra 1931.

V. Christophersen, Kbhvn., har siden Overvoldgiftsrettens Op
rettelse fungeret som Rettens Sekretær.



SEKRETARIAT OG BUREAU.

IEfteraaret 1889 modtog Bestyrelsen fra »Lægeforeningen for 
Kbhvn. og Omegn« Forslag til Oprettelse af et Bureau til »Ord
ning af Vikarforhold, Anvisning af Lægepladser m. m.«. Forslaget 

udsendtes til Behandling i Kredsforeningerne, som gav det sin Til
slutning og foreløbig bemyndigede Bestyrelsen til at afholde de med 
Bureauets Opretholdelse og Drift forbundne Udgifter.

1. April 1891 begyndte D.a.d.L.s Bureau da sin Virksomhed 
under Ledelse af Dr. med., senere Professor, H. P. Ørum, og fra 
samme Tidspunkt indeholdt hvert Nummer af Ugeskrift for Læger 
— som et Tillæg til dette — Meddelelser fra D. a. d. L.s Bureau, 
omfattende »Officielle Bekendtgørelser«, »Universitetsefterretninger« 
og »Personalia« foruden Foreningsmeddelelser og Meddelelser om 
ledige Lægestillinger og Vikariater. Paa Lægemødet i Aug. 1891 gav 
Formanden Meddelelse om Bureauets Start, og Mødet godkendte 
de trufne Dispositioner — herunder Efterbevilling af 100 Rd. til 
Oprettelsen og Bevilling paa 300 Rd. aarlig til Driften. Bureauet 
skulde holdes aabent 1 Time to Gange ugentlig, og under Dr. 
Ørums Tilsyn ledes af Rigsdagskasserer Westh, der allerede fra 
1878 havde været D. a. d. L.s Sekretær og Kasserer, som Kontor
bestyrer — hvilken Virksomhed han med stor Omhu og Interesse 
varetog til Bureauets Omordning 1905.

Straks ved Bureauets Start knyttedes Overretssagfører Axel Bang 
til det som »juridisk Raadgiver«, og han har som bekendt virket som 
saadan uafbrudt siden, ligesom han fra 1902 tillige har været Lgf.s 
juridiske Konsulent.

Mange ældre Kolleger vil sikkert erindre den første beskedne 
Installation af Bureauet i Prof. Ørums Venteværelse i Gothersgade 
103, hvor de som unge henvendte sig for at opnaa Stillinger som 
Amanuensis eller Vikar hos ældre Praktici for et Honorar, der jo
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laa adskilligt under, hvad der nu bydes de unge Læger for saadan 
Virksomhed — selv under Hensyn til Pengenes forandrede Værdi. 
Man stillede imidlertid den Gang mindre Fordringer baade til 
Lokaleforhold og i andre Retninger end nu om Dage. Og ligesom 
Bureauet ved sin Start afhjalp et længe følt Savn, saaledes udførte 
det i en Række Aar under Prof. Ørums Ledelse et stort og godt 
Arbejde til Nytte for Lægerne.

1895 udsendte Bureauet et af Prof. Ørum udarbejdet Medicinal
kort1) over Kongeriget Danmark med Fortegnelse over Landets 
Inddeling i Fysikater og Lægedistrikter, civile Embedslæger, 
praktiserende Læger, Sygehuse og Apoteker samt Folkemængden 
i hvert af Landets Sogne. Kort før sin Død i Okt. 1904 begyndte 
Prof. Ørum Forberedelsen til en ny Udgave af Medicinalkortet. 
Fuldførelsen overdroges af Lgf. til Prof. Ørums Søn, Dr. med. 
H. P. Ørum, og i 1906 forelaa det færdigt i noget større Format 
end i første Udgave.

Da Lgf. i 1916 under Formanden, Overlæge Scheels Redaktion 
begyndte Udgivelsen af sin Aarbog, var det Tanken i Den medicinske 
Vejviser at medtage et Medicinalkort, som skulde korrigeres fra 
Aar til Aar. Planen maatte dog opgives af økonomiske Grunde. 
Senere har der gentagne Gange paa Lægemødet hævet sig Røster 
for at faa fremstillet et nyt Medicinalkort, da det fra 1906 naturligvis 
er forældet. Stemningen herfor har dog ikke været saa stærk, at 
HB har ment at burde belaste Lgf .s Kasse med den hertil nødvendige 
Udgift, saa meget mindre, som den medicinale Vejviser fra Aar til 
Aar giver de Oplysninger om Lægepladser, Inddeling i Læge
distrikter, Sygehuse m. m., som Lægerne formentlig har Brug for, 
og selve Kortet, hvis det ikke fornyes fra Aar til Aar, meget hurtigt 
bliver misvisende i sine Angivelser.

1904 fik D. a. d. L.s Bureau en Konkurrent, idet Kandidaterne 
paa Kommunehosp. oprettede et eget Bureau for Ordning af Vika
riater, og efter Stiftelsen af F. a. y. L., overtog denne det nye Bureau, 
hvis Ledelse lagdes i Hænderne paa Læge Chr. Holm. Blandt Grun
dene til Dannelsen af F. a. y. L. havde ogsaa været Misfornøjelse

’) Kortet var udarbejdet paa Grundlag af et af Oberst Mansa i 1873 udgivet Medicinal
kort, paa hvilket dog kun Embedslægerne var angivet.
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med D. a. d. L.s Bureau, som man fandt, ikke var fulgt rigtig med 
Tiden, og som man mente i sine Dispositioner favoriserede de ældre 
Læger paa de yngres Bekostning ved Ordning af Vikar- og Amanu- 
ensisforhold. De unge ønskede den Gang — som altid — at faa 
deres Arbejde saa godt betalt som muligt og tænkte naturligvis 
mindre paa, at de selv en Gang som ældre vilde komme til at se 
Sagen fra et noget andet Synspunkt.

Efter Prof. Ørums Død besluttede D. a. d. L.s Bestyrelse, for i 
nogen Maade at imødekomme Tidens Krav, at udvide Bureauets 
Virksomhed. Det skulde fremtidig holdes aabent i Time dagligt 
og under Overledelse af Lgf.s Formand, Overlæge S. Meyer, be
styres af en dertil ansat Læge med Bistand af den hidtilværende 
Kontorbestyrer, Hr. Westh. Bureauet flyttedes til et Værelse i 
St. Kongensgade 36—38, og 1. Juli 1905 ansattes Læge V. Chri- 
stophersen som Leder af Bureauets daglige Drift.

I 2V2 Aar bestod de to Bureauer jævnsides. Det var ikke let for 
D. a. d. L.s Bureau at hævde sig overfor F. a. y. L.s Bureau, som 
lededes med Energi og moderne Smartness — af den initiativrige 
Dr. Holm, og som fandt kraftig Støtte hos de unge Læger, hvad 
der i væsentlig Grad hæmmede det gamle Bureau i en af dets vigtigste 
Funktioner som Formidler mellem ældre og yngre Kolleger ved 
Ordningen af Vikar- og Amanuensisforhold. Helt lykkedes det dog 
ikke det nye Bureau at udkonkurrere dets ældre Broder, og da man 
efterhaanden fra begge Sider indsaa det urimelige i denne Tvedeling 
af Kræfterne, blev en af de første Opgaver for Lgf., efter at F. a. 
y. L. i 1907 var optaget som Kredsforening i D. a. d. L., at iværk
sætte en Sammenslutning af de to Bureauer, som kom i Stand 
gennem en mellem D. a. d. L. og F. a. y. L. sluttet Overenskomst, 
hvorefter Bureauvirksomheden underlagdes D. a. d. L., og F. a. y. 
L. forpligtede sig til ikke, saa længe den var Kredsforening under 
D. a. d. L., at etablere noget selvstændigt Foretagende, der kunde 
konkurrere med D. a. d. L.s Bureau, men samtidig fik Ret til en 
nærmere fastsat Andel i dettes eventuelle Overskud, ligesom den 
gennem en Repræsentant i en nyoprettet Tilsynskomité med Bureauet 
fik Indseende med, at dettes Virksomhed ikke lededes paa en Maade, 
der kunde være til Skade for de unge Lægers berettigede Interesser.
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Endvidere bestemtes det, at begge Foreningers juridiske Konsulenter 
fremtidig skulde yde Bureauet Assistance ved Ordning af Praksis
salg og andre juridiske Forretninger.

Samtidig med Sammenslutningen af de to Bureauer til et, fore
toges en Deling af dettes Virksomhed, idet der oprettedes et særligt 
Sekretariat, Foreningens egentlige Hovedkontor, hvorunder hen
lagdes Udfærdigelse af Bestyrelsens Skrivelser, Førelse af Forenin
gens Medlemsliste og Regnskab, Modtagelse og Besvarelse af Fore
spørgsler fra Medlemmer og andre vedrørende kollegiale og retslige 
Spørgsmaal — for de sidstes Vedk. med Bistand af Foreningens 
juridiske Konsulent, samt Redaktion til U. f. L. af »Meddelelser fra 
Lgf.s Sekretariat« af væsentlig samme Indhold som de tidligere 
»Medd. fra Den aim. danske Lgf.«. Under Bureauet henlagdes Ord
ning af Vikariats- og Amanuensisforhold, Bistand ved Nedsættelse, 
Køb og Salg af Praksis, Modtagelse af Annoncer til Medlemsbladet, 
til andre Lægeskrifter og til Dagspressen, og Inkassation af Læge
honorarer for Medlemmer.

Medens Sekretariatets Hjælp til Medlemmerne skulde ydes gratis, 
idet Driftsudgifterne blev afholdt af Lgf.s Kasse, skulde der — som 
hidtil — for Bureauets Assistance ydes nogen Godtgørelse af de 
paagældende, og de herved indkomne Beløb i Forbindelse med den 
Provision, Bureauet — efter den med Gyldendals Forlag trufne 
Overenskomst — skulde have af Annoncer til U. f. L., tilligemed 
den Provision, der af andre Tidsskrifter og af Dagspressen indrøm
medes Bureauet af Annoncer til disse, viste sig — som beregnet — 
tilstrækkelige til ikke blot at dække Bureauets Driftsudgifter, men 
ogsaa give et i nogle Aar endda ret betydeligt Overskud. Hertil 
bidrog de »Meddelelser fra Lgf.s Bureau«, som i Form af et Opslag, 
der udsendtes til samtlige Sygehuse i Landet og en Del andre In
stitutioner, var startet af F. a. y. L.s Bureau og ved Sammenslut
ningen overtaget af D. a. d. L., og som i »de gode Aar« viste sig at 
være et indbringende Annonceforetagende — medens det i de senere 
Aar har været knap saa lukrativt.

Nyordningen i 1908 af Bureauet i Forbindelse med Overtagelsen 
af U. f. L. som Medlemsblad nødvendiggjorde Erhvervelsen af tids
svarende Lokaler for Sekretariat, Bureau og Ugeskriftets Redaktion, 
og i Efteraaret 1907 havde Bestyrelsen derfor lejet en 4 Værelsers
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Lejlighed, GI. Strand 44, hvor Lægeforeningens Kontorer aabnedes 
1. Jan. 1908, og hvor de havde til Huse indtil Efteraaret 1913.

Ledelsen af det nyoprettede Sekretariat overdroges til Dr. V. Chri- 
stophersen, medens Dr. Chr. Holm ansattes som Chef for Bureauet. 
Rigsdagskasserer Westh, der indtil Nytaar 1908 stadig havde fungeret 
som Foren.s Sekretær og Kasserer, beholdt under Nyordningen 
Stillingen som Kasserer, dog kun til Oktober 1908, da han afgik 
ved Døden efter i 30 Aar at have været knyttet til Lægeforeningen 
og i alle disse Aar at have fungeret som Sekretær ved Lægemøderne, 
hvorfra en Del ældre Læger sikkert endnu vil erindre hans hyggelige, 
elskværdige og beskedne Person1).

Baade Sekretariat og Bureau fik til Hjælp i det daglige Arbejde 
hver en kvindelig Kontorassistent, og man havde det Held straks 
til disse Stillinger at faa de nu i Lgf. saa godt kendte to Søstre, 
Frøknerne Ragnhild og Fanny Nielsen, som under Lgf.s Vækst og 
Udvikling gennem Aarene og det dermed stadig forøgede Arbejde 
i Kontorerne har vidst ved deres Dygtighed at gøre sig mere og mere 
uundværlige for Lgf., ligesom de ved deres kultiverede og elskværdige 
Optræden har gjort sig afholdte og paaskønnede af de mange Læger 
og andre, der i Aarenes Løb har besøgt eller haft Forbindelse med 
Kontorerne for at søge Oplysninger og Assistance. Medens Frk. 
Ragnhild væsentlig har taget sig af Bureauets Sager, har Frk. Fanny 
været nærmere tilknyttet Sekretariatet og har efterhaanden helt 
overtaget dettes tiltagende og nu ret betydelige Bogholderi og 
Regnskabsføring. Efterhaanden som Arbejdet voksede, blev det 
nødvendigt at engagere yderligere to Damer til Virksomheden. Den 
ene af disse, Frk. Hedvig Hansen, har allerede i 13 Aar været knyttet 
til Lgf. og vil navnlig af mange Kolleger være kendt fra Lægemøder
ne, hvor hun i en Række Aar med Omhu og Akkuratesse har røgtet 
Arbejdet i det paa de skiftende Mødesteder etablerede Bureau. 
Yngstepladsen paa Kontoret har haft skiftende Indehavere og har 
en Tid ogsaa været bestridt af vor nuværende Formands Datter. 
Den nuværende Indehaver af Stillingen, Frk. Johanne Smith, har 
kun været hos os i knap 5 Aar og har saaledes endnu ikke haft

I U. f. L. 1908, Nr. 44, S. 1270 har Stabslæge Meyer skrevet varmtfølte Minde
ord om Wesths mangeaarige gode og interesserede Arbejde for Lægeforeningen.

6
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tilstrækkelig Tid til at vinde Guldsporerne for Arbejdet i Lgf.s 
Tjeneste.

Da Lokalerne ved Gammelstrand efterhaanden var blevet for 
indskrænkede — der savnedes navnlig et passende Værelse til Be
styrelses- og Udvalgsmøder, ligesom til det voksende Arkiv — lejedes 
i Efteraaret 1913 en 6 Værelses Stuelejlighed paa Hjørnet af Venders
gade og N. Søgade, hvor Lægeforeningen derefter havde til Huse, 
til den i 1923 flyttede ind i Domus medica.

Bureauets Virksomhed havde flere Gange i Aarenes Løb været 
Genstand for Drøftelse paa Lægemøderne. Navnlig kritiseredes den 
af Bureauet en Tid indførte Fremgangsmaade med de saakaldte 
»Praksisgarantier« for nynedsatte Læger, □: Tegning af faste Aars- 
akkorder for en Kreds af Beboere paa et Sted, hvor man ønskede 
Tilflytning af en Læge, en Fremgangsmaade, der ansaas for at 
skabe uheldige Konkurrenceforhold, samtidig med at den bragte 
den nynedsatte Læge i et uværdigt Afhængighedsforhold til Stedets 
Befolkning. Paa Lægemødet i 1911 vedtoges desangaaende følgende 
Resolution:

»Bestyrelsen opfordres til at foranledige, at Bureauet i Stedet for den hidtil 
brugte Fremgangsmaade med Garantering af en vis Indtægt eventuelt søger 
at faa tegnet et fast aarligt Tilskud til Lægen paa den ny Plads, efter at have 
undersøgt Forholdene under Samarbejde med den lokale Kredsforenings 
Bestyrelse. Hvis Tegning af et tilstrækkeligt stort fast aarligt Tilskud mislykkes, 
bør Bureauet udelukkende indskrænke sin Virksomhed til at give de bedst 
mulige Oplysninger«.

og 1920 gik man endnu et Skridt videre, idet Repræsentantskabet 
vedtog den endnu gældende Bestemmelse i de kollegiale Vedtægter 
(§7, 1. Stk.), som forbyder Medlemmer »at lade sig en vis Aars- 
indtægt garantere af den stedlige Befolkning eller en Kreds af denne 
med Undtagelse af faste Tilskud, som ydes uafhængigt af Lægens 
øvrige Praksisindtægt.«

Løsningen af Bureauets Opgave med Ordning af Vikar- og 
Amanuensisforhold har ofte frembudt Vanskelighed, navnlig fordi 
Efterspørgselen i Reglen har været større end Tilbudet, hvilket 
naturligt har medført en for de vikarsøgende Læger uheldig Stigning 
i Honorarerne. Baade gennem Nedsættelse af særlige Udvalg om 
Sagen og gennem Forhandlinger mellem Bureauet og F. a. y. L. 
har man gentagne Gange forsøgt at faa fastsat bestemte Honorar-
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takster. Sidst har Bureauets Tilsynskomité samtidig med forskellige 
Ændringer i Formularen for Vikarkontrakter, navnlig med regule
rende Bestemmelser for Vikarens Adkomst til Befordringsgodtgørelse 
— et Spørgsmaal, der jævnlig havde givet Anledning til Misnøje 
hos den ene eller den anden Part — vedtaget en Takstnorm med 
forskellige Satser for Vikarer af forskellig Alder. Heller ikke denne 
har dog helt kunnet overholdes, og en medvirkende Aarsag hertil 
har været, at en Del nedsatte Praktici udenom Bureauet træffer 
Aftale med Vikarer om Takster, der ligger over Bureauets, et 
Forhold der gentagende af Lgf.s Formand er blevet paatalt ved 
Lægemøderne.

Naturligvis har det ikke kunnet undgaas, at der undertiden under 
Vikartiden eller efter et Vikariats Ophør indkommer Klager til 
Bureauet over Misligholdelse af Kontrakten fra den ene eller den 
anden af Parterne. I Reglen har saadanne Stridigheder dog kunnet 
ordnes forligsmæssigt ved Bureauets Mellemkomst, og kun sjældent 
har det været nødvendigt at æske Tilsynskomiteens Kendelse i 
saadanne Sager.

Stundom har Praksisovertagelser givet Anledning til Klager, enten 
fra Sælgeren over, at Køberen ikke har opfyldt de kontraktlig ind- 
gaaede Forpligtelser, eller fra Køberen over, at de af Sælgeren givne 
Oplysninger, der var lagt til Grund for Kontrakten, ikke har svaret 
til de virkelige Forhold, saa at Forudsætningerne for Køberens Ind- 
gaaelse paa Kontrakten maatte anses for bristede. Ogsaa saadanne 
Stridigheder er oftest ordnede forligsmæssigt, men i nogle Tilfælde 
har Sagen maattet gaa til Bedømmelse ved kollegial Voldgiftsret, og 
er endda i et enkelt Tilfælde udenom den kollegiale Ret ført frem 
til Afgørelse ved juridisk Domstol.

Ikke helt sjælden har Bureauet faaet Klager over Misligholdelse 
af Salgskontrakter, der var indgaaet udenom Bureauet. Saadanne 
Klager har Bureauet naturligvis maattet afvise som sig uvedkom
mende, men det har i Reglen samtidig kunnet paapege som Aarsag 
til Stridens Opkomst, at de paagældende Kontrakter var affattet 
uheldigt og uden Hensyntagen til mange specielle Forhold, som 
maa tages i Betragtning ved Indgaaelse af Overenskomst om Praksis
overtagelse, og som Bureauets Sagførere, der er vant til at ordne

6*
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Praksissalg, kan gøre opmærksom paa og faa taget Hensyn til ved 
Formulering af Kontrakterne.

Ved de for nogle Aar siden med Bagges Bogtrykkeri afsluttede 
Overenskomster om Overtagelse, mod en vis procentmæssig beregnet 
Afgift til Lgf., af almindelige Annoncer til U. f. L. og til Hospitals
opslaget, saaledes at kun Officielle Bekendtgørelser, Opslag af ledige 
Lægestillinger og specielle Lægeannoncer gaar igennem Bureauet, 
er dette i nogen Grad blevet aflastet for et Arbejde, som efterhaanden 
var blevet mere omfattende end lønnende, navnlig under Hensyn 
til den dermed forbundne forretningsmæssige Risiko. Inkassation 
af Lægehonorarer har Bureauet i de senere Aar helt ophørt med, 
da denne Virksomhed efterhaanden ganske havde tabt sin Betydning, 
fordi de fleste Kolleger foretrak at benytte enten et lokalt Incasso- 
bureau eller privat Sagfører.

Sekretariatets Arbejde har ikke i Aarenes Løb egentlig skiftet 
Karakter, men er sammen med hele Lgf.s Virksomhed vokset be
tydeligt i Aarenes Løb. Assistancen til Bestyrelsen og til de for
skellige staaende Udvalg i deres Arbejde, Besvarelsen af de talrige 
Forespørgsler fra Kredsforeninger, Medlemmer, andre Læge
organisationer, samt Myndigheder og Institutioner udenfor Læge
foreningen har i Forbindelse med Redaktionen af Sekretariats
meddelelser og den medicinske Vejviser, som fra 1913 — efter Over
læge Scheels Død — har været redigeret af Sekretæren, Dr. V. Chri- 
stophersen, efterhaanden gjort Sekretariatets Ledelse saa omfattende, 
at det ikke blot beslaglagde det meste af Sekretærens Arbejdstid, 
men ogsaa gjorde en Assistance for ham nødvendig — udover den 
rent kontormæssige.

I 1922 vedtoges det derfor at ansætte endnu en Læge i Sekreta
riatet, hvortil valgtes Overlæge i Hærens Lægekorps R. Kiær, som 
i de 10 Aar, han har fungeret, foruden at deltage i det daglige Arbejde 
og mere selvstændigt varetage visse Grene af dette, har besørget 
Sekretariatets Ledelse, naar Dr. Christophersen ved Bortrejse eller 
af anden Grund har været forhindret.

1923 flyttedes Lægeforeningens Kontorer altsaa til det af A/S 
Lægernes Hus erhvervede Domus medica i Amaliegade Nr. 5. Efter 
Husets Ombygning i Fjor er Kontorerne fra 2den Sal, hvor de først
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var beliggende, flyttet til Stueetagen, hvor de nu findes. Om Ejen
dommens Køb og Indretning til et »Lægernes Hus« samt Læge
foreningens Stilling til dette Foretagende berettes andetsteds i 
Bogen.

Da Dr. Chr. Holm ved Nytaar 1925 af Helbredshensyn opgav 
sin Stilling som Bureauchef, vedtog HB foreløbig ikke at ansætte 
nogen selvstændig Bureauchef, men at lægge Bureauets Virksomhed 
ind under Sekretariatet med Sekretæren som Leder ogsaa af Bu
reauet. Naar dette kunde lade sig gøre, var det kun, fordi Frk. Ragn
hild Nielsen, der fra 1908 havde været Bureauchefens højre Haand, 
var saa vel kendt med hele Bureauets Virksomhed, at hun var i 
Stand til selvstændigt at overtage hele den daglige Drift, som hun 
til Dato har bestridt — sikkert til alle interesseredes Tilfredshed.



LÆGEFORENINGENS MEDLEMSBLAD, 
UGESKRIFT FOR LÆGER.

Af de nu eksisterende danske medicinske Tidsskrifter er »Bibliotek 
for Læger«, som med Januarhæftet for 1932 begyndte sin 124de 

Aargang, det ældste. Af de to ugentlig udkommende Tidsskrifter, 
Ugeskrift for Læger og Hospitalstidende, sidder dog Ugeskriftet 
inde med Ancienneteten, idet det første Nr. udkom 4. Maj 1839, 
medens Hospitalstidende først begyndte at udkomme 6. Januar 1858.

Naar Ugeskriftet om 7 Aar fylder de 100, vil der være Anledning 
til en udførligere Redegørelse for dets Tilblivelse og Udvikling 
gennem Aarhundredet og for dets hele Betydning baade som læge
videnskabeligt Tidsskrift og som Fagblad. I det efterfølgende skal 
kun gives en kort Fremstilling af Bladets Historie med særlig Om
tale af dets Tilknytning til D. a. d. L., først som »Organ« for denne 
og senere som »Medlemsblad«.

U. f. L. begyndte som et Subskriptionsblad, udgivet og for
lagt af C. A. Reitzels Boghandel og redigeret af Lægerne Dr. 
med. Ahrensen og Cand. C. J. Kayser, af hvilke den sidste fra- 
traadte Redaktionen 1. Juli 1843, medens Dr. Ahrensen fortsatte 
Redaktionen til 1. Juli 1844, da Ugeskriftets I Række (10 Halvaars- 
bind) afsluttedes. Under skiftende Redaktioner — snart bestaaende 
af en, snart af to, tre eller endog fire Læger — fortsattes Udgivelsen 
gennem II Række (Bind 1—43, fra 1/7 1844—1/1 1866), III Række 
(Bind 1—28, fra 1/1 1866—1/1 1880), IV Række (Bind 1—28, fra 
1/1 1880—1/1 1894) og V Række (Bind 1—6, frai/i 1894—1/1 1900), 
hvorefter Inddelingen i afsluttede Rækker ophørte, og hver Aar
gang kun betegnedes med Aarstallet — fra 1908, efter at Ugeskriftet 
var blevet D. a. d. L.s Ejendom og Medlemsblad, dog tillige med 
»Aargang«, regnet fra 1839.

Lige fra den første Tid indeholdt U. f. L. foruden de videnskabe-
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lige og praktisk-medicinale Afhandlinger, der dannede Hoved
indholdet1), samt Boganmeldelser, almindelige Oversigter over 
Sundhedstilstanden og Universitetsefterretninger, tillige — dog 
mere lejlighedsvis — Meddelelser om rent faglige Spørgsmaal, om 
den medicinale Lovgivning, om ledige Lægeembeder, samt Ud
nævnelser og andre personelle Oplysninger. 1844 træffes første 
Gang Indlæg i Bladet, der klager over »Overproduktionen af Læger« 
og »Lægernes elendige økonomiske Kaar«.

En Plan, som i 1844 var fremme om en Sammensmeltning af 
U. f. L. med det svenske »Hygæa« og det norske »Ugeskrift for 
Pharmacie og Medicin« til et fælles skandinavisk Tidsskrift for Læger 
blev ikke realiseret, og Ugeskriftet fortsatte sin Tilværelse uforandret, 
kun at de gotiske Typer, hvormed det hidtil havde været trykt, fra 
Nytaar 1845 blev afløst af latinske.

Fra 1846—1856 afholdtes Provinsiallægeforeningens 6 Møder i 
Roskilde, og Forhandlingerne paa disse offentliggjordes i Ugeskriftet. 
Her fremkom ogsaa (13. Juni 1857) det Forslag fra Akademilæge 
Black til Organisationen af »Den almindelige danske Lægeforsam
ling«, som paa Lægemødet i Korsør 1. Sept. 1857 førte til Stiftelsen af 
D. a. d. L. Naturligvis blev dette Møde ogsaa refereret i Ugeskriftet, 
og i dette fremkom i 1858 den af det nedsatte Udvalg udarbejdede 
Betænkning og Forslag til Vedtægter for den nystiftede Forening, 
ligesom forskellige Indlæg Sagen vedrørende og endelig (18. Sept. 
1858) Beretning om Aarsmødet i Korsør Aug. 1858, samt Vedtæg
terne for Foreningen i den paa Mødet vedtagne Form.

D. a. d. L. havde jo ikke ved sin Start noget eget Organ, men i 
en Række Aar indsendtes Beretningerne om Mødeforhandlingerne 
til U. f. L.s Redaktion, der beredvilligt optog disse saavelsom andre 
Meddelelser fra Lgf.s Bestyrelse og Indlæg fra Medlemmerne om 
de Spørgsmaal, der var til Behandling i Lgf., ligesom efterhaanden 
ogsaa Meddelelser fra forskellige Kredsforeninger fandt Optagelse 
i Bladet.

I det lange Løb føltes det dog som en Ulempe, at Lgf. kun var 
en Slags Gæst i Ugeskriftets Spalter, og at dens Bestyrelse var 
uden Indflydelse paa den Stilling, Ugeskriftets Redaktion kunde 
indtage overfor de Spørgsmaal, som det var Lgf.s Opgave at varetage.

9 Fra 1842 blev i en Aarrzkke Philiatriens Forhandlinger offentliggjort i U. f. L.
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Paa Lægemødet i Roskilde Aug. 1883, vedtoges da ogsaa at tage 
imod et fra Ugeskriftets Redaktion fremsat Tilbud om at gøre 
U. f. L. til »Organ for Den aim. danske Lægeforening«, idet det 
overlodes til Bestyrelsen nærmere at ordne denne Sag. Ved Aftale 
mellem Bladets Ejer, det Reitzelske Forlag, den daværende Ene
redaktør af Ugeskriftet, Dr. med. V. Budde, og Lgf.s daværende 
Bestyrelse (T. M. Trautner, Dan. Cold og P. O. Boisen) traadte 
Bestyrelsen som Redaktionskomité i Forbindelse med Redaktøren. 
Medens sidstnævnte vedblivende skulde have Ledelsen og bære 
Ansvaret for den teknisk-videnskabelige Del af Redaktionsarbejdet, 
skulde han i alle Spørgsmaal, der tangerede Lgf. Opgaver, konferere 
med Redaktionskomiteen, der ogsaa selv kunde tage Initiativet til 
saadanne Spørgsmaals Fremdragen og Behandling i Bladet.

Fra 1. Sept. 1883 udkom U. f. L. da med Undertitlen »Organ for 
Den aim. danske Lægeforening« og med Paategning: »Redigeret af Dr. 
med. V. Budde samt Bestyrelsen for D. a. d. L.«, og saaledes fort
sattes Udgivelsen til Udgangen af 1891.

Lgf.s Bestyrelse havde dog efterhaanden fundet den trufne Ord
ning mindre tilfredsstillende, idet de to fjernt fra Kbhvn. boende 
Medlemmer af Bestyrelsen umuligt kunde være i saadan stadig 
Rapport til Ugeskriftets Redaktion, at de med Rette kunde gøres 
medansvarlige for Indholdet af de enkelte Nrr. Da Redaktøren, Dr. 
Budde, imidlertid nødigt saa, at der skete nogen reel Forandring i 
Redaktionsforholdene, gik man foreløbig ind paa at bibeholde Ord
ningen, idet man nøjedes med, at Redaktionsangivelsen — fra 
Nytaar 1892 — ændredes saaledes, at der i Stedet for »samt« kom 
til at staa »under Medvirkning af« Bestyrelsen.

Da Dr. Budde 8. Jan. 1893 var afgaaet ved Døden, blev Bestyrel
sens Stilling til Redaktionen paa ny optaget til Drøftelse, og efter 
Aftale med den nye Redaktion (K. Carøe, J. Liisberg og J. Schou) 
ordnet saaledes, at det blev det daværende københavnske Medlem 
af Bestyrelsen og tillige dennes Næstformand, Professor Julius 
Petersen, der paa Lgf.s Vegne deltog i Redaktionsarbejdet, idet han 
naturligvis i Spørgsmaal, der berørte Lgf., dens Virksomhed og 
Interesser i videst muligt Omfang holdt sig i Rapport til de andre 
Bestyrelsesmedlemmer, for at Artikler om saadanne Spørgsmaal 
kunde give Udtryk for den samlede Bestyrelses Anskuelse. Uge-
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skriftets Undertitel blev da i de følgende Aar: Organ for Den aim. 
danske Lægeforening. Redigeret af K. Carøe, A. Fløystrup') ogJ.Schou. 
For D. a. d. L. under Medvirkning af Jul. Petersen.

Imidlertid var der allerede i 1891 foregaaet en anden for Læge
foreningen betydningsfuld Forandring med Ugeskriftet. I April 
1891 oprettedes, som andetsteds meddelt, D. a. d. L.s Bureau under 
Ledelse af Dr. med., senere Prof. H. P. Ørum, og paa hans Initiativ 
afsluttede Bestyrelsen med Ugeskriftets Forlæggere, D’Hrr. Reitzel, 
en Overenskomst, hvorefter »Meddelelser fra Lægeforeningens Bureau«, 
redigeret af Dr. Ørum, og indeholdende saadanne officielle Medde
lelser, Foreningsmeddelelser og personelle Oplysninger, der tidligere 
havde været optaget i Ugeskriftets Tekst, skulde følge med hvert 
Nr. af Ugeskriftet som et særligt Afsnit af dette.

Da Dr. Ørum herigennem kom i stadig Forbindelse med Uge
skriftets Redaktion, og da han som Leder af Bureauet ogsaa stadig 
var i nøje Rapport til Lgf.s Bestyrelse, blev det besluttet, at han 
fra Nytaar 1895 skulde overtage den i de foregaaende Aar af Be
styrelsens Næstformand besørgede Medvirkning i Ugeskriftets Re
daktion paa Foreningens Vegne, et Hverv, som han derefter udførte 
til sin Død 20. Okt. 1904.

Efter Prof. Ørums Død overtoges Hvervet som Lgf.s Repræsen
tant i Ugeskriftets Redaktion af Bestyrelsens daværende Formand, 
Overlæge, senere Stabslæge, Sophus Meyer, som bestred Hvervet, 
til han i Aug. 1907 fratraadte som Lgf.s Formand.

Selvom Lægeforeningen gennem den med Ugeskriftets Ejer og 
Redaktion trufne Overenskomst havde faaet en Del Indflydelse paa 
Bladets Ledelse, følte man dog efterhaanden mere og mere Savnet 
af et egentlig Medlemsblad, der som saadant kunde komme alle 
Foreningens Medlemmer i Hænde. U. f. L. var jo et privat Sub
skriptionsforetagende, der kun tilgik de Læger, som havde tegnet 
Abonnement paa Bladet.

Flere Gange havde det været paa Tale enten at erhverve U. f. L. 
og gøre det til Medlemsblad for Foreningen, eller ogsaa gennem 
en Udvidelse af Meddelelser paa Lægeforeningens Bureau at gøre 
disse til obligatorisk Medlemsblad. De Forhandlinger, der af Be
styrelsen blev ført med den Gyldendalske Boghandel, som havde

’) indtraadt i Redaktionen efter Dr. Liisbergs Død i Februar 1893.
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overtaget det Reitzelske Forlag og dermed dettes Ejendomsret til 
U. f. L., var længe resultatløse, navnlig fordi Lægeforeningen ved 
den med Forlaget tidligere indgaaede Overenskomst var bundet til 
at lade Bureauets Meddelelser udgaa som Følgeblad til U. f. L., 
saa længe dette blev udgivet af Forlaget, og de Betingelser, dette 
stillede for Lægeforeningens Overtagelse af Bladet, forekom Be
styrelsen uoverkommelige.

Paa Lægemødet i 1903 vedtoges efter Diskussion om Sagen 
følgende Resolution:

»Bestyrelsen opfordres til ved fortsat Forhandling med den Gyldendalske 
Boghandel at søge udvirket, at U. f. L. paa en mere fyldestgørende Maade 
fremtræder som Organ for D. a. d. L., eventuelt gaar over til at blive Medlems
blad for Foreningen, men iøvrigt opfordres Best, til ved alle til Raadighed 
staaende Midler at søge at faa den bestaaende Overenskomst med U. f. L. hævet 
snarest mulig«.

Trods Bestyrelsens Bestræbelser for at efterkomme Resolutionens 
Paalæg, naaedes Maalet dog først 4 Aar senere. Hvad der til Slut 
bidrog til at sætte Fart i Forhandlingerne med Gyldendal og gjorde 
Forlaget mere villig til at gaa ind paa Lgf.s Ønske om at blive 
Ejer af Ugeskriftet, var vel nok de Skridt, som den i 1904 stiftede 
»Forening af yngre Læger« i Begyndelsen af 1907 foretog til Start af et 
eget Medlemsblad (se nærmere herom under Afsnittet om de enkelte 
Kredsforeninger). De afsluttende Forhandlinger med Forlaget fandt 
dog først Sted, efter at Lægemødet i 1907 havde givet sin Tilslutning 
til Købet, og da F. a. y. L. samtidig optoges som Kredsforening i 
D. a. d. L., bortfaldt hermed Planen om et selvstændigt Medlems
blad for F. a. y. L., idet Ugeskrift for Læger, naar det blev Medlems
blad for D. a. d. L., jo tillige blev Medlemsblad for F. a. y. L.

Det blev de to nyvalgte Medlemmer af Bestyrelsen, Professor 
Mygind og Dr. Kuhn, i hvis Lod det faldt at træffe den endelige 
Aftale med Gyldendal, der gik ind paa at overlade Lgf. Ugeskriftet 
for en Købesum paa 8000 Kr., dog saaledes at Bladets Fremstilling 
og Ekspedition som hidtil skulde besørges af Forlaget mod en nær
mere fastsat Godtgørelse og en vis Provision af indgaaede Annoncer.

Den indgaaede Overenskomst godkendtes af Repræsentantskabet 
4. Dec. 1907.

Fra Nytaar 1908 var Ugeskrift for Læger da D. a. d. L.s Medlems
blad, der som saadant fremtidig skulde tilgaa alle Foreningens
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Medlemmer. Til Bestridelse af de deraf flydende Udgifter fastsatte 
Bestyrelsen i H. t. den af Lægemødet i Aug. 1907 givne Bemyndigelse 
en Kontingentforhøjelse paa 10 Kr. aarlig — for F. a. y. L.s ikke 
nedsatte Medlemmer dog kun 5 Kr.

Paa fornævnte Repræsentantmøde vedtoges det at overlade Be
styrelsen at træffe den foreløbige Ordning af Redaktionsforholdene 
i Overensstemmelse med det af Bestyrelsen foreslaaede: en Chef
redaktør, der skulde være Medl. af Best., og to Medredaktører, 
hvoraf som den ene en Repræsentant for F. a. y. L. Man havde 
oprindelig tænkt at lade den hidtilværende Redaktion udpege den 
anden Medredaktør. Men den gamle Redaktions Medlemmer 
(P. Heiberg, H. Iacobæus, A. Kiær og F. Tobiesen), der følte sig 
brøstholdne over, at hele Nyordningen af Ugeskriftet var planlagt 
og iværksat, uden at de havde været taget med paa Raad, ønskede 
samlet at fratræde Redaktionen til Nytaar 1908 og afslog Anmod
ningen om at udpege noget Medlem til den nye Redaktion.

Denne kom da efter Bestyrelsens Anordning til at bestaa af Prof. 
H. Mygind som Chefredaktør, Dr. med. Chr. Heerfordt som 
Repræsentant for F. a. y. L. og — som tredje Medlem — daværende 
Prosektor, senere Overlæge, Dr. med. V. Scheel. Desuden op
fordredes en Kreds af ældre og yngre Specialister til som videnskabe
lige Medarbejdere at yde Bidrag til Ugeskriftet, og i Bladets første 
Nr. i 1908 gjorde Redaktionen Rede for sine Planer m. H. t. Uge
skriftets fremtidige Ledelse. Nærmere udformede faste Regler for 
Ordningen af Redaktionsforholdene — væsentlig i Overensstemmelse 
med den foreløbig trufne Ordning — vedtoges efter Bestyrelsens 
Forslag af Repræsentantmødet 1. April 1909 og godkendtes af Læge
mødet i Aug. s. A.1).

Ved Nytaar 1910 fratraadte Dr. Heerfordt efter eget Ønske Re
daktionen, og da Prof. Mygind ikke længere var Medl. af Lgf.s 
Bestyrelse, og man stadig mente, at denne burde være direkte 
repræsenteret i Redaktionen, indvilgede Lgf.s Formand, Prof. Maag, 
i at tiltræde Redaktionen i Dr. Heerfordts Sted, medens Prof. My
gind vedblev at være Chefredaktør.

Denne Ordning var bestaaende til Nytaar 1912, da Prof. Maag 
af Mangel paa Tid og Kræfter saa sig nødsaget til at udtræde af

J) Ordlyden af disse Regler, se U. f. L. 1909, Nr. 15, S. 410.



92

Redaktionen. Til i hans Sted at tiltræde Redaktionen valgte Besty
relsen Dr. med. V. Bie, som i Aarene 1909—11 havde været F. a. 
y. L.s Repræsentant i Lgf.s Bestyrelse og derfor var nøje kendt med 
Foreningens Anliggender. løvrigt vedligeholdtes Kontakten med 
Bestyrelsen dels ved, at alle redaktionelle Artikler skulde forelægges 
Formanden inden Offentliggørelsen, dels ved, at Chefredaktøren 
var pligtig til at deltage i Bestyrelsesmøder, hvortil han blev indbudt, 
og til at gøre sig bekendt med de Sager, der havde været til skriftlig 
Behdl. i Bestyrelsen.

Allerede i Marts 1912 skete dog atter Ændring i Redaktionens 
Sammensætning, idet Prof. Mygind nedlagde sit Mandat, efter at 
Repræsentantmødet d. 17. Marts under Behandling af den andet
steds omtalte Lægestrid i Anledning af Muus-Affæren, om end kun 
med ringe Majoritet, havde udtalt Mistillid til Chefredaktørens 
Varetagelse af Lægeforeningens Interesser.

Stillingen som Chefredaktør havde været nøje knyttet til Prof. 
Myginds Person og var fremgaaet af, at det var ham, som ved Lgf.s 
Overtagelse af Ugeskriftet havde organiseret hele Redaktionsarbejdet 
og sat det i Gang. Om det vilde være rigtigt ogsaa i Fremtiden at 
opretholde Chefredaktørstillingen, var tvivlsomt, og Bestyrelsen 
vedtog da — navnlig under Hensyn til, at der forberedtes nye Love 
for Foreningen, hvorunder Redaktionens fremtidige Ordning ogsaa 
vilde blive fastsat — foreløbig ikke at ansætte nogen ny Redaktør i 
Myginds Sted, men anmode Dr. Bie og Dr. Scheel om at fordele 
Redaktionsarbejdet mellem sig, saaledes at Dr. Bie væsentlig varetog 
den faglige, Dr. Scheel væsentlig den videnskabelige Del af Redak
tionen, idet Dr. Bie overtog »Chefredaktørens« Forpligtelse til — 
som i Reglerne for denne foreskrevet — at vedligeholde den for
nødne Forbindelse med Bestyrelsen.

De i 1913 vedtagne nye Love fastsætter ang. Medlemsbladets 
Redaktion de endnu gældende Bestemmelser (Aarbog 1932, S. 23), 
hvorefter

»Ugeskriftet ledes af en eller flere Redaktører efter Hovedbestyrelsens nær
mere Bestemmelse og under dens Kontrol. Redaktørerne ansættes af HB. Den 
faglige Redaktør, der ikke maa være Medl. af Repræsentantskabet1), deltager 
i HB.s Forhandlinger, dog uden at øve Stemmeret, og er pligtig til at være 
til Stede ved Repræsentantmøder og de almindelige Lægemøder«.

J) senere er tilføjet: »eller af en Kredsforenings Bestyrelse«.
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Efter HB.s derpaa trufne Beslutning fortsatte Dr. Bie og Dr. 
Scheel1) som Redaktører af Ugeskriftet, dog med den Ændring, at 
Dr. Scheel, som paa Lægemødet 1913 var valgt til D. a. d. L.s 
Formand, ganske naturligt fik Hovedansvaret for saadanne faglige 
Meddelelser, der tenderede Lgf.s faglige Politik, selvom Dr. Bie 
stadig officielt fungerede som faglig Redaktør og som saadan en 
Række Aar deltog i HB.s Møder. Der var jo imidlertid endnu ikke 
den Gang den skarpe Sondring mellem Ugeskriftets videnskabelige 
og faglige Del, som senere gennemførtes, og i de 10 Aar, i hvilke 
Dr. Bie og Dr. Scheel sammen redigerede Ugeskriftet, foregik Re
daktionen saavel af det faglige som af det videnskabelige Stof ved 
de to Redaktører i Fællesskab — dette ogsaa, efter at Dr. Bie (fra 
1915 Overlæge ved Blegdamshosp., fra 1916 Prof, ved Universitetet) 
i 1918 var valgt til Formand i Kbhvn.s Lgf. og efter de gældende 
Bestemmelser ikke længere kunde være Ugeskriftets »faglige« Re
daktør, hvorfor Overlæge Scheel fra dette Tidspunkt officielt overtog 
Stillingen som saadan.

Ugeskriftets Økonomi udviklede sig de første Aaringer efter Lgf.s 
Overtagelse af Bladet paa tilfredsstillende Maade. Kontingent
forhøjelsen paa de 10 Kr. var jo beregnet til Ugeskriftets Drift, og 
i 1911 kunde det paa Lægemødet meddeles, at det Laan, Lgf. havde 
maattet stifte i Anledning af Købet, var afbetalt, og at U. f. L. nu 
kunde give et lille Overskud — takket være Annonceindtægten. 
Dette Forhold opretholdtes de følgende Aar, men allerede fra 1915 
begyndte Krigstidens Konjunkturer at gøre sig gældende: Annonce
indtægterne svigtede, og Fremstillingsudgifterne steg i foruroligende 
Grad fra Aar til Aar, saa at Ugeskriftets Overskud efterhaanden 
forandredes til et betydeligt Underskud. Da ogsaa Lgf.s øvrige Ud
gifter — herunder navnlig Udgifterne til Aarbogen — stadig steg, 
maatte der fra 1917 Aar for Aar foretages Kontingentforhøjelser. 
I 1917 søgte man at bøde noget paa Miseren ved at opsige Gylden
dals Kommissariat for Ugeskriftet, som midlertidig overtoges af 
Lgf.s eget Kontor. Gyldendals Forlag beholdt dog Annoncetegnin
gen, og Overenskomsten herom kunde først opsiges til Nytaar 1923. 
Skønt Annonceindtægten efterhaanden atter var blevet stigende, 
saa at Ugeskriftets Økonomi havde bedret sig en Del, ansaa man det

*) fra 1/9 1913 Overlæge ved Bispebjerg Hosp.
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dog for ønskeligt at faa en samlet Kontrakt med et enkelt Firma 
om Fremstilling, Annoncetegning og Ekspedition, og da Ugeskriftet 
tiltrængte en Forøgelse af Tekstindholdet, hvorved de indbundne 
Aargange med det hidtil anvendte Format vilde blive ret uhaandter- 
lige, opstod samtidig Tanken om at indføre et større Format og 
tillige gøre Bladet tospaltet, hvorved betydelig Tekstplads kunde 
indvindes og forøget Annonceindtægt ventes. Efter at Forslaget var 
diskuteret paa Lægemødet og billiget af Repræsentantskabsmødet 
1922, afvikledes da Forholdet til Gyldendal, og der afsluttedes med 
»Fr. Bagges kgl. Hofbogtrykkeri« en Kontrakt om Fremstillingen af 
Ugeskriftet, som fra 1. Januar 1923 er udkommet i dets nuværende 
Skikkelse.

I Redaktionen var imidlertid sket den Forandring, at Prof. Bie 
efter at have bragt Forhandlingerne om Ugeskriftets Nyordning til 
Afslutning, efter eget Ønske fratraadte Redaktionen i Oktober 1922, 
og samtidig indtraadte Dr. J. Kuhn, der efter Hovedbestyrelsens 
Anmodning overtog Stillingen som faglig Redaktør, medens Over
læge Scheel, der i August 1922 var gaaet af som Lægeforeningens 
Formand, nu fortsatte som Redaktør af Bladets videnskabelige 
Afdeling.

Samtidig med Indførelsen af det nye Format gennemførtes en 
mere skarp Adskillelse end hidtil mellem den videnskabelige og 
den faglige Afdeling og saaledes, at hver af Redaktørerne overtog 
selvstændigt Ansvar for den af ham ledede Del af Bladet. Fra 
8. Febr. 23 indførtes særskilt Hoved for hver Afdeling: »Videnskab 
og Praksis«, »Fagligt og socialt«, med Angivelse af Redaktørens Navn 
under Overskriften, medens som tredje Afdeling ligesom hidtil kom 
de af Lgf.s Sekretær redigerede »Meddelelser fra Sekretariatet«.

Dr. Kuhns Tiltræden som faglig Redaktør betegnedes ikke blot 
ved den nævnte Særrubricering af de faglig-sociale Artikler, men 
ogsaa ved en betydelig Udvidelse af denne Del af Ugeskriftet. 
I U. f. L. 1923, Nr. 21, Side 13 gjorde Kuhn i en Redaktionsartikel 
Rede for de Opgaver, han mente, den faglig-sociale Afdeling af Uge
skriftet havde at løse, og meddelte Navnene paa en Række faglig
socialt interesserede Kolleger, hvis Medarbejderskab han havde 
sikret sig.

Da Overlæge Scheel 17. Dec. 1923 var afgaaet ved Døden, lykke-
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des det HB at forrnaa Prof. Bie til paany at tiltræde Redaktionen af 
Ugeskriftet, og siden Nytaar 1924 har dettes videnskabelige Afdeling 
været redigeret af Prof. Bie, dets faglige Afdeling af Dr. Kuhn.

Da den med Bagges Bogtrykkeri i 1922 afsluttede Kontrakt havde 
vist sig mindre tilfredsstillende, idet Ugeskriftet trods den forøgede 
Annonceindtægt stadig gav et ret betydeligt Underskud, indlededes 
1924 nye Forhandlinger med Firmaet, og det lykkedes under disse 
Dr. Kuhn at opnaa saadanne Forbedringer i Kontrakten, at Uge
skriftet, der i 1924 i Lgf.s Regnskab havde været opført paa Udgifts
siden med et Beløb paa godt 22 000 Kr., i 1925 var rykket over paa 
Indtægtsiden — ganske vist kun med ca. 100 Kr. Da Ugeskriftets 
Balance i væsentlig Grad er afhængig af den usikre og skiftende 
Annonceindtægt, har det ikke i de siden forløbne Aar været muligt 
stadigt at sætte Bladets Saldo paa Lgf.s Indtægtsside. For Aarene 
1929 og 30 stod det dog opført med Overskud paa hhv. 2000 Kr. 
og 600 Kr., medens det i 1931 figurerer med et Underskud paa 
ca. 1200 Kr., hvortil kommer en ikke bogført Andel i Lgf.s Udgifter 
til Husleje, Kontorhold m. m.

Det maa dog herved erindres, at Lgf.s Medlemmer faar U. f. L. 
tilsendt som Medlemsblad, uden at der af Ktg. fradrages noget 
bestemt Beløb til Ugeskriftets Drift, hvis Omkostninger afholdes 
af Lgf.s samlede Driftskasse. Selv med et regnskabsmæssigt Under
skud paa 2700 Kr. kommer Ugeskriftet kun til at koste hvert Medlem 
1 Kr. om Aaret — hvilket vel nok tør kaldes en minimal Betaling 
for det store, smukke og indholdsrige Tidsskrift, som hvilket U. f. L. 
nu fremtræder, og som i almindeligt Abonnement betales med 
30 Kr.

At give en detailleret Oversigt over, hvad U. f. L. gennem Tiderne 
har bragt af videnskabeligt og fagligt Stof ligger udenfor denne 
Bogs Opgave. I de 93 Aargange findes behandlet saa at sige alle 
de videnskabelige og praktisk-medicinske Emner, som har været 
fremme gennem Tiden, set ud fra den skiftende Opfattelse af 
Problemerne og for en stor Del naturligvis lagt tilrette med den 
praktiserende Læges Behov for Øje. Og der er vel ikke det Spørgs
maal af faglig-social Natur, med mindste Tilknytning til Læge
virksomheden og Lægestandens Interesser, der ikke har været taget 
op til Drøftelse i Ugeskriftets Spalter, som jo navnlig efter Ny-
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ordningen 1923 har indeholdt adskillige redaktionelle Artikler om 
saadanne Spørgsmaal. Vigtige Begivenheder indenfor Lægeverdenen 
og Samfundsbegivenheder, der havde Betydning for Lægestanden, 
har givet Anledning til Meningsudvekslinger i Bladet — her skal kun 
nævnes saadanne Ting som Gennemførelsen af »Prostitutionsloven« 
1906 og den efterfølgende Dermatologaffære i Kbhvn, Sundheds
kollegiets Strid med Justitsminister Alberti 1907 og Dr. Muus' Af
sked som Sundhedsstyrelsens Formand 1911 — ligesom ogsaa mere 
private kollegiale Stridigheder er udfægtet i Bladets Spalter. Højt 
har Bølgerne stundom gaaet, og det er ikke lutter Behageligheder, 
der i saadanne Tilfælde er sagt, selv om en urban Tone dog som 
Regel er blevet overholdt.

Heller ikke har det manglet paa Kritik over selve Redaktionen 
og dens Virksomhed, en Kritik, der er øvet saavel gennem Uge
skriftet, som under Diskussioner paa Lægemøderne, hvor baade 
den videnskabelige og navnlig den faglige Redaktør lejlighedsvis 
har maattet staa for Skud. Ingen kan jo gøre alle tilpas. Her er dog 
ikke Stedet for en nærmere Vurdering af de enkeltes — særligt da 
ikke nulevende og endnu virkende Kollegers — Gerning, men vel 
nok for at udtale en almindelig Paaskønnelse af det store Arbejde, 
der af de skiftende Redaktører — de nuværende som de tidligere — 
er udført til Gavn for Bladets Trivsel og Fremgang, og som vi kan 
takke for, at Lgf. nu har et Medlemsblad, der hævder sig smukt i 
Rækken af medicinske Tidsskrifter Verden over. At dette er Til
fældet, turde bl.a. fremgaa af, at U.f. L. i 1926 paa en international 
Udstilling i Bruxelles af medicinske Tidsskrifter fik tildelt »Diplome 
de Medaille d'or«.

UGESKRIFT FOR LÆGERS REDAKTØRER.

4/5 *839—Il7 1843: A. A. B. Ahrensen, Dr. med., senere Prof., 
Overmedikus ved Fred. Hosp., f i860, og C. J. H. Kayser, 
cand. med., senere Dr. med., Prof, i Statistik og Statsøkonomi 
ved Kbhvn.s Universitet, f 1870.

1/7 1843—1/7 1844: A. A. B. Ahrensen.
1/7 1844—i/ii 1845: L. M. Brion, Overlæge ved Brandkorpset i 

Kbhvn., f 1863; C. F. Hempel, Dr. med., Distriktslæge i
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Kbhvn., f 1875, og G. C. H. Lehmann, Prof., Distriktslæge 
i Kbhvn., Forstander for Komm. Øjenklinik, f 1890.

1/11 1845—1/7 1848: L. U. Brion og C. F. Hempel.
1/7 1848—1/1 1855: C. F. Hempel.
i/i 1855—1/1 1861: C. F. Hempel og S. Engelsted, Dr. med., 

senere Overlæge v. Komm. Hosp., Prof., f 1914.
1/1 1861—1/1 1862: S. Engelsted og F. Trier, Dr. med., senere 

Overlæge v. Komm. Hosp., Prof., f 1898.
1/1 1862—22/8 1874: F. Trier.
22/8 1874—8/1 1893: V. Budde, Dr. med., prakt. Læge i Kbhvn., 

f 1893 — fra T/9 1883 under Medvirkning af Bestyrelsen for 
D. a. d. L.

3/2 1893—1/8 1898: K. Carøe, prakt. Læge, senere Kredslæge i 
Kbhvn., Dr. med. h. c., f 1921; A. Fløystrup1), Dr. med., 
senere Overlæge ved Komm. Hosp., Prof., f 1826, og J. Schou, 
Dr. med., senere Overkirurg ved St. Josephs Hosp. — under 
Medvirkning for D. a. d. L. til 1/1 1895 af Jul. Petersen, 
Dr. med., Prof. v. Univ., og fra 1/1 1895 af H. P. Ørum, 
Dr. med., senere Prof.

1/8 1898—1/1 1904: K. Carøe, J. Schou og H. Iacobæus, Dr. med., 
fra 1903 Overlæge v. Balders Hosp. — under Medvirkning 
for D. a. d. L. af H. P. Ørum.

1/4 1904—1/1 1908: P. Heiberg, Dr. med., nu Vicestadslæge i 
Kbhvn,, H. Iacobæus, A. Kiær, prakt. Læge i Kbhvn., og 
F. Tobiesen, Dr. med., fra 1906 Overlæge ved Øresunds- 
hosp. — under Medvirkning for D. a. d. L. til 20/10 1904 af 
H. P. Ørum, f 1904, derefter til 22/8 1907 af S. Meyer, 
Dr. med., Overlæge i Hæren, senere Stabslæge, og endelig 
til 1/1 1908 af H. Mygind, Prof., Dr. med., Overlæge v. 
Komm. Hosp.

1/1 1908—1 /i 1910: H. Mygind (som Medl. af D. a. d. L.s Besty
relse), Chefredaktør, C. F. Heerfordt, Dr. med. (repræsen
terende F. a.y. L.), og V. Scheel, Dr. med., Prosektor, senere 
Overlæge ved Bispebjerg Hosp.

1/1 1910—1/1 1912: H. Mygind, Chefredaktør, V. Scheel og
') Dr. med., Overlæge J. Liisberg var Medredaktør fra 3/2 93, men døde allerede 

17/a 93> hvorefter A. Fløystrup tiltraadte Redaktionen i hans Sted.



98

H. Maag, Prof., Overlæge v. Sygehuset i Næstved (som 
Medl. af D. a. d. L.s Bestyrelse).

i/i 1912—17/3 1912: H. Mygind (Chefredaktør), V. Scheel og 
V. Bie, Dr. med., nu Prof., Overlæge ved Blegd. Hosp.

17/3 1912—20/10 1922: V. Bie (til Aug. 1913 fung. Chefredaktør, 
derefter til 1918 faglig Redaktør, og fra 1918—1922 viden
skabelig Redaktør) og V. Scheel (til 1918 videnskabelig, fra 
1918 faglig Redaktør).

20/10 1922—17/12 1923: V. Scheel (videnskabelig Redaktør) og 
J. Kuhn, prakt. Læge i Hellerup (faglig Redaktør).

fra 1/1 1924: V. Bie (videnskabelig Red.) og J. Kuhn (fagi. Redak
tør).

Fra 1/1 1908 har Medd. fra Sekretariatet været redigeret af V. Chri- 
STOPHERSEN.

LÆGEFORENINGENS AARBOG.

Efter tidligere omtalt Repræsentantskabsbeslutning i Okt. 1914 
overtog D. a. d. L. den forud af Kbhvn.s Lgf. udgivne Lommebog 
for Læger1), der — fra 1916 — udkom i udvidet Form som D. a. 
d. L.s Aarbog, bestaaende af de 3 Afdelinger:

1) Lommebogen, 2) Den medicinske Vejviser og 3) Klinisk Aarbog.
Medens de to første Afdelinger i den nu velkendte Skikkelse er 

udkommet regelmæssigt siden, maatte Udgivelsen af den kliniske 
Aarbog af økonomiske Grunde indstilles efter 2 Aar og er først 
genoptaget med en Udgave 1931, hvorefter det foreløbig er Hensig
ten at lade den udgaa hvert 2det Aar.

Redaktionen af Aarbogen besørgedes fra 1916 af Overlæge V. 
Scheel lige til dennes Død i 1923, hvorefter Den medicinske Vej
viser har været redigeret af Lgf.s Sekretær, Dr. V. Christophersen, 
medens Lommebogen er blevet redigeret af Prof. V. Bie, der ogsaa 
fra 1931 har overtaget Redaktionen af den kliniske Aarbog.

Denne havde i 1912 afløst den tidligere i mange Aar (fra 1882) af Dr. med. 
H. P. Barfod udgivne »Nordisk Lommebog for Læger«.



LÆGEFORENINGENS KONSULENTER

ed den mangesidige Virksomhed, Lgf. i Tidens Løb har ud
øvet, har det ofte været nødvendigt for Bestyrelsen, hvis 

Medlemmer naturligvis ikke kan være Eksperter paa alle Omraader, 
at søge Vejledning og indhente Erklæring hos dem, der sad inde 
med særlig Viden ang. det foreliggende Spørgsmaal. Saadanne 
Erklæringer er ved Lejlighed afæsket Myndigheder og Institutioner 
af forskellig Art. Sager, til hvis Varetagelse Lgf. har oprettet særlige 
staaende Udvalg, er enten henvist til Afgørelse af disse, eller deres 
Udtalelse er indhentet, forinden HB. har truffet sin Afgørelse, og 
endelig har man naturligvis rekurreret til den specielle Sagkundskab 
hos de mange efterhaanden dannede Lægeorganisationer med spe
cielle Interesser, naar Spørgsmaal, der tangerede disse Interesser, 
forelaa til Behandling for D. a. d. L.

Men ved Siden af saadan mere lejlighedsvis Raadspørgen har det 
saa ofte ved Sagers Behandling været nødvendigt at søge juridisk 
Bistand, at Lgf. forlængst har sikret sig en fast juridisk Konsulent, 
og med den rivende Udvikling, Sociallovgivningen gennem de senere 
Decennier har taget, og den nære Relation, der paa saa mange 
Punkter er mellem de sociale Loves Gennemførelse og Udøvelsen 
af praktisk Lægegerning, har HB. for nogle Aar siden fundet det 
nødvendigt til Hjælp ved det daglige Arbejde med Sager af den Art 
at have en faglig-social Konsulent med særlig Indsigt paa dette 
Omraade, i hvilken Stilling siden 1927 har fungeret Ugeskriftets 
faglige Redaktør, Dr. J. Kuhn, som baade gennem sin Deltagelse 
i sin Tid i Medicinalkommissionens Arbejde og gennem sin senere 
stadige Beskæftigelse med faglig-sociale Problemer har erhvervet 
et indgaaende Kendskab til alle herhen hørende Spørgsmaal.

Medens den faglig-sociale Konsulent kunde blive en Mand inden-
7*
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for Lægernes egen Kreds, maatte den juridiske Konsulent naturlig
vis søges udenfor denne; men Omtalen heraf kræver sit eget Kapitel.

LÆGEFORENINGENS JURIDISKE KONSULENT.

Saa tidligt som i 1874 vedtog Lægemødet Antagelse af en juridisk 
Konsulent, og som saadan engageredes »en yngre Højesteretssagfører«. 
Hans Navn er dog ikke opbevaret i Arkivet, og der synes ikke at 
have været megen Brug for hans Hjælp. I hvert Fald vedtoges det 
1883 ikke længere at holde fast juridisk Konsulent.

Ved Oprettelsen i April 1891 af D. a. d. L.s Bureau indsaa man 
imidlertid Nødvendigheden af til dette at have fast juridisk Bistand, 
og paa Mødet i August s. A. kunde Formanden meddele, at Bureauet 
havde formaaet »en yngre anset Jurist, Overretssagfører Axel Bang, 
til at overtage den ulønnede Stilling som Bureauets juridiske Raad- 
giver«.

Hermed knyttedes det Baand, som nu i 41 Aar har bestaaet 
mellem den danske Lægestand og Axel Bang, og hvorvel denne 
først en Del Aar senere officielt overtog Hvervet som »D. a. d. L.s 
juridiske Konsulent« (Beslutning om Genantagelse af en saadan 
blev vedtaget af Repræsentantskabet 1902), staar han dog i de fleste 
nulevende Medlemmers Bevidsthed som Lgf.s juridiske Konsulent, 
saa langt som de kan huske tilbage. Ingen anden har da heller i saa 
langt et Aaremaal som Axel Bang været beskæftiget med Arbejde 
i Lgf.s Tjeneste, og selv om dette Arbejde naturligvis ikke gennem 
alle Aarene er ydet vederlagsfrit, kan dog det — gennem mange 
Aar latterlig lave — Honorar, Axel Bang har ønsket og modtaget, 
paa langt nær veje op mod den Hjælp, han gennem de mange Aar 
har ydet Lgf.

Vel blev det i Begyndelsen af dette Afsnit udtalt, at her ikke 
skulde fremsættes kritisk Vurdering af Enkeltmands Arbejde for 
Lgf.; men det vilde falde unaturligt ikke under Omtalen af 
Axel Bangs Virksomhed for Lgf. at give Udtryk for den Tak
nemmelighed, D. a. d. L. og den danske Lægestand skylder ham 
for den varme Interesse, han stadig har vist Lægerne og deres 
Anliggender, og for den Beredvillighed, hvormed han til enhver 
Tid — udfra sin omfattende juridiske Viden og Erfaring — har
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ydet Lgf. sine kloge, velovervejede Raad i alle de mange Spørgsmaal 
og Sager, hvori hans Hjælp er blevet paakaldt.

Siden 1907 er det blevet Sædvane at anmode vor juridiske Kon
sulent om som Dirigent at lede Lgf.s Aarsmøder og Repræsentant
møder, og det har stadig været med stor Tryghed, at Forsamlingen 
lagde dette Hverv i Axel Bangs kyndige Hænder, fordi man vidste, 
at det blev udført med den Blan
ding af Myndighed og Elskvær
dighed, der karakteriserer Axel 
Bangs Personlighed. Ikke mindst 
gennem Samværet paa Møderne 
med Lgf.s Medlemmer har Axel 
Bang vundet sig disses Hengiven
hed og for manges Vedkommende 
deres Venskab, og de Gange, han 
paa Grund af andet Arbejde har 
maattet svigte ved Lægemøderne, 
er han, trods den udmærkede Er
statning, han altid sørgede for 
til Udførelse af Dirigenthvervet, 
blevet savnet af Mødets Delta
gere som den Lægernes gode og 
trofaste Ven, man i ham har lært 

Overretssagfører Axel Bang.

at kende, og som man nødig vil undvære, naar Lgf.s Medlemmer 
mødes til Drøftelse af Standens Anliggender.

Med Sorg imødeses da ogsaa den Dag — som vist desværre ikke 
er fjern, da Axel Bang paa Grund af Alder beder sig fritaget for 
Hvervet som D. a. d. L.s juridiske Konsulent.



STAAENDE UDVALG, VOLDGIFTS- OG 
MÆGLINGSRAAD m. m.

FORSIKRINGS- og ATTESTUDVALG.

Allerede paa Provinsiallægeforeningens Møde i 1850 fremsattes 
- Forslag om »at sikre Lægerne Betaling for Attester, der affordres 
Lægen i private Sager«. Nogen Beslutning blev dog ikke taget, og 

Spørgsmaalet om Attestudstedelse og Honorering deraf ses først 
igen at være behandlet paa D. a. d. L.s Møde 1874 i Anledning af 
Lærlingeloven af 23/5 1873, hvori foreskrives (§8), at »Arbejdsgiveren 
før Antagelse af Lærling skal fremskaffe betryggende Lægeattest 
(fra Embedslæge eller privat Læge) om vedk.«, hvornæst Loven for 
Udstedelsen af saadan Attest fastsætter en Betaling af 24 Skilling.

Lægemødet udtalte en Beklagelse af, at en Lov som den omhand
lede var blevet til, uden at Landets øverste lægelige Myndighed 
havde været spurgt. Med Hensyn til Lægeattesten og Betalingen 
derfor, henstiller Mødet til de private Lægers Overvejelse og Kon
duite, hvorledes de i de enkelte Tilfælde vil stille sig til Spørgsmaalet. 
Nogen effektiv Reageren overfor Lovens diktatoriske Bestemmelse 
synes ikke at være iværksat, og Myndighederne havde jo i hvert 
Fald Embedslægerne at falde tilbage paa.

Først i 1903 — efter at Lærlingeloven af 1873 var afløst af Lov 
af 11. April 1901, der bemyndigede Indenrigsministeriet til at fast
sætte Takst for Lærlingeattesten, lykkedes det Lgf. efter Forhand
ling med Arbejdsraadet at faa formuleret en nogenlunde brugbar 
Attestformular, for hvis Udfærdigelse Ministeriet fastsatte den 
endnu gældende Takst paa 4 Kr., dog saaledes at Lægen forpligtes 
til senere paa Anfordring at præstere Afskrift af den først udstedte 
Attest for — 50 Øre, en Bestemmelse som det først i 1918 efter lang
varige Forhandlinger med Ministeriet om en Omredaktion af Attest
formularen lykkedes Lgf.s Attestudvalg at faa slettet.
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Denne Lærlingeattestens kort gengivne Historie gør det forstaae- 
ligt, hvilke Vanskeligheder og hvilket Arbejde den Legion af Attester, 
der efterhaanden kræves udstedt af Lægerne, og Spørgsmaalet om 
deres Honorering, har paaført Lgf., saa at det blev nødvendigt at 
aflaste Bestyrelsen paa dette Punkt og lægge Arbejdet i Hænderne 
paa et særligt, staaende Udvalg.

Det var Forsikringsvæsenets Udvikling med Oprettelsen først af 
en Del private Livsforsikringsselskaber ved Siden af Statsanstalten, 
og dernæst af Ulykkesforsikringsselskaberne — navnlig i Tilslutning 
til Ulykkesforsikringsloven af 7/1 1898 —, som førte til, at Læge
mødet 1901 vedtog Nedsættelsen af et Forsikringsudvalg til »Vare
tagelse af Lægestandens Tarv ligeoverfor Forsikringsanstalterne og 
til Bilæggelse af Stridigheder mellem disse og Lægerne«. Til Med
lemmer af Udvalget udpegedes: Distriktslæge W. Dreyer, Ringsted, 
Dr. A. H. Winge, Aarhus, og Prof. H. P. Ørum, Kbhvn.

Efter Forhandling med Selskaberne kunde Udvalget paa Læge
mødet i 1903 fremlægge Forslag til Overenskomster saavel med 
Livsforsikringsselskaberne (Statsanstalten undtagen, der betalte 
Helbredsattester efter en egen Skala, beregnet efter Forsikringens 
Størrelse), dels med Ulykkesforsikringsselskaberne. Medens Over
enskomsten ang. Ulykkesforsikringsattesterne (4 Kr. pr. Attest ved 
større Forsikringer, 2 Kr. ved mindre, c: med Dagpenge indtil 
2 Kr. eller Erstatning indtil 2000 Kr.) vedtoges baade af Læge
mødet og af Selskaberne og derefter var gældende i en Aarrække, 
blev Overenskomsten om Livsforsikringsattesterne af Lægemødet 
vedtaget med saadanne Ændringer, som Selskaberne ikke vilde gaa 
ind paa, og Lgf. bibeholdt da de af den selv tidligere fastsatte Tak
ster (10 Kr. for Attest til indenlandsk, 15 Kr. for Attest til uden
landsk Selskab).

1905 forelagde Forsikringsudvalget for Lægemødet efter For
handling med »den gensidige Landbosygeforening« Udkast til en 
Regningsblanket til Brug overfor dette Selskab, og fik den — trods 
en Del Modstand — godkendt af Mødet.

løvrigt var Udvalgets Opgave i de kommende Aar væsentlig at 
mægle i opstaaende Stridigheder mellem Læger og Forsikrings
selskaber og forhandle med nyopstaaede Ulykkesforsikringsselskaber 
om Tiltræden til den bestaaende Overenskomst.
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1909 sluttedes med Repræsentantskabets Billigelse Overenskomst 
med Statsanstalten om, uanset Forsikringens Størrelse, at honorere 
alle Helbredsattester med den af Lgf. overfor andre danske Selskaber 
vedtagne Takst: 10 Kr. pr. Attest. For udenlandske Selskaber 
opretholdtes stadig den forhøjede Takst paa 15 Kr., og en Anmodning 
fra Selskaberne om at opgive denne Takstforskel afvistes af Læge
mødet 1911.

Saavel de overenskomstmæssige Takster for Ulykkesforsikrings
attester som de af Lgf. fastsatte Takster for Livsforsikringsattester 
byggede paa de af Selskaberne selv affattede Attestformularer. Disse 
var imidlertid meget forskellige for de forskellige Selskaber, og 
Virvaret i Attestformularer øgedes ved Oprettelsen af særlige Syge
forsikringsselskaber, eller ved Ulykkesforsikringsselskabernes Op
rettelse af Afdelinger for Sygeforsikring med særlige Attester til dette 
Brug, for hvilke den bestaaende Overenskomst ikke var gældende.

1909 vedtog Lgf. da Nedsættelsen af et særligt Udvalg (L. Am- 
mentorp, S. Meyer og H. Slomann) med den Opgave at frem
sætte Forslag til »en forbedret og mere ensartet Affattelse af Spørgs- 
maalene i Lægeattester til Forsikringsbrug«. Udvalget mente dog 
at maatte begrænse sit Arbejde til Ulykkesforsikringsattester og 
fremlagde — efter langvarige og indgaaende Forhandlinger med 
Selskaberne — 1913, med S. Meyer som Formand, nogle af Dansk 
Ulykkesforsikringsforening tiltraadte Blanketformularer til Begyn
delses- og Slutattest, dels for Enkeltforsikring og dels for kollektiv 
Forsikring. Forslaget vandt ikke udelt Tilslutning hos Lgf.s Be
styrelse, som derfor ønskede nye Forhandlinger om ændret Affattelse 
af flere af Attesternes Spørgsmaal.

Paa Lægemødet i 1913, hvor Sagen omtaltes, rejstes imidlertid 
Spørgsmaalet om »Sygeforsikringsattester«, der jo ikke omfattedes af 
det foreliggende Forslag, og der vedtoges Nedsættelse af et nyt 
Udvalg til at skaffe Ensartethed ogsaa paa dette Omraade.

Udvalget (S. Nandrup, H. Mølmark og H. Fridericia) ud
arbejdede i Løbet af det følgende Aar Standardudkast til Attester 
ved Sygeforsikring, og paa Repræsentantmøde i Oktober 1914 — 
der traadte i Stedet for det paa Grund af Krigen aflyste Læge- og 
Repræsentantmøde i August s. A. — godkendtes saavel disse som
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de af det tidligere Udvalg formulerede Ulykkesforsikringsattester 
med de af Bestyrelsen deri foretagne Ændringer, ligesom Repræsen
tantskabet vedtog Grundlag for Bestyrelsens Forhdl. om forskellige 
andre specielle Attestformer — til Post- og Telegrafvæsenet m. m.

Medens de ændrede Ulykkesforsikringsattester blev akcepteret af 
Dansk Ulykkesforsikringsforening, viste der sig Vanskeligheder for 
Gennemførelsen af Sygeforsikringsattesterne, som forskellige Sel
skaber ikke vilde gaa med til, og Forsøg paa at faa en samlet For
handling i Stand med Selskaberne mislykkedes, navnlig fordi Dansk 
Ulykkesforsikringsforening mente, at Sagen var afgjort med An
tagelsen af Ulykkesforsikringsattesterne, der ogsaa med enkelte 
af Selskaberne selv foretagne Ændringer var taget i Brug af disse 
ved Sygeforsikring.

Paa Lægemødet 1915 gjorde det midlertidige Attestudvalg gæl
dende, at Hovedvanskeligheden ved at faa Selskaberne i Tale, var 
den, at der snart forhandledes af HB, snart af et og snart af et andet 
Udvalg, og at disse Udvalg savnede Mandat til at slutte bindende 
Aftale med Selskaberne. Lægemødet mente ogsaa, det vilde være 
heldigst, at alle Forhandlingerne om Attestspørgsmaal — Formularer 
og Takster — fremtidig førtes af den samme lægelige Myndighed, 
og man vedtog derfor Oprettelsen af et staaende Attestudvalg med 
en nærmere vedtægtsmæssig fastsat Bemyndigelse til i Attestspørgs
maal at handle paa Lægeforeningens Vegne. Attestudvalgets Myn- 
dighedsomraade er ved gentagne senere Vedtægtsændringer blevet 
udvidet til de nugældende Bestemmelser (Aarbog 1932, S. 46), 
hvorefter Udvalget kan træffe bindende Aftale med Selskaber og 
Institutioner, væsentlig paa Basis af de af Repræsentantskabet forud 
vedtagne Attestformularer og -takster. Ved større Afvigelser fra 
disse skal Udvalget dog indhente HB.s Billigelse eller, hvis Tiden 
tillader det, Repræsentantskabets.

Det i 1915 nedsatte Attestudvalg kom til at bestaa af det fore
løbige Udvalgs Medlemmer: S. Nandrup som Formand, H. Møl
mark og H. Fridericia. Da Dr. Nandrup allerede 18. Febr. 1916 
afgik ved Døden, indtraadte i hans Sted Dr. V. Klein, der valgtes 
til Formand og en Række Aar fungerede som saadan.

Efter i 1916 at have afsluttet Forhandlingerne om Sygeforsikrings-
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attesterne ved en Overenskomst, som tiltraadtes af Dansk Ulykkes
forsikringsforening saavelsom de fleste udenfor denne staaende Ulyk
kes- og Sygeforsikringsforeninger, beskæftigede Udvalget sig i de føl
gende Aar med en Række andre Attestspørgsmaal. Der afsluttedes 
Overenskomst med Selskaberne om Serieattester og Fakultative At
tester og forhandledes med Myndighederne om Gymnastikattester til 
Skolerne, om Ændring i Lærlingeattesterne, ligesom med forskellige 
Institutioner om Optagelsesattester og Pensioneringsattester. En 
Mængde Forespørgsler fra Selskaber og Læger besvaredes, og 
Uenigheder dem imellem udjævnedes. Med Arbejderforsikrings- 
raadet førtes 1918 Forhandlinger om en Forhøjelse af de da gældende 
Takster for Attester iH.t. Ulykkesforsikringsloven, og der opnaaedes 
Ministeriets Tilslutning til en saadan (de endnu gældende Takster).

1918 forelagde et kombineret Udvalg (Medlemmer af Forsikrings- 
og Attestudvalget) for Repræsentantskabet et ved Forhandling med 
Sygeforsikringernes Fællesvirksomhed udarbejdet Forslag til en fælles 
Regningsblanket til Afløsning af de talrige af Selskaberne selv kon
struerede Blanketter, der forlangtes udfyldt af Lægen, for at for
sikrede kunde faa sin tilgodehavende Refusion af Lægehonorarer. 
Den nye Regningsblanket, paa hvilken Lægen blev fritaget for An
givelse af Diagnose, vedtoges af Repræsentantskabet som bindende 
for Lgf.s Medlemmer i Forholdet til de interesserede Selskaber, 
der til Gengæld forpligtede sig til kun at afregne med forsikrede, 
naar Regningen præsenteredes Selskabet i kvitteret Stand. Ord
ningen har bestaaet siden.

1919 forelagde Attestudvalget paa Repræsentantmødet — og fik 
vedtaget — som Tilføjelse til »de særlige Bestemmelser« en samlet 
Fortegnelse over de efterhaanden lovmæssigt eller overenskomst
mæssigt fastsatte Attesttakster, samt nye Takster for en Række 
andre Attester, en Fortegnelse, som, suppleret og ændret ved senere 
Vedtagelser, siden har været optaget i Lægeforeningens Aarbog.

Da man efterhaanden var blevet mindre tilfreds med de bestaaende 
Overenskomster med Selskaberne ang. saavel Syge- som Ulykkes
forsikringsattester, idet man dels ønskede forskellige Ændringer i 
Formularen, dels af Hensyn til Dyrtiden en Forhøjelse af Taksterne, 
indlededes i 1920 Forhandlinger om Sagen dels med Dansk Ulykkes
forsikringsforbund, dels med de betydende udenfor dette staaende
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Ulykkes- og Sygeforsikringsselskaber, Forhandlinger, der førte 
til Overenskomsten af Aug. 1920 om Attester, gældende baade ved 
Sygdoms- og Ulykkestilfælde, til Takst: 5 Kr. pr. Attest (Begyndelses-, 
Mellem- og Slutattest), dog 8 Kr. for Slutattest 1 Tilfælde, hvor 
Begyndelsesattest ikke havde været forlangt udstedt. Attestblanket
terne er de endnu anvendte, men Taksten er siden 1928 paa Grund 
af det sunkne Prisniveau nedsat fra hhv. 5 og 8 Kr. til 4 og 6 Kr.

1919 havde Forsikringsudvalget paa HB.s Foranledning plejet 
Forhandlinger med de danske Livsforsikringsselskaber om en i For
hold til Pristallet rimelig Forhøjelse af den hidtil gældende 
Takst for Helbredsattester. Denne Takst — 10 Kr. pr. Attest 
— var jo i sin Tid fastsat af Lgf.s Repræsentantskab og kun 
overenskomstmæssig tiltraadt af Statsanstalten, medens de øvrige 
Selskaber dog honorerede Attesterne efter Lgf.s Takst. Nogen 
almindelig Forhøjelse af Taksterne vilde Selskaberne ikke gaa ind 
paa, men tilbød for Forsikringer over 10000 Kr. at betale 20 Kr. 
for Attesten, for Forsikringer paa 5—10000 Kr. 15 Kr., og for For
sikringer under 5000 Kr. 10 Kr., dog at Lægerne ved Forsikringer 
paa under 2000 Kr. skulde udstede »en kort Sundhedsattest« for 
5 Kr. Selskaberne gjorde gældende, at de kun for de store Forsikringer 
var egentlig interesseret i Lægeattest, idet mindre Forsikringer mere 
og mere blev tegnet som Karensforsikring uden Lægeundersøgelse.

Repræsentantmødet 1919 forkastede Selskabernes Tilbud og 
vedtog en forhøjet Takst paa 20 Kr. for alle Helbredsattester (dog 
med Fradrag af 25 %, naar Anamnesen kunde udelades, og et 
Tillæg af 25 %, naar der krævedes flere Oplysninger, end de sædvan
lige), en Takst, der skulde træde i Kraft fra Nytaar 1920, hvis tilfreds
stillende Overenskomst med Selskaberne ikke var naaet forinden.

I Slutningen af 1919 kom der dog paany Forhandling i Stand 
med Selskaberne, og under disse Forhandlinger fremsatte Selska
berne et Tilbud, som blev akcepteret af Forsikringsudvalget, der 
fandt, at det bød Lægerne bedre Betingelser end de af Repræsentant
skabet vedtagne, navnlig fordi man efter disse — uden Overens
komst med Selskaberne — var henvist til selv at opkræve Honoraret, 
eller i hvert Fald en Del deraf, hos Klienten. Vi fik da saaledes den 
endnu gældende Overenskomst med en Attest til 25 Kr. for For
sikringer over 5000 Kr. og en mindre Attest (den gule, hvor Anam-
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nesen ikke skal udfyldes af Lægen) til Kr. 12,50 for Forsikringer 
paa 5000 Kr. og derunder. Den nye Overenskomst blev efterhaanden 
tiltraadt baade af danske Selskaber, der stod udenfor Organisationen, 
og af de fleste hertillands arbejdende udenlandske Selskaber, idet 
Lgf. havde frafaldet det tidligere hævdede Krav om, at Attesten 
til udenlandske Selskaber skulde betales med højere Takst end til 
danske Selskaber.

Som bekendt har der i de sidste Aar været Forhandlinger i Gang 
mellem Selskaberne og Attestudvalget om en ny Fællesattest for 
alle Forsikringer. Formularen til en saadan blev allerede godkendt 
paa Repræsentantmødet i Fjor; men om Taksten har der senere 
været ført Forhandlinger med Selskaberne, og Forslag til en ny 
Overenskomst forelægges Repræsentantmødet i August d. A.

Af det foregaaende fremgaar det, at Attestudvalget i Aarenes Løb 
mere og mere overtog Forsikringsudvalgets tidligere Opgaver. Bort
set fra Livsforsikringsattesterne, var Forhandlingerne saavel om 
Forsikrings- som andre Attestformer efterhaanden gaaet over til 
det staaende Attestudvalg, og Opretholdelsen af begge Institutioner 
fandtes derfor urimelig.

Paa Læge- og Repræsentantmødet 1924 vedtoges HB.s efter 
Henstilling af Forsikringsudvalgets Formand, Dr. G. Ottesen, frem
satte Forslag om, at de to Udvalg blev slaaet sammen til et, Attest
udvalget, der fremtidig skulde overtage begge de tidligere Udvalgs 
Funktioner. Allerede 1922 var iøvrig vedtaget en Udvidelse af Attest
udvalget, der herefter har bestaaet af Formanden samt 3 Medlemmer 
(en for Kbhvn., en for Øerne og en for Jylland) — foruden en Sup
pleant for hvert af de 3 Medlemmer.

Attestudvalgets Arbejde har stadig været meget omfattende. An
tallet af Attestformer øges bestandigt. Den sociale Lovgivning har 
medført en Del nye Attester, og baade private Foretagender og 
offentlige Institutioner forlanger af Medlemmer og Funktionærer 
Helbredsattester til Ansættelse og Optagelse, foruden Lægeattester 
i Sygdomstilfælde. Attestudvalget har baade paa eget Initiativ og 
efter Anmodning forhandlet om Formular og Honorar for saadanne 
Attester. Det har stadig været Udvalgets Bestræbelse at skaffe den 
størst mulige Ensartethed i Formularerne og gøre Attesterne baade
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brugbare for Institutionerne og samtidig saa klart affattede, at 
Udfærdigelsen kan volde Lægen mindst mulig Vanskelighed. Det 
er da ogsaa blevet mere og mere almindeligt, at Institutionerne, 
baade offentlige og mere private, naar nye Attester skal fremstilles 
eller ældre omformes, søger Attestudvalgets Medvirkning og gør 
Brug af dets Sagkundskab og Erfaring. Med Sundhedsstyrelsen har 
været forhandlet om Dødsattester og Motorførerattester, med 
Invalideforsikringsraadet om Invalideattester og med Sygekasse- 
direktoratet om Sygekasseoptagelsesattester. At komme nærmere 
ind paa disse Forhandlinger, tillader Pladsen ikke. Resultaterne af 
Attestudvalgets herhenhørende Arbejde fremkommer jo altid som 
Meddelelse i U. f. L. eller gennem Beretning paa Lægemødet.

Men foruden af Forhandlingerne optages en stor Del af Attest
udvalgets Tid af Besvarelser af Forespørgsler baade fra Læger og 
andre, og af Mægling i Stridigheder mellem Forsikringsselskaber 
eller Institutioner og Læger om Attestspørgsmaal. Ligesom Udvalget 
staar Lægerne bi, naar deres Interesser er krænkede1), saaledes 
paataler den ogsaa Overtrædelser af Overenskomstbestemmelser, 
som Medlemmer af Lgf. gør sig skyldige i, naar Klage herover frem
sættes fra Institutioners eller Selskabers Side.

Det kan i den Forbindelse nævnes, at Attestudvalget Gang paa 
Gang med Støtte fra HB, dels i Ugeskriftet, dels paa Lægemøder 
har indprentet Medlemmerne en Lægeattests Betydning og Nød
vendigheden af, at Attester udfærdiges saa nøjagtigt og omhyggeligt 
som muligt.

I det hele tør det sikkert siges, at det Arbejde, Attestudvalget i 
Aarenes Løb har udført, ikke blot har været i Lægestandens Inter
esse, men ogsaa af stor samfundsmæssig Betydning.

FORSIKRINGSUDVALGETS MEDLEMMER.

Følgende Læger har været Medlemmer af Udvalget:
W. Dreyer, Distriktslæge, Ringsted, 1901—1907 (senere Direktør 

for Zoologisk Have, f 1924).

') I Overenskomsterne med Selskaberne findes en Voldgiftsbestemmelse, som 
Attestudvalget dog kun i et enkelt Tilfælde har maattet gøre Brug af, da et Selskab, 
som notorisk overtraadte Overenskomstens Bestemmelser, ikke godvillig vilde ændre 
sin Fremgangsmaade.



IIO

A. H. Winge, Aarhus, 1901—1907.
H. P. Ørum, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1901 til sin Død Okt. 1904.
H. Arendrup, Korpslæge, Kbhvn., 1905—1907 (senere Stabslæge, 

t T92i)-
L. Ammentorp, Overlæge, Kbhvn., 1907—1911 (senere General

læge, t 1931).
K. M. Lind, Assens, 1907 til sin Død Dec. 1910.
H. A. Hildebrandt, Overlæge, Etatsraad, Fredericia, 1911 til sin 

Død Aug. 1923.
A. Wimmer, Dr. med., Kbhvn., 1911—1912 (nu Prof., Overlæge 

ved Kom. Hosp.).
F. Fogh, Vordingborg, 1911 til sin Død Sept. 1913.
P. N. Hansen, Overkirurg, Dr. med., Kbhvn., 1912—1913.
G. Ottesen, Kbhvn., 1913—1924. (f 1931)«
Th. Bekker, Nakskov, 1913 til sin Død Juli 1919.
Jons. Mørch, Hvalsøe, 1919—1924.
Joh. Lange, Aarhus, 1923—1924.

Som Formænd for Udvalget har følgende fungeret:
H. P. Ørum 1901—Okt. 1904.
W. Dreyer Okt. 1904—1907.
L. Ammentorp i 907— 1911.
A. Wimmer 1911—1912.
P. N. Hansen 1912—1913.
G. Ottesen 1913—1924.

ATTESTUDVALGETS MEDLEMMER.

H. Fridericia, Aarhus, 1915 til Dato.
H. Mølmark, Odense, 1915 til sin Død Maj 1918.
S. Nandrup, Kbhvn., 1915 til sin Død Febr. 1916.
V. Klein, Kbhvn., 1916—1923.
G. Schroll, Odense, 1918 til sin Død Marts 1930.
E. Lundsgaard, Dr. med., Kbhvn., 1922—1930.
Jørgen Jensen, Dr. med., Kbhvn., 1923—1925.
H. P. Lund, Overlæge, Kbhvn., 1925—1929 (t 1931).
E. Schaffer, Kbhvn., 1929 til Dato.
V. Flindt-Larsen, Odense, 1930 til Dato.
H. R. Krogsgaard, Kbhvn., 1930 til Dato.
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Som Formænd for Udvalget har fungeret:
S. Nandrup 1915—Febr. 1916.
V. Klein 1916—1923.
E. Lundsgaard 1923—1930.
E. Schaffer 1930 til Dato.

Som alt nævnt, er der ved Overenskomsten med Syge- og Ulykkes
forsikringsforeningerne oprettet en Voldgiftsdomstol til Afgørelse af 
Stridigheder om Overenskomstens Forstaaelse, og som Lgf.s Repræ
sentant i denne har siden 1918 fungeret — udpeget af HB: V. 
Klein, Kbhvn.

UDVALGET ANGAAENDE FORTSÆTTELSESKURSERNE.

For den praktiserende Læge, der har sin Dag optagen af praktisk 
Lægegerning, er Læsning af Bøger og Tidsskrifter — i den knap 
tilmaalte Fritid — den sædvanlige og ofte eneste Vej til at vedlige
holde de en Gang erhvervede Kundskaber og følge med Frem
skridtene indenfor hans Videnskab. Bor han i eller nærved Køben
havn, kan han jo lejlighedsvis overvære en klinisk Forelæsning — 
og det er ikke ualmindeligt, at sjællandske Læger ugentlig tilbringer 
en Formiddag i Kbhvn. for paa denne Maade at udvide deres 
Kundskaber. Oprettelsen af store velindrettede Sygehuse rundt om 
i Landet har ogsaa gjort det muligt for nærboende Læger ved lejlig
hedsvise Besøg paa Sygehuset og Deltagelse i Stuegangen eller 
Overværen af Operationer at høste nye Impulser til Udøvelsen af 
Lægegerningen. Betydning i saa Henseende har naturligvis ogsaa 
Møderne i Kredsforeningerne, naar der ved Siden af de faglige 
Forhandlinger diskuteres videnskabelige eller praktisk-medicinske 
Emner — eller, som det efterhaanden er blevet almindeligt i flere 
Kredsforeninger, holdes Foredrag om aktuelle Spørgsmaal af ind- 
forskrevne Eksperter, og endnu mere Møderne i de forskellige 
Landsdeles lægevidenskabelige Selskaber, med deres Foredrag og 
Diskussioner. Mest udviklende og frugtbringende er det dog, hvis den 
praktiserende Læge en kortere eller længere Tid helt frigør sig for 
den daglige Gerning for at deltage i et Kursus, omfattende forskellige 
Discipliner og tilrettelagt med den praktiserende Læges Behov for
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Øje, og adskillige danske Læger har, navnlig tidligere, søgt til de 
Kurser af nævnte Art, som afholdes i de forskellige Storbyer i 
Udlandet.

Det var kun naturligt, at Tanken dukkede op om ogsaa hertillands 
at etablere saadanne »Fortsættelseskurser«, og i 1901 organiserede 
afd. Prof. H. Mygind paa Kommunehosp. i Kbhvn. med Bistand 
af de derværende Lægekræfter et aarligt tilbagevendende Fort
sættelseskursus, som i nogle Aar havde ikke ringe Tilgang. Efter- 
haanden synes Interessen for disse Kurser at have tabt sig, og Sagen 
døde hen, indtil Overlæge Scheel, der som Prosektor ved Kommune
hospitalet havde været Lærer ved de der afholdte Kurser, da han i 
1913 var blevet D. a. d. L.s Formand, tog Spørgsmaalet op paany 
som en Opgave, han mente, det tilkom D. a. d. L. at løse.

Paa Repræsentantmødet n. Okt. 1914 forelagde Overlæge Scheel 
Sagen, der fik Mødets Tilslutning under følgende Form:

Det vedtages i Forening med Medicinsk Selskab at nedsætte et Udvalg til 
Ordning af Fortsættelseskursus for praktiserende Læger. Udvalget skal bestaa 
af 7 Medlemmer, 3 valgt af med. Selskabs staaende Udvalg, 4 af den aim. 
danske Lægeforening, hvoriblandt i hvert Fald 1 prakt. Læge. Udvalgets 
Formand skal være en af de 4 af Lægeforeningen valgte Medlemmer. Valget 
skal gælde for 4 Aar. Genvalg kan finde Sted.

Efter at »Medicinsk Selskab« (det kbhvn.ske) ogsaa havde givet 
sin Tilslutning til den af Lgf. trufne Beslutning, traadte Ordningen 
i Kraft og har fungeret uforandret siden.

Den første Sammensætning af Udvalget blev:
Valgt af Lgf.: Overlæge V. Scheel (Udvalgets Formand), Prof. 

J. Fischer, Prof. S. Monrad og Kommunelæge (nu Amtslæge) 
E. Th. Malling.

Valgt af Med. Selskabs staaende Udvalg: Prof. K. Faber, Prof. 
Th. Rovsing og Direktør, Dr. Th. Madsen.

Paa Grund af Verdenskrigen og de vanskelige Forhold, denne 
medførte paa saa mange Omraader — for de paatænkte Fortsættelses
kurser bl. a. med Hensyn til Fremskaffelse af Vikarer til de kursus
deltagende Læger — gik der 3 Aar, før Udvalget ansaa det for 
muligt at forsøge Kurserne etableret. I Foraaret 1918 fremkom i 
U. f. L. foreløbig Meddelelse og senere paa Aaret detailleret Med
delelse om og Skema over de planlagte Kurser, der i Form af 7 selv
stændige Forelæsningsserier skulde strække sig over godt 14 Dage 
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(28. Nov.—14. Dec.). Der meldte sig et ret betydeligt Antal Del
tagere (fra 22—28) til de forskellige Kurser, mest fra Provinsen og 
Landet. Desværre strandede Sagen paa Vikarmangelen i Forbindelse 
med den herskende Influenzaepidemi, som lagde stærkt Beslag paa 
de praktiserende Lægers Arbejdskraft.

I Efteraaret 1919 lykkedes det endelig at faa Kurserne i Stand, og 
i de følgende Aar indtil 1926 fandt disse Sted hvert Aar i første 
Halvdel af Decbr. under nogenlunde samme Form: en Række 
selvstændige Kurser i forskellige Discipliner, hver omfattende 4—6 
teoretiske eller kliniske Forelæsninger. Som Lærere medvirkede 
skiftevis Overlæger og Klinikchefer ved Rigshospitalet, Kommune
hospitalet og de andre store Hospitaler i Kbhvn., ligesom der i 
Reglen til Kurserne var knyttet Besøg med Foredrag paa Serum- 
institutet eller Finsens Lysinstitut.

I Tilslutning til Kurserne afholdtes flere Gange et Fællesmøde 
mellem Kursusledere og -deltagere, hvor de sidste havde Lejlighed 
til at gøre Bemærkninger om de afholdte Kurser og fremsætte 
Ønsker om Ændringer i Kursernes fremtidige Form og Emnevalget 
for Forelæsninger. Paa Mødet i 1926 debatteredes et flere Gange 
paa de aim. Lægemøder rejst Spørgsmaal om Muligheden af, at 
D. a. d. L. kunde foranledige afholdt videnskabelige Foredrag, som 
ved Udsendelse gennem Radio kunde høres af Lægerne Landet 
over i deres Hjem. Tanken vandt dog ingen Tilslutning hos Kursus
deltagerne, og ved senere Forhandling derom med Radioledelsen 
viste den sig forøvrigt ogsaa uigennemførlig.

Medens Tilslutningen til Kurserne de første Aar havde været 
stigende (i 1923 deltog ialt 56 Læger — deraf 47 fra Provinsen og 
Landet), tog den i Aarene 1924—25 atter af, og da der i 1925 kun 
havde meldt sig i alt 25 Deltagere (trods den foretagne Prisreduktion 
for Deltagelse — se nedenfor), maatte Kurserne for dette Aar 
aflyses. I 1926 steg Antallet paany (til 42), men i 1927 var Tilslut
ningen til de annoncerede Kurser atter saa ringe (formentlig paa 
Grund af den truende Sygekassekonflikt og den i det hele slette 
økonomiske Situation), at Kurserne ogsaa dette Aar maatte aflyses.

Der havde gentagne Gange hævet sig Røster fra Lægerne Landet 
over om, at Kurserne var for dyre (de betaltes i de første Aar af Kur
susdeltagerne med 40 Kr. pr. Kursus), idet man gjorde gældende, at

s
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Omkostningerne for den, der vilde deltage i alle eller de fleste af 
Kurserne, naar hertil kom Opholdet i Kbhvn. og Betaling for 
Vikar, maatte virke afskrækkende, ligesom der henvistes til, at 
f. Eks. Fortsættelseskurser i Wien var gratis (bortset fra et minimalt 
Indskrivningsgebyr — 2 Kr.) for Læger fra hele Verden. For i 
nogen Maade at imødekomme de fremsatte Besværinger, besluttede 
Udvalget i 1925 at nedsætte Prisen for Deltagelse i mere end 2 
Kurser til 20 Kr. for hvert efterfølgende.

Den svigtende Deltagelse i 1927 bevirkede, at Udvalget besluttede 
i 1928 at forsøge en Nyordning af Kurserne, saaledes at de sammen
hængende Foredragsrækker afløstes af Enkeltforelæsninger over 
specielle Emner, og Kursustiden indskrænkedes til 1 Uge. Det 
krævede et noget større Antal Lærere, men til Gengæld haabede 
man, at disse, naar den enkelte kun skulde holde en å to Forelæs
ninger, vilde yde deres Assistance vederlagsfrit, saa at Kurserne 
kunde tilbydes Deltagerne gratis.

Under denne Form har Kurserne siden kunnet opretholdes, bort
set fra et enkelt Aar (1930), da det viste sig umuligt at faa de for
nødne Lærerkræfter. Tilslutningen til Kurserne i denne Skikkelse 
har været god (1928: 71 Deltagere, 1929: 66 og 1931: 62), og der 
synes fra Deltagernes Side at have været Tilfredshed med Ny
ordningen og Udbyttet af Kurserne.

Foruden de af D. a. d. L. arrangerede Fortsættelseskurser i Kbhvn. 
har der siden 1927 af Hospitalsoverlæger og Speciallæger i Aarhus 
flere Aar i Juni Maaned været foranstaltet gratis Week-end-Kurser 
for prakt. Læger i Jylland, en Idé, som synes at have slaaet godt 
an.

De jyske Kurser i 1927 var maaske en medvirkende Aarsag til, 
at Kurserne i Kbhvn. det Aar vandt saa ringe Tilslutning, som 
Tilfældet var. Senere har dog de københavnske Efteraars-Kurser 
kunnet samle Deltagere ogsaa i de Aar, hvor der havde været Sommer
kurser i Aarhus, og der synes saaledes ikke at være noget til Hinder 
for, at de kan trives ved Siden af hinanden.

I Sammensætningen af Fortsættelseskursusudvalget er der i Tidens 
Løb sket flere Forandringer. Ved Overlæge Scheels Død i Decbr. 
1923 overtog Prof. S. Bang Formandsstillingen, som han siden har 
bestridt.
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MEDLEMMER AF UDVALGET

har i det hele følgende været:

Valgt af Lægeforeningen:
V. Scheel, Overt., Dr. med., Kbhvn., 1914 til sin Død 1923.
J. Fischer, Prof., Kbhvn., 1914 til sin Død 1922.
E. Th. Malling, Amtslæge, Aalborg, 1914—1922.
S. Monrad, Prof., Overt., Dr. med., Kbhvn., 1914—1926.
V. Bie, Prof., Overt., Dr. med., Kbhvn., 1922 til Dato.
C. E. Uldall, Overlæge, Hammel, 1922 til Dato.
S. Bang, Prof., Overt., Dr. med., Kbhvn., 1924 til Dato.
C. Gabe, Christiansfeld, 1926 til Dato.

Valgt af Medicinsk Selskabs staaende Udvalg:
K. Faber, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1914 til Dato.
Th. Madsen, Dr. med., Direktør, Kbhvn., 1914—1922.
Th. Rovsing, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1914—1926 (f 1927).
L. S. Fridericia, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1922 til Dato. 
V. Schaldemose, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1926 til Dato.

MASSAGEUDVALGET.

Den stigende Anvendelse af Massage som Led i den fysikalske 
Behandling af en Del Sygdomsformer havde fra Aarhundredets 
Begyndelse medført, at mange Ikke-Læger, saavel Mænd som navn
lig Kvinder, efter en ofte ret mangelfuld Uddannelse gav sig af med 
denne Behandlingsmaade, dels som Lægers Medhjælpere og efter 
Lægers Ordination, men ofte ogsaa paa egen Haand og uden virke
lige lægelige Indikationer.

For at søge dette Forhold reguleret vedtog Lgf.s Repræsentant
skab paa et Møde 20. Marts 1913, efter Henstilling fra »Selskabet 
for fysisk Terapi og Diætetik«, Nedsættelsen af et Udvalg til at 
fremsætte Forslag ang. Massørers og Sygegymnasters Uddannelse 
og Virksomhed. Paa Lægemødet i August samme Aar forelagde det 
nedsatte Udvalg (Aage Fønss, H. P. Lund og A. H. Winge) Be
tænkning og Forslag. Mødet ønskede dog Sagen nærmere oplyst, 
før det tog Stilling. Spørgsmaalet overgaves nu til videre Behandling 
af Specialistudvalget, som paa Repræsentantmødet n.Okt. 1914

8*
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(der traadte i Stedet for det paa Grund af Krigen aflyste Lægemøde 
i August) forelagde det af det tidligere Udvalg udarbejdede Forslag 
med enkelte Ændringer, og saaledes vedtoges den endnu gældende 
Ordning med Hensyn til Autorisation af Massører og Sygegymnaster, 
(Aarbog 1932, S. 84), hvorved Lgf. tog Kontrollen med den frem
tidige Uddannelse af disse i sin Haand.

Der nedsattes et fast Massageudvalg til at overvaage Ordningens 
Gennemførelse og udarbejde nærmere Regler for de Kursus, der 
kunde faa Lægeforeningens Autorisation til at uddanne Massører. 
Saadanne Regler er jo senere udarbejdet og — ligesom almindelige 
Regler for Massørers Virksomhed — godkendt af Lgf.s Hoved
bestyrelse (Aarbogen 1932, Side 87 og 605).

Det første Massageudvalg kom til at bestaa af:

Overlæge, Dr. med. Erik Faber, Kbhvn.
Overlæge C. L. Heyerdahl, Kbhvn.
H. Holch, Odense.
F. Sadolin, Kbhvn. og
A. H. Winge, Aarhus.

Massageudvalgets Bestræbelser har stadig gaaet ud paa at styrke 
de ved de autoriserede Kurser uddannede Massøsers Stilling overfor 
Massøser, der ikke havde denne Uddannelse, og det har bl. a. 
opnaaet, at de statsanerkendte Sygekasser kun betaler for Massage 
til Medlemmer, naar den gives af de af Lgf. autoriserede Massøser. 
Nogen Vanskelighed har det voldet, at Lægerne omkring i Landet 
ofte — af Hensyn til deres Patienters økonomiske Interesse — har 
fundet sig foranlediget til at anvende uautoriserede Massøser eller 
Sygeplejersker, der havde erhvervet nogen Færdighed i Massage, 
fremfor den dyrere Hjælp af den autoriserede Massøse, som under
tiden maatte hentes langvejs fra, fordi de autoriserede Massøser 
som Regel kun ved Nedsættelse i Byerne saa Mulighed for at skabe 
sig en Eksistens.

En Tid stod Kampen her mellem Massageudvalget og Sygepleje
centralforeningen, som fra tidligere Tid havde skaffet sine Syge
plejersker en kortvarig supplerende Uddannelse i Massage og ønskede 
dette opretholdt, i den Mening, at Sygeplejerskerne derved blev 
nyttigere for Klientelet. Fra 1920 gik dog Sygeplejecentralforeningen 



ind paa at opgive Sygeplejerskernes Undervisning i Massage. 
Imidlertid har ogsaa siden da Sygeplejerskerne i stor Udstrækning 
ved Siden af den egentlige Sygepleje ydet Massagebehandling til 
Patienterne, hvor saadan Behandling har været ønsket eller paa
krævet, og først i den sidste Tid synes der hos Sygeplejerskerne selv 
at næres Ønske om at komme bort fra dette Forhold, da Massage
behandlingen i Virkeligheden tager for meget af Sygeplejerskens 
Tid, som bedre kan anvendes til den egentlige Sygepleje. Muligheden 
for at faa Forholdet ændret, vil dog navnlig afhænge af, om Syge
kasserne vil, og ser sig i Stand til, i større Udstrækning end nu 
at yde Betaling for Massage, da der kun herigennem vil blive 
Eksistensmulighed for et større Antal autoriserede Massøser rundt 
om i Landet.

Ogsaa paa et andet Punkt har Massageudvalget maattet tage 
Kampen op til Støtte for den af Lgf. autoriserede Uddannelse, 
nemlig overfor de ved Skodsborg Sanatorium uddannede Massører og 
Sygegymnaster og de af saadanne ledede Bade- og Massageanstalter 
rundt om i Landet. Uddannelsen paa Skodsborg Sanatorium kan 
efter Massageudvalgets Opfattelse ikke sidestilles med Uddannelsen 
ved de af Lgf. anerkendte Kurser, og Lgf. har derfor maattet afslaa 
den gentagne Gange fra Skodsborg Sanatorium fremsatte Anmod
ning om Lgf.s Autorisation af Sanatoriets Massøruddannelse. Den 
Konkurrence, der paaføres de af Lgf. autoriserede Massører af 
Skodsborg-Massørerne og de af disse og andre uautoriserede 
Massører ledede Anstalter, har Lgf. søgt at imødegaa ved Bestem
melsen i Aim. kollegial Vedtægt § to om, at Medlemmer af Lgf. 
ikke maa være knyttet til et Kursus eller en Klinik, der ledes af en 
Massør eller Sygegymnast, som ikke har Lgf.s Autorisation.

Paa Lægemødet i 1921 diskuteredes et af afdøde Overlæge E. Faber 
fremsat Forslag om at støtte de autoriserede Massøsers Situation 
ved i saa vid Udstrækning som muligt at skaffe Massøser Ansættelse 
som Assistenter hos Lægerne, for hvem de ved Siden af deres 
Massørgerning kunde udføre Laboratoriearbejde, Kontorarbejde og 
Assistance ved Konsultationen. Forslaget, som findes gengivet i 
U. f. L. 1921, S. 211, vandt dog ingen Tilslutning.

Af Massageudvalget er ogsaa gentagne Gange fremsat Krav om, 
at Lgf.s Medlemmer overhovedet kun maatte henvise Ptt. til Massage
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hos autoriserede Massøser. Repræsentantskabet har dog foreløbig 
— af praktiske Grunde — ikke ment at kunne gaa videre end til 
den i Aim. kollegial Vedtægt § 10 indførte Bestemmelse, at Lgf.s 
Medlemmer ikke bør anvende uautoriserede Sygegymnaster, naar 
der er Adgang og Midler til at anvende autoriserede.

Et Spørgsmaal, som HB i Forening med Massageudvalget for 
nogle Aar siden tog op til Behandling, var Ønskeligheden af et 
effektivt Lægetilsyn med Kur- og Badeanstalter rundt om i Landet 
— baade med disses hygiejniske Forhold og med de der anvendte 
Badeformer og andre Kurmetoder. Der har været ført Forhandlinger 
baade med Sundhedsstyrelsen og Sygekassedirektoratet om de af 
Lgf. fremsatte Forslag til Ordning og Honorering af et saadant 
Tilsyn. Sagen er dog foreløbig strandet paa, at Sygekasserne ikke 
har ment at kunne bære de økonomiske Byrder, et saadant Tilsyn 
vilde paaføre dem, idet Basis for Ordningen maatte være, at Syge
kasserne henviste deres Medlemmer til kun at søge saadanne An
stalter, som var underkastet Lægetilsyn, og gennem Betaling for 
Medlemmerne ydede deres Tilskud til Omkostningerne ved dette. 
Derimod er Sygekasserne gaaet ind paa kun at betale en Badeanstalt 
for Massage til Medlemmerne, naar den udføres af de af Lgf. 
autoriserede Massøser. Da der ikke har kunnet opnaas Fælles
bestemmelser for Lægetilsyn med Badeanstalterne, har Ordningen 
af dette Forhold, hvor Lægetilsyn ønskes, maattet overlades til de 
enkelte Kredsforeninger, idet HB dog har henstillet til disse at 
lægge til Grund som Direktiv det af HB og Massageudvalget i sin 
Tid fremsatte Forslag.

Et andet Spørgsmaal, som ogsaa har været fremdraget af Massage
udvalget, er den mangelfulde Undervisning, Universitetet giver de 
medicinske Studenter i Massage — og i det hele taget i Fysioterapi. 
Fysiurgi burde efter Udvalgets Mening være en særlig Disciplin med 
obligatorisk Kursus. Gentagne Gange har Spørgsmaalet været drøftet 
paa Læge og Repræsentantmøder, ligesom der flere Gange af Lgf. 
er rettet Henvendelser om Sagen til det lægevidenskabelige Fakultet, 
som dog ikke hidtil har ment, der var Mulighed for at skaffe de 
fremsatte Krav opfyldt. Da et Udvalg for Tiden arbejder paa 
Ændringer i den bestaaende Undervisningsplan, er det jo muligt, 
at ogsaa det her nævnte Spørgsmaal vil blive taget op til Overvejelse.
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Med Hensyn til Massøsernes Virksomhed, er der fra Massage
udvalgets Side advaret mod, at Massøser ved Anskaffelse af Appa
rater til elektrisk Behandling og Reklamering med saadan Behand
ling paadrog sig Skær af at drive Kvaksalver!, og Udvalget fik ved 
Henstilling til Hald Folkekuranstalt denne formaaet til at ophøre 
med en paabegyndt Undervisning af Massører i Elektroterapi. 
Udvalget har ogsaa modsat sig, at medicinske Studenter — eller 
Læger — søgte Optagelse paa de autoriserede Massagekurser, da 
de efter at have taget Eksamen fra et saadant Kursus let vilde blive 
opfattet som »Specialister i Fysiurgi«, skønt de naturligvis ikke alene 
med den Uddannelse kunde opnaa Lgf.s Anerkendelse som saa- 
danne.

Efter Massageordningens Ikrafttræden 1914 modtog 3 bestaaende 
Kurser Lgf.s Anerkendelse som Uddannelseskurser, nemlig Dr. 
Clod-Hansens, Dr. H. P. Lunds og Direktør Teilmanns. Da det 
efterhaanden har vist sig, at der ikke var Eksistensmulighed for saa 
mange Massøser, som de tre Kurser uddannede, nedlagdes efter 
Dr. Clod-Hansens Død 1925 det af ham ledede Kursus, og efter 
Dr. H. P. Lunds Død 1931 tillige det Lundske Kursus, saa at der 
nu kun findes ét af Lgf. anerkendt Kursus, det Teilmannske, som 
f. T. ledes af Direktør Teilmann i Forening med Dr. A. F. V. Lin
dahl.

I de af Massageudvalget først udarbejdede Regler for Kursus og 
Undervisningen paa disse er flere Gange med HB.s Billigelse fore
taget mindre Ændringer. I Foraaret 1932 er atter indført en Del af 
HB godkendte Ændringer, som dog først vil kunne optages i Aar- 
bogen 1933. Tillige har HB godkendt Nyaffattelser af »Regler for 
Massører og Sygegymnaster« og »Annonceringsbestemmelser« for 
disse, der findes gengivne i Aarbog 1932 (hhv. Side 605 og Side 606). 
Et Forslag til Omredaktion af selve den i 1914 af Repræsentant
skabet vedtagne »Ordning med Hensyn til Autorisation af Massører 
og Sygegymnaster« er tiltraadt af HB, men kan jo først træde i 
Kraft, naar den er vedtaget paa Repræsentantmødet i Aug. 1932. 
Den væsentligste Ændring gaar ud paa at afskaffe den tidligere 
forlangte Anerkendelse fra Lgf.s Side af »Sammenslutninger af 
Massører og Sygegymnaster«, en Bestemmelse, der ikke mere findes 
tidssvarende, idet Massørerne, naar de blot i deres Virksomhed
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overholder de af Lgf. fastsatte Regler, maa have Lov at ordne deres 
faglige Organisation, som de selv vil.

Af de 1914 til Massageudvalget valgte Medlemmer er kun Dr. 
F. Sadolin endnu Medlem. Dr. Winge har været Medlem — og 
i flere Perioder (1917—1925 og 1929—1931) Udvalgets Formand 
— indtil 1931, da han maatte udtræde, fordi han blev Medlem af 
Overvoldgiftsretten. Overlæge Erik Faber var Medlem til 1918 
(fra 1915—17 Formand) og igen fra 1921—1929 (fra 1925—1929 
som Formand). Dr. Holch udtraadte allerede 1917, da han blev 
indvalgt i HB, og Overlæge Heyerdahl nedlagde 1921 sit Hverv.

1917 indvalgtes H. Schaumburg-Muller, Køge,
1918 Johs. Helweg, Kbhvn.
1929 Kredslæge Dr. med. E. Bondo, Horsens, og
1931 Dr. med. P. G. K. Bentzon, Kbhvn.
De fire sidstnævnte fungere stadig og danner sammen med Dr. 

F. Sadolin det nuværende Massageudvalg, hvis Formand fra 1931 
er Kredslæge Bondo.

SPECIALISTUDVALGET.
Det var en af afdøde Overlæge Scheels store Fortjenester af 

Lægeforeningen, at han i sin Formandstid fik gennemført den 
Specialistordning, der gjorde Ende paa det tidligere herskende Kaos 
i Specialistvæsenet. Lægekunstens Udvikling paa de forskellige Om- 
raader havde efterhaanden medført, at flere og flere unge Læger 
supplerede den almindelige Lægeuddannelse med særlig Uddan
nelse i en enkelt Retning for saa at reklamere sig som Specialist i 
denne særlige Gren af Lægevidenskaben og dens Udøvelse.

Foruden de to Hovedspecialer, som selve den historiske Udvikling 
af Lægeuddannelsen havde givet Hævd: Kirurgien og den interne 
Medicin, opstod da efterhaanden en Række nye Specialer, hver 
omfattende enten Behandlingen af visse Organer eller visse Sygdoms
former, eller baseret paa Anvendelsen af særlige Behandlings
metoder. Flere Specialer har jo erhvervet Borgerret indenfor Studiet 
ved Universitetet, hvor der efterhaanden for disse er oprettet særlige 
Docenturer og kræves obligatorisk Kursus eller endog Eksamen i 
paagældende Specialfag som Led i den almindelige Lægeuddannelse.
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For de fleste Organ- og Behandlingsspecialer er dette dog stadig ikke 
Tilfældet, og en videre Uddannelse i det enkelte Speciale maa i 
hvert Fald erhverves gennem privat Studium og gennem Ansættelse 
som assisterende Læge paa de efterhaanden oprettede Special
afdelinger paa Hospitalerne eller paa private Specialkliniker.

For Lægestanden som Helhed og for de almindelige praktiserende 
Læger rummede Specialistvæsenets Udvikling baade Fordele og 
Ulemper. Nedsættelsen af veluddannede Specialister rundt om i 
Byerne havde for den praktiserende Læge den Fordel, at han kunde 
henvise vanskelige Specialtilfælde til den kyndigere Kollegas Be
handling, men ogsaa den Ulempe, at denne kunde fristes til at 
overtage Behandlingen af den henviste Klient ogsaa for Sygdoms
tilfælde, der laa udenfor hans egentlige Speciale, hvilket Forhold 
begunstigedes ved mangen »Publikummers Autoritetstro paa »Speci
alistens« Overlegenhed over den »almindelige Practicus« ikke blot 
indenfor Specialiteten, men ogsaa paa andre Sygdomsgebeter.

Hertil kom den for den praktiserende Læges Virksomhed og den 
hævdvundne Huslægeinstitutions fortsatte Trivsel uheldige Om
stændighed, at det tiltagende Antal Specialiteter og Specialister — 
navnlig naturligvis i Storbyerne — avlede en voksende Tendens 
hos Klientelet til at søge Specialistbehandling for ethvert Sygdoms
tilfælde, som ikke af Huslægen blev kureret paa faa Dage. Det 
sidste Forhold lod sig naturligvis ikke organisationsmæssigt paavirke. 
Det maatte blive de prakt. Lægers egen Opgave overfor Publikum 
gennem deres Virksomhed at godtgøre deres fortsatte Eksistens
berettigelse ved Siden af Specialisterne — hvad da ogsaa hidtil 
er lykkedes. Derimod forsøgte D. a. d. L. ved Indførelse (1905) af 
særlige Bestemmelser i den kollegiale Vedtægt at værne den prakt. 
Læge mod ublu Konkurrence fra Specialistens Side (Vedtægternes 
§ 5 — Aarbog 1932, S. 34). Disse Bestemmelser var velegnede til 
at skabe et godt kollegialt Forhold mellem praktiserende Læger og 
Specialister, og for den dygtige og hæderlige Specialist faldt deres 
Overholdelse naturlig.

Imidlertid var der opstaaet en Del Pseudospecialister, som uden 
tilstrækkelig Uddannelse reklamerede med et eller andet Speciale 
og ofte benyttede dette til at skaffe sig Indpas hos Klientelet ogsaa 
for Udøvelsen af almindelig Praksis. Der skabtes herigennem en
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usund Konkurrence baade overfor de praktiserende Læger og over
for de virkelige Specialister, idet Publikum jo savnede Kriterium 
for at skelne mellem Specialister og Pseudospecialister. Det var 
derfor ikke blot i Lægestandens, men ogsaa i Befolkningens Inter
esse, naar D. a. d. L. tog den Opgave op at bringe Orden i disse 
Forhold, da der ikke syntes Mulighed for ved Universitetet at faa 
indført særlige Specialeksaminer, der kunde betinge Adgangen til 
at kalde sig Specialist paa et særligt Omraade.

Efter at Spørgsmaalet i 1912 var ført frem gennem forskellige 
Indlæg i U. f. L., nedsatte Bestyrelsen i H.t. Beslutning af Re
præsentantskabet i Foraaret 1913 et Udvalg (N. R. Blegvad, Erik 
Faber, H. Holch, O. Jersild, H. Jessen Pedersen, Fr. Kindt, 
J. Kuhn, V. Mohnsen og V. Scheel) til Udarbejdelse af Forslag til 
en Specialistordning. Som Formand for Udvalget gjorde Overlæge 
Scheel paa Lægemødet i Aug. 1913 — paa hvilket han iøvrigt 
valgtes til D. a. d. L.s Formand — Rede for Planlæggelsen af Ud
valgets Arbejde.

Paa Læge- og Repræsentantmødet 1915 forelagdes og vedtoges 
»Kollegial Vedtægt for Specialistvirksomhed«, hvis Grundlinier trods 
senere foretagne Ændringer i Vedtægten var de endnu gældende: 
Et staaende Specialistudvalg, der meddeler Anerkendelse i de til 
enhver Tid godkendte Specialer og Kombinationer af saadanne paa 
Basis af en vis Uddannelse, om hvilken der for hvert Speciale er 
udarbejdet særlige Regler. Vedtægten fastsatte, hvilke Rettigheder 
og Pligter, Specialistanerkendelsen medførte, herunder, udover de 
allerede i den aim. kollegiale Vedtægt indførte Bestemmelser, Regler 
om Specialistens Ret til at udøve aim. Praksis og om hans Forhold 
til Kolleger, der har henvist Patienter til ham. Endelig indeholdt 
Vedtægten en nødvendig Overgangsbestemmelse om, at Medlem
mer af Lgf., der før 1915 havde reklameret sig som Specialister, 
ogsaa fremtidig kunde annoncere sig som saadanne — i U. f. L. 
og Lgf.s Aarbog dog kun, forsaavidt de opnaaede Anerkendelse.

Til at udarbejde Regler for Uddannelseskrav i de enkelte Specialer 
nedsattes 1915 et snævrere Udvalg (V. Scheel, C. Lundsgaard, 
H. Holch og V. Mohnsen), som paa Mødet 1916 forelagde et 
Forslag, der vedtoges, dog saaledes, at »Ændringer kunde indføres 
ved Forhandlinger mellem Specialistudvalget og Specialistorganisa-
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tionerne«. Ved Siden af de videnskabelige Selskaber var der nemlig, 
navnlig efter at Spørgsmaalet om Specialistordning var rejst, for de 
fleste Specialers Vedkommende oprettet faglige Organisationer, og 
forsaavidt saadanne fandtes, skulde Forhandlingerne føres med dem, 
i modsat Fald med paagældende videnskabelige Selskab.

Paa Repræsentantmødet 1916 valgtes det første staaende Specialist
udvalg: Th. Rovsing (Formand), H. Holch, O. Jersild, S. Kemp 
og H. Rønne, som efter Forhandlingerne med Specialistforeningerne 
paa Repræsentantmødet 1917 forelagde og fik godkendt den endelig 
fastsatte Fortegnelse over Specialer og Uddannelseskravene for hvert 
af disse, hvorefter Udvalget kunde begynde Arbejdet med Tildeling 
af Anerkendelser. Medens Prof. Rovsing fungerede som Formand, 
Dr. Kemp som Medlem af Udvalget indtil 1923, og Dr. Rønne lige 
til Dato har haft Sæde i Udvalget (de sidste to Aar som Formand), 
nedlagde H. Holch og O. Jersild allerede 1917 deres Mandater og 
erstattedes af A. Fønss, der var Medlem til sin Død (Okt. 1921) og 
C. Vestergaard, Esbjerg, der ligeledes fungerede som Medlem, til 
han (Jan. 1921) afgik ved Døden. Om senere Forskydninger i Ud
valgets Sammensætning gives Oplysninger ved Slutningen af 
Afsnittet.

Efter et meget betydeligt Arbejde med Gennemgang af de paa 
Udvalgets Opfordring i 1917 indkomne Andragender om Aner
kendelse, og efter ved Gennemgang af Lgf.s Medlemsliste at have 
udfundet dem, som, skønt de ikke havde søgt Anerkendelse, dog 
efter Udvalgets Mening i Følge deres Uddannelse og hidtidige 
Virksomhed burde have Lgf.s Anerkendelse som Specialister, 
offentliggjordes i U. f. L. 1918, Nr. 42, S. 1675 den første Forteg
nelse over anerkendte Specialister.

Fortegnelsen omfattede 395 Læger, fordelt paa 18 Specialer, dog 
saaledes at 36 var anerkendt hver i 2 Specialer (Gynækologi og 
Obstetrik — Psykiatri og Nervesygdomme), og denne Fortegnelse 
er 1 Aarenes Løb — efterhaanden som Ansøgninger var indkommet 
og bedømt — efterfulgt af en Række Fortegnelser, af hvilke den 
hidtil sidste, Nr. 50, findes i U. f. L. 1932, Nr. 25. I hvert Aars 
medicinske Vejviser er desuden optaget Fortegnelse over de paa 
daværende Tidspunkt virkende, af Lgf. anerkendte Specialister. I 
alt har i Aarenes Løb 777 Læger modtaget Lgf.s Anerkendelse som
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Specialister. Aarbogen 1932 indeholder Navnene paa 594 for Tiden 
anerkendte.

Saavel i Vedtægterne som i Fortegnelsen over Specialer og Ud
dannelseskravene for disse er naturligvis i Aarenes Løb — under 
Hensyn til de Ændringer i Forholdene, som Tidens Udvikling har 
medført, og til de ved Specialistordningens Administration indhøstede 
Erfaringer — gentagne Gange vedtaget Ændringer og Tilføjelser. 
De mest gennemgribende Ændringer foretoges i 1925 — efter 
Flertalsforslaget af et i 1923 nedsat Udvalg »til principiel Drøftelse 
af Specialistordningen«. Det i 1925 vedtagne Forslag, som navnlig 
ændrede Udvalgets Sammensætning — med Udvidelse af Medlems
tallet fra 5 til 6 — og gav Specialistorganisationerne større Ind
flydelse paa Afgørelserne, gav Ordningen den Form, som den — 
med enkelte senere vedtagne Ændringer i Uddannelseskravene — 
endnu har (se Aarbog 1932, S. 37).

Naturligvis har Lgf.s Specialistvedtægt lige saa lidt som andre 
Bestemmelser, der gør Indgreb i den enkeltes Selvbestemmelsesret, 
kunnet tilfredsstille alle Medlemmer af Lgf. Den Aversion, der i 
den første Tid gjorde sig gældende hos en Del ældre veltjente 
Specialister mod at søge Lgf.s Anerkendelse eller blot modtage 
Anerkendelsen af Lgf., synes efterhaanden at have fortaget sig. 
Derimod har der stadig, navnlig fra de yngre Lægers Side hævet 
sig Røster for, at det maatte blive enhver Læges Sag — da Eksamen 
jo giver ham fuld jus practicandi — selv at afgøre, om og hvornaar 
han tør kalde sig Specialist paa et særligt Omraade, og paa Læge
mødet 1925 fremsattes da ogsaa af de unge Lægers Repræsentanter 
i det nedsatte Udvalg Forslag om fuldstændig Ophævelse af Specialist
ordningen, et Forslag, Repræsentantmødet imidlertid forkastede.

Det maa jo ogsaa erindres, at Specialistvedtægten ikke gør noget 
Indgreb i Medlemmernes Ret til frit at udøve Specialistvirksomhed 
i det Omfang, enhver fortrøster sig til at være i Stand til — et saa- 
dant Indgreb har Lgf. selvsagt ingen Ret til —, men kun giver 
Regler for, hvem der maa reklamere med Specialistbetegnelsen. Det 
var den frie Reklame, der tidligere skabte Uføret, og af de Læger, 
der kan erindre Forholdene, som de var før Specialistordningens 
Gennemførelse, vil sikkert de fleste nu indrømme, at Ordningen har
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virket til Gavn, og at Fordelene ved den langt overvejer Ulem
perne.

Lgf.s Specialistordning er da ogsaa godkendt udenfor Lægernes 
Kreds. Ikke blot er Sygekasserne gaaet ind paa kun at betale Spe
cialistbehandling, der udøves af anerkendte Specialister, og en stor 
Del af Publikum føler sikkert en Betryggelse ved at konsulere 
Specialister, der har Lgf.s Anerkendelse; men ogsaa Myndigheder 
og Institutioner vælger som Regel ved Besættelse af Special-Læge- 
stillinger saadanne, som har Lgf.s Anerkendelse, hvorvel Lgf. 
naturligvis ikke kan gøre noget Krav gældende i saa Henseende.

At ogsaa det medicinske Fakultet anerkender Ordningens Beretti
gelse, fremgaar formentlig af, at Formandspladsen i Specialist
udvalget i den største Del af den Tid, Ordningen har bestaaet, 
har været overtaget af Medlemmer af Fakultetet, ligesom det ved 
Vedtægternes Omredaktion i 1925 uden Indvending fra nogen Side 
kunde vedtages, at et Medlem af Udvalget skal være Medlem af 
det lægevidenskabelige Fakultet.

Det Forslag til Lov om Udøvelse af Lægegerning, som f. T. er 
til Behandling i Rigsdagen, indeholder som bekendt ogsaa Bestem
melser om Udøvelse af Specialistvirksomhed, som hvis de vedtages, 
vil lægge den fremtidige Administration af Sagen i Sundheds
myndighedernes Hænder. Om den paatænkte Foranstaltnings For
trin eller Mangler skal her ikke diskuteres, men for dens heldige 
Gennemførelse vil det sikkert have Betydning, at der eksisterer en 
af D. a. d. L. gennem 15 Aar administreret Ordning, som forvente
lig vil komme til at danne Grundlag og Forbillede ogsaa for den 
fremtidige lovmæssige Ordning.

SPECIALISTUDVALGETS MEDLEMMER.

Følgende har været Medlemmer af Udvalget:
Th. Rovsing, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1916—23 (t 1927).
H. Holch, Odense, 1916—17 (f 1924).
O. Jersild, Overlæge, Dr. med., Kbhvn., 1916—17.
S. Kemp, Overlæge, Dr. med., Kbhvn., 1916—23.
H. Rønne, Dr. med., Kbhvn., 1916 til Dato.
A. Fønss, Kbhvn., 1917—21 (f 1921).
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C. Vestergaard, Overlæge, Esbjerg, 1917—21 (f T92i).
V. Mohnsen, Aarhus, nu Hald, 1921—25.
C. Mailand, Kbhvn., 1922—25.
P. N. Hansen, Overlæge, Dr. med., Kbhvn., 1923—27.
V. Bie, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1923—25.
A. Gammeltoft, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1925—27.
E. Schaffer, Kbhvn., 1925 til Dato.
J. S. Møller, Kredslæge, Kalundborg, 1925 til Dato.
P. G. K. Bentzon, Dr. med., Kbhvn., 1925—28.
C. Lundsgaard, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1927—30 (f 1930).
C. Wessel, Overlæge, Dr. med., Kbhvn., 1927 til Dato.
E. Warburg, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1928—31.
C. Sonne, Prof., Dr. med., Kbhvn., 1930 til Dato.
E. Geert-Jørgensen, Kbhvn., 1931 til Dato.

Som Udvalgets Formand har fungeret:
Th. Rovsing 1916—23.
V. Bie 1923—25.
A. Gammeltoft 1925—27.
C. Lundsgaard 1927—30.
H. Rønne 1930 til Dato.

LANDSUDVALGET

er det yngste af Lægeforeningens staaende Udvalg, idet det først 
oprettedes 1930 i H. t. de af Repræsentantmødet i Aug. 1929 ved
tagne »Bestemmelser om Fremgangsmaaden ved Forhandlinger om 
Overenskomster med de samvirkende statsanerkendte Sygekasser«1). 
Dets Opgave er, som meddelt i Bestemmelserne, baade udenfor og 
under Konflikttilstande at virke samlende og mæglende ved at søge 
at bevare Forbindelsen mellem de forskellige Centraludvalg og 
saavidt muligt sikre en ensartet Optræden af disse under Forhand
linger med Sygekasserne og eventuelt under Forhandlinger for 
Voldgiftsraadet. Bestemmelserne giver nærmere Regler for, hvorledes 
Opgaven skal løses og fastsætter bl. a., at Landsudvalget under mere 
udbredte Konflikter overtager hele Overledelsen.

') med de i 1930 vedtagne Ændringer aftrykt i Lgf.s Aarbog 1932, S. 47.
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DET FØRSTE LANDSUDVALG,

valgt i Marts 1930, havde følgende Sammensætning1):

1. For Sjælland:
C. Madsen, Ruds Vedby. H. Schaumburg-Muller, Køge. 

J. Ussing, Overl., Frederikssund.

2. For Lolland-Falster:
N. Muus, Overlæge, Dr. med., Maribo.

3. For Bornholm:
E. Hempel-Jørgensen, Sygehuslæge, Neksø.

4. For Fyen:
S. Høyrup, Nyborg. J. Riising, Otterup.

5. For Jylland:
A. Andersen, Dr. med., Broager. H. Fridericia, Aarhus. A. 

Gullestrup, Give. Axel Hansen, Kredslæge, Dr. med., Kolding. 
C. Kirk, Hadsund. Jens Lund, 0. Jølby.

Det første Landsudvalgs Bestyrelse:
Formand: C. Kirk, Hadsund. Næstformand: J. Ussing, Frede

rikssund. Sekretær og Kasserer: S. Høyrup, Nyborg.

DET NUVÆRENDE LANDSUDVALG,

valgt 1932, har følgende Sammensætning:

1. For Sjælland:
C. Madsen, Ruds Vedby. H. Schaumburg-Muller, Køge. V. 

Schiødte, Hellerup. J. Ussing, Overlæge, Frederikssund.

2. For Lolland-Falster:
N. Muus, Overlæge, Dr. med., Maribo.

3. For Bornholm:
E. Hempel-Jørgensen, Sygehuslæge, Neksø.

4. For Fyen:
S. Høyrup, Nyborg. J. Riising, Otterup.

*) af Pladshensyn er Suppleanterne ikke medtaget.
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5- For Jylland:
A. Andersen, Dr. med., Broager. H. Fridericia, Aarhus. A. 

Gullestrup, Give. Harry Hansen, Tandslet. Jens Lund, 0. 
Jølby. P. Schmitz, Thisted. A. Stougaard, Hjørring.

Det nuværende Landsudvalgs Bestyrelse:
Formand: H. Fridericia, Aarhus. Næstformand: H. Schaum- 

burg-Muller, Køge. Sekretær og Kasserer: J. Riising, Otterup. 
Pressesekretær: Harry Hansen, Tandslet.

Foruden til de af Lgf. selv etablerede faste Udvalg har D. a. d. L. 
i sin Tid valgt Medlemmer til de ved Overenskomst med Sygekasse
nævnet oprettede Enighedskamre til Afgørelse af Stridigheder mellem 
Læger og Sygekasser, ligesom senere til de ved de paagældende 
Love indstiftede Institutioner: Sygekassevoldgiftsraadet og Det kom
munale Mæglingsraad. Endelig er ved den i 1929 med Statsbane
sygekasserne indgaaede Overenskomst oprettet to raadgivende Ud
valg for Statsbanesygekasserne, til hvert af hvilke D. a. d. L.s HB 
vælger et Medlem.

SYGEKASSEENIGHEDSKAMRENE.

Som meddelt i Afsnittet om Sygekasserne, bestod der fra 1903— 
1923 to efter Overenskomst med Sygekassenævnet oprettede Enig
hedskamre, et til Afgørelse af Uenighed om visse særlige Spørgs- 
maal i Forholdet mellem Læger og Sygekasser i Jylland, og et for 
hele Landet gældende Enighedskammer til almindelig Afgørelse af 
Stridigheder mellem Sygekasser og Læger. Som Lgf.s Repræsen
tanter i disse Enighedskamre, hvortil hver af Parterne valgte 3 
Medlemmer, har efterhaanden følgende Læger fungeret1):

1. ENIGHEDSKAMRET TIL AFGØRELSE AF STRIDIGHFDER MELLEM 
LÆGER OG SYGEKASSER:

W. Dreyer, Ringsted, senere Kbhvn., 1903—1911 (f 1924).
J. Lunddahl, Aarhus, 1903—1921.
V. Ryder, Kbhvn., 1903—1923.

') af Pladshensyn er Suppleanterne ikke medtaget.
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C. Struckmann, Næstved, nu Helsingør, 1911—1923.
V. A. C. Larsen, Struer, 1921—1923.

2. ENIGHEDSKAMRET FOR JYLLAND1):

J. Lunddahl, Aarhus, 1903—1921.
P. A. M. Madvig, Kolding, 1903—1908 (f 1908).
J. Schrader, Aalborg, nu Charlottenlund, 1903—19x5.
H. Varming, Hjørring, senere Ryslinge, 1909—1917 (f 1921).
C. Løw, Hinnerup, 1915—1919 (f 1932).
V. A. C. Larsen, Struer, 1917—1921.
E. Th. Malling, Aalborg, 1919—1921.

SYGEKASSEVOLDGIFTSRAADET.

I Afsnittet om Sygekasserne gøres Rede for Raadets Oprettelse 
og Virksomhed. Nedennævnte Læger har fungeret som Medlemmer 
af Raadet.

C. Kirk, Hadsund, 1915—1928.
J. Kuhn, Hellerup, 1915—1925.
H. Mølmark, Odense, 1915—1918 (t 1918).
K. Møller, Sygehuslæge, Roskilde, 1918—1928.
H. Rasmussen, Overlæge, Kbhvn., 1925—1928.
A. Jurgens, Kbhvn., 1928 til Dato.
V. Mohnsen, Aarhus, 1928—1931.
P. Sørensen, Morud, 1928 til Dato.
K. Lundh, Skive, 1931 til Dato.

DET KOMMUNALE MÆGLINGSRAAD.

Ogsaa om dettes Oprettelse og Virksomhed gives andetsteds i 
Bogen (Afsnittet om kommunal Lægehjælp) nærmere Meddelelse. 
Som Lægeforeningens Repræsentanter har lige siden Raadets Op
rettelse i 1914 følgende Læger fungeret:

J. Kuhn, Hellerup. — H. Tolderlund, Horsens. — og Sygehus
læge C. Møller, Brørup.

*) I 1921, da Nyvalg skulde have fundet Sted, undlod man dette, fordi Ophævelse 
af Udvalget var forestaaende.

9
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Endvidere fra 1927: C. Kirk, Hadsund (i Sager vedrørende 
Befordringsspørgsmaal).

Hvert andet Aar udpeger Kommunernes Repræsentanter en For
mand for hver af Raadets Afdelinger, hvert andet Aar Lægernes 
Repræsentanter Formanden for Raadets samtlige Afdelinger. Som 
saadan har siden Raadets Oprettelse Dr. Kuhn fungeret i alle de 
Aar, hvor Valget tilkom Lgf.s Repræsentanter.

DE PERMANENTE RAADGIVENDE UDVALG FOR 
STATSBANESYGEKASSERNE.

Som Lgf.s Repræsentant i begge de to Udvalg — for henholdsvis 
Sjælland-Falster og Jylland-Fyen (se nærmere under Afsnittet: 
Sygekasser) har siden Overenskomstens Afslutning i 1929 som valgt 
af HB. fungeret:

Overlæge H. Rasmussen, Kbhvn.



LÆGEFORENINGENS ØKONOMI OG
REGNSKABSREVISIONEN.

Iden første Periode af Lgf .s Tilværelse har Regnskabsføringen 
næppe været meget indviklet. Det paa Lægemødet 1861 fast
satte Medlemskontingent paa i Rigsdaler gav jo ingen stor Aars- 

Indtægt for Foreningen, og Udgifterne maa vel have rettet sig der
efter. Det vedtoges dog paa samme Møde, at Regnskabet skulde 
forelægges paa Aarsmødet til Godkendelse efter at være gennemset 
og underskrevet af to dertil af Mødet valgte Revisorer. Hvem der 
i den første Tid har bestridt dette ansvarsfulde Hverv fremgaar 
ikke af Mødereferaterne, ligesom disse i en Række Aar intet inde
holder om Regnskabsforelæggelse eller -godkendelse.

Først i Referatet af Lægemødet 1871 findes under Formands
beretningen en Meddelelse om Foreningens økonomiske Forhold, 
saalydende:

Selskabet ejer for Tiden en Kapital stor 300 Rd., indsat i »Bikuben«, samt en 
kontant Beholdning paa 171 Rd. 4 Sk. I Løbet af dette Aar vil der endnu blive 
Udgifter til Trykkerløn, den stenografiske Beretning og flere mindre Poster, 
hvilke i Alt ville udgøre 150—200 Rd., saaledes at Kassebeholdningen ved 
Aarets Udgang vil beløbe omtrent 300 Rd.

Mødereferatet for 1874 meddeler om Vedtagelsen af et Par 
Bevillinger: 30 Rd. aarlig (!) til en Sekretær, hvad »Kassen menes 
at kunne bestride«, og too Rd. om Aaret til den Højesteretssagfører, 
der »mere som en Æressag end for Vindings Skyld« har lovet at 
yde Foreningen juridisk Bistand1). Den sidste Bevilling gaves for 
3 Aar og fornyedes derefter for 2 Aar ad Gangen indtil 1883, da 
det, som tidligere meddelt, vedtoges at afskaffe juridisk Konsulent.

*) Af Diskretionshensyn maatte hans Navn ikke komme frem i det officielle Referat, 
men blev underhaanden meddelt Forsamlingen i et lukket Møde efter Lægemødets 
Slutning.

9*
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For den følgende Aarrække indeholder Mødereferaterne stadig 
under Formandsberetningen en kort Oversigt over Foreningens 
Status. Væsentligt af Interesse findes ikke i disse Oversigter. Som 
et Vidnesbyrd om Datidens Økonomi kan dog anføres, at da Kasse
beholdningen i 1878 havde naaet den svimlende Højde af 1771,59 
Kr. (den nye Møntfod var jo imidlertid indført), besluttedes det 
at indkøbe en 4 % kgl. Obligation paa 1000 Kr., for at opnaa en 
større Rente, end den »Bikuben« gav. Bemærkes maa det ogsaa, at 
Lgf. af sit ringe Budget saa sig i Stand til i en Række Aar at yde 
pekuniær Støtte til Fremstillingen af »Medicinallovgivningen«, hvis 
Udgivelse først fra 1891 overtoges af Sundhedskollegiet, ligesom til 
Udgivelse af Den danske Lægestand, af Medicinalkortet, og af for
skellige Piecer om hygiejniske og medicinalstatistiske Spørgsmaal, 
ja endda til at udsætte Prisbelønninger for saadanne Arbejder (se 
Afsnittet: Lgf. Opgaver).

I Lovene af 1893 bestemmes, at Revision af Aarsregnskaberne 
skal foretages under Lægemødet af de før Mødet valgte Sekretæ
rer1).

1899 nævnes det første Gang i Mødereferatet, at der er givet 
Decharge for Regnskaberne, men da ejede Foreningen ogsaa en 
Kassebeholdning paa næsten 6000 Kr. foruden en fast anbragt 
Kapital paa 1000 Kr. og for 1000 Kr. Aktier i »Sanatoriet for Bryst
syge«.

Som et kuriøst Udtryk for ældre Tiders Opfattelse af »Kollegial 
Tillid« i Pengesager kan anføres, at det under Omtale paa Læge
mødet i 1901 af de danske Lægers Hjælpeforeninger blev meddelt, 
at den i 1835 stiftede »Provinsiallægernes Hjælpeforening« (senere 
udvidet til »De danske Lægers Hjælpeforening«) i sine første Love 
havde en »Ansvarsparagraf« for Bestyrelsen, der lød saaledes:

Da Direktionen er valgt ved sine Kollegers Tillid, skylder den ikke Ansvar 
for nogen anden end for Gud og sin Samvittighed hverken med Hensyn til 
Understøttelsernes Størrelse, eller hvem der skal have dem, ej heller med Hen
syn til Sikkerheden for Kapitalens Tilstedeværelse eller dens Renter, men 
Direktionen skal gøre sig den bedste Umage for, at der ikke skal ske noget Tab, 
og Pengene skulle i det hele taget anbringes paa bedste Maade.

x) 1897 figurerer vor nuværende Formands Navn første Gang i et Mødereferat 
(Lægemødet i Fredericia), idet han, der samme Aar havde nedsat sig i Fredericia, 
valgtes som den ene af Mødets Sekretærer.
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Det skal dog bemærkes, at Meddeleren, Fysikus Knudsen (Næst
ved) fandt Bestemmelsen »noget løjerlig« og næppe »passende til 
vor Tid« (1901).

Endelig 1905 indføres i D. a. d. L.s Love Bestemmelse om, at 
Regnskaberne før Forelæggelse paa Lægemødet skal være revideret 
af to paa tidligere Møde valgte Revisorer, og samtidig valgtes som 
de første egentlige Revisorer:

prakt. Læge, nu VicestadSlæge i Kbhvn., Dr. med. Poul Heiberg, 
og nu afdøde Kommunelæge i Kbhvn. Trock-Jansen, der begge 
fungerede til 1911.

Med Lgf.s Omordning i Slutningen af 1907, Erhvervelsen af 
U. f. L., Bureauernes Sammenslutning og Forhøjelsen af Medlems
kontingentet, indtraadte en ny Fase i Lgf.s Regnskabsvæsen. Regn
skabet kunde ikke mere føres blot som et Kasseregnskab, men 
maatte anlægges som et Driftsregnskab med Statusopgørelse o. s. v. 
De valgte Revisorer mente sig ikke kompetente til at foretage den 
egentlige Regnskabsrevision, og paa deres Forslag vedtog Læge
mødet 1911 den endnu gældende Ordning, hvorefter Talrevisionen 
og Kontrollen med Kasse-, Bank- og Fondsbeholdningerne over
tages af en statsautoriseret Revisor, medens de valgte Lægerevisorers 
Opgave bliver, efter en kritisk Gennemgang af Regnskaberne, at 
udtale sig ang. Forsvarligheden af Pengenes Anvendelse og Midlernes 
Anbringelse.

I de siden forløbne Aar er Lgf.s Budget vokset Aar for Aar. 
Krigs- og navnlig Efterkrigstidens voldsomme Prisstigning bragte 
ved de stærkt forøgede Udgifter baade til Sekretariatets Drift og 
navnlig til Fremstilling af Ugeskrift og Aarbog — en Stigning, som 
de sukcessivt vedtagne Kontingentforhøjelser ikke kunde holde 
Trit med — efterhaanden Lgf.s Status i en saa prekær Tilstand, at 
Bestyrelsen i 1918 saa sig nødsaget til at rejse et betydeligt kontant 
Laan til Bestridelse af de nødvendige Udgifter.

Ved en Kontingentforhøjelse paa 10 Kr. i 1918, Paalæg af et 
Ekstraktg. paa andre 10 Kr. og Vedtagelse i 1919 af Medlems
bidrag til et »midlertidigt Fond til Bestridelse af ekstraordinære 
Udgifter« foruden en ny Kontingentforhøjelse samme Aar paa 10 
Kr. (til 60 Kr.) lykkedes det endelig igen at bringe Lgf.s Økonomi 
paa Fode.
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For ikke paany at komme ud i en lignende Kalamitet, vedtoges 
endnu 1920 — da Prisstigningen vedvarede — en sidste Ktgforhøjelse 
paa 10 Kr., og samtidig vedtoges, for at skabe Lgf. et økonomisk 
Rygstød, Dannelsen af det endnu bestaaende »D. a. d. L.s Fond« 
(Statuter, se Aarbogen 1932, S. 31), som ved Indskud og Renter 
gennem Aarene er vokset til ca. 280 000 Kr., hvoraf dog kun Halv
delen er Fondets Ejendom, medens Resten repræsenterer Indskud, 
der skal tilbagebetales Boet efter Bidragydernes Død. Af Fonden 
har der gentagne Gange i Aarenes Løb været ydet Hjælp (som 
Gave eller Laan) til Medlemmer, som ved Sygdom eller af anden 
Aarsag var kommet i økonomiske Vanskeligheder. Konfliktsituationer 
har hidtil ikke nødvendiggjort Disposition over større Beløb, og det 
er at haabe, at saadanne endnu en Aarrække vil skaane Fondets 
Midler, saa at disse kan naa en Størrelse af virkelig Betydning, 
for det Tilfælde, at Krav i den omhandlede Retning en Gang bliver 
stillet til Fonden.

Heldigvis har selve Lgf.s Virksomhed heller ikke nødvendiggjort 
Angriben af Fondskapitalen. Med de 70 Kr. i 1921 naaede Medlems
kontingentet sin Klimax. Da Pristallet igen begyndte at dale, og 
navnlig efter at det ved de nye Overenskomster med Bagges kgl. 
Hof-Bogtrykkeri i 1923 var lykkedes at nedbringe Fremstillings
udgifterne for Ugeskrift og Aarbog betydeligt, har Lgf.s Økonomi 
efterhaanden bedret sig saa meget, at Ktg. har kunnet nedsættes 
til sin nuværende Størrelse 50 Kr. (hvoraf 5 Kr. er Særkontingent 
til Domus medica), og endda er der opsparet en Kapital (uafhængig 
af Fonden) paa ca. 330 000 Kr. (foruden de i Domus medica — 
som Prioriteter og Aktier — anbragte 77 500 Kr.).

Naar man trods denne Kapitalindvinding ikke i de sidste Aar 
har besluttet nogen yderligere Kontingentnedsættelse, har det været 
i Erkendelsen af, at en Forening som D. a. d. L. bør eje en ret 
betydelig Kapital baade til Sikring af de efterhaanden nødvendig- 
gjorte Pensionsforpligtelser overfor Embedsmænd og Personale og 
til Imødegaaelse af kommende uforudsete og uforudseelige økono
miske Vanskeligheder.

I Betragtning af de Fordele, D. a. d. L. byder sine Medlemmer 
— herunder gratis Tilsendelse af U. f. L. og Aarbogens forskellige 
Afdelinger — kan det heller næppe siges, at 50 Kr. er for stort
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et Aarskontingent for Medlemmerne, saa længe disse sidder i selv
stændig Virksomhed, og saavel af de unge endnu ikke nedsatte som 
af de ældre privatiserende Medlemmer kræves jo kun halvt Ktg., 
medens Medlemmer over 70 Aar siden Nytaar 1931 er kontingentfrie.

LÆGEFORENINGENS REVISORER SIDEN 1905:

Valgte Lægerevisorer:
1905—1911: Poul Heiberg, Dr. med., nu Vicestadslæge, Kbhvn. 

Trock-Jansen, Kommunelæge, Kbhvn. f 1926.
1911—1913: V. Bie, Dr. med., nu Prof., Overlæge, Kbhvn.

H. Bing, Dr. med., nu Overlæge, Kbhvn.
1913—1917: Sv. Monrad, Prof., Overlæge, Dr. med., Kbhvn.

H. Bing (se ovenfor).
1917—1921: J. Fischer, Prof., Kbhvn.; f 1922.

A. Fønss, Kbhvn.; f 1921.
1922—1929: K. Secher, Overlæge, Dr. med., Kbhvn.

J. Paulin, Kbhvn.; f 1929.
1930— K. Secher (se ovenfor).

J. S. Møller, Kredslæge, Kalundborg.

Statsautoriseret Revisor, antaget af HB:
Grosserer A. M. Albrechtsen, 1911—23; f
Intendant A. Hjorth-Hansen, 1923—



FORHOLDET TIL ANDRE LÆGEFORENINGER.

Medens de enkelte Lægekredsforeninger som integrerende Dele 
af D. a. d. L. omfatter Læger af alle Kategorier: Embeds

læger, Sygehuslæger, Specialister og praktiserende Læger, er der i 
Tidens Løb dannet en Del andre Sammenslutninger af Læger med 
særlige Formaal, eller til Varetagelse af særlige Interesser. Bortset 
fra de rent videnskabelige Selskaber har de fleste andre Læge
sammenslutninger større eller mindre Tilknytning til Lægernes 
Hovedorganisation.

Af de 39 nu bestaaende »Faglige Specialorganisationer« (se Aar- 
bogen 1932, Side 372) er de 25 at betragte som hørende under 
D. a. d. L. (direkte eller gennem Kbhvn.s Lgf.), deres Love er 
godkendt af Lgf.s Hovedbestyrelse, og deres Medlemmer skal 
samtidig være Medlemmer af D. a. d. L. Disse Organisationer maa 
ved udadgaaende Skridt handle i nøje Kontakt med D. a. d. L., 
som til Gengæld yder dem sin Støtte i Varetagelsen af deres Inter
esser. En speciel Stilling indtager »Foreningen af Sygehuslæger i 
Provinsen« gennem de tidligere omtalte, af D. a. d. L. vedtagne 
»Bestemmelser ang. Forhandlinger om Sygehusforhold«1), ligeledes 
Jernbanelægeforeningerne efter den mellem D. a. d. L. og Stats
banernes Sygekasse indgaaede Overenskomst2). Af de 10 ikke af 
D. a. d. L. anerkendte Specialorganisationer har nogle saa specielle 
Formaal, at Samvirken med D. a. d. L. vanskeligt kan forekomme, 
medens andres Virksomhed har saa nær Berøring med D. a. d. L.s

’) Aarbogen 1932, S. 82.
2) Aarbogen 1932, S.52. — Bemærkes maa dog, at medens »Jernbanelægeforeningen 

for Sjælland og Falster« har taget den af Overenskomsten naturlige Konsekvens at 
forlange, at dens Medlemmer skal være Medlemmer af D. a. d. L., har »Jernbanelæge
foreningen for Jylland og Fyen« indtil videre ikke anset en saadan Foranstaltning for 
nødvendig.
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Opgaver, at en vis Samvirken falder naturlig, og Hovedorganisatio
nens Støtte har da ogsaa lejlighedsvis været paakaldt af disse.

En særlig Omtale kræver

LÆGERNES FORSIKRINGS-, HJÆLPE- OG 
UNDERSTØTTELSESFORENINGER.

De bestaaende Hjælpe- og Understøttelsesforeninger1) (for Læger 
og deres efterladte) er alle oprettede som selvstændige Institutioner 
udenfor D. a. d. L.s Rammer. De har dog stadig mødt Støtte og 
Sympati hos Lægeforeningens Ledelse, og navnlig i tidligere Tider 
blev der jævnlig paa Lægemøderne slaaet til Lyd for en forøget 
Tilslutning saavel til de egentlige Understøttelsesforeninger som til 
Lægernes Enkekasse, der er en Pensionskasse, som giver Enker Ret 
til en Pensionsnydelse i Forhold til den af hendes Mand betalte 
Aarspræmie. Gentagne Gange har det været paa Tale at gøre 
Medlemsskab af Lægernes Hjælpeforening og af Understøttelses
foreningen for danske Lægers trængende Enker og forældreløse Børn 
obligatorisk for Lgf.s Medlemmer, uden at denne Tanke dog har 
kunnet vinde tilstrækkelig Tilslutning.

»Lægeenkernes Kaar« har imidlertid været et stadig tilbageven
dende Diskussionsemne paa Møderne, og 1911 nedsattes paa For
anledning af F. a. y. L. et Udvalg til at undersøge Mulighederne 
for Indførelse af obligatorisk Enkeforsikring for D. a. d. L.s Med
lemmer. Udvalgets Undersøgelser viste, at der var store Vanskelig
heder forbundne med Sagens Gennemførelse. Et senere nedsat 
Udvalg arbejdede i flere Aar med Spørgsmaalet og fremsatte endelig 
paa Mødet 1919 Forslag om obligatorisk Indmeldelse i Lægernes 
Enkekasse som den eneste fremkommelige Vej, ihvorvel Udvalget 
selv fandt den Pension, der ad denne Vej kunde sikres Enken, alt 
for utilstrækkelig. Forslaget havde ikke vundet Tilslutning i Kredsene 
og forkastedes paa Repræsentantmødet, der udtalte, at »obligatorisk 
Enkeforsikring maa anses for uigennemførlig«.

1924 blev Spørgsmaalet atter rejst, og 1925 nedsattes et nyt 
Udvalg, som 1928 afsluttede sit Arbejde med det negative Resultat,

*) se Aarbogen 1932, S. 378.
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at »man ikke har kunnet udfinde nogen brugelig Form for obligatorisk 
Enkeforsikring«. Et paa Repræsentantmødet 1930 fremsat Forslag 
om, at HB skulde genoptage Sagen »til Afgørelse paa Mødet 1931«, 
forkastedes, og dermed er Spørgsmaalet foreløbig stillet i Bero.

Naar D. a. d. L. trods den Interesse for Sagen, som stadig har 
gjort sig gældende, dog ikke har kunnet gennemføre obligatorisk 
Enkeforsikring for sine Medlemmer, er Hovedgrunden den, at 
Sikring af en rimelig Pension for Enkerne vil kræve en saa betydelig 
Forhøjelse af Medlemskontingentet, at denne vanskelig kan tænkes 
gennemført uden omtrent enstemmig Tilslutning fra Medlemmernes 
Side, og selv om en saadan paa givet Tidspunkt havde kunnet naas, 
hvad ikke har været Tilfældet, vilde Foreningen ikke kunne binde 
fremtidige Generationer af Medlemmer til fortsat Ydelse. Skulde 
da de en Gang paatagne Pensionsforpligtelser kunne opfyldes, 
maatte hertil kræves Tilstedeværelse af en meget betydelig Garanti
kapital, som man ikke har set nogen Mulighed for at tilvejebringe.

Maa Tanken om obligatorisk Enkeforsikring saaledes formentlig 
opgives, er der saa meget større Grund for Lgf.s Medlemmer til 
at støtte de bestaaende Hjælpe- og Understøttelsesforeninger. Alt 
for ofte ses det, at en Læge i ældre Alder ved langvarig Sygdom 
bliver slaaet ud af sin Virksomhed, og naar han har opbrugt sine 
Ressourcer, staar paa bar Bund. Havde han fra Ungdommen af 
svaret det beskedne Ktg., der kræves for at være Medlem af Lægernes 
Hjælpeforening, vilde han derigennem have erhvervet Adgang til en 
nødtørftig Hjælp fra denne. Endnu oftere ses det desværre, at en 
Læge paa Grund af langvarig Sygdom eller anden Kalamitet ved 
sin Død efterlader Enke og maaske Børn blottet for tilstrækkelige 
Subsistensmidler og henvist til at søge Hjælp hos Understøttelses
foreningen for danske Lægers trængende Enker og forældreløse Børn. 
Denne Forenings Midler er dog alt for srnaa til at afhjælpe den for- 
haandenværende Trang, fordi kun en Tredjedel af Landets Læger 
yder Bidrag til Foreningen. Det burde være en Æressag — om 
ikke en Forpligtelse — for alle danske Læger at være Medlemmer 
af Understøttelsesforeningen, hvis Hjælp — trods dens Utilstrække
lighed — altid har været stærkt paaskønnet af de Lægeenker, der 
har modtaget Hjælpen.
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Selvfølgelig er det ikke tilstrækkeligt, at Lægerne yder Bidrag til 
Hjælpe- og Understøttelsesforeningerne, som kun kan og skal 
hjælpe dem, der ved Uheld er kommet i Trang. Hovedprincippet 
bør være, at Lægen gennem Opsparing og Tegning af Forsikring 
sikrer saavel sin egen Alderdom som sine Efterladte, og et Led i 
saadan Forsikring burde være tidlig Indmeldelse i Lægernes Enke
kasse, som vel ikke kan byde Enken fuld Forsørgelse, men dog 
mod et forholdsvis ringe Aarskontingent en følelig Hjælp til For
sørgelsen. Hertil kommer, at saavel Enkekassen som Understøttelses
foreningen raader over en Række større og mindre Legater, stiftet 
af Kolleger, og at en Del af disse Legater er forbeholdt Enker efter 
de to Foreningers Medlemmer, saa at Medlemsskab giver forøget 
Chance for Enken til at komme i Betragtning ved Legattildelingen.

Ogsaa Fribolig for Lægeenker, som f. T. yder Fribolig til 10 Læge
enker, burde kunne paaregne større Støtte end Tilfældet er fra 
Medlemmerne af Lægernes kollegiale Organisation, saa at Antallet 
af Friboliger, der er stærkt efterspurgte, kunde forøges.

At De danske Lægers Sygekasse byder en udmærket Sikring, skal 
blot lige nævnes, ligesom at de to specielle Forsikringsforeninger, 
Lægernes Forsikringsforening og Danske Lægers Forsikring under 
Haand i Haand gennem Overenskomster med henholdsvis Sel
skabet »Winterthur« og Selskabet »Haand i Haand« modtager saa- 
danne Bonusbeløb af de af Læger tegnede Forsikringer, at der 
derigennem skabes Adgang for Enker efter Interessenter i de to 
Selskaber til at faa tildelt mindre eller større aarlige Understøttelser.

Her maa ogsaa omtales D. a. d. L.s Forhold til

AKTIESELSKABET »LÆGERNES HUS«.
Den indirekte Aarsag til Stiftelsen af A/S Lægernes Hus og 

Erhvervelsen af Domtis medica maa søges i, at det københavnske 
medicinske Selskab ved Opsigelse fra Studenterforeningen, hvor 
det siden 1910 havde haft til Huse, i 1920 blev husvild.

Selskabet ejede fra tidligere Tid en Byggefond paa godt 40 000 
Kr., indsamlet i Aarene 1883—1898 af en Komité med Prof. C. 
Lange som Formand, og i 1898 overdraget Med. Selskab med 
Forpligtelse til kun at disponere over Renterne til Selskabets Drift,
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medens Kapitalen skulde henstaa urørt for mulig en Gang at kunne 
danne Grundlag for Opførelse eller Erhvervelse af egen Ejendom. 
Da det stundede mod Opgivelsen af Lokalerne i Studenterforeningens 
Bygning, lykkedes det i Løbet af Aarene 1916—17 Med. Selskabs 
daværende Formand, Prof. Schmiegelow, gennem en iværksat Ind
samling blandt tidligere Formænd og nuværende Medlemmer at 
tilvejebringe et Beløb paa 30 000 Kr., der med paaløbende Renter 
skulde danne et nyt, selvstændigt Byggefond1).

De forskellige fremkomne Planer om selv at bygge eller deltage 
med andre Foreninger i Opførelse af et fælles Foreningshus lod 
sig dog foreløbig ikke realisere, ligesom det heller ikke var muligt 
under de herskende Højkonjunkturer for rimeligt Beløb at leje 
brugelige Lokaler for Selskabet, som derfor efter Fraflytningen fra 
Studenterforeningen indtil videre helt maatte opgive at have daglige 
Foreningslokaler og indskrænke sig til at holde sine Møder i en 
lejet Sal i Grundtvigs Hus, hvad der naturligvis i høj Grad skadede 
Selskabets Trivsel.

Under disse Forhold opstod naturligt Tanken om at lade den sam
lede danske Lægestand tage den Opgave op, som det københavnske 
med. Selskab alene ikke kunde løfte, og ved Køb af en dertil egnet Byg
ning søge tilvejebragt et »Lægernes Hus«, hvor baade Lægernes viden
skabelige og faglige Organisationer kunde faa de fornødne Lokaler.

Paa Initiativ af Prof. Schmiegelow udgik i Begyndelsen af 1923 
fra en mindre Kreds af Læger Opfordring2) til Landets samtlige 
Læger om at indmelde sig i en ny Forening: »Domus medica«, 
hvis Medlemmer skulde svare et Kontingent paa 5 Kr. aarlig, og 
det heraf i Aarenes Løb opsamlede Beløb skulde, naar det havde 
naaet den fornødne Størrelse, anvendes til at erhverve Lægestanden 
det eftertragtede Laugshus.

Trods den noget uheldige Form, hvorunder Sagen blev startet: 
Udsendelse af Postopkrævninger paa Kontingentbeløbet samtidig 
med Opfordringen til Indmeldelse i Foreningen, sluttede dog henved

:) En historisk Udredning for Oprettelsen af Med. Selskabs Byggefond, og Selskabets 
Lokaleforhold indtil Indflytningen i Dom. med. er givet af Prof. K. K. K. Lundsgaard 
i et Foredrag ved Selskabets første Møde i de nye Lokaler (Hospitalstid. 1923, S. 739).

2) Opraabets Ordlyd, se Hospitalstidende 1923, S. 887.
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2/3 af Lægeforeningens Medlemmer sig til Tanken og indløste den 
tilsendte Postopkrævning.

Det var imidlertid klart, at der vilde gaa mange Aar, før Planen 
om et Laugshus kunde realiseres af den nystiftede Forening, og 
to af D. a. d. L.s Medlemmer, Overlæge Holger Rasmussen og 
Dr. J. Kuhn, der var blevet vidende om, at det »Danneskjold- 
Samsøske« Palæ, Amaliegade 5, var at faa til Købs for en rimelig 
Sum, fik da den Tanke at søge dannet et Aktieselskab af Læger, 
som skulde købe Ejendommen, i hvilken saavel det Kbhvn.ske 
Medicinske Selskab som D. a. d. L. og Kbhvn.s Lgf. kunde faa 
brugbare Lokaler til Leje.

For en indbudt Kreds af interesserede Kolleger gjorde de to 
nævnte Læger detailleret Rede for Ejendommens Byggeplan og 
Rentabilitetsberegning m. m. Da der derefter opnaaedes Tilsagn 
fra en Del Kolleger om Tegning af Aktier, og da Medicinsk Selskab 
vedtog eventuelt at anbringe 50 000 Kr. af sit Byggefond som 
Prioritet i Huset, ligesom baade Medicinsk Selskab, D. a. d. L. og 
Kbhvn.s Lgf. gav Tilsagn om at ville leje Lokaler i Ejendommen, 
var der Udsigt til med Held at kunne arbejde videre paa Planens 
Gennemførelse.

Betingelsen herfor maatte dog, foruden de nævnte Lejemaals 
Ikrafttræden, være, at den foreløbig dannede Forening, Domus 
medica, reorganiseredes paa den Maade, at ikke blot dens Med
lemmer, men samtlige D. a. d. L.s Medlemmer forpligtedes til at 
svare et særligt Aarskontingent paa 5 Kr. til Dækning af Lejen 
af de for Med. Selskab og D. a. d. L. fælles Klublokaler i Lægernes 
Hus. Ved en gennem U. f. L. foretagen Urafstemning blandt 
D. a. d. L.s Medlemmer gav den langt overvejende Del af disse 
Tanken sin Tilslutning, hvorefter Huset blev købt og Aktieselskabet 
dannet1), og paa D. a. d. L.s Repræsentantmøde i August 1923 
vedtoges Tilføjelsen til Lovene om et Særkontingent til Domus 
medica paa 5 Kr. om Aaret. Foreningen »Domus medica« ophævedes 
derefter, og de indbetalte Kontingenter for 1923 overdroges til

’) Angaaende nærmere Enkeltheder ved Sagens Start, Aktieselskabets Dannelse og 
Ejendommens Erhvervelse henvises til de redegørende Artikler i U. f. L. 1923 (se 
Registret under »Domus medica«).
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D. a. d. L. til Dækning af Foreningens Andel i Lejen af Klubloka
lerne for den resterende Del af Aaret.

D. i. Okt. 1923 flyttedes Lgf.s Kontorer fra Vendersgade til de 
nye Lokaler i Amaliegade, og 10. Oktober 1923 fandt den højtidelige 
Indvielse af Domus medica Sted i Overværelse af Hs. Maj. Kongen, 
af forskellige Autoriteter og de ledende indenfor Lægestandens 
faglige og videnskabelige Organisationer.

Det er ikke her Stedet til at gøre detailleret Rede for Aktiesel
skabets finansielle Forhold. Paa Grund af Lægeforeningens økono
miske Interesse i Sagen og de senest indtrufne Begivenheder vil en 
kort Omtale dog formentlig være paa sin Plads.

Foretagendets Rentabilitet var foruden paa den fornødne Støtte 
fra Lægeinstitutionernes Side i væsentlig Grad baseret paa Udleje 
til fremmede Lejere af de Lokaler i Ejendommen, som Lægeinsti
tutionerne ikke selv benyttede.

Skønt allerede Husets Ombygning og Indretning til sit nye Brug 
i 1923 var blevet en Del dyrere end beregnet, saa at det blev nød
vendigt baade at udvide Aktiekapitalen og at optage nye Obliga
tionslaan i Ejendommen (deriblandt et Laan paa 20 000 Kr. fra 
D. a. d. L.), var dog den opnaaede Lejeindtægt stor nok til, at 
Budgettet syntes at kunne bære, og i nogle Aar var Aktieselskabet 
i Stand til at svare Aktionærerne de 5 % i Rt., der efter Selska
bets Love var Maksimum af, hvad der maatte ydes.

Da man imidlertid mente at vide, at Officersforeningen, som var 
Lejer af hele Stueetagen, vilde fraflytte denne, naar Lejemaalet 
udløb i 1930, og der i saa Fald ikke var Udsigt til fremtidig at 
opnaa den Leje af Stuen, som var nødvendig for Budgettets Opret
holdelse, ansaa A/S.s Bestyrelse det for formaalstjenligt at foregribe 
Begivenhederne og selv opsige Officersforeningen for at skabe Mu
lighed for en Omordning af hele Bygningens Anvendelse, og navn
lig gennem en betydelig Udvidelse af de ret utilfredsstillende Sel
skabslokaler, med deraf resulterende forøget Lejeindtægt af disse, 
at gøre Ejendommen mere rentabel.

Det stipulerede Beløb til Ombygningen, 50 000 Kr., fik Aktiesel
skabet som et Pantelaan fra D. a. d. L., der tillige indgik paa at 
ombytte sine hidtidige Kontorlokaler paa 2den Sal med tilsvarende
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Domus medica.

Lokaler i Stuen, hvorved Klublokalerne fra iste Sal kunde flyttes op 
paa 2den Sal, saa at de kom i Flugt med Med. Selskabs Bibliotek. 
Hele første Sal kunde da indrettes til fornemme, tidssvarende Selskabs
lokaler, for hvilke — i Forbindelse med det i Manzardetagen ind
rettede Hotel garni—der forelaa Tilbud paa en betydelig forhøjet Leje.

Som bekendt viste det sig, at Omkostningerne ved Ombygningen 
og Nyindretningen oversteg den stipulerede Sum med et saa be
tydeligt Beløb, at Aktieselskabet kom i økonomisk Vanskelighed. 
Det lykkedes dog at faa en Del Læger, Venner af Huset, til at 
træde hjælpende til og give Løfte om Tegning af Partialobligationer 
til saa stort et Beløb, at man kunde komme over den øjeblikkelige 
Vanskelighed — alt dog under Forudsætning af, at der fra Lægeorga
nisationerne, og navnlig fra D. a. d. L. kunde opnaas Tilsagn om 
fortsat Støtte for Opretholdelsen af Domus medica.



144

Paa et i den Anledning indkaldt ekstraordinært Repræsentant- 
møde i D. a. d. L. 26. April 1931 kom det til en meget varm Debat 
om Sagen, hvorunder fremsattes en ret skarp Kritik over de af 
Aktieselskabets Bestyrelse trufne Dispositioner. Sluttelig vedtoges 
dog om det rejste Spørgsmaal følgende Resolution:

Repræsentantskabet udtaler, at Den almindelige danske Lægeforening gen
nem Opretholdelse af de bestaaende Lejemaal og fortsat, dog tidsbegrænset, 
Ydelse fra Medlemmernes Side af det i sin Tid vedtagne Kontingent fremdeles 
bør yde sin Støtte til Opretholdelse af Domus medica.

Repræsentantskabet forudsætter som en absolut Betingelse for Støtte, at 
den nuværende Bestyrelse for A/S Lægernes Hus træder tilbage, saa snart 
Laanesagen er i Orden1), og at der, naar den teknisk-kritiske Revision er til
endebragt, ved Hovedbestyrelsens Initiativ nedsættes et Udvalg, sammensat af 
Repræsentanter for de interesserede Parter, der udarbejder et Forslag til Sanering 
af A/S »Lægernes Htis«s samtlige Forhold og fremsætter et Forslag herom for 
de interesserede Institutioner.

I Henhold til denne Resolution nedsattes et Saneringsudvalg, 
bestaaende af 2 Repræsentanter for D. a. d. L. (Generallæge Skot- 
Hansen og Kredslæge Axel Hansen), 2 for Medicinsk Selskab 
(Professor L. S. Fridericia og Dr. med. H. C. Hagedorn), i for 
Kbhvn.s Lgf. (Overlæge M. Bruun-Pedersen), i for F. a. y. L. 
(Dr. med H. Ehlers) foruden 2 Medlemmer af Aktieselskabets 
Bestyrelse (Formanden, Prof. S. Bang, og Prof. E. Schmiegelow). 
Som Repræsentant for Indehaverne af de sidst tegnede Partialobli
gationer har desuden Kommunelæge L. Andresen fra Ordrup del
taget i Udvalgets Møder.

Under Forsæde af D.a.d.L.s Formand,Generallæge Skot-Hansen, 
har Udvalget i det forløbne Aar afholdt talrige Møder og plejet 
Forhandlinger med alle interesserede Parter. Dets Arbejde paa at 
finde en Ordning, hvorigennem der kunde etableres en holdbar 
Balance i A/S.s fremtidige Regnskaber, vanskeliggjordes navnlig ved, 
at Lejeindtægten af Hotel og Selskabslokaler havde svigtet, og at 
der — paa Grund af den herskende økonomiske Krise — ikke var 
Udsigt til foreløbig at opnaa den for disse Lokaliteter beregnede 
Leje.

Det er dog nu lykkedes Udvalget at formulere et Forslag til

’) efter egen Begæring fratraadte Overlæge Holger Rasmussen straks, medens 
den øvrige Bestyrelse gik ind paa at fungere, til Saneringsudvalgets Arbejde var 
afsluttet.
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Sanering, som er enstemmig tiltraadt af samtlige Udvalgets Med
lemmer, og som, hvis det gennemføres, vil skabe en sund Basis 
for Ejendommens fortsatte Drift.

Forslaget gaar væsentlig ud paa en Reduktion af Aktieselskabets 
faste Renteydelser ved Omdannelse af de sekundære Prioritetslaan 
og Partialobligationerne til Aktier, og det bygger altsaa paa Imøde
kommen fra Indehaverne af de nævnte Obligationer.

Partialobligationsejerne har for deres Vedkommende akcepteret 
Forslaget, og det er at haabe og vente, at saavel Medicinsk Selskab 
som D. a. d. L.s Repræsentantskab, naar Forslaget nu forelægges 
dem, vil modtage det paa samme Maade og, gennem øjeblikkelig 
Resignation og fortsat Støtte som den hidtidige, bidrage til at mulig
gøre Opretholdelsen af Lægernes Hus under betryggede Forhold.

Endvidere skal omtales Forholdet til

UDENLANDSKE LÆGEORGANISATIONER.

Med de nordlige Nabolandes Lægeforeninger har D. a. d. L. 
oftere haft Forbindelse, om end ikke i den Udstrækning som ønskes 
kunde. I ældre Tid indskrænkede Forbindelsen sig væsentlig til 
Korrespondance om saadanne Spørgsmaal, som var til Behandling 
i det ene eller andet af Landene, og om hvilket paagældende Læge
forening da ønskede at indhente Oplysninger fra Nabolandene, og 
kun undtagelsesvis synes Læger fra det ene Land at have deltaget 
i et Nabolands Lægemøde, som i 1889, da D. a. d. L.s Formand, 
Fysikus Trautner, deltog i det norske Lægemøde i Bergen og fra 
D. a. d. L. »medbragte en hjertelig Hilsen til de norske Kolleger og 
de bedste Ønsker for en heldig Løsning af de vigtige Opgaver, 
den norske Lægeforening havde viet sig«.

Senere har ved særlige Lejligheder ogsaa D. a. d. L. ønsket til 
Møderne at se Repræsentanter fra Nabolandenes Lægeforeninger. 
Saaledes var ved D. a. d. L.s 50 Aars Jubilæum Repræsentanter for 
Den norske Lægeforening (Formanden, Fysikus Bentsen, og Gene
ralsekretæren, Rasmus Hansson) vore Gæster ved Mødet, medens 
Allmånna svenska Låkarefdrening, som ogsaa var indbudt, ved sam
tidigt svensk Lægemøde var forhindret i at sende Repræsentanter.

10
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Ved Mødet i Odense i 1919 var Rasmus Hansson til Stede og 
deltog i Diskussionen om »Dannelsen af et Fond for D. a. d. L.«.

I Sommeren 1923 afholdtes paa Rasmus Hanssons Initiativ et 
Møde i Goteborg mellem ham, Ugeskrift for Lægers faglige Re
daktør, Dr. Kuhn og D. a. d. L.s Sekretær, Dr. Christophersen, til 
hvilket Møde ogsaa den svenske Lægeforenings Sekretær havde 
lovet at komme, hvad han dog i sidste Øjeblik blev forhindret i. 
Der drøftedes en Del Spørgsmaal vedrørende Organisationen af 
Lægeforeningerne i de forskellige Lande.

Til Indvielsen af Domus medica i Okt. 1923 var indbudt Repræsen
tanter for alle fire nordiske Lande, og saadanne gav Møde fra Sverrig 
(Prof. Hedenius og Dr. Hallengren), Finland (Dr. Suolathi) og 
Island (Dr. Olafur Torsteinsson). Fra Norges Lægeforening, som 
p. Gr. af Lægemøde i Norge var forhindret i at sende Repræsentanter, 
indløb telegrafisk Hilsen under Festen.

I de senere Aar har en livligere Forbindelse fundet Sted. Saaledes 
var ved Lægemødet paa Skagen 1929 baade den norske General
sekretær, Dr. Jørgen Berner og den svenske Sekretær, Dr. Tor- 
nell D. a. d. L.s Gæster. I Tilslutning til Mødet fandt en Kon
ference om forskellige Foreningsanliggender Sted mellem de 3 Se
kretærer og U. f. L.s faglige Redaktør.

Aaret efter, 1930, repræsenterede D. a. d. L.s Formand, General
læge Skot-Hansen og Sekretær, V. Christophersen, efter Ind
bydelse D. a. d. L. ved Den norske Lgf.s 23. Aarsmøde, der af
holdtes i Trondhjem i Tilslutning til Landsudstillingen der.

I September samme Aar deltog Medlem af Hovedbestyrelsen, 
Overlæge Holger Rasmussen, og den faglige Redaktør, Dr. Kuhn, 
som Repræsentanter for Lgf. efter Indbydelse i Sveriges Lakarfor- 
bunds Aarsmøde i Stockholm.

I Septbr. 1931 var Lgf.s Formand, Generallæge Skot-Hansen, 
som D. a. d. L.s Repræsentant Gæst ved Finlands Lakarforbunds 
Aarsmøde i Helsingfors (Dr. Kuhn, som ogsaa var delegeret, blev 
ved Sygdom forhindret i at deltage).

Endelig har D. a. d. L. til sit forestaaende Jubilæumsmøde i Aar 
indbudt og haaber at se som Gæster Repræsentanter for alle fire 
nordiske Lande.
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Rent bortset fra det selskabelige Samvær har det sikkert Betyd
ning, at de nærbeslægtede Landes Lægeforeninger af og til ved 
Repræsentanter deltager i de andre Foreningers Møder og faar 
Lejlighed til at se og høre, hvorledes de Spørgsmaal, der er oppe i 
Tiden, behandles og diskuteres der, og det er at haabe, at den i de 
senere Aar stedfundne Udveksling af Repræsentanter maa blive 
fortsat i den kommende Tid.

Ogsaa med Lægeforeningerne i Landene mod Syd og Vest har 
der i Aarenes Løb været nogen Forbindelse, idet Forespørgsler om 
lægelige Forhold herfra er sendt til Organisationerne i de andre 
Lande (Tyskland og England), ligesom Forespørgsler fra disse 
Landes Lægeforeninger er besvaret af D. a. d. L.

En fastere Form har den internationale Forbindelse i de senere 
Aar taget gennem Dannelsen af »Association professionelle inter
nationale des Médecins« (A. P. I. M.).

Oprindelsen til denne Organisation stammer fra Indvielsen 1925 
af den engelske Lægeforenings »Domus medica« i London, til 
hvilken var indbudt Repræsentanter for en Del evropæiske Landes 
Lægeforeninger, og hvor daværende Medlem af HB: Dr. E. Schåffer 
var mødt som Repræsentant for D. a. d. L.1).

Her udkastede Formanden for »l’union des syndicats médicaux 
de France«, Dr. Fernand Decourt, Planen til Dannelsen af den 
internationale Sammenslutning, som, væsentlig takket hans Energi, 
allerede 1926 traadte ud i Livet og efterhaanden har vundet Til
slutning fra de fleste evropæiske Landes Lægeforeninger2).

Fra et af Dr. Decourt ledet Centralbureau i Paris udsendes til 
samtlige tilsluttede Lægeorganisationer Enqueter om en Række 
Spørgsmaal af Betydning for den praktiske Lægevirksomhed, og Be
svarelserne ved de af de enkelte Lægeforeninger valgte Korrespon
denter samles og bearbejdes til Oversigter paa Centralbureauet, 
hvorefter Spørgsmaalene gøres til Genstand for Diskussion og 
Beslutninger paa de aarlige skiftevis i forskellige Lande afholdte 
Møder mellem Korrespondenterne3).

]) Referat af Begivenhederne, se U. f. L. 1925, S. 654.
2) Dr. Schaffers Beretning om A. P. I. M.s Start og Virksomhed i de første Aar, 

se U. f. L. 1927, S. 1013.
l) nærmere om Arbejdet i A. P. I. M. se Beretningerne fra Møderne i U. f. L.

10*
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D. a. d. L.s Repræsentantskab vedtog 1926, at Lgf. skulde søge 
Tilslutning til A. P. I. M., og som vor Korrespondent og Deltager 
i Møderne har fungeret: Dr.E.Schåffer 1926—28, Dr. H. Tolder
lund 1928—30 og siden 1930 Dr. J. Kuhn.

Endnu kan nævnes, at British Medical Association for nylig ind
bød D. a. d. L. til Deltagelse ved en Repræsentant i Foreningens 
toode Møde, som fandt Sted i London i Slutningen af Juli d. A. 
Da ingen af HB.s Medlemmer ved den Tid saa sig i Stand til at 
rejse til England, formaaede man Overlæge, Dr. med. Svend Lom- 
holt, som i anden Egenskab skulde deltage i det engelske Læge
møde, til ved samme Lejlighed at repræsentere D. a. d. L.



LÆGEFORENINGENS 
OPGAVER OG VIRKSOMHED GENNEM 

TIDEN



Som tidligere nævnt, var der paa det Lægemøde i 1858, hvor 
Opgaver og Maal for den nydannede Lgf. diskuteredes, 

nogen Dissens om, hvorvidt Lgf.s Virksomhed skulde være mere 
af indadvendt eller mere af udadgaaende Karakter. Udviklingen 
har selv reguleret dette Forhold gennem de Arbejdskrav, der efter
haanden meldte sig for Lgf. baade i den ene og i den anden Ret
ning.

For det indadvendte Arbejde med Konsolidering af Organisationen 
og Fastsættelsen af kollegiale Vedtægter og andre for Lgf.s Med
lemmer bindende Bestemmelser, som den tiltagende indbyrdes 
Konkurrence nødvendiggjorde, er der allerede gjort Rede i Bogens 
forrige Afsnit. Herhen hører ogsaa Arbejdet paa at sikre Lægernes 
økonomiske Stilling gennem Vedtagelsen dels i de enkelte Kreds
foreninger af Minimaltakster for aim. Lægegerning, dels i D. a. d. L. 
af fælles Takster for Attestudstedelser og enkelte særlige Former 
for Lægearbejde. Arbejdet for Sikring — og Bedring — af Læge
standens Kaar i økonomisk og anden Henseende har dog ogsaa 
nødvendiggjort en Række udadgaaende Skridt i Form af Henven
delser til og Forhandlinger med Myndigheder og Institutioner. 
Naturligvis har det ikke kunnet undgaas, at Forhandlinger mellem 
Lgf. og forskellige Institutioner — Amter, Kommuner, Sygekasser 
og Forsikringsselskaber — periodisk har kunnet føre til Uoverens
stemmelse eller endog Konflikt, naar den anden Parts Krav i for 
høj Grad kom i Strid med Lægernes økonomiske eller andre Inter
esser. I Reglen har man dog kunnet forhandle sig til Rette, og det 
maa i den Sammenhæng fremhæves, at D. a. d. L. aldrig har støttet 
Medlemmer, som har handlet i Strid med indgaaede Overenskom
ster eller har misbrugt saadanne Overenskomsters Bestemmelser 
til Skade for den anden Part. I det hele har Lgf. altid bestræbt sig 
for at holde Justits indenfor sine Rækker og søgt at opretholde en
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sund moralsk og etisk Standard for Udøvelsen af Lægegerningen 
gennem Haandhævelsen af de kollegiale Vedtægter og Bestemmelser 
og Indskriden mod Medlemmer, som maatte have forsyndet sig 
mod disses Bogstav eller Aand.

D. a. d. L.s Arbejde har dog langtfra ene gaaet ud paa Varetagelse 
af Lægernes egne Interesser. Lige fra Foreningens første Dag har 
den betragtet det som sin Opgave at tage op til Behandling ethvert 
Spørgsmaal af samfundsmæssig Betydning, som paa den ene eller 
anden Maade havde Berøring med Lægegerningen — som Medicinal
væsenets Ordning, Medicinalstatistiken, hygiejniske Spørgsmaal af 
forskellig Art, hele Sociallovgivningen i dens forskellige Former 
m. m. — og den har søgt med den særlige lægelige Indsigt, den 
raadede over, at gøre sin Indflydelse gældende paa Løsningen af 
saadanne Spørgsmaal. Dette Arbejde, som er vokset fra Aar til Aar, 
er udført gennem Drøftelse i Kredsforeninger og paa de almindelige 
Lægemøder, gennem Vedtagelse af Resolutioner, Henstillinger til 
Myndighederne og Besvarelse af Forespørgsler fra disse, gennem 
Indvalg af Repræsentanter i de om Sagerne nedsatte officielle Ud
valg og Kommissioner (efter modtagen Opfordring fra Myndig
heden eller fremsat Ønske fra Lgf.s Side), eller endelig gennem 
Spørgsmaalenes Behandling i selvstændige af Lgf. paa eget Initiativ 
nedsatte Udvalg.

Har Lgf.s Indflydelse paa saadanne Sagers Forløb vel langtfra 
altid svaret til Lægernes Ønske eller Lgf.s Indsats af Arbejde, tør 
det dog siges, at Arbejdet ikke har været gjort forgæves, og i ad
skillige Tilfælde har Lgf. formaaet at hævde Lægestandens Stand
punkt eller i hvert Fald at præge Afgørelsen paa væsentlige Punkter. 
Naar dette har været Tilfældet, kan Grunden sikkert søges deri, 
at Lgf. i saadanne Samfundsspørgsmaal ikke ensidigt har varetaget 
Lægernes Særinteresser, men i sine Afgørelser har vidst at tage 
Hensyn ogsaa til andre Samfundsklassers specielle, saavelsom til 
almindelige samfundsmæssige Interesser. I denne Lgf.s Indstilling 
overfor Sagerne kan formentlig ogsaa søges Grunden til, at Myndig
heder og Institutioner i stadig stigende Grad har rekurreret til Lgf.s 
specielle Indsigt i alle Spørgsmaal, der tangerer praktisk Læge
gerning.
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Naar det jævnlig fra forskellig Side er blevet sagt, at D. a. d. L. 
er en udpræget Fagforening — endog den stærkeste af alle saa- 
danne, som kun varetager Lægernes økonomiske Interesser, er denne 
Paastand formentlig tilstrækkeligt imødegaaet ved foranstaaende 
Redegørelse for Lgf.s Arbejde med almindelige Samfundsspørgs- 
maal. Til det i saa Henseende anførte kan yderligere føjes, at Lgf. 
paa et Tidspunkt, da Befolkningens Begreber om Hygiejne lod en 
Del tilbage at ønske, udsendte oplysende Piecer om Renlighedens 
Nytte, om Smittefaren ved Benyttelse af Brugsgenstande, om Skole
hygiejne m. m., at den har ydet sin Medvirkning ved Bekæmpelse 
af Epidemier og er gaaet forrest i Kampen mod de hærgende Far
soter Tuberkulose og Cancer.

Lgf.s ideelle Bestræbelser har ogsaa givet sig Udslag gennem de 
Foranstaltninger, den har truffet for at skaffe sine Medlemmer 
forøget medicinsk Viden, først og fremmest gennem Afsnittet: 
Videnskab og Praksis i Foreningens Medlemsblad, Ugeskrift for 
Læger, men desuden gennem de i de senere Aaringer etablerede 
Fortsættelseskurser for prakt. Læger, ligesom gennem de Foredrag 
af videnskabeligt og praktisk-medicinsk Indhold, Foreningen lejlig
hedsvis — naar Forhandlingerne har levnet Tid dertil — har foran
staltet afholdt i Tilslutning til Lægemøderne; endelig gennem den 
Udgivelse af en klinisk Aarbog (som 3die Del af Lgf.s Aarbog), 
der blev paabegyndt i 1917, og som efter af økonomiske Grunde 
at have været opgivet i en Række Aar, paa ny blev genoptaget i 
1931.

I denne Sammenhæng kan ogsaa nævnes Lgf.s gentagne Hen
stillinger til det medicinske Fakultet om fyldigere Undervisning af 
de studerende i visse Discipliner og om saadanne Ændringer i 
Studieplanen og Eksamensfordringerne, som maatte være egnede 
til yderligere at dygtiggøre den praktiserende Læge til Udøvelsen 
af hans daglige Gerning.

Et Spørgsmaal, der i saa Henseende ved Siden af den egentlige 
lægelige Viden mere og mere har faaet Betydning for Lægen i hans 
Kaldsvirksomhed, er Kendskabet til den stadig voksende sociale 
Lovgivning og de stigende Krav, der stilles til Lægens Medhjælp 
ved de sociale Loves Gennemførelse. Ogsaa paa dette Omraade
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har Lgf. søgt at holde sine Medlemmer orienteret, idet alle herhen- 
hørende Love og Bestemmelser, som har Betydning for Lægen, 
offentliggøres i U. f. L.s Sekretariatsmeddelelser og bagefter for 
hvert Aar samles til et særligt Afsnit i Lgf.s Aarbog, ligesom Uge
skriftets faglig-sociale Afsnit ved nye Bestemmelsers Fremkomst 
som Regel indeholder redegørende Artikler om Rækkevidden og 
Betydningen af de Forpligtelser, Bestemmelserne paafører Lægerne.

Det vilde føre for vidt her at gøre detailleret Rede for alle de Sager, 
Lgf. gennem Tiden har haft til Behandling. For nogle af de Op
gaver, Lgf. har taget op til Løsning (Attestspørgsmaalet, Specialist
ordningen, Massøruddannelsen, Fortsættelseskurser for Læger) er 
allerede gjort Rede i Afsnittet: »Lgf.s Opganer og Institutioner«. I 
det følgende vil i særlige Afsnit blive omtalt — mere eller mindre 
udførligt — en Del andre vigtige Spørgsmaal, som Lgf. har haft 
til Behandling. Adskillige Spørgsmaal har dog af Pladshensyn 
maattet lades uomtalt, og for disses Vedkommende kan kun hen
vises til Referaterne i U. f. L. af Forhandlinger og Beslutninger 
paa Læge- og Repræsentantmøderne1).

De Spørgsmaal, som i det følgende vil finde nærmere Omtale, 
er saadanne, som enten er af mere almen Betydning for Samfundet 
eller af særlig Betydning for Lægestanden — eller begge Dele. En 
bestemt Sondring i saa Henseende er ikke foretaget, og har ikke 
kunnet foretages, fordi der i de fleste Spørgsmaal er Tale om en 
Vekselvirkning mellem de forskellige Interesser. Det Omfang, hvori 
det enkelte Spørgsmaal er behandlet, er naturligvis i væsentlig 
Grad dikteret af, hvor meget og hvor ofte Lgf. har beskæftiget sig 
dermed — nogle Spørgsmaal har med Mellemrum været til Debat 
saa at sige i hele Lgf.s Levetid, andre kun i kortere eller længere 
Perioder af denne. Naar enkelte Spørgsmaal har beslaglagt en i 
Forhold til dets egentlige Betydning noget rigelig Plads, skyldes 
det, at der til dets Opstaaen eller Forløb har knyttet sig Forhold 
og Begivenheder, som paa givet Tidspunkt har spillet en frem
trædende Rolle i Lgf.s Liv, og som jeg ikke har ment kunde lades

1) I den samlede Fortegnelse over Læge- og Repræsentantmøder, som er med
delt i et senere Afsnit i Bogen, findes angivet, hvor de paagældende Referater er 
at finde i Ugeskriftets forskellige Aargange.
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uomtalt i Lægeforeningens Historie. Herunder har det heller ikke 
kunnet undgaas at referere Angreb og Kritik, som ved Lejligheder 
— ogsaa i Form af Resolutioner — er fremsat mod Enkeltmænd 
indenfor Lægestanden, der har været stillet paa udsatte Poster, 
Udtalelser, der jo hører med til Tidsbilledet, selv om de nu kun 
har historisk Interesse.

MEDICINALVÆSENETS ORDNING.
En af de første Sager, som D. a. d. L. kom til at beskæftige 

sig med, og vel nok en af de vigtigste, der overhovedet har fore- 
ligget, en Sag, som var taget i Arv fra Provinsiallægeforeningen og 
som i 52 Aar af Foreningens Liv Gang paa Gang gav Anledning 
til Drøftelse paa Møderne og gentagne Gange til udadgaaende 
Skridt, var Spørgsmaalet om en Reform af den gamle Ordning af 
Medicinalvæsenet.

Den siden 1803 bestaaende Ordning, hvorefter Sundhedsvæsenet 
administreredes af Sundhedskollegiet under Kancelliets (senere 
Justitsministeriets) Overhøjhed havde Lægestanden længe været 
utilfreds med. Man fandt Kollegiets Administration for tungt- 
virkende og savnede indenfor dets Rammer tilstrækkeligt Kendskab 
til praktisk Lægegerning. Hertil kom Misfornøjelse med Embeds
lægevæsenets Ordning og dets Sammenkædning med Udøvelsen af 
Fattigpraksis, samt endelig Savnet af et effektivt, politimæssigt 
Tilsyn med de hygiejniske Forhold Landet over. Allerede paa det 
2det Provinsiallægemøde i 1847 blev Sagen bragt paa Bane, og paa 
det 5te Møde 1852 vedtoges en Henvendelse til Myndighederne. 
Paa det næste Møde 1854 forelaa til Diskussion et af Sundheds
kollegiet udarbejdet Lovforslag om et Sundhedspoliti, som var ind
sendt til Justitsministeriet, og hvortil Mødet stillede Forslag om 
forskellige Ændringer. Forslaget blev dog aldrig til Lov, men for
andredes under Rigsdagsbehandlingen til Loven af 1858 om Sund
hedsvægter, der aabnede Adgang for Kommunerne til at indføre Sund
hedsvedtægter, men ikke gjorde Vedtagelsen af saadanne obligatoriske.

Denne utilfredsstillende Løsning af Spørgsmaalet affødte i 1859 
en Adresse fra D. a. d. L. (tiltraadt af de Heste af Landets Læger)
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til Sundhedskollegiet om at søge en Medicinalreform gennemført. 
Kollegiet ønskede dog ikke efter den kranke Skæbne, dens sidste 
Forslag havde faaet, foreløbig at foretage videre, og dermed døde 
Sagen hen i en Række Aar.

Da i 1871 Spørgsmaalet om en Retsreform var paa Tale, mente 
Lgf.s Bestyrelse, at Spørgsmaalet om en Medicinalreform burde 
rejses i Tilknytning hertil, og paa Lægemødet samme Aar vedtoges 
det at udsætte en Pris paa 300 Kr. for den bedste Afhandling om 
dette Emne. Der fremkom dog ingen Besvarelser, ligesom Sundheds
kollegiet paa Forespørgsel fra Lgf. svarede, at det ansaa en Medicinal
reform for ubetimelig. Atter 1874 er Spørgsmaalet til Diskussion 
paa Lægemødet, men uden praktisk Resultat. 1877 vedtog Læge
mødet en Resolution om Nødvendigheden af, at »den øverste 
Medicinalautoritet bliver et eget Departement med sin faste Chef, 
sorterende umiddelbart under Ministeriet«. I Dec. 1878 fremkom 
i U. f. L.1) et Udkast til en Medicinalreform, hvorom det paa Læge
mødet i 1879 oplystes, at det stammede »fra højere Steder«, hvorfor 
der mentes at være Udsigt til, at det vilde blive forelagt Lovgivnings
magten til Vedtagelse. Forslaget, som med Bibeholdelse af Sundheds
kollegiet indførte et administrativt Udvalg (Dekanus, Kbhvn.s Stads
læge og en Læge) vandt Tilslutning hos Lægemødet, der dog ud
talte, at Lægen i Udvalget burde være en Provinslæge. Paa Mødet 
1881 maatte Formanden (J. F. Lorentzen) imidlertid meddele, at 
Ministeren overfor ham havde nægtet at fremme Forslaget. For
manden havde derfor formaaet Fysikus Krebs til at udarbejde en 
historisk Fremstilling af »det danske Medicinalvæsens Ordning 
udenfor Hovedstaden«, som var omdelt til Rigsdagen, ligesom man 
der havde foranlediget en Forespørgsel til Ministeren, der havde 
lovet i næste Samling at søge en Medicinalreform gennemført — 
det blev ved Løftet.

Først 1891 forelagdes der endelig Rigsdagen Forslag om »et over
ordnet Sundhedsraad« paa 3 Medlemmer, som i quæstiones artis 
kan tilkalde 3 tilforordnede Specialister, et Forslag, der paa Læge
mødet samme Aar hilstes som en velkommen Begyndelse til den 
længe ventede Medicinalreform. Heller ikke dette Forslag naaede 
dog at blive Lov, idet Folketingsudvalget krævede Forslaget sammen-

') se U. f. L. III. 16, Nr. 30 og III. 28, Nr. 6 og 7.
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kædet med en Reform af Apotekervæsenet og Distriktslægeinstitu
tionen, ligesom man til den sidste Reform og Indførelsen af særlige 
Kommunelæger føjede Krav om, at Sygekasserne skulde lægges 
ind under disse Kommunelæger. Paa disse vidtdrevne Fordringer 
strandede Sagen, og da Justitsministeren efter Opfordring af Lgf.s 
nydannede Repræsentantskab næste Aar paany forelagde Forslaget 
om Sundhedsraadet, naaede dette ikke ud over i Behdl., hvorefter 
det begravedes i et Udvalg.

Det er ikke underligt, at Lgf. herefter foreløbig indstillede Kam
pen for Gennemførelsen af en Medicinalreform, og det er et Spørgs- 
maal, hvor længe denne endnu vilde have ladet vente paa sig, om 
ikke Konflikten i 1907 mellem Justitsminister Alberti og Sund
hedskollegiet var kommet og havde sat Fart i Tingene.

Som det sikkert vil være i hvert Fald de noget ældre Læger 
bekendt, havde Sundhedskollegiet i længere Tid været misfornøjet 
med, at dets Indstillinger saavel til Besættelsen af ledige Læge
embeder som til Overdragelsen af ledige Apotekerprivilegier i en 
Række Tilfælde ikke var blevet fulgt af Justitsministeren, som ogsaa 
paa anden Maade havde ladet haant om Kollegiets Sagkundskab 
og Kompetence ved at træffe Afgørelser i medicinale Spørgsmaal 
enten uden at spørge Kollegiet eller i Strid med dettes Betænkninger. 
Da en af Kollegiet til Kongen indgiven Klage over Justitsministerens 
Embedsførelse ikke førte til den ønskede Rehabilitering for Kollegiet, 
indgav dettes samtlige Medlemmer, deriblandt ogsaa de to Assessores 
pharmaciæ, under 9. Marts 1907 Begæring om Afsked. Ministeren 
stillede som Betingelse for at indstille Kollegiets Medlemmer til 
Fritagelse for deres Hverv, at der fra Kollegiet gjordes Indstilling 
til Ministeriet af det fornødne Antal kvalificerede Personer til Over
tagelse af Stillingerne. Kollegiets Medlemmer kunde selvsagt, efter 
deres hele Opfattelse af Grundlaget for Striden med Ministeren, 
ikke efterkomme dette Krav, men tilbød, at Dekanus sammen med 
Sekretæren indtil videre maatte varetage de løbende Forretninger, 
et Tilbud, som Ministeren dog ikke modtog. Da Svaret paa Afskeds
begæringen stadig lod vente paa sig, meddelte Kollegiets Medlemmer 
i Skrivelse af 27. Marts 1907 Ministeren, at de nedlagde deres Man
dater. I Svarskrivelse meddelte Ministeren næst efter at bestride 
Lovligheden af det af Kollegiets Medlemmer foretagne Skridt, at
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deres Begæring om Afsked skulde blive imødekommet, saa snart det 
var lykkedes Ministeriet at »træffe Foranstaltninger til fornøden 
Afløsning«.

Endelig d. 9. April forelaa kongelig Bevilling paa, at Kollegiets 
Medlemmer fritoges for deres Hverv, efter at Ministeren i sin 
Indstilling havde meddelt.

at have truffet Overenskomst med Dr. med. N. Muus om indtil videre at 
fungere som Ministeriets Konsulent i Medicinalvæsenet vedrørende Sager, 
undtagen Sager angaaende Modarbejdelsen af Tuberkulose, i hvilke Sager 
Professor, Dr. med. Carl Lorentzen var ansat som Ministeriets Konsulent, 
og Sager ang. Apoteker- og Tandlægevæsenet — i hvilke ligeledes anden fyldest
gørende Ordning var under Forberedelse — samt i øvrigt i det Omfang, som 
nærmere maatte fastsættes, yde den Bistand, der paakrævedes i Administrationens 
og Domstolenes Virksomhed.

Striden mellem Sundhedskollegiet og Justitsministeren havde 
foranlediget forskellige Indlæg i Dagspressen og Interpellationer 
i Rigsdagen. En Fremstilling af Sagens Forløb med Aftryk af 
Skrivelser og Akter findes i U. f. L. 1907 fra Nr. 1 til Nr. 16, hvortil 
skal henvises med Hensyn til Enkeltheder.

D. a. d. L. havde ikke taget officiel Stilling i ovenomtalte Strid, 
selv om der vel ikke er Tvivl om, at Majoriteten af den danske Læge
stand billigede Sundhedskollegiets Reaktion overfor Justitsmini
sterens Overgreb. Paa Lægemødet i August 1907 gjorde Formanden, 
Overlæge S. Meyer, Rede for Bestyrelsens Stilling og Grunden til, 
at man ikke havde modsat sig, at et Medlem af Lgf. havde paa
taget sig Hvervet som medicinsk Konsulent for Justitsministeren 
og derved hjulpet denne over de Vanskeligheder, Sundhedskollegiets 
Indstillen af Virksomheden havde beredt ham. Man maatte ogsaa 
gaa ud fra, at den trufne Ordning var rent midlertidig, og efter 
Forlydende agtede Ministeren at lade nedsætte en Kommission ang. 
Medicinalvæsenets Ordning, saa at det passerede vilde aabne Vejen 
for den længe ønskede Medicinalreform. Efter at Formanden der- 
paa i et Foredrag havde gjort Rede for de Synspunkter, der fra 
Lægestandens Side maatte gøres gældende med Hensyn til Refor
men, vedtog Lægemødet enstemmigt følgende Resolution:

Forsamlingen udtaler, at den bestemt venter, at saavel Embedslægerne som 
Lægestanden i sin Almindelighed gennem Den aim. danske Lægeforening bliver 
fyldigt repræsenterede i en eventuel Kommission til Overvejelse af Medicinal
reformen.
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Dette Krav skete for saa vidt Fyldest, som 8 Læger fik Sæde i 
den parlamentariske Kommission, der blev nedsat, efter at Justits
ministerens Forslag herom d. 13. Marts 1908 var blevet Lov. Som 
bekendt udpegedes af Ministeren Prof. K. Faber til Kommissionens 
Formand, ligesom efter Indstilling af D. a. d. L. Læge J. Kuhn og 
efter Indstilling af Embedslægeforeningerne Fysikus G. Schierbeck 
og Distriktslæge A. Faartoft fik Sæde i Komm., endvidere Ministe
riets 2 Lægekonsulenter, Dr. med. N. Muus og Prof. C. Lorentzen, 
samt Sygekasseinspektør, Læge F. Wittrup, og daværende Korps
læge H. Rørdam (som en af de 12 af Rigsdagen udpegede Politikere)1).

En niende Læge, Dr. med. Oluf Thomsen, blev den ene af 
Kommissionens Sekretærer. Kommissionen holdt sit første Møde 
18. Maj 1908, og den afsluttede først sin Virksomhed Februar 1921, 
efter i Løbet af de 13 Aar at have udarbejdet 11 vægtige Betænk
ninger og Forslag, af hvilke de fleste gennemførtes som Love, til 
Ordning af en Række betydningsfulde medicinale Forhold, først 
og fremmest Lov af 30. April 1909 om Sundhedsvæsenets Centralsty
relse og Lovene af 21. April 1914 om Embedslægevæsenets Ordning 
og om kommunal Lægehjælp2).

Medens, som allerede nævnt, Lægemødet 1907 ikke havde taget 
Stilling til Dr. Muus' Overtagelse af Hvervet som Ministeriets 
Konsulent i Medicinalsager, gav Albertis Fald i 1908 Anledning 
til, at Spørgsmaalet paany rejstes, og i en Række Indlæg og Redak
tionsartikler i U. f. L.3) gennemdrøftedes Sagen, hvis hele Forløb 
først herigennem klarlagdes for Medlemmerne. Fra flere Sider 
rettedes ikke blot Angreb paa Dr. Muus, fordi han udenom Læge
foreningen havde stillet sig til Ministerens Disposition, og paa de 
Kolleger, der ligeledes udenom Lægernes faglige Organisation 
havde været behjælpelige med Ordningens Gennemførelse, men der- 
fremsattes ogsaa Krav om, at Dr. Muus nu skulde nedlægge sit 
Hverv, Medicinalkommissionen ophæves, og Sundhedskollegiet gen
oprettes. I Modindlæg forsvarede de angrebne Kolleger naturligvis 
deres Handlemaade og henviste bl.a. til D.a. d.L.s Passivitet under

’) Kommissionens fuldstændige Sammensætning se U. f. L. 1908, S. 585.
2) Samlet Oversigt over Kommissionens Virksomhed, og dens gennem Tiden 

ændrede Sammensætning, se U. f. L. 1921, S. 468.
3) se U. f. L. 1908, S. 1175, 1233, 1256, 1287, 1317, 1354, 1384, 1428.
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Sundhedskollegiets Strid med Ministeren, en Passivitet, som Lgf.s tid
ligere Formand (S. Meyer) forklarede med, at Lgf.s Tilbud om Støtte 
i Striden var blevet afvist af Kollegiet. Redaktionen sluttede sig til 
de fremkomne Beklagelser over, at Dr. Muus med Støtte af frem
ragende Kolleger havde paataget sig den omhandlede Stilling uden 
først at sikre sig Lgf.s Billigelse, men kunde ikke slutte sig til Kravet 
om, at han nu skulde nedlægge sit Hverv og mente, at det, der nu 
maatte kræves var, at Medicinalkommissionen fremmede sit Arbejde 
mest muligt, saa at der snarest kunde foreligge Lovforslag om Ny
ordning af Sundhedsvæsenets Centralstyrelse til Afløsning af den 
interimistiske Ledelse af dette.

Efter at Spørgsmaalet ogsaa var behandlet paa flere Kredsforenin
gers Møder i Slutningen af 1908 og Begyndelsen af 1909, tog D. a. 
d. L.s Repræsentantskab Sagen op til Diskussion paa Mødet i April 
1909, hvor der vedtoges en Resolution, der

»beklager, at Dr. Muus uden at have konfereret med Den aim. danske Lgf. 
havde overtaget den ledende Stilling i den midlertidige Medicinaladministration«, 
men samtidig udtaler, at Repræsentantskabet

»ikke vil søge at hindre, at Dr. Muus faar Plads i den kommende blivende 
Medicinaladministration«. Endvidere opfordrede Repræsentantskabet Bestyrel
sen til at søge opnaaet, at der sikres D. a. d. L. Indflydelse paa Besættelsen af 
Sundhedsstyrelsens ledende Pladser.

D. 30. April 1909 forelaa Loven vedtaget om Sundhedsvæsenets 
Centralstyrelse, og 22. Maj udnævntes Dr. Muus til Sundheds
styrelsens Formand. Loven gav ikke D. a. d. L. nogen lovmæssig 
Indstillingsret til Stillingen som prakt. Læge i Sundhedsstyrelsen, 
men ved Imødekommenhed fra Ministeriets Side blev de indkomne 
Ansøgninger tilstillet Lgf.s Bestyrelse med Opfordring til denne 
om at indstille de 3, som den maatte anse for mest kvalificerede. 
Efter Sundhedsstyrelsens derpaa foretagne Indstilling til Ministeriet 
udnævntes den af Lgf. som Nr. 3 indstillede: Korpslæge H. Rørdam.

Kun godt 2 Aar skulde Dr. Muus faa Lov at beklæde den ansvars
fulde Post som Sundhedsstyrelsens Formand, idet han efter Justits
ministeriets Indstilling under 16. Nov. 1911 fik sin Afsked »i Naade 
og med Pension«. Om de Begivenheder, der gik forud for og førte 
til den opsigtsvækkende Afskedigelse — Redaktør Reventlows An
greb i Lolland-Falsters Stiftstidende paa forskellige navngivne 
Læger, paa Lægestanden i det hele og paa Sundhedsstyrelsen, hans 
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gentagne til Justitsministeriet indsendte Klager (af 16/1 og 27/8 
1911), Erklæringer fra den ene og den anden af de interesserede 
Parter m. m. — maa henvises til de talrige redegørende Meddelelser 
i U. f. L.1).

I den Redegørelse, hvormed Ministeren ledsagede Afskeds
indstillingen, motiveredes denne væsentligst med, at Dr. Muus i 
Anledning af Spørgsmaalet om en Læges Befordring til et Distrikts
lægeembede overfor Ministeren — formentlig bevidst — havde 
fortiet Forhold, der maatte gøre paagældende Læge uegnet til Em
bedet — en Paastand, der blev kraftig imødegaaet af Dr. Muus i 
gentagne Erklæringer, baade straks efter Afskedigelsen, og efter at 
Justitsminister Bulow havde gentaget sin Paastand i Folketinget, 
hvor Afskedigelsen blev gjort til Genstand for en Forespørgsel2), 
og hvor der fra forskellig Side fremsattes Udtalelser om, at Grund
laget for Afskedigelsen ikke var tilstrækkelig dokumenteret. En 
Dagsorden, der udtalte Beklagelse af, at Ministeren havde nægtet 
sin Medvirkning til en nærmere Undersøgelse af dette Forhold 
(ved en parlamentarisk Kommission) blev dog forkastet ved Af
stemningen, der skete efter politiske Linier.

Af Lægestanden i sin Helhed blev Afskedigelsen fordømt som et 
ministerielt Overgreb, og Ugeskriftets Redaktion gav i gentagne 
redaktionelle Artikler Udtryk for denne Opfattelse, ligesom den 
naturligvis tog skarp Afstand fra de af Redaktør Reventlow fremsatte 
aim. Sigtelser mod Lægestanden, der havde dannet Udgangspunktet 
for hans Klage over Sundhedsstyrelsens Formand.

I en Adresse til Dr. Muus, undertegnet af samtlige Medlemmer 
af Sundhedsstyrelsens Lægeraad, udtaler disse i Anledning af Af
skedigelsen ikke blot deres uforbeholdne Anerkendelse af hans Ar
bejde som Sundhedsstyrelsens Formand, men ogsaa af de personlige 
Egenskaber, fuldendt Loyalitet og Hensynsfuldhed, ligesom fuld
stændig Mangel paa Svig og Underfundighed, hvorved han har 
erhvervet sig deres udelte Respekt3). Ogsaa fra Distriktslægeforenin
gen modtog Dr. Muus gennem en Adresse Udtryk for Embeds-

') U. f. L. 1911, fra S. 126 til 1888 (se Registret: Muus’ Afskedigelse og: Revent- 
lows Klage mod Lægestanden m. m.).

2) U. f. L. 1911, S. 1819 og 1876.
3) Adressens Ordlyd se U. f. L. 1911, S. 1789.
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lægernes Paaskønnelse af hans Virksomhed som Sundhedsstyrelsens 
Formand og Beklagelse af, at han nu var blevet afskaaret fra at 
fortsætte dette1). I en Del Kredsforeninger vedtoges Udtalelser, der 
beklagede den foretagne Afskedigelse og opfordrede Lgf.s Bestyrelse 
til at søge at skaffe Dr. Muus Oprejsning, og endelig vedtog D. a. 
d. L.s Repræsentantskab paa Møde d. 3. Dec. 1911 enstemmigt 
følgende Resolution:

»Den aim. danske Lægeforenings Repræsentantskab udtaler sin varme Aner
kendelse af Dr. Muus’ energiske og dygtige Arbejde, samt en Beklagelse over 
den Maade, hvorpaa Dr. Muus er blevet afskediget, og særlig af, at der til 
denne Afskedigelse er føjet et ubevist Angreb paa Dr. Muus’ borgerlige Ære.«

Afskedigelsen var jo imidlertid en Kendsgerning, og d. 16. Dec. 
1911 forelaa den ventede Udnævnelse af Stadslæge i Kbhvn., 
Etatsraad H. E. E. M. Hoff til Sundhedsstyrelsens Formand.

Dermed var Sindene dog ingenlunde faldet til Ro. Allerede i den 
Artikel i Hospitalstidende for 22. Nov. 1911, hvori Bladets Redaktion 
gav Udtryk for sin og hele Lægestandens Harme over den uberetti
gede Afskedigelse af Dr. Muus og fremsatte Krav om hans Gen
indsættelse i Embedet, gjordes det, i Anledning af et Forlydende om, 
at Etatsraad Hoff var udset til at remplacere Muus som Sundheds
styrelsens Formand og havde erklæret sig villig dertil, stærkt gæl
dende, at netop Etatsraad Hoff ikke burde anbringes i Stillingen 
dels paa Grund af hans allerede ret fremskredne Alder, men navnlig 
fordi han under sin tidligere Embedsvirksomhed — baade som 
Sundhedskollegiets Formand og som Kbhvn.s Stadslæge — havde 
medvirket til og haft Ansvaret for Ansættelse eller Forbliven i 
Embeder af Læger, som paa Gr. af Sindssyge, Alkohol- eller Morfin
misbrug maatte anses for uegnede dertil — netop det Forhold, der 
med Urette var bebrejdet Dr. Muus og havde ført til hans Afskedi
gelse.

I en paa Sundhedsstyrelsens Forespørgsel til denne indgivet nær
mere Redegørelse for de Forhold, hvortil der var sigtet i Hospitals
tidendes Artikel, fremsatte Bladets Redaktion Sigtelse for de om
handlede Misbrug mod forskellige nærmere betegnede Kolleger, 
som var i Kbhvn.s Kommunes Tjeneste, og bilagde sin Redegørelse 
med Udtalelser fra flere fremragende Læger om de paagældende

’) Adressens Ordlyd se U. f. L. 1911, S. 1818.
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Kollegers formentlige diagnostiske og terapeutiske Fejltagelser. Paa 
Foranledning heraf mente Sundhedsstyrelsen, som efter Dr. Mutis' 
Fratræden lededes af Næstformanden, Stabslæge Norrie, sig for
pligtet til at foreslaa Justitsministeren, at der blev foretaget en 
Undersøgelse af Stadslægens Embedsførelse og de øvrige i Hospitals
tidendes Skrivelse fremdragne Forhold.

Den af Hospitalstidendes Redaktion udenom D. a. d. L. paabe
gyndte Aktion blev Indledningen til den Lægestrid, som fortsattes 
i næsten 3 Maaneder og gav Anledning til en Række Indlæg saavel 
i U. f. L.1) og Hospitalstidende2) som i Dagspressen, ligesom til 
gentagne Debatter i Rigsdagen3).

U. f. L.s Redaktion havde fra Begyndelsen taget Afstand fra 
Hospitalstidendes Aktion og navnlig paaanket formentlig utilstrække
lig dokumenterede Sigtelser mod forskellige Kolleger, der dannede 
Grundlaget for Hospitalstidendes Klage over Stadslæge Hoffs Em
bedsførelse. I Tilslutning hertil kritiseredes den »Mangel paa Værdig
hed og Besindighed«, som enkelte af Sundhedsstyrelsens Medlemmer 
havde udvist ved at lade sig interviewe af Dagspressen, ladet denne 
tilflyde Meddelelser om Sundhedsstyrelsens Forhandlinger og udtale 
sig offentlig om de anklagede Lægers Skyld. Særlig rettedes Kritiken 
dog mod Sundhedsstyrelsens »praktiserende Læge«, Korpslæge 
Rørdam, fordi han »var optraadt som offentlig Anklager mod sine 
mistænkte Kolleger« og yderligere i sin Egenskab af Folketings
mand i Rigsdagen havde »fremsat Insinuationer mod ansete Kolleger, 
hvis Attester (til Fordel for de anklagede Læger) han havde betegnet 
som Venskabserklæringer, der ikke var vejledende men vildledende«.

Naturligvis affødte Ugeskriftets Angreb paa Hospitalstidende gen
tagne Indlæg og Modindlæg fra Redaktionerne af de to Tidsskrifter, 
ligesom Udtalelser i U. f. L. fra Korpslæge Rørdam og fra de Læger, 
der havde afgivet Erklæringer for eller imod de »anklagede« Kolleger 
— Indlæg, som Pladsen ikke tillader her at referere. En af de Læger, 
der havde følt sig brøstholden ved Dr. Rørdams Udtalelser i Rigs
dagen om Attestudstedelserne, begærede efter sin Kredsforenings

J) U. f. L. 1912, se Registret: Muus-Affæren.
2) Hospitalstidende 1911, S. 1329, 1389, 1420 og 1505, samt 1912, se Registret: 

Biilow-Muus-Hoff Sagen.
3) U. f. L. 1912, S. 139, 178 og 450.

11*
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(Kbhvn.s Lgf.s) Ønske Voldgiftsret nedsat til Spørgsmaalets Af
gørelse. Da Dr. Rørdam imidlertid hævdede, at han ikke uden 
Folketingets Samtykke kunde drages til Ansvar for sine Udtalelser 
i Tinget, ligesom at han efter sin embedsmæssige Stilling i Sundheds
styrelsen ikke kunde lade Handlinger, han i denne Egenskab havde 
foretaget, bedømme af en kollegial Voldgiftsret, trak hans Modpart 
Begæring om Voldgiftsret tilbage. Paa et kort efter stedfindende 
Repræsentantmøde i Kbhvn.s Lgf. vedtoges da en Protest mod de 
af Korpslæge Rørdam i Folketinget om Lægeerklæringer fremsatte 
Udtalelser som formentlig fornærmelige mod hele den danske Læge
stand. Endvidere udtalte man en Beklagelse af, at Dr. Rørdam 
havde unddraget sig den kollegiale Æresrets Afgørelse, og endelig 
en almindelig Misbilligelse af de Angreb, der i den seneste Tid var 
rettet af Kolleger mod Kolleger, og som var egnet til at nedbryde 
Agtelsen for Lægestanden.

Under de gentagne, tidligere omtalte, Debatter i Rigsdagen om 
Spørgsmaalene Muus og Hoff rettedes der vel fra forskellig Side 
stærk Kritik mod Justitsministerens Handlemaade, men nogen Æn
dring af de af ham trufne Afgørelser førte Debatten ikke til.

Ved Tillægsbevillingsloven 1912 fik Dr. Muus dog nogen, navnlig 
moralsk Oprejsning for den mod ham begaaede Uret, idet den ham 
tilkommende Pension efter Forslag, stillet af selve Justitsministeren, 
forhøjedes fra 1200 Kr. til 3000 Kr., en højst usædvanlig Handling 
overfor en Embedsmand, der var afskediget paa Gr. af »Pligtforsøm
melse under sin Embedsførelse«.

Medens Ugeskriftets Redaktion under hele Sagens Forløb havde 
taget Afstand fra den rejste Aktion til Fordel for Muus’ Genansættelse 
og mod Hoffs Udnævnelse, hvorunder navnlig Chefredaktøren gen
tagende polemiserede stærkt mod Hospitalstidendes Redaktion og 
navnlig mod Prof. Rovsing, vedtoges i flere Kredsforeninger Reso
lutioner, der henstillede til D. a. d. L.s Bestyrelse at foretage aktive 
Skridt for at opnaa Dr. Muus' Rehabilitering, ligesom der i flere 
Indlæg i U. f. L. fra Medlemmer af Lgf. ankedes over Bestyrelsens 
Passivitet. Til Imødegaaelse af disse Udtalelser offentliggjorde Be
styrelsen i U. f. L. 1912, Nr. 10, (S. 384) en Meddelelse til Medlem
merne, hvori den udførlig motiverede sin Handlemaade. Da Besty
relsen imidlertid ønskede at erfare, om Lgf.s Repræsentantskab var
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enig med den i dens Opfattelse af, hvorledes Lgf. burde handle 
under den foreliggende Situation, ligesom den ønskede at vide, hvor
ledes Repræsentantskabet stillede sig til de i flere Indlæg fremsatte 
Anker mod Ugeskriftets Holdning og navnlig den Form, hvorunder 
Chefredaktøren gav Udtryk for Lægestandens Opfattelse, sammen
kaldtes et Repræsentantmøde d. 17. Marts 1912, hvor følgende 
Resolution vedtoges:

1) Repræsentantskabet udtaler sin Tilslutning til Bestyrelsens Holdning i 
den foreliggende Sag og mener, at den har været i Overensstemmelse med 
Resolutionen af 3. Dec. 19111) (17 St. for — 12 imod).

2) Repræsentantskabet føler sig ikke overbevist om, at »Ugeskrift for Læger«s 
Chefredaktør fuldt ud vil formaa at varetage Den aim. danske Lægeforenings 
Interesser paa en overlegen og upartisk Maade. (15 St. for — 13 imod).

3) Repræsentantskabet slutter sig til Aarhuskredsens Resolution, som »op
fordrer Repræsentantskabet til paa Mødet d. 17. Marts 1912 at paalægge Be
styrelsen at arbejde for Ro i de nuværende Lægesager, saaledes at det i alle 
Forhold bliver Bestyrelsen og ikke Redaktionen af Ugeskrift for Læger, der 
optræder paa Den aim. danske Lægeforenings Vegne (25 St. for — o imod).

4) Repræsentantskabet udtaler sin Misbilligelse af
a) at Hospitalstidendes Redaktion i den Hensigt at skade Trediemand har 

indgivet en Klage til Sundhedsstyrelsen, hvori 3 Kolleger beskyldes for Mor
finisme,

b) at Hospitalstidendes Redaktion har rettet ærerørige Angreb paa Uge
skriftets Chefredaktør, Prof. Mygind,

c) at enkelte Dermatologer af Sagen uvedkommende Grunde har rettet 
graverende Anklager mod Kolleger, — og udtaler

d) sin Mistillid til Dr. Rørdam som Konsulent i Sundhedsstyrelsen. (17 St. 
for — 8 imod).

Udenfor Dagsordenen vedtoges en Henstilling om, at Ugeskriftet for Frem
tiden i ringest muligt Omfang beskæftiger sig med den foreliggende Sag.

Resolutionens Punkt 2, som dog kun vedtoges med ringe Majoritet, 
medførte, at Prof. Mygind nedlagde sit Hverv som Ugeskriftets 
Chefredaktør.

Det af Repræsentantmødet vedtagne Mistillidsvotum til Dr. Rør
dam havde ikke den forventede Virkning, at han skulde opgive sin 
Stilling som »praktiserende Læge« i Sundhedsstyrelsen. Paa Læge
mødet i Aalborg det følgende Aar (1913) forsvarede Rørdem — i 
Tilslutning til Formandsberetningen — sin Handlemaade under 
Muus-Hoff Affæren, ligesom han motiverede sin Stilling overfor 
Repræsentantskabsbeslutningen med den Opfattelse, at han som

■) tidligere gengivet.
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Embedsmand i Sundhedsstyrelsen hverken kunde eller burde bøje 
sig for et Mistillidsvotum fra Lægeforeningen1).

1918 søgte og fik Etatsraad Hoff paa Grund af Alder sin Afsked 
som Sundhedsstyrelsens Formand og afløstes i Embedet af Overlæge 
ved Helsingør Sygehus, Stadslæge G. Tryde, som indehavde Stillin
gen til 1/12 1928, da han afløstes af Dr. med. Johs. Frandsen. 
Siden 1930 benævnes Formanden for Sundhedsstyrelsen Medicinal
direktør.

Da Stabslæge Rørdam i Begyndelsen af 1919 opgav sin Stilling 
som Konsulent i Sundhedsstyrelsen, lige som sine andre offentlige 
Hverv, for midlertidig at tage Ophold i Udlandet, fik Lgf. atter 
Lejlighed til at tage Stilling til Spørgsmaalet »den praktiserende 
Læge i Sundhedsstyrelsen«, denne Gang dog under en noget anden 
Form end sidst, idet HB ikke anmodedes om at »indstille« en eller 
flere af Ansøgerne til Stillingen, men kun af Sundhedsstyrelsen op
fordredes til i Almindelighed at udtale sig om Ansøgernes Kvalifi
kationer. Alligevel vakte det nogen Forundring, at ikke Dr. Kuhn, 
hvem HB havde karakteriseret som »særlig kvalificeret«, men der
imod Prof. Monrad, som man ganske vist ogsaa havde nævnet blandt 
de »kvalificerede«, blev udnævnt til Konsulent. Paa Repræsentant
mødet i Aug. 1919 kom Sagen til Diskussion, og Mødet gav Udtryk 
for sin Opfattelse gennem følgende Udtalelse:

1) Repræsentantskabet beklager, at Sundhedsstyrelsen ikke har fulgt Hoved
bestyrelsens principale Indstilling til Konsulentstillingen, idet man mener, at 
Lovens Forudsætning har været, at en aim. praktiserende Læge burde inde
bære Stillingen.

2) Repræsentantskabet udtaler, at Prof. Monrad i den vedtagne Resolution 
ikke maa se Udtryk for, at man ønsker, at han skal træde tilbage fra Stillingen 
som Konsulent i Sundhedsstyrelsen.

Som bekendt har der i U. f. L. 1930—31 været rejst en Diskussion 
om, hvorvidt det kunde anses for rigtigt, at Stillingen som prakt. 
Læge i Sundhedsstyrelsen indehavdes af en Mand, der var Overlæge 
ved et københavnsk Hospital og Specialist, og som saadan formentlig 
savnede tilstrækkelig Føling med de praktiserende Læger og deres 
Forhold, og Ankerne har navnlig været rettet imod, at Stillingen 
som prakt. Læge-Konsulent siden 1830 er blevet forenet medStillin-

’) Referat i U. f. L. 1914, Bilag til Nr. 1, S. 15 og flg.
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gen som Næstformand i Lægeraadet, et Forhold, der formentes at 
stride mod Loven om Sundhedsvæsenets Centralstyrelse, i hvert 
Fald mod dens Aand.

D. a. d. L. har dog ikke officielt taget Stilling til Sagen, og paa 
et ekstraordinært Repræsentantmøde 26. April 1931 vedtog man 
indtil videre at stille Spørgsmaalet i Bero, da der af Indenrigs
ministeriet var nedsat en Kommission, hvori ogsaa D. a. d. L.s 
Formand, Generallæge Skot-Hansen, havde Sæde, til at frem
komme med Forslag til Ændringer i Bestemmelserne om Sundheds
styrelsens Sammensætning og Virkemaade. Væsentlig i Overens
stemmelse med Kommissionens Betænkning og Forslag forelagde 
Indenrigsministeren d. 15. Jan. i Aar Rigsdagen et »Forslag til 
Lov om Sundhedsvæsenets Centralstyrelse«1), et Forslag, som har 
ført til Lov af 23/6 I9322), der synes at ordne Spørgsmaalet om 
»den prakt. Læge i Sundhedsstyrelsen« paa en for Lgf. tilfreds
stillende Maade.

Ogsaa en Omordning af Retslægeraadets Forhold er under For
beredelse i et dertil af Indenrigsministeren nedsat Udvalg, som dog 
endnu ikke har afsluttet sit Arbejde. Ang. Raadets nuværende Sam
mensætning kan iøvrigt bemærkes, at Stillingen der som »prakt. 
Læge«, som ved Raadets Oprettelse blev besat med nu afdøde 
Distriktslæge Faartoft, Nykøbing M., siden dennes Tilbagetræden 
1920 efter Indstilling af D. a. d. L. har været beklædt af Dr. Kuhn.

Under Omtalen af »Medicinalreformen« bør endnu nævnes, at 
der ved Dannelsen af et Venstreministerium i Dec. 1926 blev op
rettet et særligt Ministerium for Sundhedsvæsen, og at en Læge — 
Overlæge V. Rubow — blev udnævnt til Sundhedsminister. For
anstaltningen hilstes med udelt Tilfredshed af Lægestanden og 
D. a. d. L., som altid havde anset det for den naturligste Ordning, 
at Sundhedsvæsenet med dets omfattende og for Befolkningen saa 
vigtige Opgaver havde sit eget Ministerium.

Naar det ikke i samme Grad føltes som en Sorg, da Sundheds
ministeriet ved Systemskiftet i 1929 atter ophævedes, og Sundheds-

') Forslagets Ordlyd se U. f. L. 1932, Nr. 3, S. 90. Redegørende Artikel af den 
faglige Redaktør, U. f. L. 1932, Nr. 4, S. 114 og Nr. 5, S. 136.

2) Lovens Ordlyd gengivet i U. f. L. 1932, Nr. 28, S. 722.
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væsenet lagdes ind under Indenrigsministeriet, skyldtes det væsent
ligt den Misstemning, der var opstaaet mellem Lægestanden og 
Sundhedsministeren paa Grund af dennes Indgriben i Sygekasse
forhandlingerne 1927—28, en Indgriben, der af Lgf. blev anset for 
ufornøden og uberettiget1).

Et blivende Spor fik Sundhedsministeriet dog sat sig gennem 
den i 1928 af Sundhedsminister Rubow nedsatte »Kommission2) an- 
gaaende Lægers Retsstilling«, som i Juli 1931 afsluttede sin Virksom
hed med Afgivelsen af en omfangsrig Betænkning og Fremsættelsen 
af Forslag til en »Lov om Udøvelse af Lægegerning«, der skulde afløse 
alle hidtil gældende Love og Bestemmelser desangaaende3). D. 13. 
Nov. 1931 forelagde Indenrigsministeren Lovforslaget i Folketinget, 
væsentlig i den Form, Kommissionen havde givet det4). Forslaget, 
som paa væsentlige Punkter ændrer Lægernes nuværende Rets
stilling og Arbejdsforhold, og af hvis Bestemmelser nogle sikkert 
maa forekomme de fleste Læger højst uheldige, er stadig til Behand
ling i Rigsdagen og kan næppe ventes færdigbehandlet i indeværende 
Samling. Det er med betydelig Spænding og Interesse, den danske 
Lægestand imødeser Lovens endelige Form.

I nøje Tilknytning til Spørgsmaalet om Sundhedsvæsenets Cen
tralstyrelse staar Spørgsmaalet om

EMBEDSLÆGEVÆSENETS ORDNING.
Ogsaa dette Spørgsmaal havde D. a. d. L. taget i Arv efter Pro- 

vinsiallægeforeningen. Ved denne Forenings Dannelse udgjorde

J) herom nærmere i Afsnittet: Sygekasseforhold.
2) I Kommissionen, hvis Formand blev Departementschef i Sundhedsministeriet 

R. Lassen, fik efter Sundhedsministerens Bestemmelse følgende Læger Sæde: 
Dr. med., nu Overlæge Mogens Fenger; Næstformand i Sundhedsstyrelsen, nu 
Medicinaldirektør, Dr. med. J. Frandsen; Læge J. L. Kuhn; Overlæge, Prof., Dr. 
med. S. Monrad; Prof., Dr. med., nu Formand i Retslægeraadet K. Sand; og 
Form f. D. a. d. L., Stabslæge, nu Generallæge J. Skot-Hansen. — Se iøvrigt 
U. f. L. 1928, S. 951.

3) Hovedindholdet af Kommissionens Betænkning og Forslag med redegørende 
Kommentar af den faglige Redaktør, se U. f. L. 1931, fra Nr. 31, S. 797 til Nr. 40, 
S. 990.

4) De ved Forelæggelsen i Rigsdagen foretagne Ændringer i Forslaget, se U. f. L. 
1931, Nr. 47, S. 1164.
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Embedslægerne en meget betydelig % Del af den samlede Læge
stand, og da der først langt senere stiftedes en selvstændig Distrikts
lægeforening, er det naturligt, at Provinsiallægeforeningen og efter 
den D. a. d. L. beskæftigede sig ikke blot med Embedslægevæsenets 
almindelige Ordning — der selvsagt har Betydning for alle Læger 
— men ogsaa med Embedslægernes økonomiske Kaar.

Paa flere af Provinsiallægemøderne drøftedes Embedslægernes 
Kaar og vedtoges Støtte af deres Krav om Forbedring af disse, 
og paa Møderne 1859 og 1862 behandlede D.a.d.L. Spørgsmaalet 
om forbedret Betaling til Embedslægerne for offentlige Forretninger. 
Paa Lægemøderne 1867 og 1869 vedtoges Udkast til Instrukser for 
Fysici, Distrikts- og Stadslæger, hvilke Udkast indsendtes til Sund
hedskollegiet og akcepteredes af dette.

1891 vedtoges en Resolution mod Ministeriets Afgørelse om, at 
den Lægehjælp, som i Følge den nye Fattiglov og Alderdoms
understøttelseslov tilkom ubemidlede, skulde ydes af Embedslægerne 
uden særligt Vederlag.

1895 vedtoges Resolution om Ønskeligheden af, at der blev 
indført en Fysikatseksamen for fremtidige Embedslæger og om 
Etablering af Kursus i Hygiejne og Retsmedicin for de fungerende 
Embedslæger. Resolutionen tilsendtes Justitsministeriet, men forblev 
virkningsløs, og først ved Embedslægeloven af 1914 indførtes en 
særlig Eksamen som Betingelse for at opnaa Stilling som Embeds 
læge.

Under Diskussionerne i Aarenes Løb om Medicinalreformen 
drøftedes indgaaende Embedslægernes Stilling og Virksomhed 
under en ny Medicinalordning, navnlig om Bevarelse eller Op
hævelse af Distriktslægeinstitutionen, hvorom Meningerne var stærkt 
delte, og om Embedslægernes Fritagelse for Besørgelse af Fattig
praksis, hvorom der var almindelig Enighed. U. f. L. indeholdt i 
Aarenes Løb adskillige Indlæg om Spørgsmaalet, og i den af Fysikus 
Krebs paa Lgf.s Opfordring i 1880 udarbejdede Piece, som uddeltes 
blandt Rigsdagens Medlemmer, gøres udførlig Rede for Spørgsmaalet.

Trods alle Lgf.s Anstrængelser blev der jo intet af Medicinal
reform før efter Nedsættelsen i 1907 af Medicinalkommissionen; 
og først 21. April 1914 vedtoges den af Kommissionen foreslaaede 
Lov om Embedslægevæsenets Ordning og den dertil knyttede Lov om
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KOMMUNAL LÆGEHJÆLP.
Ved den sidste Lov gennemførtes det forlængst af Lgf. fremholdte 

Krav om Embedslægernes Fritagelse for Udøvelsen af Fattigpraksis, 
og Lgf. maatte nu tage Stilling med Hensyn til de Forhandlinger 
med Kommunerne, som kunde ventes ang. den fremtidige Besørgelse 
af den kommunale Praksis. Paa et i Dec. 1914 afholdt Repræsentant
møde vedtoges de endnu gældende »Regler for Ordningen af den 
komm. Praksis« (Aarbog 1932, S. 80), hvis Hovedprincip er i videst 
muligt Omfang at gennemføre frit Lægevalg i denne Praksis med 
Betaling pr. Ydelse efter den paa det enkelte Sted gældende Minimal
takst. Bestemmelserne er — med enkelte af HB givne Dispensationer 
— i det væsentlige gennemført i de siden forløbne Aar.

Efter Repræsentantskabsbeslutningen 1931 er der dog flere Steder 
indrømmet Kommunerne en midlertidig Kriserabat. Samtidig har de 
samvirkende Sogneraadsforeninger overfor D. a. d. L. udtalt Ønske om 
en Forhandling med dem og de samvirkende Købstadforeninger ang. 
en aim. Takstnedsættelse for kommunal Praksis. I Overensstemmelse 
med Lgf.s organisationsmæssige Konstitution har HB maattet be
svare Henvendelsen med, at der savnes et Fællesorgan til paa Lgf.s 
Vegne at optage saadanne Forhandlinger for hele Landet, og at 
Henvendelse om Forhandlinger maa ske til de enkelte Kreds
foreninger.

Som bekendt oprettedes ved Loven af 1914 et Mæglingsraad 
til Afgørelse af Stridigheder mellem Læger og Kommuner, den 
kommunale Praksis vedrørende, til hvilket Raad D. a. d. L. vælger 
3 Medlemmer, foruden i H. t. den senere trufne Bestemmelse1) et 
fjerde Medlem, der tiltræder Raadet i Spørgsmaal vedr. Kommuners 
Kørselspligt. Raadet, i hvilket de respektive kommunale Organisatio
ner har et tilsvarende Antal Medlemmer, vælger for et Aar ad Gangen 
Formand skiftevis mellem Lægerne og de kommunale Repræsentan
ter, foruden at der er en af Justitsministeriet udpeget Opmand. I 
Mæglingsraadet har siden dets Oprettelse de samme 3 Læger re
præsenteret Lgf., nemlig Dr.J. Kuhn, Dr. H. Tolderlund og Syge
huslæge C. Møller (Brørup), den første hvert andet Aar som Raadets

') 1927 i Anledning af Sygekasselovens nye Bestemmelser om Frikørsel for Syge
kassemedlemmer.
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Formand. Som det fjerde Medlem (i Befordringsspørgsmaal) har 
hidtil fungeret Dr. C. Kirk.

Det kommunale Mæglingsraad har i de forløbne Aar gjort ud
mærket Fyldest baade ved Medhjælp til Opnaaelse af Overens
komster og ved Afgørelser af Strid om Forstaaelse af bestaaende 
Overenskomster. Dets Afgørelser har som oftest været enstemmige, 
og Opmandens Indgriben har endnu ikke været paakrævet. Kun i 
et enkelt Tilfælde, hvor et Sogneraad ikke vilde tiltræde den af 
den lokale Lægekredsforening med Sogneraadsforeningen afsluttede 
Overenskomst, lykkedes det ikke Mæglingsraadet at faa gjort Ende 
paa den deraf opstaaede Konflikt1).

Der følger nu en Række Spørgsmaal med større eller mindre 
Tilknytning til Medicinalvæsenets Ordning, som D. a. d. L. i Tidens 
Løb har beskæftiget sig med:

APOTEKERVÆSENET.
Før den paa Grundlag af Medicinalkommissionens Forslag ved

tagne Lov af 29. April 1913 hvilede Apotekervæsenets Ordning 
væsentlig paa den gamle Forordn, af 4. Dec. 1672. Fra 1803 var 
Apotekervæsenet underlagt Sundhedskollegiet og fra 1909 den da 
oprettede Sundhedsstyrelse.

1869 udtalte Lgf. sig mod Oprettelsen af for mange Apoteker, 
imod Filialapoteker og mod Lægernes Dispensering af Medicin. 
1887 drøftedes et Samarbejde med Apotekerforeningen til Forbud 
mod Avertering og Forhandling af Bandager og Arkana. Nogen 
Forhandling om Sagen kom dog ikke i Stand. 1887 vedtoges desuden 
en Henvendelse til Sundhedskollegiet om en begrænset Gyldighed 
af Opiumsrecepter. 1891 besvaredes en Forespørgsel fra Farma- 
kopoekommissionen om, hvilke Lægemidler man ønskede optagne 
eller udeladt i den ny Farmakopoe. 1901 bevilgede Ministeriet efter 
Lgf.s Anmodning, at Medicinaltaksten blev tilsendt samtlige Læger. 
1903 indsendtes til Ministeriet Andragende om Lovgivningsarbejde 
mod Arkana. Atter 1911 rettedes en saadan Henvendelse til Mini-

’) Redegørelse for Konflikten (Vissenbjerg-Affæren) se U. f. L. 1932, Nr. 4, S. 119.
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steriet, som henviste Sagen til Medicinalkommissionen. En samtidig 
Henstilling om at søge iværksat statsordnet Standardisering af Læge
midler afviste Ministeriet, fordi det »savnede de fornødne Penge
midler«.

Under Medicinalkommissionens Arbejde med den nye Apoteker
lov havde Lgf.s Repræsentant i Kommissionen (Dr. Kuhn) Lejlighed 
til ved Forslagets Udarbejdelse at gøre Lgf.s Opfattelse gældende 
paa forskellige Punkter, og under selve Rigsdagsbehandlingen i 1913 
lykkedes det ham at faa Paragrafen om Annoncering af Lægemidler 
ændret fra den Form, Kommissionsflertallet havde givet den, saa 
at den blev i Overensstemmelse med Lægernes Ønske. 1923 fik 
Lgf. atter fra Farmakopoekommissionen Forespørgsel ang. dens 
Ønsker med Hensyn til den nye Farmakopøe, en Forespørgsel, man 
dog ikke mente at kunne besvare uden at faa tilsendt et Forslag. 
1924 udpegede HB efter Opfordring af Justitsministeriet en Repræ
sentant for Lgf. (Overlæge Holger Rasmussen) til at tiltræde en af 
Ministeriet nedsat Kommission til Revision af Anordn, om Apoteker
væsenet.

Nogle samme Aar i U. f. L. fremkomne Indlæg fra Læger ang. 
»Apotekerkvaksalveri« og den af Apotekerforeningen iværksatte 
»DAK-Bevægelse« gav Anledning til en polemisk Diskussion mellem 
Læger og Apotekere om de fremdragne Spørgsmaal og blev Indled
ning til en Serie redaktionelle Artikler i Ugeskriftet om »Danske 
Apotekerforhold«1).

De fleste vil endnu erindre den Pennefejde i U. f. L. saavelsom 
i de farmaceutiske Tidsskrifter — til dels ogsaa i Dagspressen, der 
fulgte paa Ugeskriftets, af Lgf.s HB billigede Artikler, og som 
foruden en saglig Diskussion mellem Ugeskriftets faglige Redaktion 
og ledende Mænd indenfor Apotekerforeningen om de i Ugeskriftet 
rejste Spørgsmaal omfattede en personlig Fejde mellem Ugeskriftets 
faglige Redaktør og Apotekerforeningens daværende Formand, nu 
afdøde Apoteker Alfred Benzon. Ogsaa Lgf.s Formand, Prof. Bang, 
blev inddraget i Striden og maatte i flere kraftige Dementier i U. f. L. 
fralægge sig de Udtalelser, han efter Alfred Benzons Mening skulde 
have fremsat i en personlig Samtale dem imellem2). For hele Affæren,

J) U. f. L. 1924, S. 863 og 885.
2) U. f. L. 1925, S. 586, 618 og 639.
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navnlig HB.s Stilling til Ugeskriftets redaktionelle Artikler om Apo
tekerforholdene, gjorde Formanden Rede under Formandsberet
ningen paa Lægemødet i 19251), hvor Sagen i øvrigt ikke gav An
ledning til Diskussion eller Beslutning.

I 1926 modtog HB fra Indenrigsministeriet til Erklæring et »For
slag til Lov om Kontrol med medicinske Specialiteter«. Der afgaves 
en udførlig Betænkning med indgaaende Kritik af Forslaget — som 
aldrig blev til Lov.

I 1927 foreslog Apotekerforeningen Lgf. Nedsættelse af et Fælles- 
Udvalg vedr. »Benævnelse og Præparation af forskellige Lægemidler« 
til Bekæmpelse af den overhaandtagende hjemlige og udenlandske 
Fabriksmedicin. Da HB i sit Svar betonede, at Lgf. ikke mente, 
man burde modarbejde den hjemlige Medicinfabrikation og som 
Betingelse for at tiltræde et Udvalg som foreslaaet maatte kræve, 
at de danske Fabrikker blev repræsenteret i Udvalget, opgav Apo
tekerforeningen Sagen. — Spørgsmaalet blev dog genoptaget i 1929, 
efter at der ved Underhaandsforhandlinger mellem nogle køben
havnske Læger og Apotekere syntes skabt et Grundlag for Forstaa- 
else. Ved de videre Forhandlinger, som med HB.s Billigelse førtes 
mellem Repræsentanter for Kbhvn.s Lgf., for Apotekerforeningen 
og for de større danske Medicinalfabrikker, opnaaedes Enighed paa 
Basis af 1) Afskaffelse af DAK-Præparaterne og Udarbejdelse — 
under Lgf.s Medvirkning — af et Dispensatorium danicum — uden 
Indgreb i de bestaaende Fabrikspræparater, 2) Modsvarende For
pligtelse for Fabrikkerne til ikke ved Fremstilling af nye Præparater 
at gøre Indgreb i Apotekernes Rettigheder og 3) Samarbejde til 
Opnaaelse af Statskontrol med Fabrikpræparater. Forslaget blev 
godkendt af HB og fandt Tilslutning paa Læge- og Repræsentant
mødet 1929, men blev forkastet af Apotekerforeningen. Da Apoteker
foreningen i 1930 paany rettede Henvendelse til Lgf.s HB angaaende 
Forhandling om de rejste Spørgsmaal udenom Medicinalfabrikkerne, 
afviste HB en saadan Forhandling.

Endnu er at nævne, at Lgf. i 1929 fra Sundhedsstyrelsen modtog 
til Erklæring et Forslag til Regler for Haandkøbsudsalgs Vareforsy
ning, hvortil man ikke fandt Anledning til at foreslaa Ændringer.

Som bekendt er under 31. Marts 1932 vedtaget en ny Lov om
*) U. f. L. 1925, S. 810.
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Apotekervæsenet1), med hvis Tilblivelse D. a. d. L. dog intet har 
haft at gøre. Loven indeholder et Par nye Bestemmelser af særlig 
Betydning for Lægerne, nemlig i) Bestemmelsen i § 4 om, at en Læge 
ikke uden Indenrigsministerens Samtykke maa være knyttet til en 
Virksomhed, der fremstiller Lægemidler, og 2) at Læger ikke uden 
særlig Tilladelse maa udlevere Medicin, derunder Medicinprøver 
og Forbindsstoffer.

TANDLÆGEVÆSENET.
Ved den under 1. Marts 1873 paa Kirke- og Undervisnings

ministeriets Foranstaltning indrettede Eksamen for Tandlæger under 
det lægevidenskabelige Fakultet og den ministerielle Bkg. af 3. 
Marts 1873 ang. Betingelserne for at kunne udøve Tandlægevirksom
heden, og Omfanget af denne, lagdes Grundlaget til en Udskillelse 
af Tandlægegerningen fra aim. Lægegerning, som senere gennem 
Oprettelse 1888 af en særlig Tandlægeskole og Loven 25. Febr. 
1916 er blevet yderligere udviklet. Lægerne har dog stadig gennem 
deres Jus practicandi haft Ret til ogsaa at behandle Tandsygdomme, 
selv om de efter Loven af 1916 ikke maa betegne sig som Tandlæge.

De senere Tiders Udvikling paa Tandlægekunstens Omraade 
har imidlertid bevirket, at Lægernes Tandlægevirksomhed mere og 
mere har indskrænket sig til Ekstraktion af syge Tænder, der var 
utilgængelig for konservativ Behandling, og de Læger, der specielt 
har ønsket at kaste sig over Tandlægevirksomhed, har set sig nød
saget til at søge særlig Uddannelse paa Tandlægeskolen og tage 
Tandlægeeksamen.

Denne Udvikling gav allerede i 1887 Anledning til en Diskussion 
paa D. a. d. L.s Aarsmøde om »hvorvidt det var rimeligt, at Tand
lægespecialiteten i saa udstrakt Grad, som Tilfældet var, burde for
beholdes og udøves af Ikke-Læger.« Nogen Resolution blev dog 
ikke vedtaget.

Forud for Vedtagelsen af Loven af 1916 rettede Lgf. en Henstil
ling til Medicinalkommissionen om at søge hævdet Lægers Ret til at 
kalde sig Tandlæge uden at have taget den særlige Tandlægeeksamen. 
Dette Krav blev dog ikke gennemført.

') se U. f. L. 1932, Nr. 16, S. 423.
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Lægeforeningen har ogsaa paa anden Maade haft Lejlighed til at 
beskæftige sig med Tandlægespørgsmaalet. Den har gentagne Gange 
støttet Tandlægerne i deres Kamp mod Dentisterne, og i adskillige 
Kredsforeninger er vedtaget Forbud mod, at Lægerne udføre Nar
kose for Dentister. Efter Loven maa jo hverken Tandlæger eller 
Dentister anvende universel Narkose uden Læges Nærværelse. 
Denne Bestemmelse har dog efterhaanden tabt en Del af sin Betyd
ning, efter at Tandlægerne har faaet Ret til at foretage Injection 
af Narcotica, og de fleste Tandoperationer, navnlig Ekstraktionerne, 
nu kan udføres under denne lokale Bedøvelse. Tandlægernes Ønske 
om udvidet Ret til Receptskrivning foranledigede, at Sundheds
styrelsen i 1930 nedsatte en Kommission, hvori D. a. d. L. ogsaa 
var repræsenteret (ved Dr. Kuhn). Kommissionen mente dog ikke, 
at Tandlægernes Ønske kunde imødekommes.

Der er nylig af Ministeriet nedsat en Kommission til Overvejelse 
af en Omordning af Undervisningsforholdene ved Tandlægeskolen. 
Af Hensyn til dette Spørgsmaals Betydning for de unge Læger, 
som i stigende Tal søger Skolens Undervisning for at uddanne sig 
til Specialister i Tandlægevirksomhed, har D. a. d. L. anmodet om 
— og opnaaet — at blive repræsenteret i Kommissionen. Til Lgf.s 
Repræsentant er efter Henstilling af F. a. y. L. udpeget Dr. Geert- 
Jørgensen, Kbhvn.

JORDEMODERVÆSENET.
Allerede Provinsiallægeforeningen beskæftigede sig paa flere Møder 

med Jordemødrenes Forhold. Saaledes fremsattes 1846 Krav om 
et regelmæssigt Tilsyn med Jordemødrenes Instrumenter, og 1850 
fremsattes Forslag om Indførelse af Jordemoderkonferencer, et 
Spørgsmaal, som i 1861 genoptoges af D.a. d.L., der Aaret forud 
havde udtalt sig for Ønskeligheden af periodiske Jordemoderprøver 
og for Indførelse af skematiske Jordemoderprotokoller. 1869 fore
lagdes paa Mødet en Række skematiske Uddrag af disse Protokoller, 
og der stilledes Forslag om statistisk Behandling af Materialet, og 
1871 vedtoges Nedsættelse af en Kommission desangaaende. 1883 
drøftedes Manglerne ved det bestaaende Jordemodervæsen og 
Midlerne derimod. Først 13. Juni 1914 kom imidlertid den Lov
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om Jordemodervæsenet, hvorpaa den nugældende Ordning hviler.
Jordemodervirksomheden har vel aldrig været nogen, Rigdoms

kilde for dens enkelte Udøvere. Den i en Aarrække uforholdsmæssige 
Tilgang til Standen i Forbindelse med en forholdsmæssig Aftagen 
i Børnefødslernes Antal og stigende Tilbøjelighed hos de fødende 
til selv ved normale Fødsler enten at tilkalde Læge i Stedet for 
Jordemoder eller indlægge sig paa Hospital eller Fødeklinik, har i 
de senere Aaringer gjort Jordemodervirksomheden endnu mindre 
lukrativ, og fra 1926 har Lgf. fra Den aim. danske Jordemoder
forening modtaget gentagne Henvendelser om Hjælp til at mod
arbejde det sidstnævnte Forhold. Lgf. har dog naturligvis ikke kunnet 
nægte sine Medlemmer den ved deres jus pract. hjemlede Adgang 
til at yde Hjælp ogsaa ved normale Fødsler, og har ikke kunnet 
imødekomme Jordemødrenes Anmodning om Støtte paa anden 
Maade end ved en Henstilling til Sygehuslægerne Landet over om 
at tilkalde Jordemødre til Assistance ved Fødsler paa Sygehusene, 
en Foranstaltning, som jo ogsaa vil have Betydning for Samarbejdet 
mellem Læger og Jordemødre og for disses fortsatte Uddannelse.

Et andet Spørgsmaal er i den sidste Tid opstaaet med Hensyn 
til Samarbejdet mellem Læger og Jordemødre, nemlig Spørgsmaalet 
om, i hvilke Tilfælde Lægen paa Sygekassernes Regning kan til
kaldes til fødende Sygekassemedlemmer. Efter Sygekasseloven skal 
Sygekasserne yde Lægehjælp ved Fødsel, naar saadan Lægehjælp er 
fornøden. Sygekasserne ønsker dette fortolket saaledes, at Lægehjælp 
ved Fødsel kun skal betales, naar Tilkaldelse af Lægen har været 
begrundet i unormale Forhold ved Fødselen, og i den jyske Sygekasse
overenskomst af 1930 indførtes denne Bestemmelse med den Til
føjelse, at Lægens Regning skal bilægges en af Jordemoderen under
skrevet Erklæring om, at Lægetilkaldelsen efter hendes Skøn har 
været nødvendig paa Grund af unormale Forhold ved Fødslen. 
Sygekassernes Krav til Jordemødrene om Udstedelse af saadanne 
Erklæringer paa de af Sygekasserne formulerede Attestblanketter 
blev straks af Jordemødrene mødt med Protest, og D. a. d. L. 
maatte paa en Forespørgsel fra Jordemoderforeningen give denne 
Ret i, at det ikke af Sygekasserne kunde paalægges Jordemødrene, 
der ikke havde Del i Overenskomsten mellem Lægerne og Syge
kasserne, at udfærdige de forlangte Erklæringer; men man henviste
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iøvrigt Jordemødrene til at høre Sundhedsstyrelsens Mening om 
Sagen.

Jordemødrenes Nægtelse af uden særligt Paalæg fra Myndig
hedernes Side at paatage sig Udfærdigelsen af de omhandlede Er
klæringer affødte en Strid mellem de jyske Læger og Sygekasser, 
hvorom nærmere andetsteds.

Iøvrigt har det rejste Spørgsmaal om, i hvilket Omfang Læge
tilkaldelse til normalt forløbende Fødsler bør finde Sted, og navnlig 
om mindre bemidlede Kvinders Adgang til ved Læges Medvirkning 
at opnaa den Afkortning i Fødselsforløbet og Lindring af Smerterne, 
som Lægekunsten kan yde, fremkaldt en livlig Diskussion baade i 
Ugeskriftet og i Dagspressen.

KVAKSALVERI.
Paa Lægemøderne har Bekæmpelsen af Kvaksalveriet sjældent 

været til Debat. Enkeltvis har Læger ude i Landet og navnlig 
naturligvis Embedslæger set sig nødsaget til at gøre Anmeldelse 
mod praktiserende Kvaksalvere, hvis Virksomhed man har ment var 
i for høj Grad egnet til at gøre Fortræd paa den godtroende Be
folkning, der søgte deres Hjælp, og hvor saadan Aktion har med
ført Retssag for vedk. Kollega, har Lgf. i flere Tilfælde ydet ham 
pekuniær Støtte til Retssagens Gennemførelse. En velkommen 
Hjælp til saadant Formaal fik Lgf. i det af afdøde Overlæge Otto 
Lassen i Randers stiftede Fond.

Overlæge Lassen havde selv i Aarenes Løb ført en virksom Kamp 
mod Kvakvalverne og navnlig mod de omløbende Bandagisters 
Udbytning af Publikum, og paa Lægemødet i Odense 19 n gjorde 
han i et Foredrag1) udførlig Rede for Spørgsmaalet og demonstrerede 
ved den Lejlighed en Pt. (med en højresidig pes valgus), som uden 
Lægeraad af en Bandagist var furneret med en harniskagtig Ryg
bandage + Metalskinner udvendig og indvendig paa begge Under
ekstremiteter. De, der overværede Demonstrationen, vil sikkert 
huske denne Mand, der lignede en Ridder i Panser og Plade, naar 
han tungt stolprende gik hen over Gulvet, under hørlig Raslen af

’) offentliggjort i U. f. L. 1911, S. 1317.
12
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de overflødige Metalskinner. Diskussionen efter Foredraget resul
terede i Vedtagelsen af følgende Resolution:

Bestyrelsen opfordres til at henlede Sundhedsstyrelsens Opmærksomhed paa 
den omsiggribende Humbug med inden- og udenlandske Arkana, og navnlig 
paa den Udbytning, som Befolkningen, ikke mindst den ubemidlede Del deraf, 
især paa Landet, er Genstand for fra omløbende Bandagisters Side.

Desuden vedtoges det at yde Overlæge Lassen Støtte i hans 
fortsatte ideelle og uegennyttige Bekæmpelse af Uvæsenet.

Lgf.s Aktion havde til Følge, at Justitsministeriet under 17/5 13 
tilskrev Sundhedsstyrelsen, at

Massører og Bandagister kun efter Lægeanordning maa tage Syge i Behdl., 
og det paalægges Embedslægerne at gøre Politianmeldelse om Overtrædelse.

Lgf.s Støtte til Overlæge Lassen blev nødvendig, da han sammen 
med Stadslæge Langballe, Randers, indklagedes af ovenomtalte 
Bandagist for en af de 2 Læger tidligere til U. f. L. indsendt Artikel, 
som indeholdt for Bandagisten »ærerørige« Udtalelser. Ved Over
retten1) mortificeredes de paaklagede Udtryk og de indstævnte (da 
Dr. Langballe var afgaaet ved Døden, hans Arvinger) idømtes en 
Erstatning til Bandagisten paa 2000 Kr. Med Lægeforeningens 
Støtte appelleredes Sagen til Højesteret2), som pure frifandt Lægerne 
og idømte Bandagisten samtlige Sagens Omkostninger.

Kort efter skænkede Overlæge Lassen Lgf. 5000 Kr., hvoraf op
rettedes det tidligere nævnte Fond, der ved Renter og Gaver fra 
anden Side nu er vokset til godt 8000 Kr., og hvoraf der gentagne 
Gange er ydet Hjælp til Kolleger, som under deres Bestræbelser 
for at modvirke Kvaksalver! er kommet ud for retslig Forfølgelse.

Foruden mod de egentlige Kvaksalvere, dem, der uden Læge
eksamen og uden særlig ministeriel Bevilling til at behandle visse 
Sygdomme tager syge under Behandling, har Lgf. maattet tage 
Stilling overfor de heldigvis kun faa autoriserede Læger, som har 
allieret sig med Kvaksalvere og med deres Autorisation dækker de 
paagældende Kvaksalveres Virksomhed. Saadanne har Lgf., for- 
saavidt de var Medlemmer og ikke af egen Drift traadt ud af 
Lgf., maattet indstille til Eksklusion i H. t. Vedtægternes Bestem
melse om, at Medlemmer ikke ved Humbug, upassende Reklame

’) Overretsdom ved Landsoverretten i Viborg, se U. f. L. 1917, S. 681.
2) Højesteretsdom, se U. f. L. 1918, S. 903.
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eller andre uværdige Midler maa søge at skaffe sig Praksis. Samme 
Stilling har Lgf. taget overfor de Læger, der har kastet sig i Armene 
paa den i de sidste Decennier opdukkede Chiropraktik, idet de enten 
selv udøver eller med deres Autorisation dækker over andres Ud
øvelse af denne Form for »Lægevirksomhed«. For at underbygge sin 
Opfattelse af Chiropraktiken som en Behandling, der savner ethvert 
videnskabeligt Grundlag, nedsattes i Anledning af en Eksklusionssag 
mod en chiropraktisk Læge paa Overvoldgiftsrettens Initiativ en 
sagkyndig Kommission til Undersøgelse og Bedømmelse af den 
chiropraktiske Behandling, og Kommissionens Betænkning1) gav 
ganske Lægeforeningen Ret i dens Betragtningsmaade.

Lgf.s Stilling til Kvaksalveriet, og de Skridt, der fra Lægeside er 
gjort for at modarbejde dette, er ofte af Ikke-Læger blevet opfattet 
og karakteriseret som Brødnid, selv af saadanne, som efter deres 
intellektuelle Standpunkt maatte ventes at kunne forstaa de Farer 
for Befolkningen, Kvaksalvernes Virksomhed rummer. Men endnu 
i vor oplyste Tid raader jo hos mange den mystiske Tro paa, at 
visse Personer fra Naturens Haand er udstyret med særlige Evner, 
som gør, at de trods Manglen paa lægelig Uddannelse bedre end 
den videnskabeligt uddannede Læge er i Stand til at stille Diagnoser 
og behandle Sygdomme, og dette i Forbindelse med det nok saa 
forstaaelige Krav om, at enhver selv maa have Lov at bestemme, 
til hvem han vil betro Liv og Lemmer, maa være Forklaringen paa 
de »Folkestemninger«, der gentagne Gange har rejst sig til Værn om 
»Kloge Mænd« og »Kloge Koner«, som har overskredet Grænsen for, 
hvad de gældende Lovbestemmelser tillader dem, Stemninger, der 
har givet Genlyd helt op i Landets lovgivende Forsamlinger.

Selve det Lovforslag om Udøvelsen af Lægevirksomhed, der for 
Tiden behandles i Rigsdagen, bærer Præg heraf, idet Kommissions
flertallet, skønt principielt enig med Mindretallet, der ønsker absolut 
Forbud mod Kvaksalver!, i at indrømme, at Kvaksalveriet ikke 
betyder nogen reel Hjælp i moderne Helbredelseskunst, ligesom at 
det rummer visse Farer, dog ikke har villet gaa med til at foreslaa 
absolut Forbud. Naar selv Flertallet af Kommissionens Læger har 
sluttet sig til dette Standpunkt, motiveres det dels med Hensyn til,

’) Overvoldgiftsrettens Kendelse med Kommissionens Betænkning offentliggjort i 
U. f. L. 1924, S. 952.

12*
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at enhver i videst muligt Omfang maa have Ret til at søge Hjælpen, 
hvor han mener bedst at kunne finde den, dels med, at absolut 
Forbud, som vil stride mod et stort Befolkningsafsnits Følelse af 
det rigtige, vil være overordentlig vanskeligt at haandhæve. Flertals
forslaget gaar derfor ud paa, at det vel af Hensyn til Samfundets 
aim. Interesser skal forbeholdes de autoriserede Læger at behandle 
visse Sygdomsformer (Veneriske Sygdomme, Tuberkulose og andre 
smitsomme Sygdomme), ligesom, af Hensyn til Faremomentet 
for den enkelte, at foretage Operationer, Bedøvelse, Fødselshjælp, 
anvende Receptmedicin, Røntgen-, Radium-Lysbehandling og Be- 
hdl. med højfrekvente Strømme eller anden Behandling, mod hvis 
Anvendelse af uautoriserede Personer Indenrigsministeriet har ned
lagt Forbud. Men iøvrigt giver Forslaget ogsaa Personer, der ikke 
har Autorisation som Læge, Ret til at tage Syge i Kur, dog under 
Ansvar, saaledes at de, hvis de derved »udsætter paagældendes 
Helbred for Fare«, straffes med Bøde eller Hæfte — under skærpede 
Omstændigheder med større Straf. Forslaget er jo endnu ikke færdig
behandlet, og udelukket er det vel ikke med den hos mange Politikere 
raadende Opfattelse af Sagen, at Loven i den endelig vedtagne Form 
vil give Kvaksalveriet endnu friere Spillerum, end Kommissionens 
Flertal har villet indrømme det.

HYGIEJNE.
En Mængde hygiejniske Spørgsmaal af mere almindelig eller mere 

speciel Art har i Tidens Løb været optaget til Drøftelse paa Læge
foreningens Møder og givet Anledning til Resolutioner eller udad- 
gaaende Skridt. I Begyndelsen drøftedes særlig Spørgsmaalet om 
Indførelse rundt om i Landet af Sundhedsvedtægter i H. t. Loven 
af 1858 og om andre aim. Foranstaltninger til Sundhedsplejens 
Fremme. 1865 vedtoges det saaledes at udsætte en Pris paa 150 Rdl. 
for en klar og populær Fremstilling af »Renlighedens store Nytte 
og Betydning for Befolkningens Sundhed og Velvære«. Prisen blev 
tildelt Læge J. Bentsen1), Hørsholm.

1877 vedtoges en Resolution, der henstillede, at Sundhedsvedtæg
ters Indførelse blev gjort obligatorisk for By og Land, og at de sted-

') senere Fysikus i Viborg-Thisted Amter, f 1910.
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lige Embedslæger burde være Formænd i de lokale Sundheds
kommissioner.

Paa følgende Møder diskuteredes Muligheden for forbedret Mælke
forsyning og dens Vigtighed i Børneplejen — en Piece om Spørgs- 
maalet blev 1884 udarbejdet af Bestyrelsen og tilsendt samtlige 
Blade og Tidsskrifter —, og om Nødvendigheden af forbedret Vand
forsyning i mindre Byer og paa Landet. Ligeledes diskuteredes 
(1885) Renovationsforholdene paa Landet og i Provinsbyerne; man 
anbefalede et velindrettet »Tøndesystem« til Afløsning af det endnu 
mange Steder anvendte »Grubesystem«, samt Anvendelse af Tørve
smuld i Latrinerne som »ønskelig baade i hygiejnisk og æstetisk 
Henseende, hvor den kan gennemføres«. Paa almindelig Indførelse 
af W. C. tænkte man jo endnu ikke den Gang.

1881 og 1885 diskuteredes de mange Steder for Befolkningen 
sundhedsfarlige Begravelsesforhold og i Tilslutning dertil de hygiej
niske Fortrin ved Ligbrændingen, som var begyndt at komme i 
Brug. Man ønskede dog ikke at vedtage nogen Resolution til Fordel 
for denne.

1887 vedtoges Resolution om Ønskeligheden af, at Hygiejne blev 
optaget blandt Eksamensfagene ved den lægevidenskabelige Eksamen, 
og at der oprettedes et hygiejnisk Laboratorium til Støtte for Under
visningen. Først 1898 lykkedes det dog at faa et saadant Laboratorium 
oprettet.

1899 indgaves et Andragende til Myndighederne om at foretage 
Foranstaltninger til en forbedret Hygiejne i Byggeforholdene. An
dragendet modtoges med Velvilje, men fik ingen umiddelbare Følger.

Efter at der gentagne Gange i Aarenes Løb var ført Diskussioner 
paa Møderne om de slette hygiejniske Forhold i Landets Skoler og 
1897 vedtaget en Henvendelse til Kultusministeriet om ved Lov at 
søge gennemført et regelmæssigt Lægetilsyn med enkelte Skoler — 
en Henvendelse, der dog blev uden Virkning paa den kort efter 
vedtagne Skolelov —, blev Spørgsmaalet atter rejst 1899 i Tilslutning 
til et Foredrag af Prof. A. Hertel, Kbhvn., hvis Tanker blev til- 
traadt af Mødet, uden at dog noget udadgaaende Skridt blev vedtaget. 
Efterhaanden ansattes baade i Kbhvn og i en Del Provinsbyer 
Skolelæger ved de kommunale Skoler, men noget Lovbud om aim. 
hygiejnisk Lægetilsyn med Skolerne fremkom stadig ikke. Derimod
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lod Lgf. paa Basis af 2 af Stiftsfysikus E. Holst, Ringkøbing, og 
Distriktslæge N. Flindt, Holbæk, forfattede Afhandlinger om Em
net, og med Bistand af Prof. Hertel udarbejde en »populær Sundheds
lære for Skolen«, som ved Ministeriets Foranstaltning i et Antal af 
9000 Eksemplarer blev uddelt til Skolerne Landet over.

Paa Lægemødet 1909 vedtoges en Henvendelse til Medicinal
kommissionen om ogsaa at tage Spørgsmaalet om et effektivt hygiej
nisk Tilsyn med Skolerne op til Overvejelse. Under Sagens Dis
kussion fremsattes dog fra forskellig Side Anker mod hele Skole
lægeinstitutionen som formentlig egnet til at skabe kollegiale Stridig
heder mellem Skolelægen og Skolebørnenes private Læger, en Anke, 
som af Institutionens Tilhængere blev imødegaaet med den Udtalelse, 
at Skolelægen som Regel ikke maatte iværksætte Behandling af 
Børnene, men hvor saadan ansaas for paakrævet, skulde henvise dem 
til Hjemmets Læge.

De af Medicinalkommissionen udarbejdede Betænkninger og For
slag og de deraf resulterende Love kom dog ikke til at indeholde 
nogen Bestemmelse om særlig ansatte Skolelæger; men Embedslæge
loven af 21. April 1914 fastsætter, at Amtslægerne skal have Lejlig
hed til at udtale sig om Planer til Opførelse og Ombygning af Skole
bygninger, ligesom den paalægger saavel Amts- som Kredslægerne 
et ved Ministeriets Instruks for disse nærmere præciseret hygiejnisk 
Tilsyn med Skolerne — saavel som med andre indenfor Kredsen 
beliggende Anstalter, hvor »flere Mennesker holdes samlede«.

Ogsaa om hygiejniske Spørgsmaal af mere speciel Art (om Rotte
plagen, og om Adgang til at anvende Særkalk ved Altergang), har 
Lgf. med Virkning rettet Henvendelse til Myndighederne.

Endelig kan nævnes, at Lgf. 1903 udsatte en Pris paa 300 Kr. for 
Besvarelse af følgende Opgave:

»Der ønskes en populær Fremstilling af, hvorledes man i det 
daglige Liv og under det daglige Samkvem bedst beskyttes mod 
Smittefare ved fælles Benyttelse af Brugsgenstande«.

Prisen tildeltes Dr. med. E. Lundsgaard, Kbhvn., for en Af
handling med det karakteristiske Motto: »For den urene er alting 
rent«. Afhandlingen blev trykt og udkom 1905 i Boghandelen (Jacob 
Lunds Forlag).
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EPIDEMIBEKÆMPELSE.
Koleraens Invasion i Europa i Midten af det 19de Aar hundrede 

og navnlig den store Koleraepidemi i Danmark 1853 gav Provinsial- 
lægeforeningen Anledning til paa Møderne 1852 og 1854 at drøfte 
Foranstaltninger imod Sygdommens Udbredelse. En Resolution i 
1852 om Nødvendigheden af Receptionslokaler i Søkøbstæderne til 
Optagelse af Kolerapatienter førte til Justitsministeriets Cirkulære 
af 1/7 1854 om saadanne Lokalers Erhvervelse.

Da 1865 Koleraen atter truede, vedtog D. a. d. L. at henlede 
Sundhedskollegiets Opmærksomhed paa, hvor slet Landet var for
beredt paa at imødegaa en eventuel Epidemi og foreslaa det en 
Henstilling til Justitsministeriet om at indskærpe Anvendelse af 
alle Forholdsregler, som Loven maatte tillade til Afværgelse af 
Epidemiens Indtrængen og Udvikling i Landet, hvilket foranledigede 
Cirkulærer om Sagen fra Sundhedskollegiet (af 22/6 1866) til Fysici 
og fra Justitsministeriet (af 25/6 1866) til Øvrighederne.

Den i 1888 vedtagne Epidemilov gav paa Lægemødet 1889 An
ledning til en indgaaende Diskussion om og Kritik af Lovens Be
stemmelser, hvoraf mange fandtes uheldige, og der vedtoges en 
Udtalelse, som navnlig krævede Oprettelse af Epidemisygehuse med 
dertil knyttede Desinfektionsanstalter, samt en Bestemmelse, som 
muliggjorde Forbud mod Forhandling af Mælk fra smittede Steder, 
ligesom man beklagede, at Epidemiloven lagde for ringe Myndighed 
i Lægernes Haand.

Paa Mødet 1891 diskuteres Sagen paany i Tilslutning til et Fore
drag af Dr. med. (senere Prof.) S. Engelsted »om Epidemisygehuse 
i mindre Kommuner«. Samtidig diskuteredes Spørgsmaalet om 
Lukning af Skoler under begyndende Epidemier.

Atter 1899 stod Spørgsmaalet om en Revision af Epidemiloven 
paa Dagsordenen efter Foredrag af Dr. (senere Prof.) C. Ussing. 
Man vedtog dog ingen Resolution, men gik ud fra, at Embeds
lægerne vilde foretage alt fornødent ved den forestaaende Revision 
af Loven, der fandt Sted 1900.

Endelig 1915 foretoges den gennemgribende Omarbejdelse af 
Loven, som bl. a. var nødvendiggjort ved den nye Embedslægelov, 
og som foruden at tilføre Loven nye værdifulde Bestemmelser
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bragte den i en langt overskueligere Form end den hidtil gældende.
Efter 1899 har Lægemøderne ikke beskæftiget sig med Spørgs

maalet om Epidemibekæmpelse. Landet havde jo ogsaa i mange 
Aar været forskaanet for Epidemier af større Betydning. Først 
ved den voldsomme Influenzaepidemi 1918—19 (den spanske Syge) 
opskræmtes Sindene paany. Heller ikke denne Epidemi gav dog 
D. a. d. L. Anledning til Foretagelse af særlige Skridt udover, at 
Lgf. stillede sine Kontorlokaler til Raadighed for det Bureau, som 
af Kbhvn.s Lgf. oprettedes til Organisation af saavel Lægehjælpen, 
som navnlig Sygeplejen og den økonomiske Hjælp til de mange 
af Sygdommen hærgede Hjem i Hovedstaden.

Det med Epidemibekæmpelse samhørende Spørgsmaal om Vakci- 
nationen og dens Betydning til Forebyggelse af Koppeepidemier, 
som i tidligere Tid gentagende diskuteredes saavel paa Kredsforenin
gernes som D. a. d. L.s Møder, har i de sidste Aar paa Grund af 
den i Befolkningen rejste — og ogsaa af enkelte Læger støttede — 
Kamp mod den tvungne Vakcination givet Anledning til forskellige 
Indlæg om Spørgsmaalet i U. f. L. Officielt har D. a. d. L. dog 
ikke beskæftiget sig med Sagen, som jo nu har fundet sin foreløbige 
Afslutning gennem Loven af 31. Marts 1931 om Vakcination mod 
Kopper (Aarbog 1932, Side 404).

I Tilslutning til Spørgsmaalet om Epidemibekæmpelse skal om
tales Lgf.s Initiativ i Kampen mod de kroniske Farsoter Tuberkulose 
og Cancer.

TUBERKULOSE.
Efter at Spørgsmaalet om Tuberkulosens Bekæmpelse i 1890 og 

følgende Aar havde været diskuteret i en Række Artikler i U. f. L., 
tog D. a. d. L. 1895 Førerstillingen i denne Sag, idet Lægemødet 
i København i Tilslutning til Dr. (senere Prof.) Saugmans Foredrag1) 
vedtog følgende Udtalelser:

1. Oprettelsen af et Sanatorium for brystsyge her i Landet maa anses for 
at være et paatrængende Led i Foranstaltninger til Bekæmpelse af Tuberkulose, 
og Lgf. vælger 3 Medlemmer til at træde sammen med den Kreds af Læger, 
som forbereder Oprettelsen af et saadant Sanatorium.

J) gengivet i U. f. L. 1895, Nr. 36—37, S. 837 og 861.
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2. Det paalægges de praktiserende Læger at anmelde de Tilfælde af Lunge
svindsot, som kommer under deres Behandling, og Lungesvindsotten optages 
paa Sygelisternes anden Afdeling (efter Syfilis).

3. Lægemødet opfordrer Medicinalautoriteterne til ad Lovgivningsvejen at 
træffe Foranstaltninger mod Tuberkulosens Udbredelse, hvorhos der nedsættes 
et Udvalg til at udarbejde en kortfattet populær Redegørelse om Tuberkulosens 
Aarsagsforhold, Symptomer og Smittefarlighed, særlig hvad Opspyttet angaar, 
samt hvad der fra Befolkningens Side bør gøres med Hensyn til Desinfektion 
og Isolation, til Omdeling blandt Publikum gennem kommunale og medicinske 
Autoriteter.

4. Lungesvindsot (Tuberkulose) optages blandt de Sygdomme, for hvilke 
der tilstaas gratis Desinfektion for ubemidlede.

Til at tiltræde den Komité af Læger, der skulde forberede Op
rettelsen af et Sanatorium, valgtes Lgf.s Bestyrelse samt, efter Ønske 
fra den nævnte Komité, Stiftsfysikus Mulvad (Vejle).

Til Udvalget til Udarbejdelse af en populær Redegørelse om 
Tuberkulosens Aarsagsforhold osv., valgtes Dr. Saugman, Over
læge Schepelern og Stiftsfysikus Trautner.

Endelig vedtoges det paa Formandens Forslag, at Foreningen 
skulde tegne sig for 10 Andele å 100 Kr. i det paatænkte Sana
torium.

Den af Lægemødets Vedtagelse resulterende Henvendelse til 
Sundhedskollegiet og Regeringen havde til Følge, at Tuberkulose 
blev optaget paa Sygelisterne, at obligatorisk Anmeldelse blev paa
budt, og gratis Desinfektion efter Tuberkulose indført. Foruden 
ovenomtalte Piece om Tuberkulose havde Udvalget udarbejdet en 
Tuberkuloseplakat. Til Fremstillingen af disse bevilgede Rigsdagen 
11000 Kr., og saavel Piecen som Plakaten blev ved Lgf.s Foran
staltning spredt over Landet, Piecen til Uddeling blandt Befolknin
gen, Plakaten til Ophængning paa Jernbanestationer og i offentlige 
Lokaler.

Paa det følgende Lægemøde diskuteredes atter Tuberkulose- 
spørgsmaalet i Tilslutning til indledende Foredrag af Overlæge, 
Dr. Schepelern : »Kystsanatoriet ved Juelsminde og Kampen mod 
Tuberkulosen«, og paa Forslag af Dr. Engelsted udarbejdedes en 
»Folkeadresse« om Oprettelse af Folkesanatorier, som med 108000 
Underskrifter i 1899 indsendtes til Regeringen. Justitsministeren 
mente dog, at Spørgsmaalet var saa stort, at det kun kunde løses af 
Stat, Kommune og Private i Fællesskab. 1901 indgaves paany en
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Adresse, underskrevet af 974 danske Læger, uden at der dog fra 
Statens Side foretoges noget til Oprettelse af Folkesanatorier.

Dette Spørgsmaals Løsning blev imidlertid taget op af den ogsaa 
1901 af 2 Læger (C. Lorentzen og H. Rørdam) stiftede »National
forening til Tuberkulosens Bekæmpelse«, som fandt kraftig Støtte 
hos Lægestanden og hurtig vandt stærk Tilslutning i Befolkningen.

1902 nedsatte Staten saa en af Politikere og Læger sammensat 
Kommission til Undersøgelse af Foranstaltninger til Tuberkulosens 
Bekæmpelse, og paa Basis af Kommissionens Arbejde vedtoges 1905 
de 2 Tuberkuloselove (Lov om Foranstaltninger til Tuberkulosens 
Bekæmpelse og Lov om Statsstøtte til Tuberkuløses Sygebehand- 
ling), der ved senere Ændringer og Vedtagelsen af nye Love har 
skabt den nuværende lovmæssige Ordning af Tuberkulosebekæm
pelsen. En nærmere Udredning af denne Udvikling tillader Pladsen 
ikke her.

Efter Nationalforeningens Dannelse og det indledede Lovgivnings
arbejde traadte Lgf.s officielle Arbejde med Sagen mere i Bag
grunden. Tuberkulosebekæmpelsen har dog til Stadighed haft Læge
standens vaagne Interesse, og den heldige Gennemførelse af de 
hertil efterhaanden trufne Foranstaltninger har jo ogsaa kun 
været muliggjort ved de praktiserende Lægers interesserede Med
virkning.

CANCER.
Ligesom D. a. d. L. i 1895 havde rejst Kampen mod Tuberku

losen, var det Lgf., der i 1905 tog Initiativet til Indledelsen af en 
Kamp mod den overhaandtagende Udbredelse af Kræftsygdommen 
ved paa Lægemødet i Svendborg efter Forslag af Det gynækologiske 
Selskab at nedsætte en Kommission paa 15 Medlemmer, »Den aim. 
danske Lægeforenings Cancerkomité«, som selv skulde udarbejde 
en Plan for sin Virksomhed.

Cancerkomiteen, hvis første Formand var Prof. F. Howitz, ud
førte i en Række Aar saavel under Howitz som under de følgende 
Formænd, Prof. C. O. Jensen og Prof. J. Fibiger, et stort Arbejde, 
dels videnskabeligt til Udforskning af Kræftsygdommenes Opstaaen, 
Udbredelse og Behandling, dels oplysende ved populære Frem-
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stillinger for Befolkningen om Betydningen af tidlig at søge Hjælp 
for Sygdommen, dels endelig ved Iværksættelse — med Statsstøtte 
— af gratis Mikroskopering af indsendte Præparater til Verificering 
af Diagnose.

Med Mellemrum aflagde Cancerkomiteens Formænd paa Læge
møderne Beretning om Komiteens Virksomhed.

Paa Mødet 1922 gav den daværende Viceformand, Prof. Fibiger, 
der samme Efteraar afløste Prof. C. O. Jensen som Formand, Med
delelse om Komiteens Tilslutning til det internationale Arbejde for 
Kræftforskning og Kræftens Bekæmpelse, et Arbejde, som dog 
midlertidig var blevet standset af Verdenskrigen. Paa den før Krigen 
afholdte internationale Konference i Bruxelles var Kbhvn. blevet 
udpeget til Mødested 1916, men Konferencen her havde maattet 
aflyses paa Gr. af Krigen.

Efterhaanden var det gaaet op for Cancerkomiteen, at det saa- 
vel af Hensyn til dens eget Arbejde, som navnlig af Hensyn til 
Genoptagelsen af det internationale Samarbejde for Kræftbekæmpel
sen vilde være nødvendigt, at Komiteen omdannedes til at være en 
national Sammenslutning paa bredere Basis end hidtil med Op
tagelse af Repræsentanter for administrative Myndigheder, filan
tropiske Institutioner og andre, hvis Interesse for Sagen kunde 
være af Betydning for dens Fremme.

Paa Lægemødet 1927 forelaa en foreløbig Henstilling om Sagen, 
og paa Mødet 1928 fremsatte Prof. A. Gammeltoft, der efter Prof. 
Fibigers Død i Aarets Begyndelse var blevet Cancerkomiteens For
mand, det af HB tiltraadte Forslag om Omdannelse af »D. a. d. L.s 
Cancerkomité« til »Den danske Cancerkomité«1), som vedtoges af 
det efterfølgende Repræsentantmøde.

Tilknytningen til D. a. d. L. blev dog opretholdt ved Bestemmel
sen om, at Lgf.s Formand altid er født Medlem af Komiteen, i 
hvilken Lgf. desuden skal være fyldig repræsenteret. Efter senere 
Aftale med Komiteen udpeger HB 9 af Lgf.s Medlemmer til Ind
trædelse i Komiteen, i hvilken Lgf. f. Tiden er repræsenteret ved 
sin Formand, Generallæge Skot-Hansen samt Lægerne C. Kirk, 
E. Schaffer og Jons. Mørch.

’) se U. f. L. 1928, S. 393.
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I Tilslutning til Kræftkomiteens Omdannelse stiftedes som be
kendt »Landsforeningen til Kræftens Bekæmpelse«, som navnlig har 
virket gennem Indkøb af Radium og Samarbejde med Radium
fonden. Siden 1930 har Landsforeningen efter Overenskomst med 
U. f. L.s Redaktion faaet Ret til i et særligt Afsnit af Bladet, »Folia 
cancerologica«, redigeret af Overlæge Ole Chievitz, at samle alle 
saadanne Meddelelser Kræftspørgsmaalet vedrørende, som er egnede 
til at vedligeholde Lægernes Interesse derfor og holde dem under
rettede om saavel videnskabelige som praktiske Fremskridt paa 
Kræftforskningens Omraade.

SINDSSYGEVÆSENET.
Provinsiallægeforeningen diskuterede paa Møderne i 1846, 47, 50 

og 52 Spørgsmaalet om en Forbedring af »Daarevæsenets Ordning« 
og rettede gentagne Henvendelser desangaaende til Sundheds
kollegiet, hvis Indstillinger derefter førte til Oprettelsen af Jyske 
Asyl (Plakat af 13/10 1847) og Oringe Sindssygeanstalt (Lov af 
20/8 1853).

• Paa D. a. d. L.s Møde i 1867 vedtoges en Resolution om Nød
vendigheden af en Udvidelse af Oringe Sindssygehospital (Udvidel
sen kom i Stand ved Lov af 3/4 1868).

Pladsmangel paa Sindssygehospitalerne var imidlertid gennem 
Aarene et stadig brændende Spørgsmaal, og baade 1909 og 1911 
foretog Lgf. Henvendelser til Regering og Rigsdag om Foranstalt
ninger til Afhjælpning af Pladsmangelen. I Febr. 1910 afgav Medici
nalkommissionen sin Betænkning ang. Ordningen af Sindssyge
plejen, der førte til Lov af 29. April 1913 om Opførelse af Nykø
bing S. Sindssygehospital og Sikringsanstalt, og kort forinden — 
7. Marts 1913 — var vedtaget Lov om en Udvidelse af Sindssyge- 
hosp. i Viborg.

Efter Genforeningen med Sønderjylland oprettedes det lille 
Sindssygehospital i Vedsted, som dog kun i ringe Grad tilfreds
stillede Behovet i de ny erhvervede Landsdele.

Atter i 1927 var Pladsmangelen paa Sindssygehospitaleme blevet 
akut, og efter at Spørgsmaalet, som denne Gang var rejst af Fyens 
Stifts Kredsforening, havde været behandlet i og fundet Tilslutning
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fra Kredsforeningerne Landet over, rettedes Henvendelse saavel til 
Socialministeriet som Ministeriet for Sundhedsvæsen, der begge 
svarede imødekommende. Som bekendt vedtoges 4/4 1928 Lov om 
Erhvervelse af Hvedholm Slot til Plejehjem for Sindssyge, og siden 
er ogsaa Augustenborg Slot erhvervet og indrettet til Sindssyge
hospital.

At Forøgelsen af Sindssyge-Pladser dog stadig ikke har kunnet 
holde Trit med den voksende Trang, derom vidner den Betænkning, 
som et af de danske Sindssygelæger nedsat Udvalg nylig har offent
liggjort (i U. f. L. 1932, Nr. 17, S. 452), og som konkluderer i, at 
der i Øjeblikket mangler endnu ca. 1500 Pladser i det Tal, der 
skønnes nødvendigt for at tilfredsstille Landets Behov.

SYGEHUSFORHOLD.
Allerede 1867 drøftedes paa Lægemødet Spørgsmaalet om Pro

vinssygehusenes Udvikling og Fremtid (i Tilslutning til et Foredrag 
af Dr. Guldberg). Sygehusene blev den Gang endnu de fleste Steder 
ledet af Distriktslægerne. Dette Forhold ændredes, efterhaanden 
som Sygehusenes Antal tiltog, hvad Lægestanden i og for sig fandt 
naturligt; men den Maade, hvorpaa Sygehuslægestillingerne blev 
besat af de ansættende Myndigheder (Kommuner, Amtsraad) gav 
i 1891 Lægemødet Anledning til at fremsætte følgende Udtalelse:

Forsamlingen udtaler, at den anser det for en nødvendig Betingelse for, at 
Posterne som overordnede Læger ved Hospitaler og Sygehuse kunne besættes 
med de dertil mest kvalificerede Mænd og paa en for alle deri interesserede 
Parter tilfredsstillende Maade, at overordnede Lægeautoriteter faa en virksom 
Indflydelse paa Valget af de omtalte Læger.

Det i Udtalelsen fremsatte Krav mødte megen Modstand hos de 
besættende Myndigheder, som nødig opgav deres Suverænitet paa 
dette Omraade. Nogle Steder, hvor Embedslægen havde Sæde i 
Sygehusbestyrelsen, havde han vel derigennem Adgang til at udtale 
sig om Ansøgernes Kvalifikationer, andre Steder var det Kutyme 
inden Stillingernes Besættelse at rette Forespørgsel til Fysikus, og 
enkelte Steder havde man Bestemmelse om, at Sundhedskollegiet 
skulde forespørges. Hovedreglen var dog, at Besættelsen fandt Sted, 
uden at nogen Lægeautoritet blev spurgt, og jævnligt endda uden, 
at Stillingen havde været bekendtgjort ledig i Forvejen.
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Den sidste Fremgangsmaade blev imødegaaet ved den af Læge
mødet i 1909 vedtagne og stadig gældende Tilføjelse til de kollegiale 
Vedtægter om, at intet Medlem af Lgf. maa overtage Hospitals
lægestillinger, saa lidt som andre Embeder, uden at disse forud har 
været opslaaet ledige. Herved opnaaedes i hvert Fald, at alle kvalifi
cerede Liebhavere kunne faa Lejlighed til at søge, og at Myndig
hederne ved at besætte en Stilling udfra andre Hensyn end Kvalifi
kationerne, udsatte sig for Offentlighedens Kritik.

Ved Loven af 1909 om Sundhedsvæsenets Centralstyrelse fik 
Sundhedsstyrelsen Ret og Pligt til at udtale sig om Ansøgere til 
Statslægeembeder, samt Pligt til at udtale sig om Ansøgere til kom
munale Lægestillinger, forsaavidt vedkommende Kommune ønsker 
det, og i Embedslægeloven af 21. April 1914 hedder det, at Amts
lægen skal høres ang. Ansættelse af Overlæger og Enelæger ved 
amts- og bykommunale Sygehuse. Herved var gjort væsentlige 
Skridt til Imødekommelse af det af Lgf. i 1891 fremsatte Krav, selv
om Lovene jo ikke paabyder de besættende Myndigheder at følge 
Lægeautoriteternes Indstilling. Det af Lægelovkommissionen 1931 
udarbejdede Forslag, som nu er til Behandling i Rigsdagen, gaar et 
Skridt videre, idet det forlanger, at alle ledende Sygehuslægestillinger 
skal opslaas ledige inden Besættelsen, og at Ansøgninger om saa- 
danne, ikke blot ved Statshospitaler (Rigshospitalet dog undtaget), 
men ogsaa ved kommunale, samt ved private Sygehuse, der modtager 
offentlig Støtte, eller hvor Ptt. indlægges for offentlig Regning, skal 
indsendes til Sundhedsstyrelsen, som skal udtale, hvilke Ansøgere 
den finder kvalificerede til Stillingen. Hvornaar Loven bliver ved
taget, og i hvilken Form, vides jo ikke endnu.

Ved Sygehusenes rivende Udvikling, der efterhaanden medførte 
et stærkt forøget Krav til Sygehuslægernes Viden og Arbejde, op
stod Spørgsmaalet om en Forbedring af Sygehuslægernes Løn
forhold, der ingenlunde havde holdt Trit med de forøgede Krav. 
Paa Lægemødet i 1907 blev Spørgsmaalet rejst, og der nedsattes 
et Udvalg om Sagen. Inden dette Udvalg havde afsluttet sit Arbejde, 
var imidlertid (1909) Foreningen af Sygehuslæger i Provinsen blevet 
stiftet, og da dennes første Arbejde netop maatte blive at virke for 
en Forbedring af Sygehuslægernes Kaar, besluttedes det at overgive
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det af Udvalget indsamlede Materiale til den nystiftede Forening 
til videre Foretagelse.

Sygehuslægeforeningen har siden bestaaet som en selvstændig, 
men af D. a. d. L. anerkendt Organisation, hvis Medlemmer efter 
dens Love skal være Medlemmer af D. a. d. L., som stadig har 
ydet den sin Støtte til Opnaaelse af Sygehuslægernes berettigede 
Krav. Et nøje Samarbejde har ogsaa været nødvendigt, fordi Syge
husforholdene i det hele har stor Interesse for alle praktiserende 
Læger, og ikke mindst Opretholdelsen af et godt kollegialt Forhold 
mellem Sygehuslægen og de paa Stedet praktiserende Læger, hvis 
Klientel skal benytte Sygehuset. Dette sidste Spørgsmaal har gen
tagne Gange givet Anledning til Diskussion paa Lægemøderne og 
affødt Vedtægtsbestemmelser til Hindring af, at Sygehuslægen be
nytter sin priviligerede Stilling til en ublu Konkurrence overfor de 
andre Læger paa Stedet, saaledes Bestemmelsen om, at en Pt. ved 
Udskrivning fra Sygehus skal henvises til den tidligere behandlende 
Læge, og — ved de større Sygehuse — en vis Begrænsning i Syge
huslægens frie Praksisret.

1913 sluttedes en Overenskomst mellem D. a. d. L. og Sygehus
lægeforeningen ang. et af denne vedtaget Lønregulativ for Sygehus
læger, som blev godkendt af D. a. d. L., og hvortil knyttedes Be
stemmelse om, at Sygehuslæger med Løn over 8—10 000 Kr. ikke 
maatte drive privat Praksis. Paa Basis af dette Regulativ forhandlede 
Sygehuslægeforeningen i de følgende Aar med Myndighederne og 
opnaaede en Del Steder Forbedring af Lønvilkaarene.

1918 vedtog D. a. d. L. en Ændring i Overenskomsten med Syge
huslægeforeningen, gaaende ud paa, at den lokale Kredsf. skal være 
repræsenteret ved Forhandlinger om Sygehusforholdene indenfor 
Kredsen, og at HB til enhver Tid skal være orienteret om For
handlingernes Gang. Samtidig vedtoges Nedsættelse af et kombineret 
Udvalg (Repræsentanter for HB, D. a. d. L., F. a. y. L. og Sygehus
lægeforeningen) til Forhandling med de amtslige og kommunale 
Myndigheder om ensartet Ordning af Sygehusforholdene, Landet 
over. Det nedsatte Udvalg med Lgf.s Formand, Overlæge Scheel, 
som Formand indledede Forhandling med et af de ovennævnte 
Myndigheder nedsat Udvalg (2 Repræsentanter for Amtsraadene,
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2 for Bykommunerne og 2 for Sognekommunerne) med Amtslæge 
Valløe som Formand. Den sidste ønskede, at den saaledes sammen- 
traadte Kommission skulde bevares som fast Institution til fremtidige 
Forhandlinger om Sygehusforhold. Lægerne i Kommissionen frem
satte Krav foruden om generel Lønregulering tillige om Centrali
sation af Sygehusene med Deling af de enkelte Sygehuse i medicinsk 
og kirurgisk Afdeling, om centrale Instituter for Røntgendiagnostik 
og -behandling, og centrale Klinikker for fysisk Behdl. Et Under
udvalg nedsattes til Forhandling om Lønregulering. I Oktober 1920 
enedes Kommissionen om et Forslag angaaende Sygehuslægernes 
Ansættelses og Lønvilkaar1), hvorefter Sygehuslægerne skulde ind
deles i 9 Lønningsklasser efter Sygedagenes Antal, og som iøvrigt 
indeholdt Bestemmelser ang. Pension, Særbetaling for udenamts- 
eller udenbys Ptt. og eventuel Begrænsning af Praksisretten. Naar 
et Sygehus havde naaet en vis Størrelse, skulde Spørgsmaalet optages 
om Deling i med. og kirurg. Afd. Et Raad paa 6 Medlemmer (3 valgt 
af Myndighederne, 3 af Lgf.) skulde afgøre Stridigheder mellem en 
Sygehuslæge og Sygehusbestyrelsen og udtale sig ang. Forslag til 
Ændringer i bestaaende Sygehusforhold.

Kommissionsforslaget forelagdes paa Læge- og Repræsentant
mødet 1921, hvor det langtfra fandt udelt Tilslutning, og da det 
samtidig meddeltes, at Amtsraadsforeningen ved Forslagets Be
handling havde vedtaget en Del Ændringer i Sygehuslægernes og 
Lgf.s Disfavør (navnlig med Hensyn til Sygehuslægernes Ret til 
Særhonorar af Enestue og Udenamts Ptt. og til det overenskomst
mæssige Raads Myndigheds- og Virkeomraade), vedtog Repræsen
tantskabet følgende Resolution:

1. Der bør ikke gøres Indgreb i Sygehuslægernes Ret til Honorar af uden
amts (udenbys) Ptt.

2. Da Amtsraadsforeningen har foretaget Ændringer i det i Okt. 1920 ved
tagne Overenskomstforslag, som Lgf. ikke kan akceptere, kan Forslaget ikke 
vedtages. HB opfordres til fortsat Forhandling paa Basis af Repræsentant
skabets Udtalelser.

De paatænkte nye Forhandlinger om en generel Ordning kom 
dog ikke i Stand, og paa Repræsentantmødet i 1922 enedes man om 
at erstatte den siden 1918 bestaaende Overenskomst mellem D. a.

]) Den fuldstændige Ordlyd se U. f. L. 1920, S. 1437.
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d. L. og Sygehuslægeforeningen ang. Forhandlingsmaaden om Syge
husforhold med en midlertidig Vedtægtsbestemmelse om, at saa
danne Forhandlinger fremtidig skulde føres af et Udvalg, bestaaende 
af 2 Repræsentanter for Sygehuslægeforeningen, i for den lokale 
Kredsforening samt et Medlem af HB, og samtidig nedsattes et 
kombineret Udvalg (Medlemmer af Sygehuslægeforeningen og af 
D. a. d. L., deriblandt i Medl. af F. a. y. L.) til at udarbejde de
tailleret Forslag til Forhandlingsmodus m. m. samt nyt Lønregulativ 
til Afløsning af Sygehuslægeforeningens Regulativ, som ikke mere 
svarede til Prisniveauet.

Paa Lægemødet 1923 forelagdes da og vedtoges de endnu (med 
en i 1926 vedtagen Tilføjelse til Lønningsreglerne) gældende Be
stemmelser1), der fastslaar, at Sygehuslægeforeningen kan føre de 
indledende Forhandlinger — i Kontakt med Kredsforeningen og 
HB. Fører disse Forhandlinger ikke til en tilfredsstillende Løsning, 
skal de videre Forhandlinger føres af et Udvalg, sammensat som 
allerede i 1922 vedtaget. Endvidere fastslaar Bestemmelserne det af 
D. a. d. L. hævdede Princip, at man ved Nybesættelser af Sygehus- 
lægestillinger skal søge at komme bort fra den tidligere almindelige 
Sportellønning og faa indført fast Gagering. Ligeledes fastsættes, 
at Skrivelser til Myndighederne og eventuelle Meddelelser i U. f. L. 
vedrørende Forhandlinger altid sker i HB.s Navn, som ogsaa ene 
bestemmer, hvilke Afgørelser der skal træffes. Endelig fastsættes 
Regler for Sygehuslægers Praksisret, for det Antal underordnede 
Læger, der efter Sygehusets Størrelse bør være paa dette, samt for 
Forhandlinger om dette Spørgsmaal.

Den i 1926 vedtagne Tilføjelse til Lønningsreglerne gaar ud paa, 
at en Del af den faste Gage kan gøres bevægelig efter Pristallet — 
en Indrømmelse, der under Forhandlinger med Sygehusmyndig
hederne havde vist sig nødvendig for at faa Lønregulativets Satser 
lagt til Grund for Forhandlingerne.

Er det saaledes ikke naaet at faa en for hele Landet gældende 
Ordning af Sygehuslægernes Lønforhold, er det dog ved de i Aare
nes Løb førte Forhandlinger med de enkelte Sygehusbestyrelser 
eller Amter lykkedes at forbedre Sygehuslægernes Kaar betydeligt,

') Aarbogen 1932/ S. 82«
13
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ligesom man adskillige Steder har opnaaet den ønskede Deling af 
Sygehusene i med. og kirurgisk Afdeling.

Helt uden Konflikt er dette dog ikke gaaet for sig, og Lgf. har 
ikke altid kunnet gennemføre sine Krav fuldtud. Saaledes førte 
Nybesættelsen af Overlægestillingen ved Aarhus Amtssygehus i 
1920 til en Konflikt, idet Amtsraadet ikke vilde indlade sig paa 
Forhandling, saa at Stillingen maatte blokeres. Striden endte dog 
med, at Sygehuset, som af Lgf. ønsket, blev delt i en kirurgisk og 
en medicinsk Afdeling, og at Lægelønningerne hævedes betydeligt.

Mod Slutningen af 1920 blev D. a. d. L.s Hjælp paakaldt i en 
anden Sygehusaffære, idet Overlægen ved Aalborg Amtssygehus, 
Dr. Eschen, havde faaet sin Afsked paa Grund af »Uoverensstem
melse med Sygehusets Administration«. Da Afskedigelsen syntes 
daarlig begrundet og tilmed fremkom under en lidet hensynsfuld 
Form, anmodede HB. Amtmanden om en Forklaring paa det pas
serede. Under de derpaa følgende Forhandlinger mellem Lgf. og 
Amtet afviste dette Lgf.s Forslag om en Kommission til Sagens 
Undersøgelse. Som de fleste vil erindre, endte Sagen med et hverken 
for Lægestanden eller Overlæge Eschen helt tilfredsstillende Forlig, 
hvori dog Dr. Eschens Ret principielt pointeredes derved, at Af
skedigelsen udskødes fra 1. Juli 1921 til 1. Januar 1922, ved Tilde
lingen af fuld Gage i Pension og Pensionsret ogsaa for Dr. Eschens 
Enke og ved, at Sygehusets Inspektør, der havde været primus 
motor i Aktionen mod Dr. E., maatte fratræde sin Stilling 3 Maane- 
der før Overlæge Eschens Afgang. Om hele Affærens Forløb og de 
forskellige sideordnede Begivenheder maa henvises til de redaktionelle 
og indsendte Artikler i U. f. L. 1920 og 21 (i Registret opførte under 
»Aalborg-Affæren«) saavelsom til Referat af Forhandlingerne paa 
Lægemødet 1921 (U. f. L. 1921, S. 1161 og 1673).

Endnu en alvorlig Sygehussag fik Lgf. til Behandling ved den 
Strid, der i 1925 var opstaaet mellem 6 af Lægerne i Hjørring By 
og Overlægen ved Sygehuset der, Dr. Ewertsen, som fra Lægerne 
modtog en Henstilling om at trække sig tilbage fra Stillingen som 
Sygehuslæge. De fleste vil endnu erindre hele denne pinlige Affære
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og den Opsigt, den vakte hos Publikum. Den gav Anledning til en 
Mængde Indlæg i Dagspressen ligesom til forskellige Erklæringer 
fra Sundhedsstyrelsen1) og Indenrigsministeriet2). I Henhold til den 
ministerielle Erklæring beholdt Dr. Ewertsen Stillingen som Syge
husets Overlæge. Den kollegiale Strid, i hvilken HB forgæves havde 
søgt af mægle, affødte en Voldgiftssag, som dog endte med Forlig3), 
hvorved de 6 Læger beklagede at have rettet den paaklagede Hen
vendelse til Dr. Ewertsen i Stedet for at fremføre deres Anker 
gennem Lgf.s Organer, og i Stedet for gennem Forhandlinger med 
Sygehusbestyrelsen at søge mulige Mangler ophævede, medens Dr. 
Ewertsen paa sin Side beklagede at have udtalt sig til Pressen, som 
sket var. Nogen Tid efter opnaaedes en Deling af Sygehuset i en 
medicinsk og en kirurgisk Afdeling, hvilken sidste fremdeles lededes 
af Overlæge Ewertsen, til han i 1929 af Helbredshensyn saa sig 
nødsaget til at opgive Stillingen.

Paa Lægemødet i 1926 gav Hjørring-Sagen paa ny Anledning til 
Diskussion under Generaldebatten (se Referat i U. f. L. 1926, 
S. 1135), og der fremsattes fra forskellig Side Kritik over HB.s 
Optræden og Handlemaade under Sagen. Et af Dr. Hinkbøl, Bram- 
minge, paa Repræsentantmødet fremsat Forslag til en misbilligende 
Udtalelse blev dog taget tilbage, da HB erklærede at ville betragte 
Vedtagelsen som et Concilium abeundi, hvad Forslagsstilleren ikke 
havde tilsigtet.

I de sønderjyske Landsdele gav Nybesættelsen af Lægestillingerne 
ved flere Sygehuse efter Genforeningen Anledning til en Del For
handlinger med Myndighederne, idet de tidligere Indehavere af 
Stillingerne, Læger med tysk Eksamen, paakaldte Lægeforeningens 
Hjælp til at bevare Stillingerne. Da Myndighedernes Opslag af 
Sygehuslægestillingerne imidlertid var i Overensstemmelse med den 
almindelige Fremgangsmaade med Hensyn til andre Embeder i 
Sønderjylland, og de tidligere Indehavere havde Adgang til lige 
med andre paany at søge Stillingerne, kunde Lgf. ikke udrette noget 
overfor Nybesættelserne. I flere Tilfælde lykkedes det dog at skaffe 
afgaaede Sygehuslæger, der havde fungeret i en længere Aarrække, 
Pension af Amt eller Kommune.

’) U. f. L. 1925, S. 974. 2) U. f. L. 1926, S. 198. a) U« f. L. 1926, S. 630.
13*
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Naar der ovenfor har været talt om Sygehuslægernes Lønvilkaar, 
har herved væsentlig været tænkt paa de ledende Lægestillinger. 
Ogsaa de underordnede Sygehuslægers Lønkaar er i Aarenes Løb 
blevet kendeligt forbedret. F. a. y. L. optog straks efter sin Stiftelse 
dette Spørgsmaal paa sit Program, og efter at have udarbejdet et 
Lønregulativ, som blev godkendt af D. a. d. L., lykkedes det gennem 
Forhandlinger med Sygehusmyndighederne F. a. y. L. i Løbet af faa 
Aar at gennemføre dette de fleste Steder. Lønregulativet er i Tidens 
Løb gentagne Gange blevet ændret ved Beslutning af F. a. y. L. 
og Forhandling med Myndighederne. Medens disse Forhandlinger 
tidligere førtes med de enkelte Sygehuse, Kommuner eller Amter, 
har de senere Forhandlinger været ført med den imidlertid dannede 
Forening af Sygehusbestyrelser. Denne Forening har ogsaa ønsket 
Forhandlinger med D. a. d. L. om en Del Forhold Sygehusene 
vedrørende, men paa en Henvendelse desangaaende maatte HB 
i 1928 svare, at man ansaa en saadan Forhandling for hensigtsløs, 
da man ikke kunde anse nævnte Forening som fuldgyldig Repræsen
tation for Landets samtlige Sygehuse.

I de senere Aar er Spørgsmaalet om Specialafdelinger paa de 
større Provinssygehuse — i Lighed med Forholdene paa de køben
havnske Hospitaler — begyndt at blive brændende. Røntgen
afdelinger findes allerede forskellige Steder, og efterhaanden vil jo 
nok baade Otolog- og Oftalmologafdelinger, saavelsom Dermato- 
venerologiske Afdelinger, blive oprettet, ligesom der allerede nu er 
ansat eller tilkaldes Specialister til Behandling paa Sygehusene af 
Sygdomme, der kræver Specialistbehandling. Forhandlinger om de 
herhenhørende Forhold føres naturligvis altid i Kontakt med Re
præsentanter for de paagældende Specialorganisationer.

I den sidste Tid er der paa Opfordring af Amtraadsforeningen og 
Købstadforeningen forhandlet med disse om en midlertidig Reduk
tion af Sygehuslægelønningerne under den forhaandenværende 
økonomiske Krisetilstand. Forhandlingerne har ført til en af Syge
huslægeforeningen og D. a. d. L. tiltraadt Overenskomst.
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SYGEKASSEFORHOLD1).
Allerede paa D. a. d. L.s første Møde i 1857 var Sygekasserne 

paa Tale, idet Distriktslæge, senere Fysikus Krebs holdt et Foredrag 
om Nøden i Arbejderklassen og Modarbejdelsen heraf ved Syge
kasser. Lægernes Forhold til Sygekasserne var paa det Tidspunkt 
af rent filantropisk Art, og Lægehjælpen ydedes enten gratis eller 
for et minimalt Honorar. Hvor Sygekassen betalte Lægen, var Aars- 
honoraret ca. 1 Kr. eller lidt mere, kun enkelte Steder, som paa 
Lolland-Falster, omkring 1 Rd. pr. Familie; mange Sygekasser 
betalte overhovedet ikke Lægehjælp, men ydede kun Medlemmerne 
et mindre Bidrag til Sygehjælp, og Lægens Honorar, som Pt. selv 
skulde udrede, blev derefter.

Efterhaanden som Sygekassebevægelsen, til Dels ved Støtte fra 
Lægernes Side, voksede og inddrog flere og flere af Lægens aim. 
Klienter i Sygekasserne, blev det dog nødvendigt for Lægerne at 
tage Reb i Sejlene med Hensyn til den helt eller delvis gratis Ydelse 
af Lægehjælp til Sygekassemedlemmer. Allerede i 1867 maatte Dr. 
Krebs tage Reservation overfor et fra Sygekasseside fremsat Forslag 
om, at de forskellige Sygekasser skulde have Ret til at bruge Distrikts
lægen for en vis lav Betaling, og paa Lægemødet i 1875, hvor Syge- 
kassespørgsmaalet atter fremdroges, udtaltes det, at

»Lægerne kan støtte Sygekasserne, forsaavidt deres Medlemmer hører til 
Arbejderklassen, ved en passende moderat Betaling for Lægehjælp, hvis nær
mere Fastsættelse maa overlades til Lægerne i de paagældende Egne, men 
angaaende hvilken Sag det dog var ønskeligt, at Kredsforeningerne førte For
handling med hverandre.«

Lægernes Forhold til Sygekasserne beroede jo oprindelig paa 
privat Arrangement mellem den enkelte Kasse og den enkelte Læge, 
som efter Anmodning fra Kassens Bestyrelse paatog sig Læge
hjælpen til Kassens Medlemmer for en urimelig lav Betaling. For
øgelsen af Kassernes Antal og Sammenslutningen af disse i Central-

■) Efterfølgende Fremstilling tager væsentlig Sigte paa D. a. d. L.s Forhold til 
Sygekassesagen. Det kan dog ikke undgaas at omtale den forskellige Udvikling, Læger
nes Forhold til Sygekasserne har haft i de forskellige Landsdele eller i enkelte Kredse, 
og de herhenhørende Oplysninger er delvis hentet fra Oversigtsartikler i Nordisk 
medicinsk Tidsskrift, 2. Bind, 1930 (K.H. Backer: Forholdene i Kbhvn, S. 57, C. 
Madsen, Ruds Vedby: Forholdene paa Øerne, S. 197 og H. Tolderlund: Forholdene 
i Jylland, S. 280).
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foreninger nødvendiggjorde, at ogsaa Lægerne optog Spørgsmaalet 
om en organisationsmæssig Ordning af Forholdet, og ved Resolu
tionen af 1875 lagdes Sagen altsaa i Hænderne paa Kredsforenin
gerne, hvor den — hvad det rent takstmæssige angaar — stadig er 
blevet, idet dog den tiltagende Centralisation af Sygekassernes 
Ledelse har nødvendiggjort et tilsvarende Samarbejde mellem Kred
sene indenfor de enkelte Landsdele — saaledes som allerede antydet 
ved Resolutionen af 1875.

Hovedforeningen har i Forholdet til Sygekasserne stadig holdt 
sig i Baggrunden, og er kun traadt i Virksomhed, naar princi
pielle Spørgsmaal af aim. Betydning krævede dens Medvirkning, som 
f. Eks. ved større lands- eller landdelsomfattende Konflikter, ved 
Forberedelser af Ændringer i Sygekasseloven, og ved Udarbejdelsen 
af Regler om Formerne for Forhandlinger med Sygekasserne.

Sygekasseloven af 12/4 1892, hvorefter Staten skulde yde Tilskud 
til Sygehjælpen for ubemidlede Medlemmer af Sygekasser, der 
havde opnaaet Statsanerkendelse, gav Anledning til, at der rundt 
om i Lægekredsforeningerne vedtoges Takstregulativer for Ydelsen 
af Lægehjælp til saadanne Medlemmer, Regulativer, der straks 
fastsatte den endnu gældende Adskillelse i to Former for Honorar
ydelsen, nemlig enten et fast Aarshonorar (den Gang: 2, 3 å 4 Kr.) 
pr. Medlem, den saakaldte Takst I, eller Honorar pr. Ydelse (i 
Reglen aim. Lægetakst med 25 % Rabat), kaldet Takst II.

Til at begynde med fastsattes disse Takster af Kredsforeningerne 
uden Forhandling med Sygekasserne. Efterhaanden som disse 
voksede sig større og stærkere, krævede Sygekassernes Administra
tion dog Indflydelse paa Honorarernes Størrelse, og ved Forhand
linger mellem Parterne sluttedes Overenskomster, først med de 
enkelte Kredsforeninger, senere landsdelsvis, som de nu bestaaende. 
To Krav er i Tidens Løb hævdet fra Lægernes Side og efterhaanden 
gennemført i Sygekasserne Landet over, nemlig 1) Medlemsskab 
af D. a. d. L. som Betingelse for Adgang til Lægevirksomhed ved 
de statsanerkendte Sygekasser og 2) frit Lægevalg for Sygekasse
medlemmer indenfor de af Sygekasseloven fastsatte Grænser.

Kun et Sted, i København, har det frie Lægevalg paa Grund 
af de særlige Forhold her, ikke kunnet gennemføres i fuld Udstræk-
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ning. Ved Overenskomsten af 1926 opnaaedes dog, samtidig med 
Bibeholdelsen af Kredslægeordningen og Kredslægernes Honorering 
efter Takst I, en saadan sukcessiv Forøgelse af Kredslægernes Antal 
med Adgang for Sygekassemedlemmerne til at vælge mellem et 
større Antal af disse, at Savnet af det fuldstændigt frie Lægevalg i 
væsentlig Grad er neutraliseret.

Efter Lægemødet i 1875 fik D. a. d. L. først i 1897 atter Lejlighed 
til at beskæftige sig med Sygekassespørgsmaalet. Sygekasselovens 
Vedtagelse i 1892 med Kravet om Sygekassemedlemmernes Ube- 
midlethed som Betingelse for Opnaaelse af Statsstøtte gav Anledning 
til en Del Skærmydsler melle Lægekredsene og Sygekasserne om 
Forstaaelse af Begrebet »Ubemidlethed«, idet Sygekasserne ønskede 
Indtægtsgrænsen sat saa højt som muligt, medens Lægerne naturlig
vis maatte hævde, at Rabatydelsen til Sygekasserne var betinget af, 
at den kun kom virkelig ubemidlede til Gode. Sygekasselovens 
Bestemmelse medførte imidlertid tillige, at der dannedes private 
Sygekasser for Personer, der var for velstillede til at være i de stats
anerkendte, og disse private Sygekasser søgte nu mange Steder, 
ligesom de statsanerkendte, at opnaa Rabat paa Lægehonorarerne. 
For at hindre splittet Optræden af Lægestanden paa dette Punkt 
vedtog da Lægemødet 1897 den endnu — i noget udvidet Form — 
gældende »særlige Bestemmelse«, at »der ikke maa ydes Rabat til 
Sygekasser for velstillede«.

1901 havde D. a. d. L.s Bestyrelse paa Grund af en tilsyneladende 
uløselig Uoverensstemmelse mellem Lægerne og Sygekasserne i 
Jylland nedsat et Udvalg (Distriktslæge Dreyer, Stadslæge Lund- 
dahl og Korpslæge S. Meyer), som efter at have forhandlet med 
Repræsentanter for de to Parter fremsatte Forslag til en Overens
komst om Ordningen af Forholdet mellem Læger og Sygekasser i 
Jylland, der vedtoges af Parterne og underskreves af Sygekasse
inspektøren paa Sygekassernes og Formanden for D. a. d. L. paa 
dennes Vegne. Overenskomsten drejede sig ikke om Honorarernes 
Størrelse, men kun om, i hvilket Omfang Sygekasserne kunde for-, 
lange Takst I indført, og i hvilket Omfang Lægerne kunde kræve 
frit Lægevalg gennemført. Til Afgørelse af disse Spørgsmaal i de 
enkelte Tilfælde nedsattes i H. t. Overenskomsten et Enigheds-
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kammer, bestaaende af 3 af D. a. d. L. efter Indstilling fra samtlige 
jyske Lægekredsforeninger valgte, og 3 af Sygekassenævnet valgte 
Medlemmer.

Foruden dette jyske Enighedskammer med dets særlige og begræn
sede Opgave vedtog Lægemødet 1901 paa Bestyrelsens Forslag at 
søge oprettet et Enighedskammer for hele Landet til Afgørelse af 
Uenighed mellem Lægekredsforeninger og Sygekasser, naar saadan 
Uenighed ikke kunde bilægges ved Forhandling mellem 2 Delegerede 
fra paagældende Kredsforening og 2 Delegerede fra vedkommende 
Sygekassecentralforening. Ved Forhandling med Sygekassenævnet 
opnaaedes Overenskomst ogsaa om dette Enighedskammer, der kom 
til at bestaa af 3 Medlemmer af D. a. d. L. (et for Kbhvn., et for 
Øerne og et for Jylland) og 3 Repræsentanter for Sygekasserne, valgt 
af Sygekassenævnet.

De 2 Sygekassenævn, der valgtes for 2 Aar ad Gangen, fungerede 
i en Række Aar og gjorde god Fyldest i de forholdsvis faa Tilfælde, 
hvor de kom til at træde i Virksomhed. Efter Gennemførelsen i 
1915 af den nye Sygekasselov og Oprettelsen af Sygekassevoldgifts- 
raadet i H. t. Lovens § 28 tabte Enighedskamrene deres væsentligste 
Betydning, og 1923 enedes D. a. d. L. med Sygekassenævnet om 
deres Ophævelse.

Et Spørgsmaal, som lige siden Sygekasselovens Ikrafttræden 1892 
— og lige til Dato — har været af Betydning for Lægestandens 
Stilling til Sygekassesagen, er Maximumsgrænserne for Indtægt og 
Formue, der betinger Optagelse i de statsanerkendte Sygekasser med 
Ret til Statsstøtte og den overenskomstmæssige Ret til Moderation 
paa Lægehonoraret. Lgf. har hævdet, at de af Loven hjemlede 
Begunstigelser kun burde komme de virkelig ubemidlede til Gode, 
medens Sygekasseadministrationens Bestræbelser nærmest har gaaet 
i modsat Retning. Da Sygekassenævnet i 1909 havde tilsendt Inden
rigsministeriet en Skrivelse med Forslag om en Forhøjelse af Ind
tægtsgrænsen, indsendte Lgf.s Bestyrelse en modgaaende Skrivelse, 
som vel ikke blev besvaret, men dog syntes at gøre sin Virkning, idet 
Sagen stilledes i Bero.

Misfornøjelse med forskellige af Sygekasselovens Bestemmelser 
tilligemed Fremsættelse (1908) fra socialdemokratisk Side i Rigs-
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dagen af et revolutionerende »Forslag til Lov om Sygepleje samt 
Forandring i Sygekasseloven« foranledigede ogsaa Lgfs Bestyrelse 
til i 1909 at nedsætte et Udvalg (Hammerich, Dreyer, Egede, 
Lunddahl og Kuhn — med Kuhn som Formand) til at overveje, 
hvad der var at foretage i Sagen. Udvalget udarbejdede en Piece1), 
der tilsendtes Regering, Rigsdag, Kommuner, Sygekassebestyrelser 
m. fl., og som gjorde Rede for Lægernes Forhold til Sygekasserne, 
for de Anker, der efter Lgf.s Mening kunde rettes mod Sygekasse
sagens Udvikling, og for de Ændringer, man maatte anse for paa
krævede i Sygekasseloven. Piecen affødte en imødegaaende Piece 
fra Sygekasseside, og denne atter en ny Piece2) fra Lgf.s Udvalg 
(i hvilket Dr. Paulin var indtraadt i Stedet for Dr. Hammerich, 
der var afgaaet ved Døden).

Det ovenfor omtalte socialdemokratiske Forslag om Sygepleje 
m. m. vandt ikke Fremme paa Rigsdagen. Imidlertid fremkom i 
1910 hele 3 Forslag til Ændringer i Sygekasseloven: 1) fra 3 Med
lemmer af Partiet Venstre, hvoriblandt Læge Hegelund-Lange, 
2) fra de københavnske samvirkende Sygekasser og 3) fra et af de 
samvirkende Sygekassecentralforeninger i Danmark dertil nedsat 
Udvalg. For det af Rigsdagen til Behandling af de fremkomne 
Forslag nedsatte Udvalg havde Lgf.s Udvalg Lejlighed til at gøre 
Rede for Lgf.s Stilling til Spørgsmaalet, saaledes som den derefter 
nærmere udformedes i ovenomtalte Piecer. Da begge de fra Syge
kasseside fremkomne Forslag tog Sigte paa Indførelse i Sygekasse
loven af Bestemmelser, sigtende til at hjælpe ogsaa de kronisk Syge, 
som efter den tidligere Lov var udelukket fra Optagelse i Syge
kasserne, fremsatte Dr. Kuhn i en Artikel i U. f. L. 1911, Nr. 2, 
en udførlig Redegørelse og et selvstændigt Forslag ang. dette Spørgs
maal, som efter Bestyrelsens Beslutning i Særtryk blev tilstillet 
Rigsdagens Medlemmer.

Imidlertid havde Indenrigsministeriet nedsat et selvstændigt 11 
Mands Udvalg med Departementschef Vedel som Formand til Ud-

’) Piecen, der udsendtes til Lgf. Medlemmer som Bilag til U. f. L. 1910, Nr. 18, 
konkluderede i følgende Hovedkrav til Ændringer i Sygekasseloven: Indskrænkning af 
Sygekassernes Omraade til de virkelig ubemidlede. Statstilskuddets Fordeling i om
vendt Forhold til Medlemmernes økonomiske Evne og Nedbringelse af Kontingentet 
i de statsanerkendte Sygekasser til det mindst mulige.

2) tilsendt Lgf.s Medlemmer som Bilag til U. f. L. 1910, Nr. 50.
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arbejdelse af Forslag til Ændring af Sygekasseloven, og det lykkedes 
Lgf.s Bestyrelse at udvirke, at Udvalget foruden de af Ministeriet 
udpegede Læger kom til at omfatte en Repræsentant for D. a. d. L., 
hvortil af Bestyrelsen valgtes Dr. Kuhn.

12. August 1911 afgav Udvalget Betænkning1) samt Forslag til 
1) Ændringer i Sygekasseloven, 2) Ændring af Fattiglovens § 63 
og 3) Lov om Statsstøtte til Sygehjem for Personer med kroniske 
Sygdomme; men først 10. Maj 1915 forelaa den nye Sygekasselov, 
som kun i altfor ringe Grad tog Hensyn til de fra Lægernes Side 
fremsatte Grundsynspunkter, og som i sine Bestemmelser om Ad
gangen til nydende Medlemsret, om kronisk Syges Stilling til 
Kasserne, om Plejebørns Ligestilling med Familiens egne Børn og 
om bemidledes Adgang til hvilende Medlemsret rummede adskilligt, 
der kunde vanskeliggøre Overenskomstforhandlingerne mellem Læ
ger og Sygekasser — hvad Tiden ogsaa viste.

Den for Samarbejdet mellem de to Parter saa vigtige Bestemmelse 
om Oprettelsen af et Voldgiftsraad har — saaledes som Voldgifts- 
raadets Virksomhed efterhaanden udviklede sig — heller ikke fyldest
gjort de Forventninger, Lægerne mente at kunne nære til en saa
dan Institution m. H. t. upartisk Bedømmelse af Uoverensstem
melser Læger og Sygekasser imellem.

De efter Fremkomsten af Sygekasseloven 1892 Landet over ind- 
gaaede Overenskomster mellem Kredsforeningerne og Sygekasserne 
føltes i Aarenes Løb, selv med de ved lokale Forhandlinger i Perioden 
1906—10 mange Steder opnaaede mindre Forbedringer, dog mere 
og mere utilfredsstillende for Lægerne. I 1914 opsagde de fleste 
jyske Kredsforeninger de gældende Overenskomster, og ved Fælles
forhandlinger med Repræsentanter for Sygekassecentralforeningerne

1) Fuldstændig Ordlyd af Betænkning og Forslag, samt Udvalgets Sammensætning 
m. m. se U. f. L. 1911, S. 1419.

Under Sagens Behandling i Rigsdagen havde en Deputation fra D. a. d. L. (H. J. 
Hansen, Asnæs, C. Jørgensen, Vraa, J. Kuhn, G. Ottesen, H. Schousboe og H. Tol
derlund) Foretræde for Folketingsudvalget og redegjorde for D. a. d. L.s Stilling til 
Spørgsmaalet, og

I U. f. L. 1912, Nr. 43 fremsatte Lgf.s Bestyrelse, som Svar paa en Artikel af Syge
kasseinspektøren i det foregaaende Nr. af Ugeskriftet, en Del Bemærkninger til de af 
Indenrigsministeren ved Lovens Forelæggelse’ foretagne Ændringer i Kommissions
forslaget.



203

enedes man om en ny Overenskomst. Medens de forhandlende 
Læger imidlertid havde Mandat til at slutte paa Kredsforeningernes 
Vegne, savnede Sygekasserepræsentanterne et saadant Mandat, og 
den af Repræsentanterne tiltraadte Overenskomst blev forkastet af 
de enkelte Sygekasser rundt om i Jylland.

Man stod nu over for Muligheden af en kontraktløs Periode. 
Imidlertid var Verdenskrigen udbrudt, og Lægerne ikke blot i 
Jylland, men ogsaa i den øvrige Del af Landet, hvor Overenskom
sterne endnu ikke var sagt op, følte det som en Samfundspligt 
under de for hele Landet vanskelige Forhold ikke at begynde en 
økonomisk Strid med Sygekasserne, hvorfor man gik ind paa fore
løbig at fortsætte Virksomheden paa de hidtil gældende Vilkaar. 
Verdenskrigen fik jo imidlertid ikke den hurtige Afslutning, man 
havde ventet, og da i 1915 den nye Sygekasselov traadte i Kraft, 
som ganske forrykkede Grundlaget for de bestaaende Overenskom
ster, indlededes i de forskellige Landsdele Forhandlinger med Syge
kasserne, som overalt — i Jylland dog først, efter at Forhandlingerne 
gentagne Gange havde været bristet, og paa Sjælland først, efter 
at Sagen var indbragt for Voldgiftsraadet — førte til nye Overens
komster, der tidligst kunde opsiges til Nytaar 1921, for Sjællands 
Vedk. endda først til Nytaar 1922.

Medens de nye Overenskomster straks forekom Lægerne nogen
lunde tilfredsstillende, medførte Krigens Vedvaren og den deraf 
følgende stadig stigende Dyrtid, at de opnaaede Takster efterhaanden 
kom i skrigende Misforhold til Pengenes synkende Værdi. Hen
vendelser til Sygekasserne om Indrømmelse af et Dyrtidstillæg var 
længe forgæves, og først i Efteraaret 1919 gik de med til en procentvis 
Forhøjelse af Honorarerne, i Jylland og Fyen paa 50%, paa Sjælland 
kun paa 30 %, idet de sjællandske Læger maatte nøjes med denne 
Forhøjelse for at opnaa, at Overenskomstens Opsigelsesfrist for
andredes fra 1/1 22 til 1/1 21, samme Frist, som var gældende for 
de andre Landsdele. Da Taksterne trods Dyrtidstillægget langtfra 
svarede til Pristallet, opsagdes Overenskomsterne allevegne til Op
hør med Udgangen af 1920.

Medens man paa Lolland-Falster og paa Bornholm ved fredelige 
Forhandlinger med Sygekasserne opnaaede en for Lægerne der
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tilfredsstillende Nyordning1), førte Forhandlingerne i de andre 
Landsdele i Efteraaret 1920 ikke til noget Resultat, og ved Nytaar 
1921 stod man alle disse Steder uden Overenskomst.

Selvom D. a. d. L., som allerede nævnt, ikke direkte blandede sig 
i de gennem Aarene stedfindende Overenskomstforhandlinger, som 
førtes i Begyndelsen af de enkelte Kredsforeninger, senere — for 
Sjællands og Jyllands Vedkommende — af Fællesudvalg for paa
gældende Landsdel, drøftedes de skiftende Sygekassesituationer 
naturligvis paa Lægemøderne, og paa disse ligesom paa ordinære 
og særlig indkaldte ekstraordinære Repræsentantmøder vedtoges 
gentagne Gange principielle Resolutioner vedrørende Sygekasse
forhold.

Saaledes vedtog et Repræsentantmøde 20/3 1913 at fastholde 
Bestemmelsen om, at der ikke kan indrømmes Sygekasser for Vel
stillede Rabat, ligesom Kravet om frit Lægevalg i saadanne Syge
kasser.

Et Repræsentantmøde 11/10 1914 vedtog Tilslutning til det af 
de jyske Kredsforeninger med de jyske Centralforeninger 14/6 14 
aftalte Overenskomstforslag, som senere var forkastet af Syge
kasserne, og man tilsagde de jyske Kredsforeninger D. a. d. L.s 
Støtte, naar Sagen, der var udsat paa Grund af Krigssituationen, 
atter blev genoptaget.

Paa Repræsentantmødet i Aug. 1915 vedtoges det, at der under 
de af den nye Sygekasselov nødvendiggjorte Kontraktforhandlinger 
skulde gives D. a. d. L.s Hovedbestyrelse Lejlighed til i størst mulig 
Udstrækning til enhver Tid at vide Besked med Forhandlingernes 
Standpunkt.

Paa samme Møde valgtes første Gang Medlemmer og Suppleanter 
til Sygekassevoldgiftsraadet i H. t. Sygekasselovens § 282).

1918 havde de samvirkende Sygekasser vedtaget og faaet Mini
steriets Billigelse af en almindelig Forhøjelse af Aldersgrænsen for 
Optagelse i Sygekasserne til 60 Aar (bl. a. for at muliggøre kronisk

*) Paa D. a. d. L.s Repræsentantmøde i Jan. 1920 var den Lolland-Falsterske 
Overenskomst Genstand for stærk Kritik som formentlig skabende uheldigt præcedens 
for Sygekasseforhandlingerne i de øvrige Landsdele.

2) se Afsnittet: Lgf.s Institutioner og Tillidsmænd.
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Syges Optagelse). Da dette var et Skridt, som var af Betydning for 
Omfanget af Lægernes Arbejdsydelse for Sygekasserne, nedlagde 
D. a. d. L. en alvorlig Protest mod, at det omhandlede Skridt var 
foretaget uden forudgaaende Forhandling med Lgf., og det hen
stilledes til Sygekasserne at optage Forhandling om Spørgsmaalet 
med de enkelte Kredsforeninger eller Grupper af saadanne, med 
hvem Overenskomsterne var indgaaet.

Da Sygekasserne ikke havde reageret paa Kredsforeningernes 
Krav om Forhøjelse af Lægehonorarerne paa Grund af Krigs- 
Dyrtiden, vedtog Repræsentantmødet i Aug. 1919 Nedsættelse af 
et Udvalg til at søge Sagen gennemført, ligesom det vedtoges, at 
de enkelte Kredsforeninger ikke maatte indgaa paa lavere Dyrtids
tillæg end 50 % og ikke for Opnaaelse heraf maatte indrømme 
Forlængelse af Opsigelsesfristen. Udvalget nedsattes med Dr. 
Holch, Odense, som Formand, og som ovenfor meddelt, lykkedes 
det i Efteraaret 1919 at fravriste Sygekasserne et Dyrtidstillæg.

Da Overenskomsterne opsagdes til Ophør med Udgangen af 1920, 
fik det nedsatte Sygekasseudvalg til Opgave at udarbejde Grund
reglerne for de kommende Forhandlinger og Udkast til en Standard
kontrakt. Begge Dele forelagdes for og godkendtes af Repræsentant
mødet Aug. 1920. Paa dette Møde kunde HB iøvrigt oplyse, at den 
fungerende Sygekasseinspektør (Daniel) paa en Forespørgsel fra 
Sygekassernes Forretningsudvalg havde udtalt, at, hvis det ikke 
lykkedes at faa Overenskomst med Lægerne, burde Staten fastsætte 
Takster for Lægegerningen ved Sygekasserne i de Omraader, hvor 
der var Konflikt. Sygekassevoldgiftsraadet, hvem Ministeriet havde 
forelagt dette Forslag, havde dog henvist til, at Raadets Mægling 
kunde paakaldes i Tilfælde af Uenighed, og anden Regulering 
mentes ikke fornøden, og Lgf.s HB., hvis Mening ogsaa var æsket 
af Ministeriet, havde svaret i Overensstemmelse med Sygekasse
voldgiftsraadet og betonet, at der ikke forelaa Grund til at vedtage 
Undtagelseslove mod Lægerne.

Som nævnt, begyndte Aaret 1921 uden Overenskomst de fleste 
Steder i Landet. Situationen diskuteredes paa et extraord. Repræ
sentantmøde i Kbhvn. 21. Jan. 21, hvor man paa en Henstilling 
fra Sundhedsstyrelsen om Genoptagelse af Forhandlingerne med
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Sygekasserne vedtog at svare, at »Lægerne var villige til at gen
optage Forhandlingerne, hvis lignende Villighed var til Stede hos 
Sygekasserne«.

I Slutningen af Febr. 1921 lykkedes det ved Sygekassevoldgifts- 
raadets Medvirkning — under Formanden, Stiftamtmand Ammen- 
torps forstaaende og besindige Ledelse — at faa forligsmæssige 
Overenskomster i Stand baade paa Sjælland, Fyen og i Jylland. 
Overenskomsterne indførte Bestemmelsen om Bevægelighed i For
hold til Pristallet (som da var 264) af 2/5 af Lægehonoraret, og selv 
om Overenskomsterne kun var afsluttet paa 3 Aar, gik Lægerne ud 
fra, at nævnte Bestemmelse vilde sikre Arbejdsro i Sygekasseforholdet 
ud over de 3 Aar, hvad dog ikke slog til, idet Sygekasserne opsagde 
Overenskomsterne til Udgangen af 1924.

I Maj 1921 var vedtaget en Del Ændringer til Sygekasseloven af 
1915. Under Lovens Behandling havde et Udvalg (Scheel, Holch 
og Kuhn) Foretræde saavel for Indenrigsministeren som for Rigs
dagsudvalget for at forelægge Lægernes Ønsker. I Tilslutning hertil 
rettede HB en skriftlig Henstilling til Indenrigsministeren om, at 
der til Sundhedsstyrelsen maatte blive knyttet en Læge som sær
lig Konsulent i Sygekassespørgsmaal, en Henstilling, som dog 
ikke blev taget til Følge. I Tilslutning til Ændringerne i Syge
kasseloven vedtoges Loven af 6. Maj 1921 om Invalideforsik
ring, som gennem sin Tilknytning til Sygekasserne ogsaa Hk Be
tydning for Lægernes Virksomhed ved disse. De ændrede Bestem
melser, som den nye Sygekasselov og Invalideforsikringsloven ind
førte m. H. t. Hjælpen til kronisk Syge og de derved nødvendig- 
gjorte Forhandlinger med Sygekasserne om Honoraret for Læge
tilsynet med de kronisk Syge foranledigede Repræsentantmødet i 
Aug. 1921 til at vedtage følgende Resolution:

»Repræsentantskabet henstiller til Kredsforeningerne enten at slutte Kon
trakt om Behandling af de kronisk Syge efter Takst II eller at gennemføre 
den sædvanlige Akkordbetaling med et Tillæg af mindst 100 %.

Det 100 %’s Tillæg blev dog et uopfyldeligt fromt Ønske. Medens 
Fyen, Bornholm og Lolland-Falster fik Overenskomst om Betaling 
efter Takst II for de kronisk Syge, fik saavel den sjællandske som 
den jydske Overenskomst Bestemmelse om Honorar efter Takst I
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med Tillæg af 50 %; en noget lignende Bestemmelse kom til at 
staa i den københavnske Kontrakt.

Medens de københavnske Sygekasser allerede fra 1908 ydede 
deres Medlemmer Behandling hos praktiserende Specialister for 
Øre-, Næse-, Halssygdomme og for Øjensygdomme, samt Massage- 
behdl., ledet af Mekanoterapeuter, og fra 1912 ogsaa anden Specialist
behandling, blev Spørgsmaalet om Ydelse af Specialistbehandling 
først langt senere rejst i de øvrige Sygekasser Landet over, og en 
fast Ordning af dette Forhold er endnu langtfra gennemført overalt. 
I 1922 rettedes fra Sygekassevoldgiftsraadet paa Foranledning af 
Indenrigsministeriet en Forespørgsel til D. a. d. L. om, hvorvidt 
denne vilde medvirke til Standardkontrakter for Specialister. Lgf. 
maatte svare, at Forhandlingsretten vedr. Sygekasseoverenskomster 
var hos Kredsforeningerne, og at der foreløbig savnedes et Fælles
organ for Forhandlinger om Specialistoverenskomster. De efter 
Specialistordningens Gennemførelse efterhaanden stiftede Organisa
tioner af Specialister i de forskellige Discipliner havde dog længe 
følt sig utilfredse med den ringe Indflydelse, de havde paa Afslutning 
af Specialistoverenskomster med Sygekasserne, og efter Beslutning 
paa D. a. d. L.s Repræsentantmøde i Aug. 1922, hvor Spørgsmaalet 
var rejst, nedsattes et Udvalg (Alfr. Larsen, Aalborg, V. Paulli, 
Hellerup, H. Rønne, Kbhvn., H. Schousboe, Odense, og E. Schaf
fer, Kbhvn. — med sidstnævnte som Formand) til at udarbejde 
Forslag om Sagen. Udvalget delte sig i et Flertal og et Mindretal 
(Schaffer), der afgav noget afvigende Betænkninger og Forslag1), 
som dog begge gav Specialistorganisationerne øget Indflydelse paa 
Afslutning af Specialistoverenskomster.

Imidlertid havde HB paa Foranledning af en Henvendelse fra 
Sygekasseudvalget for Vejle-Skanderborg Amters Kredsforening, 
paa Basis af et af Dr. C. Kirk fremsat Udkast udarbejdet et selv
stændigt Forslag, der foruden Bestemmelser ang. Forhandlinger 
om Specialistoverenskomster ogsaa gav Regler for Forhandlinger 
om aim. Sygekasseoverenskomster, idet Forhandlingsmyndigheden 
fra de enkelte Kredsforeninger overførtes til Centraludvalg for de 
forskellige Landsdele. Forslaget omfattede dog ikke København,

>) Se U. f. L. 1923, Nr. 18, S. 319.
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idet Forholdene her ansaas for saa forskellige fra Forholdene i 
det øvrige Land, at Fællesregler vanskelig lod sig gennemføre.

Paa Repræsentantmødet i Aug. 1923 vedtoges HB.s Forslag med 
forskellige Ændringer, og de saaledes vedtagne »Bestemmelser om 
Fremgangsmaaden ved Forhandlinger om Sygekasseoverenskomster« 
var gældende indtil 1929. Det særlige Afsnit i Bestemmelserne ang. 
Forhandlinger om Specialistoverenskomster, hvorefter disse frem
tidig skulde føres ved særlige Udvalg, omfattende Repræsentanter 
for vedkommende Specialorganisation, nødvendiggjorde den endnu 
gældende Tilføjelse til Lgf.s Loves § 2 om Betingelserne for en 
Specialorganisations Anerkendelse.

Der blev hurtig Anvendelse for de nye Forhandlingsregler, idet 
Sygekasserne, som allerede ovenfor nævnt, for Sjællands, Fyens og 
Jyllands Vedk., sagde de gældende Overenskomster op til Nytaar 
1924 og krævede en Reduktion af Lægetaksterne paa 10 %. Om 
Lægestandens Syn paa Berettigelsen af dette Sygekassernes Krav 
kan henvises til de redegørende redaktionelle Artikler i U. f. L. for 
1923 (fra Nr. 40—42).

Da Forhandlingerne i de enkelte Landsdele ikke førte til noget 
Resultat, indankede de sjællandske Læger og Sygekasser i Forening 
Sagen for Voldgiftsraadet, Lægerne i Tillid til, at Sygekassevoldgifts- 
raadet ikke vilde desavouere sin i 1921 indtagne Stilling. Det viste 
sig dog, at Raadets nye Formand, daværende Landsdommer, senere 
Professor Krabbe, saa anderledes paa Sagen end hans Forgænger, 
og efter langvarig Forhandling for Raadet maatte Lægerne indgaa 
paa et Forlig, hvorved Takst I reduceredes som af Sygekasserne 
krævet, med 10 % af Grundtaksten, medens Takst II bibeholdtes 
nogenlunde uforandret. Ogsaa for Fyens Vedkommende naaedes for 
Voldgiftsraadet en forligsmæssig Ordning af et lignende Indhold, 
som imidlertid bagefter forkastedes af Sygekasserne, og først i 
Februar 1924 naaede Parterne ved direkte Forhandling til Enighed 
om en Kontrakt i alt væsentlig overensstemmende med den sjæl
landske.

For Jyllands Vedk. indankede Sygekasserne Sagen for Voldgifts
raadet. Da Raadets Formand krævede Forholdene i Jylland ordnet 
overensstemmende med de for Sjælland og Fyen vedtagne, uanset
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at Jylland altid tidligere havde haft højere Takstsatser end de andre 
Landsdele, nægtede de jyske Læger at gaa ind herpaa, og 1924 
indlededes da for Jylland med en kontraktløs Periode, under hvilken 
Lægerne — de fleste Steder gennem de af Kredsforeningerne eta
blerede Inkassobureauer — opkrævede Honoraret hos Sygekasse
medlemmerne, der da mod kvitteret Regning fra Lægen fik refun
deret et Beløb, svarende til 3/4 af Taksterne efter den tidligere 
gældende Sygekasseoverenskomst. Konflikten fortsattes gennem hele 
Aaret 1924. I Efteraaret henvendte Sygekasserne sig til Lægerne 
om Optagelse af Forhandlinger, og ved Socialministerens Indgriben 
kom disse i Stand og førte paa Aarets sidste Dag til en Overens
komst, som vel gav Sygekasserne nogen Nedsættelse af Læge
honorarerne udover den af Pristallets Nedgang foraarsagede, men 
dog stillede de jyske Læger betydelig gunstigere end Kollegerne 
paa Sjælland og Fyen.

Sygekasseloven af 1921 havde indført Bestemmelsen om, at 
Overenskomster mellem Læger og Sygekasser for at være gældende 
skulde godkendes af Indenrigsministeren efter Indstilling af Syge
kasseinspektøren. Som en Slags Modvægt herimod indførtes i D. a. 
d. L.s Bestemmelser af 1923 om Forhandlinger med Sygekasserne, 
at de af Centraludvalgene afsluttede Overenskomster først fik 
Gyldighed efter Godkendelse af HB. Efter at ovenomtalte sjælland
ske Sygekasseoverenskomst var blevet godkendt af HB, viste det 
sig, da Ministeriets Godkendelse noget senere forelaa, at der til 
denne var knyttet forskellige Bemærkninger om Bestemmelser i 
Overenskomsten, som ikke vilde kunne forventes godkendte i 
kommende Overenskomster — saaledes Bestemmelsen om Honore
ring af Pituitrinindsprøjtning ved Fødsler, der fremtidig ikke skulde 
honoreres af Sygekassen, hvis Pituitrinindsprøjtningen var Lægens 
»eneste Indgreb ved Fødslen«(!).

Da disse Ministeriets Reservationer overfor fremtidige Kontrakter 
gennemgaaende var i Lægernes Disfavør, besluttede HB fremtidig 
først at godkende indgaaede Overenskomster, naar Ministeriets 
Godkendelse forelaa, og man havde set, hvilke Bemærkninger, der 
maatte være tilknyttet Godkendelsen.

Da der ogsaa til Ministeriets Godkendelse af den jyske Overens-
14
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komst af 31. Dec. 1924 var knyttet reserverende Bestemmelser 
overfor fremtidige Overenskomster, vedtog HB ogsaa til sin God
kendelse dels forskellige Forudsætninger for Forstaaelsen af flere 
af Overenskomstens Bestemmelser, dels Henstilling om, at de paa
gældende Punkter i fremtidige Overenskomster formuleredes paa 
mere utvetydig Maade1).

Sygekasseoverenskomsterne af 1924 fik ikke længere Levetid end 
de af 1921. Den i 1927 vedtagne nye Sygekasselov med dens Ned
skæring af Statstilskuddet til Sygekasserne foranledigede disse til 
— støttende sig til Sundhedsminister Rubows Udtalelser under 
Lovens Behandling i Rigsdagen — at stille Krav om en Nedsættelse 
af Lægehonorarerne, som i det væsentlige kunde dække Nedskærin
gen af Statstilskuddet. Lægerne var villige til at tage mod en rimelig 
Nedsættelse af Taksterne, men kunde ikke gaa ind paa den af Syge
kasserne krævede 10 %’s Nedsættelse, navnlig under Hensyn til, 
at Taksterne allerede ved Pristalsnedgangen var blevet en Del 
reducerede fra 1924. I København, hvor man i 1926, som tidligere 
omtalt, ved Forhandling havde opnaaet en ny Overenskomst med 
en saadan Forøgelse af Kredslægernes Antal, at det stadig fra en 
Lægefraktions Side fremholdte Krav om »Frit Lægevalg« var delvis 
imødekommet, lykkedes det ogsaa ved Forhandling at beholde 
denne Overenskomst med enkelte mindre Takstændringer. Ogsaa 
paa Lolland-Falster og paa Bornholm naaedes ved Forhandling 
Fortsættelse af de bestaaende Overenskomster med mindre Takst
reduktioner, som Lægerne kunde akceptere. Hverken i Jylland, paa 
Fyen eller paa Sjælland førte Forhandlingerne — skønt man efter
haanden kom hinanden en Del nærmere — til Resultat, paa Sjælland, 
hvor man omtrent var blevet enige, væsentlig fordi Sygekassernes 
Centralledelse ikke vilde tillade Indgaaelse af isoleret Overenskomst 
for Sjælland, naar lignende Vilkaar ikke opnaaedes i de andre Lands
dele. Spørgsmaalet havnede da for alle 3 Landsdeles Vedkommende 
hos Sygekassevoldgiftsraadet, hvor det fik det velkendte for Lægerne 
— navnlig de jyske — lidet tilfredsstillende Resultat, som foreligger 
i de nu gældende Overenskomster.

Naar Resultatet blev, som det blev, skyldtes det navnlig, at 
Sygekassevoldgiftsraadet under Prof. Krabbes Ledelse ikke, som af

’) se U. f. L. 1925, S. 430.
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Lægerne ventet, optraadte som Mæglingsraad, gaaende ud fra de 
under de foregaaende Forhandlinger af Parterne gjorte Tilbud og 
Modtilbud, men straks fremsatte et af Formanden formuleret For
slag, der var mere i Lægernes Disfavør end det af Sygekasserne 
under Forhandlingerne gjorte Tilbud, og som Lægernes Forhand
lere fra de forskellige Landsdele efterhaanden, for at undgaa at 
komme ud i Konflikt, i det væsentlige maatte tiltræde. De nye 
Overenskomster betød ikke blot en kendelig Nedgang i Honorarerne, 
men indførte ogsaa forskellige Bestemmelser i Kontraktens alminde
lige Del, som har virket generende for Lægerne under Udøvelsen 
af Sygekassevirksomheden.

Som bekendt affødte Sygekassevoldgiftsraadets Behandling af 
Sagen en Strid mellem Raadets Lægerepræsentanter og Formand, 
der resulterede i, at Lægerepræsentanterne paa Lægemødet i Aug. 
1928 søgte og fik Repræsentantskabets Godkendelse af, at de ned- 
lagde deres Mandater i Sygekassevoldgiftsraadet, og Repræsentant
skabet udtalte, at dets Godkendelse skulde opfattes som en Billigelse 
af det Standpunkt, de 3 Læger i Raadet havde indtaget overfor dettes 
Formand1).

Det for Lægerne utilfredsstillende Resultat af Sygekasseforhand
lingerne i 1927 foranledigede, at Repræsentantskabet paa Mødet i 
August 1928 vedtog Nedsættelsen af et Syvmandsudvalg (Kirk, 
Fridericia, P. Sørensen, Muus, Schaumburg-Muller, Hempel- 
Jørgensen og H. Krogsgaard), som

1) skulde undersøge Betimeligheden af og Formerne for en even
tuel kontraktløs Periode, og

2) fremkomme med Forslag til nye Bestemmelser om Fremgangs- 
maaden ved Forhandling om Sygekasseoverenskomster.

Udvalget fremsatte i Begyndelsen af 1929 en udførlig Betænkning, 
som udsendtes til Behandling paa Kredsforeningernes Foraars- 
møder, samt det i U. f. L. 1929, S. 352, offentliggjorte Forslag 
til Bestemmelser om Fremgangsmaaden ved Sygekasseforhandlinger. 
Paa Basis heraf vedtog Repræsentantmødet 1929 de — med forskel
lige 1930 og 1931 vedtagne Ændringer — nu gældende Bestemmelser

’) Om Konflikten indenfor Sygekassevoldgiftsraadet og de modstridende Opfattelser 
m. H. t. dettes Opgave og Virkemaade — se de i U. f. L. 1928, Nr. 44 offentliggjorte 
Skrivelser til Sundhedsministeriet fra Lgf. HB og fra Voldgiftsraadets Formand, samt 
de i senere Numre (45 og 46) indeholdte Redegørelser om Sagen.

14*
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(Lgf.s Aarbog 1932, S. 47) om Forhandlinger med de samvirkende 
statsanerkendte Sygekasser — udenfor Kbhvn. og Færøerne.

Medens de nye Bestemmelser — ligesom de i 1923 vedtagne — 
fastsætter, at Forhandlingerne som Regel føres af Centraludvalg 
for de enkelte Landsdele og i visse Tilfælde af den enkelte Kreds
forening, oprettes tillige et

Landsudvalg, bestaaende af Repræsentanter for samtlige Central
udvalg, som til Stadighed skal holde sig orienteret om alt, hvad der 
har Interesse for Bedømmelsen af Forholdet mellem Sygekasser og 
Læger, skal virke samlende og mæglende ved at søge Forbindelsen 
vedligeholdt mellem Centraludvalgene og saa vidt muligt sikre en 
ensartet Optræden af disse under Forhandlinger med Sygekasserne, 
bistaa dem under eventuel Forhandling for Sygekassevoldgiftsraadet, 
samt under visse Forudsætninger overtage Overledelsen under 
Konflikttilstand.

Medens der i de øvrige Landsdele ikke er sket Forandringer i de 
fra Nytaar 1928 afsluttede Overenskomster, enedes man ved særlige 
Forhandlinger i Jylland (1930) om nogle Ændringer i Overenskom
stens aim. Bestemmelser. En af de nye Bestemmelser: om Jorde- 
moderens Attestation af, at foretagen Lægetilkaldelse til en Fødsel 
har været fornøden, gav dog — paa Grund af Jordemødrenes tid
ligere omtalte Nægtelse af at udstede Attesterne — Anledning til 
en Konflikt1) mellem Læger og Sygekasser ang. disses Forpligtelse 
til at honorere Fødselshjælpen uanset de manglende Attester, en 
Konflikt, som endnu ikke var afsluttet, da disse Linier gik i Trykken.2)

En Kategori af Sygekasser, hvis Forhold til Lgf. kræver særlig 
Omtale, er Jernbanesygekasserne. Disse, der faar Tilskud fra Stats
banerne, har fra den første Tid haft fast ansatte Kredslæger, hvis 
Antal og Virkeomraade bestemtes af Sygekassernes Ledelse. Efter
haanden som det frie Lægevalg gennemførtes i de samvirkende 
statsanerkendte Sygekasser, rejstes gentagende fra Lgf.s Side Krav 
om, at frit Lægevalg ogsaa skulde indføres i Jernbanesygekasserne, 
og at de mere bemidlede Medlemmer skulde udtræde af Syge
kasserne og betale Lægehjælp efter de aim. gældende Takster.

J) se Indlæg i U. f. L. 1932, Nr. 4, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12 og 14.
2) Om Ministeriets senere Afgørelse i Sagen, se U. f. L. 1932, Nr. 29, S. 750.
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Siden 1911 har gentagne Udvalg været nedsat om Sagen, og 
Forhandlinger været ført med Jernbanesygekassernes Ledelse. For
handlinger, der stadig har været vanskeliggjort ved, at de ansatte 
Jernbanelæger som beati possidentes har været fødte Modstandere 
af det frie Lægevalgs Indførelse. 1918 opnaaedes Udskillelse af de 
bemidlede Medlemmer med Betaling af Lægehjælp for disse efter 
aim. Takst, og delvis Refusion fra Kassen af det erlagte Lægehonorar. 
Frit Lægevalg blandt de ubemidlede Medlemmer var derimod 
uopnaaeligt.

Først 1929 lykkedes det for det nedsatte Udvalg gennem For
handling med Jernbanesygekasserne og Jernbanelægeforeningerne 
at naa til den nugældende Overenskomst, som blev godkendt af 
Repræsentantmødet i August 1929, og hvorved der dels oprettedes 
en Del nye Jernbanelægeposter, dels blev givet alle Sygekassernes 
Medlemmer Adgang til at søge privat Læge, saaledes at Honorar 
til denne kan ydes af Kassen i samme Omfang som der ellers betales 
den fastansatte Jernbanelæge for den enkelte Interessent. Endelig 
oprettedes for hver af Jernbanesygekasserne et permanent Raad, 
hvori D. a. d. L. blev repræsenteret, med Ret til Drøftelse af For
hold mellem Lægerne og Sygekasserne, og med Indflydelse paa 
Spørgsmaalet om Oprettelse af nye Jernbanelægestillinger. (Over
enskomstens Ordlyd — se Lgf.s Aarbog 1932, S. 52).

Endnu skal under Afsnittet »Sygekasserne« omtales Lgf.s Forhold 
til Sygeforsikringsselskaber, Sygekasser for Bemidlede og de saakaldte 
Fortsættelsessygekasser.

Som alt nævnt, vedtog Lgf. allerede i 1897 og har siden haand- 
hævet det Standpunkt, at Rabat ikke maa ydes til Sygekasser for 
Velstillede. De Forhandlinger, der i Tidens Løb har været ført med 
de talrige efterhaanden opstaaede Sygeforsikringsselskaber har da 
ogsaa kun drejet sig om Formular og Honorar for de for Selskaberne 
nødvendige Lægeattester og om Blanketter til Regninger paa Læge
honorar, ang. hvilke man i 1918 enedes med Selskaberne om en 
fælles Formular, som Lgf.s Medlemmer forpligtedes til at anvende, 
medens Selskaberne til Gengæld forpligtede sig til kun at yde 
Interessenterne den forsikringsmæssige Refusion paa Lægehono
raret, naar Lægeregningen præsenteredes Selskabet af Interessenten
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i kvitteret Stand. Lægehonorarets Størrelse er derimod en Sag mel
lem Lægen og hans Klient, ligesom Refusionens Størrelse er en 
Sag mellem Interessenten og Selskabet.

Efter Vedtagelsen af Sygekasseloven 1927 rejstes fra de lovgivende 
Myndigheders Side Spørgsmaal om særlige Sygekasser for Personer, 
der er for bemidlede til at være nydende Medlemmer af de stats
anerkendte Sygekasser, og til Afløsning af disses Afdelinger for 
bemidlede. I det Udvalg, der paa Sundhedsministeriets Foranstalt
ning nedsattes om Sagen, anmodedes Lgf. om at indsætte en Re
præsentant, og HB udpegede hertil Dr. Kuhn. Paa Basis af det af 
Udvalget udarbejdede Forslag vedtoges Loven af 27. Marts 1929 
om Ændringer i Sygekasseloven (Lgf.s Aarbog 1930, S. 400). Som 
det var at vente, fremkom fra Ledelsen af de i H. t. den nye Lov 
oprettede Fortsættelseskasser Henstilling til forskellige Lægekreds
foreninger om Forhandling ang. Lægernes Forhold til Fortsættelses
sygekasserne. I Cirkulære til Kredsforeningerne advarede HB mod 
Optagelse af saadanne Forhandlinger, der let kunde føre til Overens
komst om Lægeydelse for nedsat Takst. For en Gang for alle at 
fastslaa Lgf.s Standpunkt overfor Fortsættelsessygekasserne ved
toges paa Repræsentantmødet i Aug. 1930 de Sygekasser vedk. 
»Almindelig gældende Bestemmelser«, som under Afsnittet »Særlige 
Bestemmelser« findes gengivne i Lgf.s Aarbog 1932, Side 47.

LÆGERNES KALDSVIRKSOMHED.

De fleste i de forrige Afsnit behandlede Spørgsmaal har jo mere 
eller mindre haft Tilknytning til Udøvelsen af Lægegerningen 
i dennes forskellige Former. Her skal endnu omtales nogle enkelte 
Spørgsmaal, som Lgf. har beskæftiget sig med, af væsentlig — om 
end indbyrdes væsensforskellig — Betydning for Udøvelsen af 
Kaldsvirksomheden.

Overproduktion af Læger
er et Emne, som i Tilslutning til Spørgsmaalet om Lægestandens 
økonomiske Stilling, baade tidligt og jævnligt har været drøftet paa 
Lægemøderne.

Allerede paa Mødet i 1867 udtalte Forsamlingen,
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at Antallet af medicinske Studerende ikke staar i noget heldigt Forhold til 
den Brug, der i en lang Aarrække vil være for Læger her i Landet.

1869 drøftes Lægernes daarlige økonomiske Kaar, og man ud
taler Haabet om, at Takstforordningen af 1672 snart maa blive op
hævet. Paa Lgfs. Opfordring indgik Sundhedskollegiet til Ministeriet 
med en Henstilling herom, men fik intet Svar, og som bekendt 
bestaar Forordningen — trods gentagne senere Forsøg paa at faa 
den ophævet — den Dag i Dag, selv om den ikke mere fuldt ud 
lægges til Grund for Domsafgørelser i Honorarsager1). I det Forslag 
til en Lægelov, som nu er til Behandling i Rigsdagen, er dog ikke 
fastsat Takster for almindelig Lægegerning, men kun en Bestem
melse om, at Honoraret skal være rimeligt under Hensyn til Ydelsens 
Art og Omfang samt til Patientens Kaar. Det er at haabe, at den 
sidste Tilføjelse kan blive bibeholdt ved Lovens endelige Ved
tagelse, da det bedst vil stemme med den hidtil gældende Lægeetik 
at kunne tage Hensyn til Klientens Formueforhold ved Honorarets 
Beregning.

Efter at Spørgsmaalet om Lægernes økonomiske Forhold gen
tagne Gange havde været til Behandling paa Lægemøderne, ned
sattes 1887 en Komite paa 9 Medlemmer fra de forskellige Lands
dele, som afgav Betænkning2) om Sagen paa Mødet 1889, hvor et 
nyt Udvalg paa 3 Medlemmer nedsattes til videre Behandling af 
Spørgsmaalet. Det var paa Basis af dette Udvalgs3) Arbejde, at Mødet 
1891 vedtog den »første Kollegiale Vedtægt for D. a. d. L.s Med
lemmer«. Naar Spørgsmaalet fik denne Løsning, var det, fordi man 
i den uforholdsmæssige Tilgang af nye Læger saa en Fare ikke blot 
for de enkelte Lægers Økonomi, men ogsaa, og navnlig, for en 
Demoralisering af Lægestanden gennem Fristelsen til ved ukollegial 
Konkurrence og humbugsagtig Reklame at bøde paa de vanskelige 
Eksistensbetingelser — en Fare, der altsaa søgtes afværget ved de 
kollegiale Vedtægter.

Paa Mødet 1893 holdt Dr. H. P. Ørum et Foredrag4) om »Læger
nes sociale og økonomiske Stilling«, i hvilket han, efter at have rede-

*) se Højesteretsdom offentliggjort i U. f. L. 1907, Nr. 24.
2) Betænkningen var trykt som Manuskript for D. a. d. L.’s Medlemmer.
3) Udvalget bestod af V. Budde, V. Ingerslev og T. M. Trautner. Ogsaa dette 

Udvalgs Betænkning blev trykt som Manuskript for D. a. d. L.’s Medlemmer.
4) offentliggjort i U. f. L. 1893, S. 313.
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gjort for Misforholdet mellem Tilvæksten i Befolkningstallet og 
Tallet paa nynedsatte Læger netop fremhæver den dermed for
bundne Fare for en Proletarisering af Lægestanden.

Atter 1895 diskuteres i Tilslutning til forskellige Indlæg i U. f. L. 
Lægernes Økonomi i Relation til Overproduktionen af Læger. Der
med ophører for en Aarrække Diskussionen paa Møderne af Pro
blemet og afløses af Diskussioner om Lægernes Forhold til Syge
kasserne, som efterhaanden fik større og større Betydning for de prak
tiserende Lægers Økonomi. Et væsentligt Skridt til Imødegaaelse af 
Lægestandens økonomiske Dekadence var iøvrigt de rundt om i 
Kredsforeningerne vedtagne Minimaltakster for Lægeydelser.

Tilgangen af nye Læger har periodevis været skiftende, som oftest 
dog for stor i Forhold til Behovet, og den har netop i den sidste Tid 
været saa stærkt stigende, at Spørgsmaalet om Overproduktion nu er 
mere brændende end nogensinde, saaledes at man ogsaa indenfor 
Fakultetet har drøftet Muligheden for en Begrænsning af Tilgangen 
til Studiet, uden at nogen farbar Vej dog endnu synes at være fundet.

Den stærke Udvikling af Sygehusvæsenet og dermed følgende 
Forøgelse af Reservelæge- og Assistentstillinger har vel i nogen 
Maade lettet Adgangen for de unge Læger til at finde Beskæftigelse 
i de første Aar. Men Vanskeligheden melder sig den Dag, den unge 
skal til at begynde selvstændig Virksomhed og finder Landet saa tæt 
besat med Læger, at han, hvis han ikke kan erhverve en ældre Læges 
Praksis, vanskeligt finder et Sted, hvor han kan skabe sig en løn
nende Virksomhed uden at gøre for stærkt Indgreb i allerede ned
satte Lægers Eksistens.

Naar det enkelte Gange fra en Kredsforenings Side er forsøgt ved 
rigoristiske Bestemmelser i Kredsforeningens Vedtægter at hindre 
uvelkommen Forøgelse af Kredsens Lægebestand, har HB. dog 
nægtet Godkendelse af saadanne Bestemmelser, idet den frie Ned
sættelsesret stadig er hævdet som Princip fra D. a. d. L.s Side.

Den for Tiden herskende almindelige økonomiske Krise her i 
Landet — som Verden over — har naturligvis heller ikke skaanet 
Lægestanden. Frivilligt paatog Lgfs. Medlemmer sig ved Beslutning 
rundt om i Kredsene — i H. t. en paa Repræsentantmødet i 1931 ved
tagen Henstilling — at yde en Kriserabat i den frie Praksis. Den til
tagende økonomiske Misere, navnlig i Landbruget, har imidlertid
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medført, at selv de modererede Honorarer er vanskelige at opnaa, og 
i den sidste Tid har jo tilmed baade Købstæder og Landkommuner 
søgt Forhandling med Lgf. om Reduktion af Honoraret for den 
kommunale Praksis. Forhandlingernes Førelse er af HB. henvist til 
Kredsforeningerne. Noget Resultat af disse Forhandlinger foreligger 
dog ikke endnu.

Et i anden Henseende for Kaldsvirksomheden vigtigt Problem, er 
Spørgsmaalet om

Lægernes Tavshedspligt og Vidnepligt.
I det Løfte, Lægen efter Eksamen nu maa aflægge, udtales det, at 

»han ikke ubeføjet vil aabenbare, hvad han i sin Egenskab af Læge 
har erfaret«, en Ordlyd, Lgf. delvis har Æren for (se nedenfor).

Fra Lægeside har den nævnte Forpligtelse, som er af største Be
tydning for Forholdet mellem Læge og Klient, altid været hævdet 
med stor Styrke, navnlig overfor det Krav, der ofte fra Rettens Side 
har været rejst om Vidneudsagn af Læger, naar dette mentes at 
være af Betydning for en Retssags Opklaring.

Adskillige Gange har Spørgsmaalet været debatteret i U. f. L. og 
drøftet paa Lægemøderne.

Allerede paa Mødet 1862 forelaa det til Diskussion under følgende 
Form.

Hvor vidt bør den Fritagelse for at vidne, der i et i forrige Aar i Folketinget 
indbragt Lovforslag (om Nævningeretter i Straffesager) er tillagt Sagførere, 
søges udvidet ogsaa til Læger?

Efter en meget lang Diskussion vedtoges:
a) Forsamlingen udtaler det Ønske, at der gøres noget for at sikre Lægerne 

en lignende Fritagelse for at vidne for Retten, som den, der er foreslaaet Sag
førerne tillagt.

b) Forsamlingen overdrager til Sundhedskollegiet at varetage Lægestandens 
Tarv i Anledning af denne Sag.

c) Lægeforeningen opfordrer til Udarbejdelsen af en Brochure, der i Alminde
lighed behandler Spørgsmaalet, hvorvidt det er ønskeligt, at Lægerne fritages 
for at vidne for Retten eller ikke, og tilbyder at bidrage indtil 100 Rdl. til dens 
Udgivelse, naar den af Foreningens Bestyrelse findes værdig til en saadan 
Understøttelse.

To Afhandlinger blev præmieret, nemlig:
1. Assessor C. Nyholm: Lægens Vidnepligt (Gads Forlag 1863)
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og 2. Stiftslæge O. M. Giersing, Vallø: — do. — (offentliggjort i 
U. f. L. 1863).

Videre rækkende Følger synes Mødets Resolution ikke at have 
haft.

1899 diskuteredes Spørgsmaalet i Tilslutning til et Foredrag af 
Dr. Sophus Meyer, og Forsamlingen var enig om at udtale, at 
»Lægerne havde en ubetinget Tavshedspligt«. Efter at et af Be
styrelsen nedsat Udvalg af Læger og Jurister havde afgivet en Be
tænkning om Sagen, sattes denne atter til Behandling paa Læge
mødet 1901, som vedtog en Resolution, der bemyndiger Bestyrelsen 
til at foretage Skridt for at udvirke

1) at Formen for Lægeløftet forandres saaledes, at det kommer til at indeholde 
en Sætning om, at Lægen er forpligtet til ikke ubeføjet at aabenbare, hvad han 
i sin Egenskab af Læge har faaet at vide, 2) at Maaden for Løftets Aflæggelse 
forandres saaledes, at den faar en mere højtidelig Karakter, 3) at indgaa til 
Justitsministeriet med Anmodning om, at Formen for Dødsattesterne og deres 
Udstedelsesmaade maa blive forandret saaledes, at Lægens Tavshedspligt kan 
bevares samtidig med, at Dødsstatistiken kan blive nøjagtigere, 4) at søge andre 
Attester og andre Forhold, hvorved Lægens Tavshedspligt ikke er sikret, for
andrede saaledes, at der ikke sker Brud paa denne Pligt.

Endvidere vedtoges følgende Udtalelse:
Den aim. danske Lægeforenings 26de Møde udtaler det bestemte Haab, 

at det ved Forelæggelsen og Behandlingen af en eventuel Retsreform gøres til 
Genstand for en omhyggelig Overvejelse, at Lægernes Tavshedspligt beskyttes 
saaledes, at disse ikke kunne tvinges til at vidne om, hvad de i deres Praksis 
erfare.

De af Bestyrelsen derefter foretagne Skridt havde til Følge, at 
Lægeløftet ændredes som af Lgf. ønsket, hvorimod der ikke blev 
taget Hensyn til de andre Henstillinger.

Da i en Retssag mod en Læge, som havde været Pt. paa et Sinds
sygehospital, Hospitalets Journal over vedk. Læge blev krævet ud
leveret til Fremlæggelse i Retten, gav dette Anledning til en Protest
resolution af Repræsentantmødet d. 20. Marts 1913 og en derefter 
til Sundhedsstyrelsen indsendt Protestskrivelse.

Spørgsmaalet om Lægernes Tavsheds- og Vidnepligt er paany 
blevet aktuelt ved den nu forelagte Lov om Udøvelse af Læge
virksomhed, som naturligvis kommer til at indeholde Bestemmelse 
desangaaende. Der var indenfor Udvalget en Del Dissens om, i
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hvilket Omfang Lægens Tavshedsret burde beskyttes. Hvorledes 
Bestemmelsen i Loven kommer til at lyde, vides jo ikke endnu; men 
der er vel næppe Udsigt til, at Lægerne opnaar fuldstændig Fri
tagelse for Vidnepligt.

Endnu et herhenhørende Spørgsmaal fortjener en kort Omtale, 
nemlig Spørgsmaalet om

Fortabelse af Jus practicandi,
om hvilket Spørgsmaal Lægemødet 1905 vedtog følgende Resolution:

Lægemødet bemyndiger Bestyrelsen til at indgaa til Regeringen med et 
Andragende om ved Lov at faa Lægernes Jus practicandi begrænset, saaledes 
at Læger, der er dømt for i den offentlige Mening vanærende Forbrydelser eller 
af anden Grund maa anses for uskikkede eller uværdige til at praktisere som 
Læger, kunne blive berøvede deres Jus practicandi ved Domsafgørelse.

Resolutionen indsendtes til Regering og Rigsdag, men gav fore
løbig intet Resultat.

Nu er Forholdet dog det, at en Læge i H. t. § 78 i aim. borgerlig 
Straffelov mister Retten til at udøve Lægegerning, naar han ved 
Dom for en i den offentlige Mening vanærende Handling er frakendt 
sine borgerlige Rettigheder, og i Loven af 1909 om Sundhedsvæse
nets Centralstyrelse blev der fastsat Bestemmelser om, at Jus pract. 
kan fratages en Læge, enten paa Gr. af udvist grov Uduelighed eller 
paa Grund af mangelfuld Sjælstilstand, hvorved hans Virksomhed 
bliver en Fare for Publikum, Bestemmelser, som er optaget og nær
mere udformet i Forslaget til den nye Lægelov.

Naar Lægemødet i 1905 vedtog ovennævnte Resolution, var det 
naturligvis ud fra samfundsmæssige Betragtninger. Senere har man 
dog ogsaa ønsket fastslaaet, at D. a. d. L. ikke indenfor sine Rækker 
bør tælle Medlemmer, der ved Dom er kendt skyldige i Handlinger, 
som af den offentlige Mening anses for vanærende, og en Bestem
melse desangaaende indførtes 1930 i D. a. d. L.s Love.

Endelig er der et Spørgsmaal af vidtrækkende Betydning for 
Lægernes Udøvelse af Kaldsvirksomheden, som i kommende Tid 
formentlig vil komme til at lægge stærkt Beslag paa D. a. d. L.s In
teresse og Arbejde, nemlig Sociallovgivningens Udvikling og de sti
gende Krav, denne vil stille til Lægerne.
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De bestaaende Love, navnlig Sygekasseloven og Invalideforsik
ringsloven, har jo allerede i høj Grad fordret Lægestandens Med
virkning til deres Udførelse i Livet; men Kravet til Lægernes sociale 
Indstilling er stadig stigende og vil, hvis det nye Sociallovkompleks, 
som er forberedt, bliver gennemført, yderligere vokse, og hele denne 
Udvikling vil formentlig i mange Henseender ændre Forholdene for 
de praktiserende Lægers Virksomhed. Dette er jo imidlertid Frem
tidsmusik og ikke Historie, og jeg har kun her villet antyde Proble
mets Fremmarch.

FORSKELLIGE SAGER.

Adskillige Spørgsmaal har foruden de i de foregaaende Særafsnit 
omhandlede lejlighedsvis beskæftiget Lægeforeningen og været 
Genstand for Diskussion paa Lægemøder, Vedtagelser af Repræsen
tantskabet eller Behandling indenfor HB. med deraf resulterende 
udadgaaende Skridt. At faa dem alle med i denne Oversigt lader sig 
ikke gøre, men som Afslutning paa Bogens Omtale af Lgf.s Opgaver 
skal her nævnes nogle enkelte, der ikke har kunnet rubriceres un
der de tidligere Overskrifter.

Medicinalberetninger og Sygelighedsstatistik

har ofte været diskuteret paa Lægemøderne. Da der i Tidens 
Løb navnlig fra Kredslægernes Side var ytret Misfornøjelse med 
Ugelisternes Affattelse, nedsattes 1918 paa HB.s Forslag en blandet 
Kommission til Spørgsmaalets Drøftelse. Som Lgf.s Repræsentan
ter udpegedes Dr. H. Holch og Dr. V. Klein, og man enedes med 
Sundhedsstyrelsen om nogle mindre Ændringer i Ugelisternes For
mular.

Verdenskrigen 1914—18,
der skabte Vanskeligheder paa saa mange Omraader, ogsaa for Læge
virksomhedens Udøvere, foranledigede Forhandlinger mellem HB. 
og Myndighederne om ekstra Benzinbevilling til Lægernes Motor
kørsel, om Lægernes Attestudstedelser paa Ekstrarationering af for
skellige Næringsmidler til syge og om Lempelser for indkaldte 
værnepligtige Læger.
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I Hjælpearbejdet til nødlidende i de krigshærgede Lande deltog 
den danske Lægestand ved Indsamling af et Beløb (8400 Kr.) til 
Indkøb af Levnedsmidler til østrigske Lægehjem og ved Modtagel
sen i danske Lægehjem af en Del østrigske Lægebørn.

Gigtbekæmpelsen
er i de senere Aar taget op som en Landsopgave sideordnet med 
Kampen mod de andre kroniske Farsoter, og efter Anmodning af 
den dertil dannede Komité har HB. i 1929 formaaet Prof. S. Bang 
til som Lgf. Repræsentant at tiltræde Komitéen.

Seruminstitutet.
I Anledning af den af Regering og Rigsdag som Led i Spare

bestræbelser iværksatte Omordning af Seruminstitutets økonomiske 
Grundlag vedtog Lægemødet 1931 følgende Resolution:

Foranlediget af Nyordningen ved Seruminstitutet udtaler D. a. d. L.s Aars- 
møde sin Tak til Institute! for dets hidtidige Støtte til den praktiserende Læge 
i hans Virksomhed med Sygdommes Bekæmpelse, samt for dets initiativrige 
videnskabelige Arbejde til Indførelse af nye Undersøgelses- og Behandlings
metoder, et Arbejde, som man meget nødig ser indskrænket.

Selv om Resolutionen, som meddeltes Ministeriet, ikke evnede at 
ændre Bestemmelsen om, at Seruminstitutet ikke uden Min.s Billi
gelse maa tage nye Opgaver op, er det dog at haabe, at den har virket 
til, at saadan Billigelse lettere opnaas af Institutet.

Sygepleje.
Lægemøderne har gentagne Gange diskuteret Spørgsmaalet om 

Sygeplejen udenfor Hovedstaden og udtalt sig saavel for en Ud
vikling af denne som for Forbedring af Sygeplejernes Uddan
nelse og Lønvilkaar. — 1911 indvalgte Bestyrelsen Dr. V. Ryder 
som Lgf.s Repræsentant i et Udvalg ang. bedre Uddannelse af Syge
plejersker Landet over. — 1921 forhandledes om bedre Lønforhold 
for Sygeplejerskerne med Amtsraadsforeningen, som dog ikke kunde 
akceptere Lgf.s Forslag i saa Henseende. — 1929 udpegede HB. efter 
Dansk Sygeplejeraads Anmodning Prof. K. K. K. Lundsgaard til 
som D. a. d. L.s Repræsentant at indtræde i Bestyrelsen for Syge
plejerskernes Hus i Kbhvn. Efter Prof. Lundsgaards Død 1931 er 
Prof. S. Bang paa HB.s Anmodning indtraadt i nævnte Bestyrelse.
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Lægetilsyn med Værgeraadshjem.
Loven af 28. Marts 1923 om Tilsyn med Børn og det deraf betin

gede lovmæssige Lægetilsyn med de forskellige Børnehjem affødte 
en Række Forhandlinger mellem HB. og Sundhedsstyrelsen om Ho
norarbetingelserne for dette Tilsyn. Som et Takstspørgsmaal hørte 
Sagen egentlig under de enkelte Kredsforeninger. For at opnaa 
Ensartethed i de af Kredsforeningerne stillede Fordringer, anmodede 
Repræsentantmødet 1923 HB. om at fremsætte Direktiver. Et af 
HB. udarbejdet Forslag, der af Overinspektionen for Værgeraads- 
hjemmene akcepteredes som Forhandlingsgrundlag, tilsendtes i 1924 
Kredsforeningerne, og paa Basis af dette naaedes Overenskomst de 
fleste Steder. De af Socialministeriet i 1925 fastsatte Regler for det 
faste Lægetilsyn med Hjemmene foranledigede nye Forhandlinger 
og Udsendelsen fra HB. i Jan. 1926 af et nyt Cirkulære med Di
rektiver til Kredsforeningerne. I dette som i det forrige Cirkulære 
gjordes dog opmærksom paa, at Direktiverne kun var at opfatte 
som Rettesnor, idet Kredsforeningerne jo er suveræne med Hensyn 
til Afgørelsen, og at Honorarbetingelserne de forskellige Steder 
maatte fastsættes under Hensyn til de lokale Forhold. — En Fore
spørgsel i 1930 fra Sundhedsstyrelsen ang. Størrelsen af »Huslæge
honoraret« ved Hjemmene har HB. maattet besvare med Henvis
ning til Cirkulæret af 1926 til Kredsene, hvori ogsaa dette Spørgs
maal var behandlet.

Motorkørsel.
Den forøgede Anvendelse af Motorkøretøjer i Lægepraksis har 

gentagende foranlediget HB. til i Overensstemmelse med »Danske 
Lægers og Dyrlægers Motorklub« at rette Henvendelser til Myn
dighederne dels om et særligt Mærke for Lægeautomobiler, dels 
om Dispensation for disse ved Anvendelse i Praksis fra Motor
lovens Bestemmelser om Kørehastighed, Parkering m. m. Paa den 
sidste Henvendelse har Justitsministeriet i 1930 svaret, at autoriseret 
Særmærke for Lægeautomobiler ikke kan indrømmes, saa lidt som 
Særrettigheder med Hensyn til Anvendelsen af disse; men at Mini
steriet gaar ud fra, at Politimyndighederne som hidtil vil optræde lem
fældigt overfor Læger, som under Praksisudøvelse overtræder Kør- 
selsregleme.



LÆGE- OG REPRÆSENTANTMØDERNE.



Fr
a 2

3 al
m

. L
æ

ge
m

ød
e i 

K
øb

en
ha

vn
. 189

5.
 

Fe
st

m
id

da
g p

aa
 K

la
m

pe
nb

or
g.



Som Provinsiallægemøderne havde været Forløberne for Stiftel
sen af D. a. d. L., saaledes var de efterfølgende almindelige 

Lægemøder i en Række Aar det egentlige Bindeled mellem de efter- 
haanden opstaaende Kredsforeninger, hvis organisationsmæssige 
Tilknytning til Hovedforeningen jo i mange Aar var ret løs. Men 
ogsaa efter at D. a. d. L. gennem de efterhaanden vedtagne Æn
dringer og Tilføjelser til Lovene var blevet fastere organiseret, 
navnlig gennem Indførelsen i 1893 af et fast Repræsentantskab, 
vedblev Lægemøderne at bevare deres Betydning som Lgf.s øverste 
Myndighed, der skulde træffe Afgørelsen i alle vigtigere Sager.

Først ved Lovændringen i 1913 ændredes dette Forhold, idet 
Repræsentantskabet da fik den besluttende Myndighed i Sagerne, 
efter at disse havde været diskuteret paa forudgaaende Lægemøde. 
Denne Ændring var nødvendiggjort derved, at de 100 å 150 Med
lemmer, der som Regel indfandt sig til Lægemøderne, og som 
talmæssigt kun udgjorde en ringe % af Lgf.s samlede Medlemstal, 
tilmed oftest i uforholdsmæssig Grad repræsenterede den Landsdel 
eller Kreds, indenfor hvis Omraade Mødet fandt Sted, saa at Mødets 
Beslutninger let kunde blive paavirket af lokale Synsmaader eller 
Interesser. Dette blev undgaaet, naar Afgørelsen lagdes i Hænderne 
paa det forholdsmæssigt efter Kredsforeningernes Størrelse sammen
satte Repræsentantskab.

Den Frygt, man nærede for, at Forandringen skulde svække 
Interessen for selve Lægemødet, har for saa vidt vist sig ugrundet, 
som Deltagelsen i Møderne efter 1913 har holdt sig paa omtrent 
samme Højde som før, og heri har vel navnlig den i Tilslutning til 
Formandsberetningen stedfindende Generaldebat sin væsentlige 
Andel.

Ved Siden af Drøftelse og Vedtagelse ang. Spørgsmaal af økono
misk og faglig Betydning for Lægerne, omfattede Lægemøderne

15
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fra tidlig Tid jævnlig Foredrag og Diskussion om Emner af 
videnskabelig, praktisk-medicinsk eller anden Art og om epidemi
ologiske og almindelige hygiejniske Spørgsmaal.

Af mere betydende videnskabelige og kulturhistoriske Foredrag, 
som er blevet holdt ved Lægemøder, skal her nævnes:
1871: V. Holmer: Om den Listerske antiseptiske Behandling.
1891: C. J. Salomonsen : Difterilærens Standpunkt.
1893: J.Bondesen: Erfaringer om den animale Vakcination.
1895: C. Saugman: Sanatoriebehandling af Brystsyge.

Jul. Petersen : Jenner og Vakcinationen.
Th. Madsen : Fremstilling af antidifterisk Serum.

1897: S. Bang: Om Behandling af Hudtuberkulose med koncen
trerede kemiske Straaler.

J. Mygge : Demonstration af Radiografier.
1899: K. Faber: Forholdet mellem Ventrikel- og Tarmsygdomme.
1901: J. Schou: Om Nyretuberkulose.

C. Saugman: Helbredelse af Lungetuberkulose.
1903: F. Levison : Om Fysisk Therapi, særlig Varmebehandling.

H. Slomann: Moderne Behandling af Legemets Formfejl.
1905: Th. Rovsing: Enteroptosen og dens kirurgiske Behandling.
1907: Th. Madsen: Om Seruminstitutets Arbejder.

I. W. S. Johnsson: Et medicinsk-historisk Museum.
H. Forchhammer : Lupus’ Optræden i Danmark og Resul

taterne af Finsens Lysbehandling.
1909: Th. Madsen: Om Smittespredere (Bacilbærere).
1911: V. Erlandsen: Hygiejniske Krav til Kontrollen med Læge

midler.
P. N. Hansen : Om Maal og Midler i den moderne Hjerne

kirurgi, med særligt Henblik paa Hjernesvulster.
H. Mygind : De hygiejniske Forhold i Oldtidens Pompeji.

Fra 1911 bliver Møderne saa fuldt optagne af de faglige Spørgs
maal, at der kun rent undtagelsesvis er blevet Plads til Foredrag, 
som i

1924, da Lægemødet ved Indvielsen af Domus medica udvidedes 
til 2 Dage, hvoraf den ene forbeholdtes belærende og underholdende 
Foredrag, nemlig:



Fra 27 alm. Lægemøde i Aarhus. 1903. 
Skovudflugt.



228

Prof., Dr. phil. Aug. Krogh : Om Kapillærreaktioner, fysiologiske 
og patalogiske (med Lysbilleder og Film),

Th. Rovsing: Den danske Læge i vor Tid, og
Th. Madsen: Kinematografisk Forevisning af Mikrober.
Ogsaa 1931 lykkedes det, skønt Mødet kun varede 1 Dag, ved 

Siden af de faglige Diskussioner at faa Plads til to Foredrag, nemlig:
E. Warburg: Træk af Hjertesygdommenes Diagnose og Prognose, 

og
S. Bang: Det palæolithiske Menneske og dets Kunst (med Lys

billeder).

Det har af mange været følt som et Savn, at Lægemødernes 
Dagsorden i en Række af Aar kun har kunnet byde paa Behandling 
af rent faglige Spørgsmaal, og heri kan vel i nogen Maade søges 
Grunden til, at Deltagelsen i Møderne trods det stadig stigende 
Medlemstal ikke har vist en tilsvarende Stigning. Flere Gange 
har der været Forslag fremme om, for at øge Mødernes Tiltrækning, 
at gøre Todages-Lægemøde til almindelig Regel, saa at første Dag 
kunde helliges Forhandlingerne, og anden Dag benyttes til Foredrag 
og selskabeligt Samvær, eventuelt til en Udflugt i Omegnen, saa- 
ledes som det af og til var Tilfældet ved Møderne i ældre Tid.

Forslaget er dog stedse strandet paa, at Repræsentanterne, der 
har Pligt til at overvære Forhandlingsmødet og ligeledes skal deltage 
i det afsluttende Repræsentantmøde, vilde blive nødt til at ofre 
3 Dage paa Mødestedet, hvad der vilde falde mange af dem vanske
ligt. Foreløbigt er man da blevet staaende ved en Dags Lægemøde 
og en Dags Repræsentantmøde som Hovedregel, idet HB dog har 
Ret til, naar den finder det paakrævet, at forlænge Mødet med en Dag.

En saadan Forlængelse er netop besluttet i Aar, for at Jubilæet 
kan fejres paa en mere festlig Maade. Som det er meddelt i det 
offentliggjorte Program, vil der paa Mødets anden Dag blive Fore
drag og Diskussion om aktuelle socialmedicinske Emner, og Dagen 
slutter med Jubilæums-Festmiddagen, hvortil indbydes celebre 
inden- og udenlandske Gæster.

Ved Omtalen af Lægemøderne maa jo heller ikke glemmes den 
Betydning, som det selskabelige Samvær har i kollegial Henseende. 
Selv om der under Formiddagens Forhandling har været skarpe
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Meningsudvekslinger, hvor Bølgerne har gaaet højt, mildnes Stem
ningen altid, naar man bagefter samles om Bordet, hvor Læge
mødets Damer, som gerne har tilbragt Formiddagen paa en Fælles
udflugt, slutter sig til, og hvor Maaltidet, naar det officielle er fra 
Haanden, krydres af skemtsomme Taler, og stundom af en lille 
Vise fra en Kollega, hvem Naturen har skænket en poetisk Aare.

Det festligste og hidtil talrigst besøgte Lægemøde var Mødet i 
København 1907, hvor Foreningens 50 Aars Bestaaen fejredes med 
en af Kbhvn.s Lgf. arrangeret Reception i »Olympia« (nu Arena
teatret) i Tivoli Aftenen før det egentlige Møde, en »Herremiddag« 
i Odd-Fellowpalæet den første Mødedag, og anden Dag en af
sluttende Festmiddag med Damer paa Marienlyst1), hvori deltog 
henved 500.

Et andet festligt Københavnsmøde var det i 1924, ved hvilket 
Domus medica indviedes til dette Brug. Men ogsaa fra mange 
Møder i Provinsen har Deltagerne hjembragt Mindet om festligt 
og hyggeligt Samvær.

Af de Teksten vedføjede Gruppebilleder har Billedet fra Fest
middagen paa Klampenborg i Tilslutning til Mødet i Kbhvn. 1895 
og Skovtursbilledet fra Lægemødet i Aarhus 1903 navnlig Inter
esse ved den Tidskolorit, der er over dem. Paa det tredje Billede 
fra Jubilæumsmødet 1907 — taget i Gaarden til den daværende 
Rigsdagsbygning i Fredericiagade, hvor Forhandlingsmøderne fandt 
Sted — vil man kunne genkende flere nu afdøde, men ogsaa ad
skillige endnu levende Kolleger, og blandt disse — midt i Billedet — 
Lægeforeningens daværende Formand, Stabslæge S. Meyer, sid
dende mellem de to norske Gæster, Fysikus Bentsen og General
sekretær Rasmus Hansson.

Nedenfor meddeles en Fortegnelse over samtlige D. a. d. L.s 
hidtil afholdte ordinære Lægemøder, fra 1913 med tilhørende 
ordinære Repræsentantmøder, med Angivelse af Mødested og Antal

') Deltagerne i Marienlyst Middagen vil erindre den Forskrækkelse, der opstod 
midt under Maaltidet, da Serveringen pludselig standsede, og Direktør Anders Jensen 
som Grund angav, at et af Komfurerne var revnet. Efter en Times pinlig Ventetid 
— som maatte udfyldes med Taler — kom Serveringen dog i Gang igen; men hele 
Arrangementet var blevet saa meget forsinket, at man nær var kommet for sent til 
Ekstratoget, som fra Helsingør skulde føre Festdeltagerne tilbage til København.



Fra 29 alm. Lægemøde i København. 1907.
I Rigsdagsgaarden (Fredericiagade) efter Formiddagsmøde.
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af Deltagere i Lægemødet, samt det Sted i U. f. L. hvor Referat 
af Mødets Forhandlinger og Beslutninger findes offentliggjort1).

I. ALMINDELIGE LÆGEMØDER INDTIL 1913 INKL.

Møde Aar Sted
Tilstede
værende 

Medlemmer
Referat af Mødet find ss i U. f. L.

1857 Korsør...................... 80 2 Rflpkke 27 Rind
2 1858 69 2 » 29 » » 14—15
3 1859 Aarhus..................... 60 2 » 31 » » 13—14
4 i860 Korsør...................... 56 2 » 33 » » 14—15
5 1861 Aarhus..................... 41 2 » 35 » » 17
6 1862 Korsør...................... 46 2 » 37 » » 16—17
7 1863 Aarhus..................... 37 2 » 39 » » 19—20
8 1865 Korsør...................... 20 2 » 42 »
9 1867 Odense..................... 48 3 » 4 » » 17

Odense......... .. 42
II 1871 København............ 04 3 » 12 « » 26
12 1874 Aarhus........ ............ 88 3 » 18 » » 12

1875 Aarhus................. 58 2 » 20 » » 27—28
14 1877 Kalundborg............ 58 3 '> 25 » » 4
15 1879 Svendborg............... 45 4 » 1 » » 3—4
16 1881 Kolding.................... 90 4 » 4 » » 28
17 1883 Roskilde................... IOI 4 » 8 » » 25
18 1885 Silkeborg................. 85 4 » 12 » » 33
19 1887 Odense..................... 139 4 » 16 » » 36
20 1889 Hillerød................... 79 4 » 20 » » 28—29
21 1891 Aarhus..................... 148 4 » 24 » » 37—38
22 1893 Vejle......................... 123 4 » 28 » » 20
23 1895 København............. 329 5 » 2 » » 49
24 1897 Fredericia................ 118 5 ’> 4 » » 47
25 1899 Odense..................... 133 5 » 6 » » 48
26 1901 Aalborg.................... 126 1901 Nr. 48
27 1903 Aarhus..................... 144 1903 » 50
28 1905 Svendborg............... 118 1905 » 50
29 1907 København............. 374 1907 » 35 og 51 (Følgebhd)
30 1909 Aarhus..................... 205 1909 » 35 og 51
31 1911 Odense..................... 92 1911 » 35 og 49
32 1913 Aalborg.................... c. 100 1913 » 36 og 1914 Nr. 1

(Følgeblad)

') Det havde været Hensigten her i Bogen ogsaa at give en samlet Fortegnelse over 
de paa hvert Møde forhandlede Sager — saaledes som den fandtes i Oversigten i U. f. L. 
1907, Nr. 34 over de da passerede 28 Lægemøder. Af Pladshensyn har dette dog maattet 
opgives og er formentlig ogsaa mindre paakrævet her, da der jo i de foregaaende Afsnit 
af Bogen er gjort Rede for alle vigtigere Sager med Angivelse af deres Behandling 
gennem Aarene.
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II. ALMINDELIGE LÆGEMØDER MED EFTERFØLGENDE 
ORDINÆRE REPRÆSENTANTMØDER FRA 19151).

Møde A ar Sted
Tilstede
værende 

Medlemmer
Referat af Mødet findes i U. f. L.

33 1915 Kolding.................... C* IOO 1915 Nr. 36 Og 52 (Følgeblad)
34 1916 Fanø......................... c. 80 1916 » 35 9g 51
35 1917 København............. c. 125 1917 » 36 og 51
36 1918 Aarhus..................... C. 120 1918 » 37 og 51
37 1919 Odense..................... C. IIO 1919 » 36 og 51
38 1920 Fanø......................... C. IOO 1920 » 36 og 52
39 1921 Sønderborg............. c. 125 1921 » 35 og 50
40 1922 København............. c. 175 1922 » 36 og 51
4i 1923 Aalborg.................... c. 130 1923 » 36 og 49
42 1924 København............. c. 150 1924 » 36 og 50
43 1925 Horsens................... c. 130 1925 •> 37, 38 og 51
44 1926 Odense..................... c. 140 1926 » 35 og 50
45 1927 Aarhus..................... c. 150 1927 » 36 og 48
46 1928 København............. c. 130 1928 » 35 og 40

Det udførlige Referat fra dette Møde
blev tilsendt Medlemmerne

47 1929 Skagen..................... C. IOO 1929 Nr. 36 og 45
48 1930 Svendborg............... C. IOO 1930 » 36 og 48
49 1931 Fanø......................... C. 120 1931 » 36 og 50

*) Det til 1914 planlagte Lægemøde paa Fanø maatte som tidligere nævnt aflyses 
paa Grund af Krigen.



KREDSFORENINGERNE



De 23 Kredsforeninger, hvoraf D. a. d. L. er sammensat, er af 
højst forskellig Alder, Størrelse og til Dels Karakter.

Medens 3 Kredsforeninger, som omtalt i Bogens Indlednings
kapitel, har udviklet sig af smaa lokale Lægesammenslutninger, der 
bestod før D. a. d. L.s Stiftelse, blev et større Antal lokale Kreds
foreninger dannet i Tilslutning til den Opfordring, der straks efter, 
at D. a. d. L. var blevet til, udgik fra denne til Landets Læger 
desangaaende. Ved Sammenslutning af nogle allerede dannede 
Kredsforeninger, Deling af andre og Oprettelse af helt nye er efter- 
haanden fæstnet den nu bestaaende Ordning med 22 lokale Kreds
foreninger, der omfatter hver sit Landomraade, og F. a. y. L., der 
varetager de yngre Lægers særlige Interesser for hele Landet. 
Medens Amtsgrænserne de fleste Steder danner Skellet mellem de 
enkelte lokale Kredse, har særlige Forhold bevirket Opstaaen af 
Kredsforeninger for mere begrænsede Omraader, nemlig, foruden 
Kbhvn.s Lgf., Kredsf. f. Kbhvn.s Omegn, Kredsf. f. Roskilde og 
Omegn, Kredsf. f. Aarhus og Omegn, Kredsf. f. Randers og Om
egn og Djurslands Kredsf. Til Gengæld omfatter flere af Kreds
foreningerne hver 2 Amter, nemlig Fyens Stifts, Viborg-Thisted 
Amters, Vejle-Skanderborg Amters, og Ribe-Tønder Amters Kreds
foreninger, en enkelt endda 3 Amter: Kredsf. for Haderslev, Aaben
raa og Sønderborg Amter. Størst Medlemstal har F. a. y. L. (1037, 
hvoraf dog kun 641 er ikke nedsatte, som gennem Kredsforeningen 
øver Stemmeret i D. a. d. L.) og Kbhvn.s Lgf. (604). Mindst 
Medlemstal har Bornholms Kredsf. (20) og Færøernes Kredsf. (10).

I det følgende Afsnit er forsøgt en kortfattet Redegørelse for de 
enkelte Kredsforeningers Opstaaen, Udvikling, Tilslutning til D. a. 
d. L. og Virksomhed, med Fremhæven af særlige bemærkelsesværdige 
Begivenheder i den enkelte Kredsforenings Liv, samt Fortegnelse 
over Foreningens Formænd gennem Tiden. Da D. a. d. L.s Arkiv
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kun indeholder ringe Materiale til en saadan Fremstilling, er denne 
væsentlig baseret paa Oplysninger, der efter Anmodning velvilligst 
er fremskaffet af de enkelte Kredsforeningsbestyrelser. Da disse 
Meddelelser fra Kredsforeningerne imidlertid har været af meget 
forskelligt Omfang og Fylde — nogle saa omfangsrige, at de af 
Pladshensyn har maattet beskæres en Del, andre til Gengæld paa 
Grund af manglende Optegnelser i paagældende Kredsforenings 
Arkiv ret sparsomme — har det ikke kunnet undgaas, at Fremstillin
gen er blevet noget uensartet og ikke kan gøre Fordring paa at give 
et helt tilforladeligt Billede af de forskellige Kredsforeningers Liv 
eller Betydning i det hele Samspil af udfoldede Kræfter til Vare
tagelse af Lgf.s Opgaver.

Som et fælles Træk i de fleste lokale Kredsforeningers — navnlig 
de ældre af disses — Historie kan anføres, at de som Regel er stiftet 
paa Initiativ af en enkelt eller nogle enkelte Læger, og at Møderne 
gerne til Begyndelse har haft en mere privat Karakter enten med 
fast Mødested hos en af Stifterne eller skiftende Møde hos de faa 
Medlemmer, hvoraf Foreningen har bestaaet. Det privat-selskabelige 
Moment har derfor ofte i Begyndelsen spillet en væsentlig Rolle, 
og de Spørgsmaal, der paa Møderne er taget op til Drøftelse, har 
som Regel været almindelige hygiejniske og epidemiske Problemer, 
samt kasuistiske Meddelelser fra Praksis eller Diskussion om be
stemte Sygdomsformer og deres Behandling. Først efterhaanden 
som Lægernes Antal tog til og dermed de økonomiske Vanskelig
heder for disse, rejstes de kollegiale og faglige Spørgsmaal, som, 
navnlig efter Sygekassevæsenets stigende Vækst og Udviklingen af 
den sociale Lovgivning mere og mere er kommet til at dominere 
Kredsforeningsmødernes saavel som de almindelige Lægemøders 
Forhandling. Nogen Reaktion spores dog i de senere Aaringer de 
fleste Steder mod udelukkende at gøre Møderne til Fagforenings
møder, og i de fleste Kredsforeninger er ved Siden af de faglige 
Spørgsmaal ogsaa lægevidenskabelige og praktisk-medicinske Spørgs
maal genoptaget som Punkter paa Mødernes Dagsorden, ofte i Form 
af Foredrag eller Demonstrationer af lokale eller tilkaldte Eksperter 
i det paagældende Spørgsmaal med efterfølgende Diskussion af 
Mødets Deltagere.
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i. KØBENHAVNS LÆGEFORENING1).

Som meddelt baade i Bogens Indledningskapitel og i Kapitlet 
om D. a. d. L.s organisatoriske Opbygning gennem Aarene, 

rettedes der i 1873—74 Henstillinger fra D. a. d. L. til det kbhvn.ske 
medicinske Selskab om at indtræde som Kredsforening i D. a. d. L., 
der hidtil havde manglet en særlig Kredsf. f. Kbhvn. Henstillingen 
afvistes, og en Del københavnske Læger optog da Tanken om 
Dannelsen af en faglig Organisation med Tilslutning til D. a. d. L. 
En saadan blev ogsaa stiftet, dog ikke som en Forening af kun 
de københavnske Læger, men af disse sammen med Lægerne i 
Nordsjælland. Den nydannede Forening fik derfor Navnet Den 
københavnsk-nordsjællandske Lægekredsforening, der holdt sit første 
Møde 22. Maj 1875 og til Formand valgte Distriktslæge I. H.V. 
Møller i Usserød.

1886 vedtoges en Del Ændringer i Kredsforeningens Vedtægter, 
og dens Navn forandredes til Lægekredsforeningen for Kbhvn. og 
Omegn, idet der samtidig stiftedes en selvstændig Nordsjællandsk 
Kredsforening.

1892 vedtoges en Deling af Kredsforeningen i 7 Underafdelinger; 
nemlig 1) Havnekvarterets, 2) St. Anna Kvarterets, 3) Universitetets, 
4) Rosenborgs, 5) Voldkvarterets, 6) Nørre-Østerbros og 7) Vester- 
bro-Frederiksbergs. De 7 Afdelingers Formænd dannede tilsammen 
Kredsforeningens Bestyrelse og repræsenterede fra 1893 Kreds
foreningen i det da nyoprettede Repræsentantskab for D. a. d. L.

Ved Udgangen af Aaret 1900 foretoges atter, i Tilslutning til 
Vedtagelsen af nye Love, en Ændring i Foreningens Konstruk
tion, idet de 7 Underafdelinger reduceredes til 3: 1) Afdelingen for 
den indre By (hvortil regnedes Christianshavn og Amager), 2) Af
delingen for Nørre-Østerbro og 3) Afdelingen for Vesterbro-Frede- 
riksberg, og samtidig fik Foreningen endelig sit nuværende Navn: 
Københavns Lægeforening. Nyordningen medførte den 1901 ved
tagne Ændring i D. a. d. L.s Love, at Kbhvn.s Lgf. i D. a. d. L.s 
Repræsentantskab skulde repræsenteres ikke af »de 7 Afdelingers 
Formænd«, men af »7 Medlemmer«.

*) Oplysninger modtaget fra Foreningens Sekretær, Dr. A. Kellermann.
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I Kredsforeningens Organisation skete nu ingen væsentlige Æn
dringer før 1928, da de 3 Underafdelinger ophævedes som selv
stændige organisatoriske Bestanddele (Vesterbro-Freder ksberg Lgf. 
er dog vedblevet at bestaa som en rent selskabelig Forening), og 
medens Kredsforeningens Repræsentantskab, som ved de i Tidens 
Løb foretagne Lovændringer mere og mere har overtaget Plenar
mødets besluttende Myndighed, tidligere sammensattes af Med
lemmer, valgt af Underafdelingerne hver for sig, foretages Valget 
siden 1928 ved Forholdstal af det samlede Plenarmøde. De sidst 
vedtagne Love (af Nov. 1931) findes meddelt i Lgf.s Aarbog for 
1932. I disse er fra tidligere Love overgaaet en for Kbhvn.s Lgf. 
særegen Bestemmelse (§ 12) om, at alle Sager, der udelukkende 
angaar enkelte Grupper af Læger (Speciallæger, Hospitalslæger, 
Embedslæger o. 1.) eller Læger, der arbejder under særlige og 
fikserede Arbejdsvilkaar (Sygekasselæger o. 1.) skal henvises til 
Behandling i de af Repræsentantskabet godkendte Sammenslutnin
ger, som er dannede til Varetagelse af saadanne Særinteresser, og 
kun forsaavidt Bestyrelsen ikke kan godkende vedk. Sammenslut
nings Indstilling, forelægges Sagen til Afgørelse i Repræsentant
skabet. En Særstilling er indrømmet »Sygekasselægernes Organisa
tion«, idet det gennem Overenskomst med de samvirkende stats
anerkendte Sygekasser i Kbhvn. er gjort til Betingelse for at virke 
som Kredslæge ved disse at være Medlem af Sygekasselægernes 
Org., ligesom der ogsaa er tildelt denne Organisation en særlig 
Indflydelse paa Forhandlinger med Sygekasserne, og bestaaende 
Overenskomster med disse kun kan opsiges med Organisationens 
Billigelse.

Det varede adskillige Aar, inden den kbhvn.ske Kredsforening 
vandt en i Forhold til Antallet af Byens Læger tilfredsstillende Til
slutning fra disse. Endnu i 1891 talte Foreningen kun 113 Med
lemmer. I de følgende Aar voksede Medlemstallet dog stadig, og 
navnlig bragte Aaret 1899 — takket være Konflikten paa Kbhvn.s 
Amtssygehus1) — en kraftig Tilvækst, saa at Medlemstallet kom

’) Ældre Kolleger vil sikkert erindre denne Strid mellem Hospitalets Overlæge og 
det underordnede Lægepersonale, som foranledigede dette til at nægte at fungere, 
hvilket gav Anledning til en stormende Debat paa et Møde i Kredsforeningen, hvor 
de unge Lægers Standpunkt fandt overvejende Tilslutning.
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op paa 420. Siden er Kbhvn.s Lgf. vokset jævnt og er nu med sine 
ca. 600 Medlemmer Landets næststørste Kredsforening, idet den i 
Medlemstal kun overgaas af F. a. y. L.

Alle de Spørgsmaal, som i Tidens Løb har været fremme i D. a. 
d. L., er naturligvis ogsaa blevet diskuteret i Kbhvn.s Lægeforen. 
— ligesom i Landets øvrige Kredsforeninger, og en Del af disse 
Spørgsmaal er først rejst i Kbhvn.s Lgf. og ved dennes Initiativ 
ført frem til Behdl. i D. a. d. L. Det kan saaledes nævnes, at Kbhvn.s 
Lgf. allerede paa sine første Møder (1875) drøftede, »hvad der fra 
Lægestandens Side kunde gøres for at modvirke det voksende 
Misforhold mellem den almindelige Prisstigning og Lægernes 
stationære eller endog retrograde Betalingsvilkaar«, og man rejste 
Spørgsmaalet om »Vedtagelsen af faste Takster for Lægegerning«, 
som efterhaanden — om end først langt senere — blev gennemført 
rundt om i Kredsforeningerne, sidst vistnok for Resten i selve 
Kbhvn.

Det var ogsaa paa Forslag af Kbhvn.s Lgf., at D. a. d. L.s Bureau 
oprettedes 1891, og 1890 fremsattes Forslag om Vedtagelsen af 
saadanne almindelige Regler, der kunde være egnede til at fremme 
gode kollegiale Forhold, hvilket førte til Vedtagelsen i 1891 af den 
første »kollegiale Vedtægt« for D. a. d. L.

1892 fremsattes af Dr. E. Jacoby det Forslag, der førte til Op
rettelsen af »Friboliger for Lægeenker«. 1900 diskuteredes Spørgs
maalet om Specialisternes Stilling indenfor Lægestanden, et Spørgs
maal som jo først langt senere fandt sin Løsning gennem Vedtagelsen 
af D. a. d. L.s Specialistordning. 1903 diskuteredes Muligheden af 
en Ordning, hvorved Ugeskrift for Læger kunde blive Medlems
blad for D. a. d. L., en Sag, der dog først i 1907 blev gennemført 
ved Lgf.s Køb og Overtagelse af Bladet. 1911 vedtog Kbhvn.s Lgf. 
at overtage den hidtil af Dr. med. H. P. Barfod udgivne »Lomme
bog for Læger«, som atter 1915 overtoges af D. a. d. L. og siden er 
udgivet som en Del af dennes Aarbog.

Ogsaa Spørgsmaal af aim. social Betydning: om en forbedret 
Medicinalstatistik, om Lægers Tavsheds- og Vidnepligt m. m. har 
gentagne Gange været Genstand for Diskussion paa Kredsforenin
gens Møder, ligesom Foredrag om videnskabelige og praktisk
medicinske Emner jævnlig har udfyldt en Del af Tiden paa disse.
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Naturligvis har dog Arbejdet i Kbhvn.s Lgf. og Diskussionen 
paa dens Møder for en væsentlig Del drejet sig om særlige køben
havnske Forhold og Spørgsmaal af speciel Interesse for de køben
havnske Læger. Nævnes kan her Spørgsmaalet om Oprettelse af 
Lægevagtstationer (første Gang rejst 1886) og Søndagslægevagter 
(1894), om Diagnosesedler fra Hospitalerne til de praktiserende 
Læger ang. de af dem indlagte Patienter (1894). 1905 drøftedes 
Poliklinikforholdene i Kbhvn. og den Konkurrence, Poliklinikerne 
skabte for navnlig de privat praktiserende Specialister, en Sag der 
har været Genstand for gentagne Udvalgsbehandlinger og Forhand
linger med Poliklinikerne og Hospitalerne.

Af »lokale« Sager, som har spillet fremtrædende Rolle i Kreds
foreningens Liv, skal foruden den tidligere omtalte Lægekonflikt i 
1899 paa Kbhvn.s Amtssygehus nævnes Gennemførelsen af Be
stemmelsen i Loven af 30te Marts 1906 om vederlagsfri Behandling 
af Ptt. med veneriske Sygdomme. Den Form, hvorunder disse 
Bestemmelser tænktes iværksat af Kbhvn.s Kommune, vakte Mis
fornøjelse særlig blandt Dermato-venerologerne, der ikke ønskede 
at overtage de opslaaede Stillinger som kommunale Venerologer paa 
de fastsatte Vilkaar, og som derfor, medens der førtes Forhandlinger 
om ændret Ansættelsesmaade, deponerede deres Ansøgninger. 
Imidlertid søgtes Stillingerne og blev foreløbig besat med 12 Læger 
udenfor de egentlige Dermato-Venerologers Kreds, og dette gav 
Anledning til en langvarig Strid indenfor Kredsforeningen, hvor 
Spørgsmaalet gennem mere end 2 Aar debatteredes paa Repræsen
tant- og Plenarmøder, foruden at der i U. f. L. fremkom en Række 
polemiske Indlæg i Sagen, dels fra de foreløbig ansatte kommunale 
Venerologer, dels fra Medlemmer af Dermatologisk Selskab og dels 
fra Kredsforeningens Bestyrelse1). Først i Løbet af 1909 døde 
Striden hen, efter at der ved fortsatte Forhandlinger med Kommunen 
var opnaaet en Ordning, som i nogen Maade tilfredsstillede de 
forskellige lægelige Interesser.

løvrigt affødte den samme Sag en Konflikt mellem Kbhvn.s Lgf. 
og Hospitalstidende, som paa en efter Kredsforeningsbestyrelsens

se U. f. L. 1907, S. 73, 277, 308, 310, 354, 356, 376.
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Mening uheldig Maade — gennem Artikler i Bladet — havde grebet 
ind i Sagen, og Kredsforeningen vedtog en Henvendelse til D. a. 
d. L. om at søge opnaaet,

»at Hospitalstidende i Fremtiden undlader at beskæftige sig med faglige 
Spørgsmaal, som Lægeforeningen forhandler med Autoriteterne om. Behand
lingen af saadanne bør rettelig overlades til Lægeforeningen og dens Organ.«

Denne Henvendelse foranledigede den andetsteds omtalte Reso
lution af D. a. d. L.s Repræsentantskab i. April 1909 samt den 
efterfølgende Diskussion og Vedtagelse paa Lægemødet i Aarhus i 
August 1909.

Mere end noget andet har dog Sygekassespørgsmaalet gennem 
Tiderne lagt Beslag paa Arbejdet i Kbhvn.s Lgf. Som andetsteds 
var det ogsaa i København først efter Vedtagelsen af Loven om 
Statsstøtte til de anerkendte Sygekasser, at Forhandlingerne om 
Lønforholdene tog Fart; men medens man i den øvrige Del af 
Landet fik indført frit Lægevalg og delvis Betaling pr. Ydelse, 
bibeholdtes i Kbhvn. den hidtidige Ordning med faste Sygekasse
læger og fast Aarshonorar pr. Medlem. Efterhaanden som Syge
kassemedlemmernes Antal voksede paa Bekostning af det privat 
betalende Klientel, opstod hos den Del af Kbhvn .s Lgf.s Medlem
mer, som hidtil ikke eller kun i ringe Grad havde beskæftiget sig 
med Sygekassevirksomhed, Ønske om ved Indførelsen af frit Læge
valg at faa skabt lige Adgang til Sygekassepraksis for alle Kreds
foreningens Medlemmer. Kravet herom mødte Modstand ikke blot 
hos Sygekasserne, men ogsaa hos de Læger, som for en væsentlig 
Del havde baseret deres Virksomhed paa Sygekassepraksis, og som 
gennem Sammenslutning i »Sygekasselægernes Organisation« søgte 
at værne deres Interesser. Paa Kredsforeningens Møder førtes 
kraftige Debatter om Sagen, navnlig efter at ogsaa Tilhængerne af 
det frie Lægevalg havde organiseret sig i »Foreningen til Indførelse 
af frit Lægevalg«. Overfor Modstanden fra baade Sygekassernes 
Ledelse og over Halvdelen af Kbhvn.s Lgf.s Medlemmer har det 
dog til Dato vist sig umuligt for Tilhængerne af det fri Lægevalg 
at gennemføre deres Krav, og Kampen er nu stillet i Bero, efter at 
der ved Imødekommenhed fra Sygekasserne og Sygekasselægemes 
Organisation er opnaaet en betydelig Forøgelse af Kredslægernes

16
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Antal og Begrænsning af den enkelte Kredslæges Klientel, hvorved 
et delvis frit Lægevalg er indført. Iøvrigt har de københavnske Syge
kassers Ledelse gennemgaaende stillet sig forstaaende overfor Læger
nes Ønsker. Forhandlinger om Lønningsforhold er ført under ven
skabelige Former, og Overenskomsterne er kommet i Stand uden 
Sygekassevoldgiftsraadets Mellemkomst. Sygekasserne har faaet faste 
Speciallæger i de vigtigste Specialer, og for andre Specialisters Ved
kommende er truffet Overenskomst om fakultativ Ydelse af Hjælp 
til Sygekassemedlemmer efter Henvisning af Kredslægen. Endelig 
er der givet Kbhvn.s Lgf. Adgang til gennem Repræsentanter i et 
Fællesudvalg med Repræsentanter for Sygekasserne at øve Indfly
delse paa Besættelsen af ledige Lægestillinger1).

Kbhvn.s Lgf. (og Kbhvn.s-Nordsjællands Kredsf.) har haft føl
gende Formænd:
1875—1883: I. H. V. Møller, Distriktslæge, Usserød, f 1887. 
1883—1886: Johs. Brodersen, Lyngby, f 1911.
1886—1891: Julius Petersen, Prof., Dr. med., Kbhvn., Form, i 

D. a. d. L. 1877—79, t 1912.
1891—1896: E. Tscherning, Overlæge, Prof., Dr. med., Kbhvn., 

t 1919-
1896—1901: S. Meyer, Stabslæge, Dr. med., Kbhvn., Form, i 

D. a. d. L. 1901—07.
1901—1904: W. Thomsen, Kommunelæge, Kbhvn., f 1921.
1904—1907: C. C. Jessen, Professor, Kbhvn.
1907—1909: S. Nandrup, Frederiksberg, f 1916.
1909—1913: V. Scheel, Overlæge, Dr. med., Kbhvn., Form, i 

D. a. d. L. 1913—22, f 1923.
1913—1917: V. Asmund, Kommunelæge, Kbhvn., f 1927.
1917—1918: N. Kjærgaard, Dr. med., Frederiksberg.
1918—1920: V. Bie, Prof., Dr. med., Kbhvn.
1920—1923: Vald. Klein, Ørelæge, Kbhvn.
1923—1928: E. Wanscher, Kbhvn.
1928—1931: Tage Iversen, Overlæge, Dr. med., Kbhvn.
1931— M. Brun-Pedersen, Overlæge, Kbhvn.

’) Med Hensyn til Enkeltheder i Overenskomsten henvises til Lgf.s Aarbog 193c.
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2. LÆGEKREDSFORENINGEN FOR KØBENHAVNS
OMEGN1).

Foreningens oprindelige Navn var Lægeforeningen for Lyngby og 
Omegn. Hvornaar denne, der havde en ret privat Karakter, 

er stiftet, kan ikke oplyses.
Først 12. Okt. 1898 vedtoges det at føre Forhandlingsprotokol og 

samtidig at vælge en Sekretær. Formanden var da kgl. Livlæge, Prof. 
Th. Petersen i Gentofte.

Efter at Foreningen havde faaet Tilslutning fra Læger i den 
største Del af Kbhvn .s nordlige Omegn, deriblandt navnlig fra det 
voksende Antal Læger i Hellerup, ønskede man Anerkendelse som 
Kredsforening under D. a. d. L. Det første Andragende herom blev 
dog afvist med den Motivering, at det kunde medføre Nødvendig
heden af at anerkende ogsaa andre eventuelt nydannede Smaakredse 
rundt om i Landet.

I 1903 gentoges imidlertid Andragendet, som endelig paa Læge
mødet i 1905 blev imødekommet, og fra 1. Januar 1906 dannedes 
da Lægekredsforeningen for Kbhvn.s Omegn med 28 Medlemmer, et 
Medlemstal, der i Aarenes Løb er vokset til 82.

Foreningen har haft følgende Formænd:
til 1910: Th. Petersen, Prof., kgl. Livlæge, Gentofte, 1910 

Konferensraad, f 1921.
1910—1915: J. Lemche, Kredslæge, Lyngby.
1915—1925: V. Paulli, Hellerup, f 1925.
1925 Aug Petersen, Dr. med., Gentofte, t 1927.
1925— V. Schiødte, Kommunelæge, Hellerup.

’) Oplysninger fra Foreningens Sekretær, Dr. A. Lindholm.

16*
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3. LÆGEKREDSFORENINGEN FOR ROSKILDE OG 
OMEGN1).

Paa D. a. d. L.s Møde i Aarhus 1859 omtales blandt de da 
eksisterende Kredsforeninger »Lægeforeningen for Roskilde 

Amt«. Om dens Oprindelse og Virksomhed savnes imidlertid Op
lysninger, og den er formentlig snart blevet opløst; thi ved den 
følgende Omtale af Landets Kredsforeninger (paa Lægemødet 1877) 
nævnes den ikke blandt de 4 da bestaaende sjællandske Kredsfore
ninger. Den har saaledes ingen Forbindelse med den senere dannede 
»Kredsforening for Roskilde og Omegn«.

Denne blev stiftet 27. Marts 1887 ved et Møde paa Hotel Prinsen 
i Roskilde paa Initiativ af daværende Distriktslæge i Roskilde 
Edvard Biering. som blev Foreningens første Formand, og det 
vedtoges straks paa det første Møde at søge Tilslutning til D. a. 
d. L., af hvilken Foreningen siden da har været Kredsforening.

Af de 18 Medlemmer, Foreningen havde ved sin Start, lever 
endnu 2, nemlig Dr. Chr. Biering, Roskilde, og fhv. Overlæge ved 
St. Hans Hospital F. Meyer, nu privat, i Fredensborg, medens en 
tredje, Dr. W. Hertel, Roskilde, som paa sin 80 aarige Fødselsdag, 
1. Maj 1927 udnævntes til Foreningens Æresmedlem, først i Be
gyndelsen af indeværende Aar er afgaaet ved Døden. Kredsforenin
gen tæller nu 44 ordinære og 2 ekstraordinære Medlemmer.

Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd:
1887—1896: Edvard Biering, Distriktslæge, Roskilde, f 1897.
1896—1912: C. Bondrop Hammer, Distriktslæge, Roskilde, f 1917.
1912—1923: Johs. Mørch, Hvalsø.
1923—1930: Th. Lunding Smith, Overlæge, Roskilde.
1930— : Kaj Møller, Sygehuslæge, Roskilde.

*) Oplysninger fra Foreningens Formand, Sygehuslæge Kaj Møller.
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4. NORDSJÆLLANDS LÆGEKREDSFORENING1).

Paa D. a. d. L.s Møde i 1859 nævnes blandt bestaaende Kreds
foreninger en Lægeforening for Frederiksborg Amt. Ligesom 

Lgf. for Roskilde Amt synes den kun at have haft en kort Levetid, 
men nærmere Oplysninger herom savnes.

Som nævnt under Omtalen af Kbhvn.s Lægeforening stiftedes 
22. Maj 1875 »Den københavnsk-nordsjællandske Lægeforening« 
som Kredsforening under D. a. d. L., og den bestod som saadan 
til 1886, da de nordsjællandske Læger skilte sig ud og dannede 
»Nordsjællands Lægekredsforening«.

Den stiftedes 27. Maj 1886 ved et Møde i Hillerød paa Initiativ 
af Dr. med. A. Goldschmidt, Lyngby, Læge W. Gottlieb, senere 
Sygehuslæge, Hillerød, og Læge, senere tit. Professor, A. Rovsing, 
Fredensborg. Til Formand valgtes Sygehuslæge i Frederikssund, 
C. Ussing (se nedenfor).

Som tidligere omtalt dannede Lægerne i Lyngby og Omegn 
senere en privat Sammenslutning, men de hørte dog organisations
mæssigt til Nordsjællands Kredsforening indtil 1906, da »Lgf. for 
Kbhvn.s Omegn« anerkendtes som særlig Kredsforening.

Nordsjællands Kredsforening har nu 62 Medlemmer.
Af Begivenheder i Kredsforeningens Liv kan noteres, at der i 

1888 stiftedes en særlig »Nordsjællands Lægekreds’ Understøttelses
forening«, der har bestaaet og virket siden.

Foreningen har siden i8862) haft følgende Formænd:
1886—1907: C. Ussing, Sygehuslæge i Frederikssund, senere Prof, 

og Forstander for Fr. VILs Stiftelse i Jægerspris, 
t i9M-

1907—1913: G. Tryde, Stadslæge, Helsingør, Form, i Sundheds
styrelsen 1818—1928.

1913—1923: Fr. Funch, Hørsholm.
1923— A. Skovgaard, Ølstykke.

’) Oplysninger fra Foreningens Sekretær, Sygehuslæge R. Østerbye, Frederiksværk.
2) Om Formændene i den københavnsk-nordsjællandske Kredsforening 1875—1886 

se under Kbhvn.s Lgf.
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5. DEN NORDVESTSJÆLLANDSKE LÆGEKREDS
FORENING1).

Efter at der i 1872 havde været afholdt et Møde i Faurbo Kro 
af en Del Læger i Holbæk Amt, hvor man vedtog at arbejde 

for Dannelsen af en Kredsforening, saa snart den nordvestsjællandske 
Jernbane (Kalundborgbanen) var blevet anlagt, sammenkaldte Fysi- 
kus C. E. Tolderlund (tidligere, fra 1863—69 Form. f. D. a. d. L.) 
25. Juli 1875 Amtets Læger til et Møde i Holbæk, hvor Foreningen 
stiftedes under sit nuværende Navn som Kredsforening under 
D.a.d. L. Foreningens Omraade blev Holbæk Amt (samt Øen Ourø 
under Frederiksborg Amt), og allerede ved det 2det Møde 21. Nov. 
1875 havde samtlige Amtets 18 Læger indmeldt sig i Foreningen.

I en Række Aar var Møderne af væsentlig selskabelig Karakter 
og afholdtes om Vinteren i Lægernes Hjem i Holbæk eller Kalund
borg, om Sommeren i fri Natur, hyppigst i Jyderup. Fra ca. 1900 
maatte Møderne paa Grund af Medlemstallets Vækst foregaa i 
offentlige Lokaler i en af Byerne eller paa et af Amtets Sygehuse 
eller Kuranstalter. Samtidig ændredes Mødernes Karakter, idet det 
selskabelige traadte noget i Baggrunden for dels videnskabelige 
Foredrag, dels Forhandlinger om kollegiale og faglige Spørgsmaal. 
Medens de videnskabelige Emner, der er diskuteret paa de alminde
lige Møder, i Reglen er blevet fremsat af Læger, der hørte hjemme i 
Kredsen, f. Eks. i ældre Tid af Prof. Schepelern (den kirurgiske 
Tuberkulose) og Prof. Flindt (om Hygiejne og Infektionssygdomme), 
i de sidste Decennier af Kredslæge I. S. Møller og Overlægerne 
ved Amtets lægelige Institutioner, har man i de senere Aar ogsaa 
afholdt rent videnskabelige Møder, hvor man har formaaet særlige 
Fagspecialister til at komme til Stede for i enkelte eller flere sammen
hængende Foredrag eller Forelæsninger at behandle forskellige for 
de praktiserende Læger betydningsfulde Emner.

Paa det faglige Omraade har siden Sygekasselovens Fremkomst 
i 1892, og særlig siden Begyndelsen af dette Aar hundrede Forholdet 
til Sygekasserne indtaget en fremskudt Plads. Nordvestsjællands 
Kredsf. indledede fra først af de Forhandlinger med de forenede 
sjællandske Sygekasser, der senere (fra 1918) fortsattes paa samtlige

*) Oplysninger fra Foreningens Formand, Dr. C. Madsen-, Ruds Vedby.
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sjællandske Kredsforeningers Vegne af »det sjællandske Fællesudvalg«, 
og efter den af D. a. d. L. i 1923 vedtagne Centralisation af For
handlingerne indenfor de enkelte Landsdele af »det sjællandske 
Centraludvalg«, der ligesom de øvrige Centraludvalg siden 1929 
vælger Repræsentanter til det da oprettede for hele Landet fælles 
»Landsudvalg«.

Ogsaa paa andre faglige Omraader har Kredsforeningen taget 
Initiativet. Saaledes rejstes her i 1908 (af daværende Distriktslæge 
Kierkgaard) Spørgsmaalet om Dannelsen af et Fond for D. a. d. L., 
en Sag, som dog først blev endelig gennemført 1920.

Af særlige Begivenheder i Kredsforeningens Liv kan nævnes de 
to Sommerfester i Jyderup i Anledning af Foreningens 25 aarige 
og 50 aarige Jubilæum (hhv. 1900 og 1925) og en Fest sammesteds 
i Juni 1928 for Foreningens gennem 20 Aar (1907—27) energiske 
og initiativrige Formand, Kredslæge I. S. Møller. Fra 50 Aars 
Jubilæet foreligger et Festskrift med Beretning om Foreningens 
Tilblivelse og Virksomhed, om Kredsf.s Forhold til Sygekasserne 
gennem de 50 Aar og biografiske Oplysninger om Foreningens 
tidligere Formænd.

Kredsforeningen, som nu tæller 58 Medlemmer, har haft 3 Æres
medlemmer :

Landfysikus C. E. Tolderlund, som udnævntes dertil 1893.
A. Gulstad, Holbæk, Foreningens Sekretær 1875—1889, dens 

Næstformand 1899—1907, og
Distriktslæge Herman Larsen, Kalundborg, Foreningens Sekretær 

1889—1907.
De to sidstnævnte udnævntes ved 50 Aars Jubilæet 1925.

Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd:
1875—1889: C. E. Tolderlund, Landfysikus, Holbæk, tidligere 

(1863—69) Form. f. D. a. d. L., flyttet til Frede
riksberg 1891, f 1898.

1889—1900: V. E. Schepelern, Prof., Dr. med. h. c., Overlæge ved 
Kysthosp., Refsnæs, f 1924.

1900—1907: N. Flindt, Prof., Dr. med., Distriktslæge, Holbæk, 
t 1913-

1907—1927: J. S. Møller, Kredslæge, Kalundborg.
1927— C. Madsen, Ruds Vedby.
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6. SYDVESTSJÆLLANDS LÆGEKREDSFORENING1).

Som nævnt i Bogens Indledningskapitel er Sydvestsjællands 
Lægekredsforening en af de 3 Kredsforeninger, der kan føre 

deres Oprindelse tilbage til før Tiden for D. a. d. L.s Dannelse, 
idet den er stiftet 22. Juni 1856 paa et Møde i Sorø hos Distriktslæge 
R. B. Bojsen, hvor foruden denne 8 af Egnens Læger var til Stede. 
Paa et følgende Møde i Suserup 17. Juli 1856 vedtoges det at holde 
6 aarlige Møder, hvilket paa Mødet i Dec. samme Aar ændredes 
til 4 ordinære Møder, hver iste Søndag i Kvartalet. Heller ikke 
dette synes at være gennemført, idet Møderne, der fandt Sted i 
Medlemmernes private Hjem, i de følgende Aar afholdtes med 
uregelmæssige Mellemrum.

I Mødet 5. Juli 1857 gjorde Akademilæge A. Black Rede for 
det af ham i U. f. L. fremsatte Forslag til Organisation af den aim. 
danske Lægeforsamling. Først paa Møde i2.Febr. i860 vedtoges dog 
Tilslutning til D. a. d. L., saaledes, at de enkelte Medlemmer skulde 
melde sig ind i denne og svare Aarskontingentet paa 1 Rd. En 
nøjere Tilknytning til Hovedforeningen fandt først langt senere 
Sted.

Møderne fortsattes til 1866 og optoges — foruden af selskabeligt 
Samvær — af Diskussioner om baade medicinske, faglige og kollegiale 
Spørgsmaal — eksempelvis om Anvendelse af Aareladning ved 
pneumoni, om Journalføring i aim. Praksis og Førelse af Sygelister 
under Epidemier, om Offentlighedens Støtte til Oprettelse af Syge
kasser, om kollegial Hjælp til Lægeenker og om Formen for Af
gørelse af kollegiale Stridigheder. For Tiden 1866 til 1872 foreligger 
ingen Optegnelser, og efter nogle Møder i 1872 og 1873 — det 
sidste bl. a. med Drøftelse af Forslag til Ændringer i D. a. d. L.s 
Vedtægter — synes Foreningens Virksomhed at have stagneret 
indtil 1881, hvilket ogsaa fremgaar af de andetsteds i Bogen citerede 
Udtalelser af D. a. d. L.s Formand paa Lægemødet i 1877 angaaende 
de da bestaaende Kredsforeninger.

Med 1881 begyndte en ny Æra i Foreningens Tilværelse, idet 
man paa et Møde 17. Juli 81 vedtager en Rekonstruktion som Kreds-

') Oplysninger fra tidligere Formand i Kredsf., Dr. J. Stage, Rude.
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forening under D. a. d. L. med nøje Tilknytning til denne og Sam
arbejde med de andre Kredsforeninger. I Aarets Løb udarbejdedes 
Love i Overensstemmelse hermed, som vedtoges paa et Møde 1882. 
Alle Læger i Kredsf.s Omraade (Sorø Amt) meldte sig ind, og paa 
de ordinære Foraars- og Efteraarsmøder behandledes foruden lokale 
Anliggender de fra D. a. d. L. forelagte Sager, ligesom der jævnlig 
holdtes Foredrag om Emner af aim. Interesse.

1893 vedtages nye Vedtægter for Sygekassepraksis og 1895 Mini
maltakst for Lægehonorarer, bindende for Kredsens Medlemmer. 
Denne Minimaltakst gav Anledning til en Strid mellem Ringsted- 
læ gerne og Egnens Bønder, som ikke vilde betale de fastsatte Hono
rarer. Lægerne tilbød »Gaardmændenes Sygekasse« en Moderation 
paa 15 %, men Bønderne forlangte som Ultimatum 25 %, og Kreds
foreningen paabød da Ringstedlægerne at afbryde al Forhandling 
med denne »Sygekasse for Velstillede« og tilsagde dem fuld Støtte 
til Taksternes Gennemførelse. Da Bønderne søgte at faa tilkaldt et 
Par nye Læger, der vilde praktisere efter deres Ønske, indberettedes 
Sagen til D. a. d. L., og der indrykkedes advarende Meddelelse i 
U. f. L.s Bureaumeddelelser og i Hospitalstidende. Det var første 
Gang, Kredsforeningen »drog i Leding«, og saa vidt vides, lykkedes 
det at faa de genstridige Gaardmænd til at falde til Føje.

Fra 1902 har Spørgsmaalet om Lægernes Selvbefordring og Be
talingen derfor jævnligt været diskuteret, ligesom der er ført For
handlinger om Betalingen for Pligtkørsel med Sogneraadsforeningen, 
med hvilken dog først 1926 naaedes en tilfredsstillende Overens
komst. løvrigt har her som andet Steds Forholdet til Sygekasserne 
i de sidste Decennier indtaget en fremskudt Plads i Kredsforeningens 
Forhandlinger.

Møderne holdtes i en Række Aar paa Hotel Postgaarden i Slagelse, 
hvor man var godt tilfreds med de materielle Ydelser. 1903 vedtoges 
det imidlertid paa Grund af svigtende Tilslutning fra Medlemmernes 
Side fremtidig at holde Møderne skiftevis forskellige Steder i Kred
sen. Dette viste sig i det hele at være en gavnlig Foranstaltning, 
selv om Protokollen angaaende Møde i 1914 beretter følgende:

»Middag sotn sædvanlig. Dog anvendes af Foreningens Kasse et klækkeligt 
Beløb til Champagne, dels for at oplive Foredragsholderen i Anledning af det 
saare ringe Antal Tilhørere, og dels som indirekte Straf til de udeblevne Med
lemmer.«
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24> Juni 1906 fejredes Kredsforeningens 50 Aars Jubilæum ved 
et Møde paa Hotel »Prinsen« i Roskilde. Som Æresgæst deltog den 
sidste af Medlemmerne fra den ældste Tid, prakt. Læge i Ringsted 
Daniel Bølling, der altid havde været et virksomt og interesseret 
Medlem af Kredsforeningen — en Tid dens Formand, og som nu 
ved Jubilæumsmødet udnævntes til Foreningens Æresmedlem.

Den samme Æresbevisning var tidligere (1881) tildelt Landfysikus 
i Næstved P. Knudsen, som da var Form. f. Næstved Lgf. og under 
hvis Fysikat Lægerne i Sydvestsjællands Lgf. jo hørte.

Kredsforeningen, som nu tæller 50 Medlemmer, har i Tidens Løb 
haft følgende Formænd:
1856—1861: C. E. Tolderlund, daværende Læge i Ringsted, senere 

Landfysikus i Sjællands nordre Fysikat, f 1898.
1861— L. A. Hasse, Distriktslæge i Slagelse, f 1881.
1872—1882: H. K. Krebs, Distriktslæge i Ringsted, f 1882.
1882—1884: Chr. P. Prahl, Distriktslæge i Slagelse, f 1888.
1884—1892: Dan. Bølling, Ringsted, f 1912.
1892—1898: J. H. Bruun, Fuglebjerg, f 1899.
1898—1913: Forum Jensen, Sygehuslæge, Slagelse, f 1919.
1913—1919: J. Stage, Sygehuslæge, Rude.
1919—1921: J. Chr. Christiansen, Sygehuslæge i Skelskør, f 1932.
1922— H. Tvedegaard, Jydstrup.
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7- SYDØSTSJÆLLANDS OG MØENS LÆGEKREDS
FORENING1).

Ogsaa denne er — som meddelt i Indledningskapitlet — en af 
de 3 Kredsforeninger, der kan føre sin Oprindelse tilbage til 
Tiden før D. a. d. L.s Stiftelse, idet den stammer fra den ældste 

lokale Lægeforening udenfor København, Vallø Lægeforening, som 
dannedes 30. Oktober 1844 P33 et 3^ Stiftslæge J. F. Steenberg 
indvarslet Møde. Med større og mindre Mellemrum afholdt Fore
ningen, der i lang Tid kun havde 10 Medlemmer, i Løbet af 10 Aar 
— skiftevis i de forskellige Medlemmers Hjem — nogle og fyrretyve 
Møder, hvor Tidens medicinske Emner drøftedes. Et Forsøg i 1849 
paa at udvide Rammerne for Foreningens Virksomhed ved at ind
byde samtlige Egnens Læger til et Møde i Rønnede Kro, gav ikke 
det ønskede Resultat, og fra 1854—1858 førte Foreningen en vege
terende Tilværelse med lejlighedsvise Møder hos den ene og den 
anden af de tidligere Medlemmer.

For at genoplive Foreningens Virksomhed indbød Klosterlægerne 
F. F. Mourier i Vemmetofte og H. V. Christensen paa Gisselfeld 
til et Møde i Rønnede Kro 20. Sept. 1858, hvor Foreningen re
konstrueredes som Præstø Amts Lægeforening med Adgang for alle 
Læger i Amtet til at blive Medlemmer. Foruden Diskussion om 
medicinske Emner, som ogsaa i det følgende Afsnit af Foreningens 
Tilværelse var Hovedopgaven, optog denne ogsaa blandt Opgaverne 
Behandling — i Tilknytning til den imidlertid stiftede D. a. d. L. 
— af sociale, faglige og kollegiale Spørgsmaal, og under Mouriers 
Formandskab udfoldedes i denne Periode en ivrig og driftig Virk
somhed saavel indadtil i Foreningens egne Forhold som udadtil i 
Forholdet til Omverdenen og de omgivende Myndigheder.

Talrige af Tidens medicinske Problemer blev bragt paa Bane. 
Foruden den aarlige Debat om Aarets »constitutio epidemica« 
diskuteredes Spørgsmaal som Trakeotomiens Indikationer, Aare-

’) Oplysninger fra Festskrift ved Foreningens 75 Aars Jubilæum af fhv. Kredslæge, 
Dr. med. J. Wiberg, Vordingborg, nu priv. i Birkerød.
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ladningens Værdi ved Pneumoni, Anvendelsen af Strubespejlet, Jod
indsprøjtning ved Ascites, Koldfeberens Optræden og Udbredelse, 
Tænia, Paralyser og Kramper hos Børn, Indikationerne for kunstig 
Forløsning af fødende og meget andet. Af hygiejniske Spørgsmaal 
drøftedes Indførelse af Jordemoderkonferencer, Vakcinationens Be
tydning, Foranstaltninger mod Udbredelse af Syfilis, Hygieinen i 
Landets Fattighuse og Affattelsen af Sundhedsvedtægter. Ogsaa 
Medicinaladministrationen, Embedslægevæsenets Ordning og en 
forbedret Form for de medicinale Indberetninger diskuteredes.

Efterhaanden trængte de faglige Spørgsmaal sig mere i Forgrun
den, navnlig fra 1870, da Foreningen efter en 3 aarig Hvileperiode 
(fra 1866—69), i hvilken ingen Møder havde været afholdt, paa ny 
rekonstrueredes og under Navn af Næstved Lægeforening gav Ad
gang til Optagelse for enhver Læge i Præstø og Sorø Amter, lige
som for Lægerne i Køge. Hvorvel ogsaa i den siden da forløbne 
Tid Foredrag og Diskussion om videnskabelige og praktisk-medicin- 
ske Emner jævnlig har fundet Sted paa Foreningens Møder, optoges 
disse dog mere og mere af Drøftelse af kollegiale og faglige Spørgs
maal. Til Lovene knyttedes en kollegial Vedtægt, og Forhandling 
om Takster og om Forholdet til Sygekasserne lagde stigende Beslag 
paa Arbejdet i Foreningen. Medens denne ogsaa forud havde staaet 
i Forbindelse med D. a. d. L. og behandlet de fra denne tilsendte 
Sager, blev det dog først 1880 indføjet som Bestemmelse i Forenin
gens Love, at den skulde danne en Kredsforening under Hoved
foreningen, hvad den jo siden har været — fra 1902 under det Navn, 
den da antog: »Sydøstsjællands og Møens Lægekredsforening«, og som 
den stadig bærer.

Medlemsantallet, som i 1870 var 21, har siden været jævnt stigende; 
det var 1880: 35, i 1902: 52 og er nu 75.

1919 fejrede Kredsforeningen sit 75 aarige Jubilæum ved en festlig 
Sammenkomst i Næstved og ved Udgivelsen af et af daværende 
Kredslæge i Vordingborg Jul. Wiberg forfattet Festskrift, som giver 
en udmærket Fremstilling af Foreningens Liv og Virksomhed 
gennem de mange Aar.
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Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd:
1844—1858: J. F. Steenberg, Stiftslæge paa Vallø, Etatsraad, f 1859.
1858—1870: F. F. Mourier, Klosterlæge paa Vemmetofte, Form. f. 

D. a. d. L. 1857 og 1859—61, f 1896.
1870—1900: P. Knudsen, Landfysikus i Næstved, Konferensraad

1900, f 1903.
1900—1908: V. Ingerslev, Distriktslæge i Præstø, f 1918.
1908—1909: H. Maag, Prof., Læge ved Amtssygehuset i Næstved, 

Form. f. D. a. d. L. 1907—12, f 1912.
1909—1915: A. C. Struckmann, Distriktslæge, senere Amtslæge i 

Næstved, nu priv. i Helsingør.
1915— H. Schaumburg-Muller, Køge.
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8. LOLLAND-FALSTERS LÆGEKREDSFORENING1).

Paa et Møde i Maribo 15. Jan. 1862 af 12 Læger fra forskellige
Steder i Stiftet dannedes »Lolland-Fulsters Lægeforening«, som 

straks traadte i Relation til D. a. d. L. ved at fremsende Fore
spørgsler til denne. Først 1873 vedtoges det dog at søge Optagelse 
som Kredsforening under D. a. d. L., og 1875 anerkendtes Forenin
gen som saadan og Navnet ændredes i Overensstemmelse dermed 
fra L.-F. Lægeforening til L.-F. Lægekredsforening.

I Foreningens første Leveaar optoges Møderne af sociale Spørgs- 
maal: Om Undersøgelse af de hygiejniske Forhold i Vaaningerne, 
om hurtigere Besættelse af ledige Lægeembeder, om Fritagelse for 
Lægernes Vidnepligt i Retssager m. m. Efterhaanden kom medicin
ske Spørgsmaal mere i Forgrunden: Sygeberetninger, navnlig 
epidemiologiske Beretninger, Præparatdemonstrationer og Demon
strationer af nye Instrumenter. Der synes i 60erne og 70erne at 
være foretaget forholdsvis store Operationer med godt Resultat. 
Efter 1873 antog Forhandlingerne en mere faglig Karakter, og 
Mødedeltagernes Antal, som hidtil ofte havde været ret ringe (helt 
ned til 7, en enkelt Gang endda kun 5) øgedes derved.

Fra dette Tidspunkt begynder Aftalerne om Minimaltakster og 
om Takster for Sygekassevirksomhed, ligesom Forholdet til Livs
forsikringsselskaberne debatteres; man fandt Taksten 2 Kr. for en 
Helbredsattest uforholdsmæssig ringe. Der blev dog stadig ved 
Møderne demonstreret Præparater og Instrumenter, og Tid til 
anden diskuteredes videnskabelige Emner, som Forholdet mellem 
Koldfeber og gastrisk Feber, og forskellige Koppeepidemier, op- 
staaet ved Smitte fra polske Roearbejdere.

Efter 1887 blev Møderne ganske overvejende optaget af faglige 
Spørgsmaal. Der vedtoges kollegiale Vedtægter og Bestemmelse 
om Voldgiftsrettens Sammensætning, og 1890 vedtoges den første 
Minimaltakst i detailleret Form.

1892 indførtes Sygekasseudvalget, og siden da har Forholdet til 
Sygekasserne stærkt domineret Forhandlingerne. 1899 sluttedes 
faste Akkorder med Sygekasserne (Aarshonorar 3 Kr. pr. Medlem).

’) Oplysninger fra Kredsforeningens Formand, Overlæge Dr. med. N. Muus, Maribo.
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Fra Aarhundredskiftet følger Foreningens Virksomhed væsendig 
samme Linie som de andre Kredsforeningers.

Medlemstallet, der ved Foreningens Start var 12, steg hurtigt 
til 20 og er siden vokset jævnt. Det var i 1904: 42 og er nu 61.

Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd:
1862—1870: E. J. Haderup, prakt. Læge i Vesterborg, Dr. med., 

t 1870.
1870—1873: J. A. Wilhjelm, Justitsraad, Maribo, f 1881.
1873—1875: C. F. Jespersen, Distriktslæge i Nykøbing F., f 1875.
1875—1889: C. R. Struckmann, Nykøbing F., f 1889.
1889—1900: C. V. A. Hansen, Stiftsfysikus (Bopæl Nysted), Æres

medlem af Kredsforeningen 1921, f 1927-
1900—1905: C. L. K. Tiemroth, Nykøbing F., f 1920.
1905—1909: C. J. Lemvigh-Muller, Nykøbing F.
1909—1913: Th. G. Bekker, Nakskov, f 1919«
1913—1917: V. Lund, Bellinge.
1917—1925: C. T. Kier, Overlæge ved Sygehuset i Nykøbing F.
1925— N. Muus, Overlæge ved Sygehuset i Maribo, Dr. med.
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9. BORNHOLMS LÆGEKREDSFORENING1).

Først i 90erne dannedes en »Bornholms Lægeforening«. Der 
viste sig dog snart Vanskeligheder for Foreningens samlede Be- 

staaen — efter Sigende p. Gr. af Strid om den ledende Stilling mel
lem Fysikus Vilh. Hansen i Rønne og Sygehuslæge J. C. Gerner i 
Neksø, og Foreningen deltes da i to, idet der udskiltes en »Syd- 
bornholms Lægeforening« med Gerner som Formand.

17. Juli 1895 sluttedes de to Foreninger sammen, og Formands- 
spørgsmaalet løstes ved Lodtrækning, hvorved Gerner blev den 
heldige. Foreningen antog nu Navnet »Bornholms Lægekredsfor
ening« og blev anerkendt som Kredsforening under D.a. d. L.

Foreningen trivedes saa nogenlunde; men da Tilslutningen til 
Møderne paa Grund af de besværlige Kommunikationsforhold i den 
første Tid var sparsom, vedtoges det i 1903 at lade Foreningens 
Kasse betale Befordringsgodtgørelse til de mødte Medlemmer, en 
Bestemmelse, som først nylig er blevet ophævet, da den ikke længere 
havde praktisk Betydning.

Foreningens Virksomhed har væsentlig drejet sig om udadtil at 
varetage Medlemmernes faglige Interesser og indadtil at danne et 
kollegialt og selskabeligt Bindeled mellem de enkelte Medlemmer. 
Forhandlingerne med Sygekasserne har altid kunnet føres under 
venskabelige Former, og Overenskomsterne er sluttet uden Voldgifts- 
raadets Mellemkomst. Mellem Foreningens Medlemmer har der i 
det hele hersket Fred og Fordragelighed, og kun undtagelsesvis 
har der været Anledning til at lade Voldgiftsretten arbejde.

Medlemstallet er nu 20.

Foreningen har haft følgende Formænd.:
1895—1913: J. C. Gerner, Sygehuslæge i Neksø, 1905 Justitsraad, 

t I925-
1913—1921: A. Hald, Overlæge ved Sygehuset i Rønne.
1921—1925: M. Marcussen, Sygehuslæge i Svaneke.
1925—1929: E. Hempel-Jørgensen, Sygehuslæge i Neksø.
1929— atter Sygehuslæge Marcussen.

*) Oplysninger fra Kredsf.s Formand, Sygehuslæge M. Marcussen, Svaneke.
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io. FYENS STIFTS LÆGEKREDSFORENING1).

Den 9. Decbr. 1859 samledes i Odense 17 Læger for at danne 
en Lægeforening for Fyen. Opfordring til Indmeldelse udgik 

til samtlige Stiftets Læger, hvoraf en Del dog undslog sig, medens 
en Del andre slet ikke svarede. 6. Jan. i860 stiftedes da Fyens Stifts 
Lægeforening med 33 Medlemmer (13 fra Odense, 20 fra det øvrige 
Stift). Til Formand valgtes Stiftsfysikus, Justitsraad Chr. R. Aren- 
drup, der fungerede til 1867. Den bærende Kraft i Foreningens 
Ledelse synes dog at have været Viceformanden, daværende Distrikts
læge i Odense Landkreds L. L. J. A. Reumert.

Foreningen traadte straks i Forbindelse med D. a. d. L., uden at 
det dog gjordes til Pligt for Medlemmerne at være Medlem af denne 
Møderne, som afholdtes 4 Gg. aarlig, var i de første Aar godt besøgt, 
og der diskuteredes saavel kollegiale som hygiejniske og social
medicinske Spørgsmaal (om Støtte for trængende Enker og deres 
efterladte, om Kontrol med Jordemødrene og om disses Uddannelse, 
om Embedslægernes Forhold og om Trang til Forandring af Medi
cinalvæsenet, om medicinale Indberetninger, om Kvaksalveriloven 
m. m.). Desuden holdtes videnskabelige Foredrag (f. Eks. om febr. 
typhoid., om phebitis og om syfilis — hvor Reumert fremhævede 
Betydningen af at behandle svangre).

Efterhaanden svækkedes dog Interessen hos Medlemmerne. Fra 1862 
er Møderne kun svagt besøgt, og i de følgende Aar er det kun, naar 
Forslag fra D. a. d. L. foreligger til Behandling, at et rimeligt Antal 
giver Møde. Efter et Møde i August 1867 synes Virksomheden at 
være stillet helt i Bero for lange Tider, saaledes at D. a. d. L.s 
Formand paa Lægemødet i 1877 — som andetsteds meddelt — 
under Omtalen af de bestaaende Kredsforeninger karakteriserede 
Fyens Lægeforeningen som »en Lægeforening af Navn, hvis Virk
somhed er æqual nul«.

Maaske var det denne nedsættende Omtale, der gav Stødet til 
Genopvaagnen af Lægeforeningslivet paa Fyen. I hvert Fald stiftedes 
1878 Sydf yens Lægeforening med prakt. Læge, senere Sygehuslæge 
og tit. Prof., H. Mølmark i Svendborg som Formand. I Begyndelsen

9 Oplysninger fra Foreningens Sekretær, Dr. J. Riising, Otterup.
17
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af 1879 dannedes derefter Odense Lægeforening med Stiftsfysikus 
F. C. Krebs som Formand, og endelig i Sept, samme Aar Nord- og 
Vestfyens Lægeforening med daværende Stadsfysikus i Bogense, fra 
1881 Stiftsfysikus i Odense, Th. Trautner som Formand.

Kun for Odense Lægeforening foreligger Optegnelser om For
handlingerne, der dels drejede sig om de fra D. a. d. L. tilsendte 
Sager, dels om lokale Anliggender. Allerede 1879 drøftedes saaledes 
Forslag om kollegiale Vedtægter og ensartede Takster. Enkelte 
Bestemmelser vedtoges, dog kun som Norm, ikke som bindende 
for Medlemmerne.

1883 sammensluttedes paa Initiativ af Stiftsfysikus Trautner de 
3 fyenske Lægeforeninger til den nuværende Fyens Stifts Lægekreds
forening paa et Møde i Odense 14. Okt. 1883, hvor 35 Læger fra 
hele Stiftet var til Stede, deriblandt Prof. P. K. Møller, Foreningens 
første Kasserer og Sekretær og stadig Medlem af denne, samt nylig 
afdøde Stiftsfysikus Seedorff, som senere i nogle Aar blev Forenin
gens Formand.

Stiftsfysikus Trautner valgtes straks til Formand og fungerede 
som saadan til sin Død 1903. Han var fra 1883 til 1889 tillige For
mand for D. a. d. L., og han har ved sin store Interesse for Læge
standens Tarv og Prestige og ved det energiske og initiativrige 
Arbejde, han nedlagde i sin Formandsgerning, indlagt sig stor For
tjeneste baade af Kredsforeningen og af Hovedforeningen1).

Trautner fastslog straks, at Medlemmer af Kredsforeningen eo 
ipso var Medlemmer af Hovedforeningen, med mindre de udtrykke
lig tog Forbehold. Dette var der dog stadig nogle, der gjorde, og 
først 1892 blev Medlemskab af D. a. d. L. obligatorisk. En Del 
fyenske Læger holdt sig ogsaa tilbage fra Indmeldelse i Kredsfore
ningen, og hvorvel Medlemstallet har været stadig stigende (1894: 
80 — 1900 godt 100 — og nu 1932: 161), var det dog først 1906, 
at Kredsforeningen omfattede alle Stiftets Læger, hvad den, paa 
enkelte Undtagelser nær, stadig gør.

Ved Lovændringer i Aarenes Løb udbyggedes Foreningens Or
ganisation. 1892 indførtes kollegiale Vedtægter og et Vedtægts
udvalg (ogsaa kaldet Æresretten) til at overvaage deres Overholdelse. 
Dette Udvalg erstattedes 1905 af den siden da bestaaende Voldgifts-

’) Nekrolog i U. f. L. 1903, S. 334.
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ret. 1892 oprettedes ogsaa et fast Sygekasseudvalg. 1901 et Forsikrings- 
udvalg til Varetagelse af Attestspørgsmaal, hvilken Opgave dog fra 
1905 overtoges af D. a. d. L.s Forsikringsudvalg og senere af dens 
Attestudvalg. Endelig oprettedes 1914 Kredsforeningens Udvalg 
for kommunal Praksis.

Foreningens Formaal blev ved Stiftelsen angivet som tre: 1) Ved 
Oplysning af Befolkningen og ved Henvendelser til Myndighederne 
at virke for Højnelse af den aim. Hygiejne og Forbedring af Sund
hedstilstanden hos Befolkningen. 2) Ved oplysende Foredrag og 
Diskussioner at virke til, at Lægerne vedligeholdt deres Kundskaber 
og dygtiggjorde sig til deres Gerning. 3) At virke for Forbedring 
af Lægernes Arbejdsvilkaar og økonomiske Forhold.

Punkt 2 er nu overtaget af »Fyens medicinske Selskab«; men de 
to andre Formaal har Kredsforeningen endnu. For Punkt 1 arbejdes 
stadig efter samme Linier som hidtil. Arbejdet for Punkt 3 har her 
som andetsteds i Landet lagt mere og mere Beslag paa Lægeforenin
gens Tid og Kraft. Navnlig har jo Sygekassernes Vækst og disses 
saavel som Kommunernes Sammenslutning i organiserede Forenin
ger nødvendiggjort stadige Forhandlinger med disse om Takst- og 
andre Forhold. Paa disse Forhandlinger og de periodisk opstaaede 
Vanskeligheder og Konfliktsituationer tillader Pladsen ikke her at 
komme nærmere ind.

Indadtil er der stadig arbejdet paa et godt kollegialt Forhold; 
Voldgiftsretten har heldigvis kun sjældent maattet træde i Virksom
hed.

Af udadgaaende Skridt kan nævnes Kredsforeningens tidlige 
Bestræbelser for at gennemføre Anmeldelse af epidemiske Sygdom
me, og senere for Udarbejdelse af en Tuberkulosestatistik for Fyen. 
Et Forslag til Regering og Rigsdag (1903) om Oprettelse af et 
Laboratorium til vederlagsfri bakteriologisk Undersøgelser vandt 
ikke straks Fremgang, men gav dog maaske det første Stød til 
Oprettelsen af Diagnosestationerne 1906. Ogsaa for Sygehusforhol
denes Forbedring og Sygehuslægernes Ansættelsesvilkaar har Kreds
foreningen arbejdet, ligesom den gentagne Gange ved Meddelelser 
i Pressen og Henvendelse til Myndighederne har slaaet til Lyd for 
Afhjælpning af Pladsmanglen paa Sindssygehospitalerne og for 
Fremskaffelse af flere Sanatoriepladser for Brystsyge.

17*
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løvrigt har Foreningen naturligvis i Samarbejde med de andre 
Kredsforeninger og D. a. d. L. arbejdet paa en Række andre Spørgs- 
maal af almindelig Betydning for Lægestanden og Samfundet.

De fyenske Lægeforeninger har i Tidens Løb haft følgende For- 
mænd:

I. Den første Fyens Stifts Lægeforening.
i860—1867: Chr. R. Arendrup, Stiftsfysikus, Justitsraad, Odense, 

t 1871.
IL Sydfyens Lægeforening.

1878—1883: H. Mølmark, prakt. Læge, senere Sygehuslæge, Prof., 
Svendborg, f 1911.

III. Odense Lægeforening.
1879—1881: F. C. Krebs, Stiftsfysikus, Odense, f 1881.
1881—1883: H. C. Helweg, Stadslæge, Odense, f 1894.

IV. Nord- og Vestfyens Lægeforening.
1879—1883: Th. M. Trautner, Stadsfysikus i Bogense (fra 1881 

Stiftsfysikus i Odense).
V. Fyens Stifts Lægekredsforening.

1883—1903: Th. M. Trautner, Stiftsfysikus, Odense, Form, i 
D. a. d. L. 1883—89, f 1903.

1903—1904: Fungerende Formand: Foreningens Viceformand Ed. 
Carstensen, prakt. Læge i Søndersø ved Odense, 
senere i Aalborg, f 1930.

1904—1906: M. Seedorff, Stiftsfysikus, Odense, f 1931.
1906—1912: H. Schousboe, Dr. med., Odense.
1912—1918: E. Lollesgaard, Overlæge, Odense (fra 1930 privati

serende i Fredensborg).
1918—1924: Th. Schultz, Overlæge, Dr. med., Ringe (fra 1929 

privatiserende i Kbhvn).
1924—1930: P. Sørensen, Morud.
1930— H. Lemming, Kredslæge, Nyborg.
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II. HJØRRING AMTS LÆGEKREDSFORENING1).

Som det fremgaar af efterfølgende Afsnit om »Aalborg Amts 
Lægekredsforening«, søgte den i 1854 stiftede »Aalborg Lgf.« 

fra Slutningen af 60erne Tilslutning ikke blot fra Lægerne i den 
nordenfjordske Del af Aalborg Amt, men ogsaa fra Lægerne i 
Hjørring Amt, og paa Møder 1869 (i Brønderslev) og navnlig 1872 
optoges en Del af Hjørring Amts Læger i Aalborg Lgf., og denne 
omfattede nu i en Række Aar begge Amters Læger. Da Møderne 
imidlertid som Regel holdtes i Aalborg eller en anden af de sønden- 
fjordske Byer, bevirkede de lange Afstande og den vanskelige 
Kommunikation, at Lægerne fra Hjørring Amt kun i ringe Antal 
kunde deltage i Møderne.

Paa et Møde i Hjørring af Egnens Læger i Maj 1890 vedtoges 
derfor Dannelsen af en selvstændig »Lægeforening for Hjørring Amt«, 
der stiftedes med et Medlemsantal paa 16 og til Formand valgte prakt. 
Læge (senere Sygehuslæge) i Frederikshavn S. Kopp. Foreningen 
havde dog i de første Aar en mere privat Karakter, idet Forbindelsen 
med Aalborg Lgf. ikke officielt var hævet.

Men paa et Møde i Hjørring 5. Dec. 1892 vedtoges Adskillelsen, 
Hjørring Amts Læger udmeldte sig af Aalborg Kredsf. og fra 1. Jan. 
1893 har vi da den endnu bestaaende Hjørring Amts Lægekreds
forening som selvstændig Kredsf. under D. a. d. L.

Foreningens Historie siden da har været sideløbende med de 
andre Kredsforeningers. De samme faglige og kollegiale Spørgsmaal 
har været Diskussionsemnerne paa Møderne og dannet Grundlaget 
for Foreningens Arbejde.

Som andetsteds omtalt, gav Forholdene ved Amtssygehuset i Hjør
ring for nogle Aar siden, indenfor Kredsforeningen, Anledning til 
en ret bitter kollegial Strid, som satte Sindene i Bevægelse ikke 
blot der, men i hele den danske Lægestand, og som gav Genlyd 
baade i Dagspressen og paa D. a. d. L.s Møde i August 1926. Siden 
trak Forholdene sig dog heldigvis i Lave, og det gode kollegiale 
Forhold mellem Kredsens Læger blev genoprettet.

’) Oplysninger fra tidligere Formand i Kredsforeningen, Dr. C. Jørgensen, Vraa.
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Medlemstallet, der ved Foreningens Start som sagt var 16, har 
siden været i jævn Stigning og er nu 62.

Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd: 
1890—92: S. Kopp, Frederikshavn (1894 Sygehuslæge der). 
1892—97: E. Eliassen, Hjørring.
1897—98: S. Kopp, Sygehuslæge, Frederikshavn, fra 1908 priv., 

t I9I3-
1898—1902: O. Giersing, Distriktslæge, N. Saltum, 1901 forflyttet 

til Grenaa, f 1918.
1902 indtil 29/7: E. Eliassen, Hjørring, Jan. 1919 Foreningens 

Æresmedlem, f 1920.
29/7 1902—05: A. Ewertsen, Sygehuslæge, Hjørring, siden 1929 

privat, i Hellerup.
1905—08: V. Holm, Frederikshavn, 1915 Kredslæge der, 1921 

Amtslæge i Randers, f 1927.
1908—27: C. Jørgensen, Vraa.
1927—30: A. Stougaard, Hjørring.
1930—31: C. Jørgensen, Vraa.
1931— K. Engelsen, Brønderslev.
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i2. AALBORG AMTS LÆGEKREDSFORENING1)

Som kortelig meddelt i Bogens Indledningskapitel hører Aalborg 
Amts Lægeforening til de 3 Kredsforeninger, hvis Oprindelse 

gaar tilbage til Tiden før D. a. d. L.s Stiftelse, idet den er udgaaet 
af den paa et Møde hos Stiftsfysikus Speyer i Aalborg 14. Dec. 1854 
af 6 Læger stiftede Aalborg Lægeforening.

Aarsagen til Foreningens Stiftelse synes at have været Fysikus 
Speyers Interesse for Medicinalstatistik over de smitsomme Syg
domme. Aalborg blev i de Aar hærget af Koldfeber i en saadan 
Grad, at Lægerne kunde anmelde op til omtrent 100 Tilfælde paa 
en Maaned. Fysikus Speyers Medicinalberetning for 1895 ledsagedes 
af en af Aalborg Lgf. udarbejdet Fremstilling af Koldfeber- og Mæs- 
lingeepidemien i Aalborg By i 1855, som vandt Sundhedskollegiets 
allerhøjeste Paaskønnelse, der gav sig Udtryk i en Foreningen til
stillet, paa et lille Dannebrogsflag affattet, og af samtlige Kollegiets 
Medlemmer undertegnet Skrivelse, hvori det bl. a. hedder:

»dette veludførte og interessante Arbejde har Kollegiet læst med megen 
Tilfredshed, og det føler sig derfor tilskyndet til at bevidne Lægeforeningen 
sin Paaskønnelse og til at udtale det Haab, at Foreningen vil vedblive at arbejde 
i lignende Retninger.«

Dette lille Dannebrogsflag synes at være den eneste officielle 
Paaskønnelse, Foreningen har modtaget i sin snart 78 aarige Levetid.

Under Speyers Formandskab var Foreningens Hovedopgave 
Medicinalstatistik, og i dette Spor fortsattes i ca. 10 Aar ogsaa under 
de følgende Formænd (se nedenfor). Foreningen omfattede fra 
Begyndelsen kun Aalborg Bys Læger, men allerede 1855 vedtoges 
det at aabne Adgang for alle Fysikatets Læger. De store Afstande 
og den vanskelige Kommunikation bevirkede dog, at kun faa uden
bys Læger de første Aar deltog i Møderne, som afholdtes skiftevis 
i Aalborglægernes Hjem, indtil 1865 hver Maaned, derefter hver- 
anden. Fra 1866 fik Byens Apotekere Adgang til Møderne, hvori 
de jævnlig deltog, naar Spørgsmaal af fælles Interesse var til Drøftelse.

') Oplysninger fra Foreningens tidligere Formand, Dr. Jensenius, Gudumholm og 
fra Dr. med. Johs. Torrilds ved Foreningens 50 aarige Jubilæum forfattede Oversigt 
over Foren.s Historie.
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1869 holdtes det første Møde udenfor Aalborg, nemlig i Brønders
lev for at give Læger fra Vendsyssel Lejlighed til at deltage, og efter 
den Tid afholdtes jævnlig Sommermøder udenfor Aalborg, saaledes 
ofte i Hobro, hvor daværende Distriktslæge, senere Etatsraad, Mag
nus var en munter og gæstfri Vært.

I August 1872 (Foreningen havde da 22 Medlemmer) afholdtes 
et stort Møde i Hjørring, hvorved samtlige Hjørringlæger optoges 
som Medlemmer, og Foreningen omfattede derefter begge Amter 
indtil 1892. Allerede 1890 dannede Hjørring Amts Læger, hvem 
Afstanden til de søndenfjordske Møder forekom urimelig lang, en 
selvstændig Forening af mere privat Karakter, og 1892 fuldbyrdedes 
Adskillelsen officielt med Oprettelsen af »Hjørring Amts Lægekreds
forening«. Aalborg Lgf. blev til Aalborg Amts Lægekredsforening og 
har siden under dette Navn været Kredsf. under D. a. d. L.

I Aalborg Lgf.s første Levetid diskuteredes paa hvert Møde et 
eller andet videnskabeligt Emne (f. Eks. Scrophulose, Skarlagens
feber, Sygdomme i acetabulum, Operation for labium leporin.). Ved 
Siden deraf havde Møderne væsentlig selskabelig Karakter med 
Puncheboller og Viser efter Datidens Skik. En virksom Poet ved 
disse Lejligheder var daværende prakt. Læge i Nr. Sundby, senere 
Overlæge ved Alm. Hosp, i Kbhvn., Professor Nicolaj Holm, og 
Foreningens endnu eksisterende Visebog indeholder mange vittige 
Sange med Mærket »Jensen«, ligesom der i Arkivet findes en Døds
attest, i Følge hvilken Digteren Jensen desværre afgik ved en altfor 
tidlig Død paa Gr. af en »emboli i den poetiske Aare«.

Medens Formændene i den første Tid skiftede ret hurtigt, kom 
der fra 1871 en Periode paa 28 Aar med kun tre Formandsskifter. 
1899 vedtoges imidlertid, at Formanden højst maatte fungere i 
fire Aar.

Fra 1869 begyndte faglige Spørgsmaal (Inkassation af Læge
honorarer) at beherske Lægemøderne, og navnlig fra 1877, da For
holdet til Sygekasserne første Gang var til Behandling og man 
vedtog som Princip ikke at slutte fast Akkord med nogen Land
sygekasse. 1892 nedsattes et staaende Sygekasseudvalg, 1894 Vold
giftsudvalg. I den siden forløbne Tid har her som i andre Kredsfor-
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eninger faglige og kollegiale Spørgsmaal været Hovedemnerne paa 
Lgf.s Møder, af hvilke der nu afholdes 2 ordinære om Aaret. Omkring 
Aarhundredskiftet rejstes under Eschens Formandskab Spørgsmaalet 
om Tuberkulosens Bekæmpelse, og Kredsforeningens Samarbejde 
med Nationalforeningen førte til Oprettelsen i 1905 af Sanatoriet 
i Skørping.

1904 kunde Foreningen fejre sin 50 aarige Bestaaen, i hvilken 
Anledning daværende prakt. Læge i Aalborg, Dr. med. Johs. Tor
kild, udarbejdede en Oversigt over Foreningens Historie, offentlig
gjort i U. f. L. 1904, S. 1207.

Af Begivenheder indenfor Foreningen fra dette Aarhundrede maa 
iøvrigt nævnes Overlæge Ecshens Afskedigelse fra Amtssygehuset i 
Aalborg 1921, som trods D. a. d. L.s Mellemkomst ikke lod sig 
afværge, hvorvel det lykkedes at knytte saadanne Betingelser dertil, 
at Dr. E. i nogen Maade fik Oprejsning for den ham overgaaede 
Tort.1)

Foreningen, som nu tæller 99 Medlemmer, har haft
2 Æresmedlemmer:

1889: Sygehuslæge i Aalborg E. Heiberg (f 1893), og
1928: Overlæge ved Amtssygehuset i Aalborg Johs. Schrader (fra 

1913 privat, i Charlottenlund).

Foreningen har i Tidens Løb haft følgende Formænd:
1854—1857: C. L. Speyer, Stiftsfysikus i Aalborg, f i860.
1857—1859: D. Vithusen, Stadslæge i Aalborg, f 1872.
1859—1861: P. Lund, Aalborg (se nedenfor).
1861—1864: E. Heiberg, Aalborg (se nedenfor).
1864—1866: P. J. Paulsen, Stiftsfysikus i Aalborg, f 1876.
1866—1869: N. Salomon, Overlæge i Hæren, Aalborg, 1873 Stabs

læge, f 1885.
1869—1871: P. Lund, Aalborg, f 1894.
1871—1876: E. Heiberg, Aalborg, fra 73—89 Sygehuslæge der, 

t 1893.

:) Se herom nærmere under D. a. d. L. i Afsnittet: Sygehusforhold.
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1876—1885: L. R. Lorentzen, Aalborg, fra 89—93 Sygehuslæge 
der, 79—83 Form. f. D. a. d. L., 03 Prof., f 1915.

1885—1899: O. L. Møller, Stiftsfysikus i Aalborg, f 1909.
1899—1904: J. Eschen, Stadslæge i Aalborg, fra 1907—21 Overlæge 

ved Amtssygehuset der, f 1930.
1904—1908: B. Schåffer, Overlæge i Hæren, Aalborg, f 1925.
1909—1913: A. Lehmann, Kommunelæge i Aalborg, f 1932.
1914—1916: C. Kirk, Hadsund.
1916—1920: C. Schoubye, Overlæge i Hæren, Aalborg.
1920—1922: C. Kirk, Hadsund.
1922—1927: Ed. Carstensen, Aalborg, f 1930.
1927—1931: E. Jensenius, Gudumholm.
1931— H. Møller, Overlæge ved Aalborg Komm. Hosp.
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i3. VIBORG-THISTED AMTERS LÆGEKREDS
FORENING1).

Den første Oprindelse til denne Kredsforening har vi i den paa 
et Møde i Thisted 27. Okt. 1872 stiftede Thisted Amts Læge

forening. Mødet var indvarslet af Distriktslæge i Vestervig O. F. 
Beck, og foruden ham var til Stede Distriktslægerne Fangel, Nyrop 
og Rasmussen samt 4 praktiserende Læger, der alle senere blev frem
ragende Mænd indenfor Den aim. danske Lægeforening og indenfor 
den danske Lægestand, nemlig A. Faartoft, Nykøbing M., senere 
Distriktslæge der, nogle Aar Form. f. Viborg-Thisted Lægekredsf. og 
i to Perioder Medl. af D. a. d. L.s Bestyrelse, Ove Ludv. Møller, 
ligeledes Nykøbing M., senere Stiftsfysikus i Aalborg og i 14 Aar 
Form. f. Aalborg Amts Lægekredsf., P. W. Heiberg, Thisted, senere 
Stiftsfysikus i Viborg, nogle Aar Form. f. Thisted Amts Lgf. og siden 
i 10 Aar Form, for Viborg-Thisted Kredsf., endelig N. G. Mulvad, 
Thisted, senere Stiftsfysikus i Vejle, i 17 Aar Form. f. Vejle-Skander- 
borg Amters Kredsf. og i 6 Aar tillige Medl. af D. a. d. L.s Bestyrelse.

Thisted Amts Lgf. søgte straks Tilknytning til D. a. d. L. uden 
dog at optages som Kredsf. under denne. I nogle Aar udfoldede 
Foreningen en livlig Virksomhed og behandlede baade faglige og 
praktisk-medicinske Spørgsmaal (Jordemødrenes Forhold, Barsel
konens og nyfødte Børns Pleje og Behandling, »Cardialgiens« Pato
genese og Behdl., Meddelelser om særlige Sygdomsformer — saa- 
ledes Heiberg: om en for Thisted By ejendommelig Sygdom, 
»Augustsygdommen«, karakteristisk ved et pinligt urticariaagtigt 
Exanthem, fremkaldt af en dog kun lidet kendt Midde, »Leptus 
autumnalis«, om Takster for Lægegerning og om Forhold til Syge
kasserne, hvorom i 1875 vedtoges, at man fremtidig skulde nægte 
at slutte fast Akkord med disse).

Mødet 18/4 1875 er det sidste, hvorom Protokollen indeholder 
Referat, og om Foreningens senere Virksomhed savnes Meddelelse. 
Den nævnes dog endnu 1877 paa D. a. d. L.s Møde i Kalundborg 
under Formandens Beretning om bestaaende Kredsforeninger, og

*) Oplysninger fra Stabslæge, nu Generallæge Skot-Hansens Foredrag ved Fore
ningens 100 Møde 20. Nov. 1921.



268

formelt har den vist eksisteret længere endnu. I hvert Fald meddeler 
Fysikus Heiberg i sine biografiske Oplysninger til »Den danske 
Lægestand«, at han var Foreningens Formand til 1879. Om han 
har været det fra Foreningens Stiftelse, eller Distriktslæge Beck 
har fungeret som saadan det første Aar (til han i Dec. 1873 forflytte
des til Kolding), kan ikke siges.

Imidlertid var i 1875 dannet en Lægeforening for Viborg Amt. 
Den stiftedes paa et Møde 14. Febr. 1875 paa Preislers Hotel i 
Viborg, hvor Stiftsfysikus N. J. Bentsen valgtes til Formand, som 
hvilken han fungerede til sin Afsked som Fysikus 1893, ved hvilken 
Lejlighed han udnævntes til Foreningens Æresmedlem.

Viborg Amts Lgf. blev straks Kredsf. under D. a. d. L. Forenin
gens Møder optoges for en væsentlig Del af Diskussion om faglige 
Spørgsmaal, idet dog ogsaa hygiejniske og aim. medicinske Emner 
toges op til Behandling. Paa det første Møde drøftedes saaledes den 
tyfoide Febers Forekomst og Ætiologi jævnsides med Takstspørgs- 
maal. Paa et senere Møde i 1875 drøftedes Uddannelsen af Syge
plejersker til privat Sygepleje. Først efter at Spørgsmaalet ogsaa 
andetsteds var rejst, lykkedes det dog Kredsforeningen at føre den 
igennem ved Stiftelsen (1881) af »Viborg Stifts Sygeplejeforening«, 
der stadig bestaar som et smukt Vidnesbyrd om Kredsforeningens 
Initiativ. Ogsaa Spørgsmaal som Vandforsyning, Mælkeforsyning 
og Kødkontrol diskuteredes i de følgende Aar, og Foredrag holdtes 
om videnskabelige Emner som »Pneumoniens Kontagiositet«, »Vægt
tabet efter epileptiske Anfald« (Hallager) og »Phthisens Overførelse 
gennem Digestionsorganerne« (Heiberg), ligesom Demonstrationer 
(Gad) af nye bakteriologiske Fænomener som »Tuberkelbaciller« 
(1884) og Mus, som ved Fodring var paaført Tetanus og Miltbrand.

Paa Møde 27. Aug. 1884 vedtoges det at indbyde Lægerne i 
Thisted Amt til at slutte sig til Viborg Amts Lægeforening. Thisted 
Amts Lægeforening maa paa det Tidspunkt enten have været opløst 
eller have ført en hensygnende Tilværelse, og Amtets Læger fulgte 
alle Opfordringen til at indtræde i Viborg Amts Lgf. Formentlig 
har Foreningen derefter antaget Navnet Viborg og Thisted Amters 
Lægekredsforening, under hvilken Betegnelse den i hvert Fald efter 
den Tid nævnes blandt Kredsforeningerne under D. a. d. L.

29. Aug. 1886 holdtes første Gang Møde i Thisted Amt, nemlig
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i Nykøbing M., og paa dette vedtoges en fælles »Vedtægt for Læ
gerne i Viborg og Thisted Amter«, som dog kun var bindende for 
dem, der erklærede sig for »Deltagere i Vedtægten«. Den var be
staaende til 1897, da man gik over til D. a. d. L.s Vedtægt.

Imidlertid var her som andetsteds Forholdet til Sygekasserne 
blevet det brændende Spørgsmaal. Allerede 1881 havde Sagen været 
Genstand for Diskussion, men navnlig efter Sygekasselovens Ved
tagelse 1892 begyndte de siden da stadig fortsatte Forhandlinger 
med Sygekasserne. 1893 forelaa den første Overenskomst og sam
tidig valgtes det første Sygekasseudvalg. 1900 gjordes fra Syge
kassernes Side et Forsøg paa at faa Kasserne gjort lukkede. Som 
bekendt er det dog her som andetsteds i Landet udenfor Kbhvn. 
lykkedes til Dato at hævde det frie Lægevalg. 1894 drøftedes første 
Gang Lægernes Selvbefordring og Betalingen herfor, et Spørgs
maal, der jo siden navnlig har faaet Betydning i Forhandlingerne 
med Kommunerne angaaende Pligtkørselen. Efterhaanden og navn
lig fra Aarhundredskiftet falder Kredsforeningens Opgaver mere og 
mere sammen med de andre Kredsforeningers og D. a. d. L.s, og 
dens selvstændige Virksomhed træder i Baggrunden.

Da Foreningen 20. Nov. 1921 holdt sit 100 Møde, skete dette 
under festlige Former, og Foreningens tidligere (og ogsaa senere) 
Formand, D. a. d. L.s nuværende Formand, Generallæge Skot- 
Hansen, holdt et Foredrag om Foreningens Historie, hvoraf de 
foran meddelte Oplysninger i det væsentlige er et Uddrag.

Foreningen, som nu tæller 92 Medlemmer, har i Tidens Løb 
udnævnt følgende

Æresmedlemmer:
Sept. 1893: Stiftsfysikus N. J. Bentsen.

Stiftsfysikus P. W. Heiberg.
Marts 1918: Distriktslæge A. Faartoft.
Okt. 1930: Generallæge J. Skot-Hansen.

Formænd for Thisted Amts Lægeforening:
(?) 1872—1873: O. F. Beck, Distriktslæge 1 Vestervig, 1873 

forflyttet til Kolding, f 1898.
(1872?) 1873—1879: P. W. Heiberg, Dr. med., Distriktslæge i Thi

sted, 1879 forflyttet til Viborg, 1893 Stifts
fysikus (se nedenfor).
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Viborg Amts Lgf. og Viborg-Thisted Amters Lægekredsf. har haft 
følgende Formænd:
1875—1893: N. J. Bentsen, Stiftsfysikus, Viborg, fra 1893 privat, 

i Kbhvn., f 1910.
1893—1895: C. A. Gad, Overlæge ved Viborg Sindssygeanstalt, 

+ 1895.
1895—1904: P. W. Heiberg, Stiftsfysikus, Dr. med., Overlæge ved 

Amtssygehuset i Viborg til 1916, f 1920.
1904—1907: A. Faartoft, Distriktslæge i Nykøbing Mors til 1915, 

t
1907—1909: J. F. Melskens, fhv. Overlæge i Hæren, Etatsraad, 

Viborg. Fra 1909 privat, i Kbhvn., f 1916.
1909—1910: S. Rambusch, Distriktslæge i Sjørup, 1910 Stifts

fysikus, senere Amtslæge i Aalborg, f 1919.
1910—1917: C. Geill, Overlæge ved Viborg Sindssygehosp., fra

1927 privat, i Charlottenlund.
1917—1919: J. Skot-Hansen, Stabslæge, Viborg (se nedenfor). 
1919—1925: Kr. Lundh, Højslev, fra 1922 i Skive.
1926—1928: J. Skot-Hansen, Stabslæge, Viborg, fra 1928 Form.

f. D. a. d. L., 1930 Generallæge med Bopæl i Char
lottenlund.

1928— P. Schmitz, Thisted.

Bemærkes bør det ogsaa, at prakt. Læge i 0. Jølby Jens Lund 
1932 har haft Sæde i Kredsf.s Bestyrelse uafbrudt i 25 Aar, foruden 
at han i Tidens Løb har beklædt forskellige andre Tillidshverv i 
Foreningen.
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14- LÆGEKREDSFORENINGEN FOR RANDERS OG 
OMEGN1).

oreningen stiftedes paa et konstituerende Møde u. Dec. 1870 
hos Læge ved Randers Kommunes Hosp. Carl Emil Hansen. 

Formaalet var »at fremme kollegialt Samliv og vedligeholde Inter
essen for Videnskaben og belære hinanden indbyrdes m. H. t. dens 
praktiske Udøvelse«.

Samtlige 8 Læger i Randers blev straks Medlemmer, og paa 
Opfordring til Omegnens Læger indmeldte sig: Lægen i Ørsted 
(Distriktslæge Finsen), i Hadsten (Dr. Larsen), i Gjerlev (Dr. Neer- 
gaard) og i Bjerringbro (Dr. Gotzsche). Det første Lægemøde fandt 
Sted 19.Jan.1871.

Foreningens første Vedtægt blev indsendt til D. a. d. L., og man 
træffer fra første Færd i Forhandlingsprotokollen stadig Meddelelser 
o. 1. fra denne; men først i 1884 vedtoges det, efter Henstilling, at 
indsende Mødereferater og lade sig repræsentere paa D. a. d. L.s 
Møder.

I en Række Aar afholdtes Møderne skiftevis i Medlemmernes 
Hjem, hvor Mødet regelmæssigt endte med et beskedent Aftens- 
maaltid. Det kollegiale Samvær spillede Hovedrollen, og det hændte, 
at Behandlingen af de faglige og videnskabelige Emner blev totalt 
svigtet for Samværet i Naturen, ved Bordets Glæder eller ved 
1’homberen. Selv efter at Møderne fra 1888 paa Grund af Forenin
gens Vækst — navnlig Tilgangen af en Del udenbys Medlemmer 
— definitivt var forlagt til offentlige Lokaler, opretholdtes den 
selskabelige Tradition, og Møderne indlededes med en god Middag. 
Havde man ikke betids meldt Forfald, »hang« man paa Middagen, 
selv om man blev lovlig forhindret i at komme til Stede. Dette 
Forsøg paa at hævde Mødepligten maatte dog snart seponeres, og 
af Hensyn til Forhandlingernes Betydning og Værdighed blev 
Middagen forlagt til efter disse. Da denne Ordning nødvendig
gjorde, at Møderne begyndte tidlig paa Eftermiddagen og for 
fjerntboende Kolleger tog den halve Dag, hvilket bevirkedejen

’) Oplysninger fra Kredsforeningens Næstformand, Dr. V. Mathiassen, Hobro.
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kendelig Nedgang i Tilslutningen, indførtes for 6—7 Aar siden i 
Stedet Aftenmøder, og Traktementet indskrænkedes til Smørre
brød, 01 og Kaffe. Selv til dette frugale Maaltid er Tilslutningen 
dog ofte ringe, og det synes, som Forstaaelsen af det kollegiale 
Samværs Værdi er i beklagelig Aftagen.

Bortset fra den første Tid er Foreningens andet Formaal: »at 
vedligeholde Interessen for Videnskaben og belære hinanden ind
byrdes« ikke blevet forsømt. Ved langt den overvejende Del af 
Møderne har der været givet kasuistiske Meddelelser — væsentlig 
af lokale Kræfter — med eller uden Demonstration af Patienter, eller 
man har drøftet Behandlingsmaader, Medicamina og Instrumenta
rium, undertiden paa Fællesmøder med Nabokredsforeningerne, 
Aalborgs og navnlig Aarhus’, hvor man saaledes 1873 som Gæster 
hos Prof. Selmer fik forevist Sindssygeasylet.

Efterhaanden som de økonomiske Problemer blev mere og mere 
paatrængende, maatte Drøftelsen af videnskabelige og praktisk
medicinske Emner træde noget i Baggrunden for Varetagelsen af 
de fagforeningsmæssige Interesser, som i forrige Aarhundrede spillede 
en langt mindre Rolle. »Sort Liste over uvillige Betalere« og »Fælles- 
Takst« med Tillæg for Natpraksis var i Foreningens første 10—15 
Leveaar meget væsentlige økonomiske Problemer, og et Forslag, 
som i 1884 fremsattes om 50 % Tillæg for Søn- og Helligdagsarbejde 
for at sikre Lægerne en større Frihed, vakte den Gang voldsomt Røre 
og faldt med Glans. Man frygtede Misforstaaelse og fandt Avis
artikler bedre egnet for Formaalet. Tiden har dog nødvendiggjort 
større Hensyntagen til det økonomiske Spørgsmaal, og i de sidste 
Aartier har her som andetsteds Forhandlinger med Sygekasser, 
Kommuner og andre Myndigheder lagt mere og mere Beslag paa 
Kredsforeningens Arbejde.

I de sidste Aar har Foreningen dog med Held søgt at skabe en 
Renaissance m. H. t. Dyrkelsen af videnskabelige Emner, ved at 
bevæge fremmede Kapaciteter fra København eller Provinsen til at 
komme til Stede paa Møder, som til Dels er afholdt i Forbindelse 
med Djurslands Lgf., for at holde belærende Foredrag.

Efter Tid og Evne har Kredsforeningen benyttet sin Fagkundskab 
til at raadgive og medvirke ved hygiejniske og sanitære Spørgsmaals
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Løsning, uden at det dog er faldet i dens Lod at komme i Berøring 
med store, skelsættende Opgaver. I denne Sammenhæng er der 
Grund til at mindes den af Foreningens fremragende Medlem, 
afdøde Overlæge Otto V. Lassen, tidlig begyndte og gennem lang 
Tid førte utrættelige Kamp mod Kvaksalvere og omløbende Banda
gister, en Kamp, der ændrede Opfattelsen af disse Forhold og satte 
sine Spor i Lovgivningen. Nævnes bør ogsaa, at Overlæge Lassen 
har takket og hædret Randers ved at skænke Byen store Jordarealer 
af største Værdi for Byens Skønhed og Sundhed.

Foreningen er vokset jævnt i Medlemstal fra de 8 ved Starten til 
ca. 40 nu. Af Møder havde til Udgangen af 1931 været afholdt 
ialt 241.

Større Fester har kun to Gange fundet Sted. Første Gang var 
Kredsforeningens 40 Aars Jubilæum, hvor man endnu kunde hylde 
to af Foreningens Stiftere, nemlig Stadslæge Langballe, som var 
til Stede, og Stiftsfysikus C. E. Hansen ved telegrafisk Hilsen. Anden 
Gang var Afskedsfesten for Overlæge Lassen, da han efter 30 Aars 
Funktionstid trak sig tilbage som Overlæge ved Byens Sygehus, ved 
hvilken Lejlighed han udnævntes til Foreningens — hidtil eneste — 
Æresmedlem. Begge disse Fester forløb med stor Tilslutning paa 
virkelig festlig Maade. 50 Aars Jubilæet blev ikke fejret paa Grund 
af Formanden, Dr. S. Sørensens Død, og en paatænkt Festlighed 
ved Kredsforeningens 60 Aars Fødselsdag maatte opgives af Mangel 
paa Tilslutning. '

Kredsforeningen har gennem de 61 Aar haft følgende For- 
mænd:
1870—1872: Søren Vinkel Køster, Randers, (se nedenfor).
1873—1874: Carl Emil Hansen, Hospitalslæge i Randers, 1881 

Distriktslæge der, 1889 Stiftsfysikus for Lolland- 
Falster, fra 1901 privat, i Kbhvn, f 1912.

1875—1877: Atter S. V. Køster, Randers, flyttede 1879 til Kbhvn., 
t 1909-

1878—1879: Niels Broch Langballe, Randers, 1891 Stadslæge 
der, f 1915.

iS
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i88o—1881: Otto Viggo Lassen, Randers, 1881 Læge ved, 1905 
Overlæge ved Sygehuset der, fra 1915 privat, i 
Kbhvn., f 1919.

1882—1893: Alex. Gerhard Linde, Øjenlæge i Randers, f 1916.
1894—1903: Frederik V. V. Kampmann, Distriktslæge i Randers, 

t 1904-
1904—1907: Søren Sørensen, Dermato-Venerolog i Randers, (se 

nedenfor).
1908—1909: Anders Randrup, Randers.
1910—1915: Johan Vogelsang, Randers, f 1926.
1916—1920: Atter Søren Sørensen, Randers, f 1921.
1921—1924: A. Wibe-Nielsen, Laurberg.
1925—1929: Chr. M. L. Andersen, Randers, f 1930.
1930— Joh. Møller, Hadsten.
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15- DJURSLANDS LÆGEKREDSFORENING1).

1883 fik daværende Distriktslæge O. M. Storm, Rosenholm, den 
Tanke at søge dannet en Forening af Lægerne i Djursland med det 
Hovedformaal at hjælpe hinanden med Vikarieren under kortere 
Rejser eller Sygdom. Han drøftede Sagen med prakt. Læge V. F. 
Krohn i Rønde, som tog Sagen op og sammen med Dr. Storm i 
Okt. 1883 indbød 10 af Egnens Læger til et Møde i Mørke 9. Nov. 
1883, hvor foruden Indbyderne 6 af de indbudte kom til Stede.

Her dannedes da Foreningen med det angivne Formaal og Ved
tagelsen af nogle nærmere Regler ang. Formen for Vikarhjælpens 
Ydelse. Den vigtigste lød saaledes:

»Fast Praksis besørges under Vikariat uden Vederlag. Løs Praksis bliver 
en Privatsag mellem den vikarierende Læge og Patienterne efter de gældende 
Takster.«

Endvidere vedtoges Dannelsen af en Læseforening (medie. Lite- 
ratur) med prakt. Læge G. Holst, Ebeltoft, som Bestyrer.

Paa et Sommermøde i Ryomgaard det følgende Aar vedtoges 
Fællesinkassation ved Sagfører af udestaaende Fordringer, en For
anstaltning, som dog hurtig atter opgaves.

Paa Møde i Grenaa i Nov. 1884 døbtes Foreningen Djurslands 
Lægeforening. Dr. Krohn, Rønde, valgtes til Formand, og det ved
toges at holde 2 aarlige Møder, et om Sommeren og et om Efter- 
aaret.

1885 indmeldtes Foreningen, som nu rummede alle Djurslands 
Læger, som Kredsf. under D. a. d. L., og det vedtoges, at alle 
Medlemmer skulde være Medlemmer af Hovedforeningen, til hvis 
Møde i Silkeborg Aug. 85 Kredsforeningens Formand udpegedes 
som Delegeret. Endvidere vedtoges en kollegial Bestemmelse om, 
at en Læge, der blev kaldet til en Kollegas Huslægeklientel uop
holdelig skulde underrette Huslægen derom.

1886 forelagde Formanden en Medicinalstatistik, der viste, at 
Barselfeberen fra 28 Tilfælde i 1884 var reduceret til o Tilfælde 
i 1885, formentlig et glædeligt Resultat af Antiseptikens Indførelse. 
Af Koldfeber var i 1885 anmeldt 75 Tilfælde. Paa samme Møde

*) Oplysninger fra Kredsforeningens Formand, Sygehuslæge J. Høeg, Ørsted.
18*
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behandledes den første kollegiale Strid mellem 2 Medlemmer. Sagen 
forligtes, efter at Mødet havde udtalt Misbilligelse af begge Lægers 
Optræden. Striden gav Anledning til Oprettelse af en fast Voldgiftsret 
(Storm og Holst). Paa Møde samme Efteraar drøftedes Tuberkulose
statistik, og Dr. Holst gav kasuistisk Meddelelse om Behandl, paa 
Ebeltoft Sygehus af et Tilfælde af »Læsion af Haandens Arterier« 
efter en ny Metode. Af faglige Spørgsmaal drøftedes — og vedtoges 
— forhøjet Takst for Helligdagsarbejde ligesom for Natpraksis, og 
der nedsattes et »Velfærdsudvalg« til at hindre Halvøens truende 
»Overfyldning med Læger« ved at modarbejde »ubetimelige Ned
sættelser«. Foreningen talte nu 15 Medlemmer.

1888 drøftedes Sygehusforholdene; man ønskede Oprettelse af 
mindre Sygehuse paa Landet. Fra samme Tid begynder Sygekasse
forholdene at blive Genstand for Diskussion, og 1890 oprettes et 
særligt Sygekasseudvalg.

Ved Omorganisationen 1892 af D. a. d. L. foreslaas fra denne, 
at Lægekredsene skal falde sammen med Amtsgrænserne for at 
skabe en mere ligelig Repræsentation. Djurslands Lgf. ønskede dog 
fortsat at bestaa som selvstændig Kredsforening og anerkendtes 
som saadan af Lægemødet i Vejle samme Aar.

I den følgende Tid diskuteredes gentagne Gange Oprettelse af 
Sygeplejeforeninger for Landet, og i 1894 Spørgsmaalet om pro
fessionelle Rejser. Kredsf. mente ikke, at en Konsultationsstation 
behøvede at opgives, fordi en ny Læge nedsatte sig paa Stedet.

1900 fik Sygekasseudvalget Bemyndigelse til at slutte bindende 
Overenskomster med Sygekasserne.

Om den siden forløbne Tid er intet særligt at bemærke. Djurs
lands Kredsf. har ført sit stille Liv, indadtil som udadtil, og indtager 
som oftest noget en Særstilling 1 Forhold til de andre Kredsforenin
ger, navnlig med Hensyn til Taksterne, der gennemgaaende er noget 
lavere end disses. Den ønsker at bibeholde dette Særpræg, der 
hænger sammen med dens særlige Karakter som en Forening, hvis 
Medlemmer alle hovedsagentlig er beskæftigede med Landpraksis. 
1913 afslog man at gaa med til den jyske Sammenslutning ang. 
Sygekasseoverenskomster. 1920 indsaa man dog, at en fælles Front 
mod Sygekasserne var nødvendig, og siden kom D. a. d. L.s Be
stemmelser ang. Forhandlinger med Sygekasserne, som jo ogsaa
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Djurslands Kreds er underkastet. 1917 vedtog Kredsf. Kontingent- 
frihed for Medlemmer over 70 Aar og stillede Forslag om, at samme 
Bestemmelse skulde gælde for D. a. d. L. Det blev den Gang for
kastet, men vedtoges 1930.

1926 indbragtes af en Del Medlemmer Forslag om Ophævelse 
af Djurslands Kredsforening og Tilslutning til Randers eller Aarhus 
Kredsf. Som Grund anførtes dels Kredsf.s mindre Betydning paa 
Grund af dens Lidenhed, dels bedre Lejlighed til at høre Foredrag 
og til videnskabelig Udvikling i de større Foreninger. Forslaget 
faldt dog ved skriftlig Afstemning: 11 for, 12 imod (4 stemte ikke). 
Siden er der faldet Ro om Sagen, navnlig efter at der er knyttet 
Samarbejde med Randers Kredsf. om fælles Afholdelse af Foredrag 
og gensidig Adgang for Medlemmer til Foredragsmøder i den anden 
Forening. Yderligere Opgaver i videnskabelig Henseende maa jo 
ogsaa kunne overlades til Jysk med. Selskab.

91 Læger har i Tidens Løb været Medlemmer af Foreningen. 
37 af disse er døde, andre bortrejst. Foreningen tæller nu 32 Med
lemmer.

Djurslands Kredsf. har i Tidens Løb haft følgende Formænd: 
1884—1890: Vilh. F. Krohn, Rønde, 1890—1905 Distriktslæge i

Sakskøbing, derefter privat., f 1909.
1890—1901: C. Georg E. Holst, Ebeltoft, 1923 Kredsf.s Æres

medlem, f 1926.
1901—1906: N. Blume Knudsen, Lime, 1906 Distriktslæge i Vester

vig, senere Kredslæge i Nørresundby, privat. 1922, 
t 1923.

1906—1907: Arthur H. de Neergaard, Grenaa, f 1916.
1907—1911: Hans P. Lemming, Skødstrup, 1911 prakt. i Hillerød, 

1912 Distriktslæge der, fra 1915 Kredslæge i Ny
borg.

1911—1917: Peter Mussmann, Auning.
1917—1919: Jens E. Høeg, Sygehuslæge i Ørsted.
1919—1925: Atter Peter Mussmann, Auning.
1925— Atter Jens E. Høeg, Sygehuslæge i Ørsted.
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i6. LÆGEKREDSFORENINGEN FOR AARHUS OG
OMEGN.1)

I Henhold til den Opfordring, som efter Stiftelsen af D. a. d. L. 
udgik fra denne om Dannelsen af Kredsforeninger rundt om i 

Landet, stiftedes Aarhus og Omegns Lgf. 1859 ved et Møde paa 
Hotel Royal i Aarhus, hvor 13 Læger var til Stede, 7 fra Aarhus By 
og 6 fra Omegnen, vistnok hele Kredsens Lægebestand. Den længst
levende af Stifterne, prakt. Læge i Norslund H. Callisen, døde 
1907 i en høj Alder. Mødet afholdtes under Forsæde af Stiftsfysikus 
J. V. Jespersen, Aarhus, som blev Foreningens første Formand.

I Statutterne fastsattes, at der skulde holdes 4 ordinære Møder 
om Aaret, og at Bestyrelsen skulde vælges for et Aar ad Gangen. 
I den første Tid skiftede Bestyrelsen gerne hvert 2det Aar. I den 
følgende Periode virkede flere af Formændene i en længere Aar- 
række, indtil det i Vedtægterne fastsloges, at Bestyrelsesvalg skulde 
foregaa hvert 2det Aar med Mulighed for Genvalg en Gang.

Lægeforeningens Opgaver var fra Begyndelsen talrige og sammen
satte. Fremskaffelse af en rationel Medicinalstatistik blev en af de 
første, og i Tilknytning hertil kom den medicinske Kasuistik. Man 
kom derefter ind paa den almindelige Sundhedspleje og Forbed
ringer af de sociale Levevilkaar. Efterhaanden kom saa Lægernes 
indbyrdes Forhold og Forholdet til Publikum, den lægelige og 
kollegiale Etik i Forgrunden og — efterhaanden som Lægernes 
Antal forøgedes og Livsfornødenhederne udvidedes — Spørgs- 
maalene om Lægernes økonomiske og samfundslige Stilling.

Der var i Aarhus fra Begyndelsen taget noget Afstand fra at komme 
ind paa lægeøkonomiske Spørgsmaal. Det blev paa et af de første 
Møder betonet, at det ikke var det, Befolkningen særligt ventede 
af Lægeforeningerne, og man »maatte først vise Publikum, at man 
havde større Interesser i videnskabelig Retning«. De økonomiske 
Spørgsmaal kunde dog i det lange Løb ikke undgaa at komme 
paa Dagsordenen og kom sammen med andre kollegiale Spørgsmaal 
— her som andetsteds — til efterhaanden at spille større og større 
Rolle.

') Oplysninger fra Amtslæge J. Lunddahl, Aarhus.



Af Sager, som Lgf. gennem Aarene har drøftet paa Møderne, 
skal nævnes: Spørgsmaalet om samlet eller delt Skoletid i Folke
skolen, offentlig Prostitution (Oprettelse af Bordeller i Aarhus, hvor
om der i 6oerne fremkom Forslag, blev fraraadet af Lægerne, da 
det ikke skønnedes, at de veneriske Sygdomme var særlig udbredte 
i Byen), Badeanstalternes Tilstand, Oprettelse af Sygekasser (hvor
til Lægernes Forhold i Begyndelsen var væsentlig filantropisk be
stemt), frivillig Sygepleje og navnlig Sygepleje paa Landet, Drikke
vandsforsyningen i Aarhus (særlig dens Betydning m. H. t. Mod
arbejdelse af Tyfus), Byens og Egnens Sundhedstilstand i det hele, 
Sundhedsvedtægten, Skolehygiejnen (særlig Skolelægespørgsmaalet), 
Pladsmangelen paa Sindssygeanstalterne, Polikliniker, forskellige 
Sygehusspørgsmaal (saaledes Oprettelse af en særlig medicinsk Afd. 
og senere af en Tuberkuloseafd.) foruden mange andre Sager, hvor 
Lægeforeningen regnes med som en Faktor, der bør høres, og hvis 
Mening der vil blive taget Hensyn til.

I de senere Aar er flere Spørgsmaal behandlet i Fællesskab med 
juridisk Forening i Aarhus, saaledes: Lægeerklæringer til retsligt 
Brug, Paternitetsundersøgelser, Grænsen mellem Sindssygdom og 
Normalitet, Børn som Vidner m. m., og Lgf. har holdt Møde sammen 
med Apotekerforeningen, Tandlægeforeningen og jysk Forening for 
Naturvidenskab til Foredrag og Drøftelse af fælles Interesser.

Særlige Opgaver har Lgf. haft at løse, hvor det gjaldt Forholdet 
til Sygekasserne og til den offentlige Lægehjælp. Det blev Aarhus, 
som i Slutningen af forrige Aarhundrede kom til at gaa i Spidsen 
for det frie Lægevalg i Sygekassepraksis og siden ogsaa i den kommu
nale Praksis, et Princip, der først og fremmest er af human og social 
Betydning, men tillige bedst egnet til at skabe gode Arbejdsforhold 
for Lægerne og et godt kollegialt Forhold dem imellem.

Spørgsmaalet om en Lægeskole i Aarhus blev behandlet i Lgf., 
da ved Aarhundredets Begyndelse Prof. C. J. Salomonsen stærkt 
virkede for denne Tanke, som vel ikke den Gang realiseredes, men 
gav Stødet til den klinisk-medicinske Undervisning, der senere 
etableredes paa Hospitalerne i Aarhus, og til det Arbejde, som 
siden er gjort for Oprettelsen af et Universitet i Aarhus, et Maal, 
der jo nu er ved at fuldbyrdes.

Egentlig videnskabelig Produktion har ikke været knyttet til Lgf.
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som saadan, men under de skiftende Bestyrelser er den Tradition 
bevaret, altid ved Møderne at give Plads for videnskabelige Medde
lelser og Diskussioner, en Tradition, der haandhævedes stærkt af 
afdøde Overlæge Emil Muller, i hvis Formandstid de faglige 
Spørgsmaal netop trængte sig i Forgrunden, og som altsaa ogsaa 
er fulgt af hans Efterfølgere.

løvrigt er det lægevidenskabelige Liv i Aarhus væsentlig udgaaet 
fra Hospitalerne. Tage Hansen, den afdøde, højt fortjente mange- 
aarige Overlæge ved Aarhus Amtssygehus, var Fader til »Det jyske 
medicinske Selskab«; Overlæge V. Albeck ved Fødselsanstalten har 
været Anfører i Kampen for Universitetstankens Gennemførelse, 
og saavel han som de andre tidligere og nuværende Lægechefer ved 
Byens Hospitaler har ydet deres Indsats i det Opsving, Lægeviden
skaben har gjort i de sidste Decennier, og har gennem Foredrag i 
Lgf. og i Jysk med. Selskab gjort deres praktiserende Kolleger bekendt 
med Lægevidenskabens Fremskridt paa de forskellige Omraader.

Medlemstallet, der ved Foreningens Stiftelse var 13, er voxet 
jævnt og er nu 105 (deraf 6 ekstraordinære). Det har altid været 
tilstræbt at fremme et godt kollegialt Forhold. At dette er lykkedes 
saa godt, som Tilfældet er, skyldes maaske ikke mindst afdøde Stifts- 
fysikus Bunger — Kredsforeningens Formand gennem 2 Perioder 
ialt i 14 Aar — som ved sit Eksempel og ved sin myndige og dog 
urbane Ledelse ikke blot vandt almindelig Agtelse og Sympati, men 
i høj Grad bidrog til at hævde Lægeforeningens Anseelse udadtil 
og styrke det kollegiale Forhold indadtil, hvorved han skabte en 
Tradition, som de følgende Bestyrelser har kunnet bygge videre 
paa. Outsidere har Kredsf. altid taget skarp Afstand fra, saavel fra 
Homøopater som fra de Læger, der dækker Kiropraktikeres Virk
somhed.

Aarhus Lgf. staar den Dag i Dag som en af de bedst sammen
tømrede Kredsforeninger i Landet, og har altid kunnet gøre sin be
tydelige Indsats i de store Spørgsmaal paa D. a. d. L.s Aarsmøder.

Aarhus Lægeforening har i Tidens Løb haft følgende Formænd: 
1859—1860: J. V. Jespersen, Stiftsfysikus i Aarhus, f i860. 
i860—1862: H. C. Weis, Distriktslæge, senere Stiftsfysikus i Aar

hus, Etatsraad 1880, j* 1882.
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1863—1865: H. Selmer, Prof., Overlæge ved Aarhus Sindssyge
anstalt, Etatsraad 1878, J 1879.

1865—1867: J. C. Bunger, prakt. Læge, senere Stiftsfysikus i Aar
hus (se nedenfor).

1867—1869: Anthon Hansen, Aarhus, f 1891.
1869—1871: C. D. Hahn, Overlæge i Hæren, Aarhus, Afsked 1887, 

t 1895.
1871—1874: R. Holm, Reservelæge ved Aarhus Sindssygeanstalt, 

Dr. med. (se nedenfor).
1874—1875: P. H. Dorph, Stadslæge i Aarhus, f 1883.
1875—1889: R. Holm, fra 1878 Overlæge ved Aarhus Sindssyge

anstalt, fra 1874—77 Form. f. D. a. d. L., f 1899.
1889—1901: J. C. Bunger, Stiftsfysikus i Aarhus, 1889—95 tillige 

Form. f. D. a. d. L., 1903 Konferensraad, f 1909.
1901—1909: Emil Muller, Overlæge ved Kom. Hosp, i Aarhus, 

t 1912.
1909—1913: S. Zahlmann, 2den Læge ved Kom. Hosp, i Aarhus, 

fra 1913 Overlæge ved Marselisborg Hosp.
1913—1917: Ove Bayer, Aarhus, f 1928.
1917—1921: V. Mohnsen, Aarhus, fra 1932 privat, i Hald.
1921—1922: P. G. Koch, Aarhus (se nedenfor).
1922—1926: O. Lassen, Overlæge ved Aarhus Komm. Hosp.s 

Tuberkuloseafd.
1926—1930: Hilmar Fridericia, Aarhus.
1930—1931: P. G. Koch, Aarhus, f 1931.
1931 C. Krebs, Dr. med., Overlæge ved Aarhus Kom. Hosp.s

radiol. Afd.
1932— Edv. Larsen, Hinnerup.

Foreningen har i Tidens Løb udnævnt 3 Æresmedlemmer:
Stiftsfysikus J. C. Bunger, udnævnt 1902 kort efter hans Fra- 

træden som Formand.
Amtslæge J. Lunddahl, udnævnt 1929, da han 70 Aar gammel 

tog Afsked som Amtslæge.
V. Mohnsen, udnævnt Februar 1932, da han havde afsluttet sin 

mangeaarige Virksomhed som prakt. Læge i Aarhus.
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i7. VEJLE OG SKANDERBORG AMTERS LÆGE
KREDSFORENING1).

19. Decbr. 1858 samledes 12 Læger til et Møde i Kolding, hvor 
man stiftede en Kredsforening for Vejle Amt og Haderslev Østeramt. 
Efter Krigen 1864 indskrænkedes Foreningens Omraade til Vejle 
Amt.

24. Jan. 1869 afholdtes i Fredericia et Fællesmøde af Skander
borg og Vejle Kredsforeninger, hvor Sammenslutning vedtoges til 
Vejle-Skanderborg-Physicats Kredsforening. Paa Henstilling fra D. a. 
d. L. vedtoges 1890 en Adskillelse fra Nytaar 1891 i to Kredsforenin
ger, en for hvert Amt, men allerede 15. Nov. 1891 besluttedes paa 
-et Møde i Vejle fornyet Sammenslutning, hvorefter Foreningen 
fik sit nuværende Navn: Vejle og Skanderborg Amters Lægekreds
forening.

Kredsforeningen har lige fra sin Stiftelse været tilknyttet D. a. d. L. 
Allerede paa det første Møde 1858 vedtoges det at tilsende D. a. 
d. L. en Skrivelse (med Kritik over justitsministerielle Skrivelser 
vedr. Distriktslægeembeder). I Aarenes Løb er de af D. a. d. L. 
tilsendte Sager behandlet i Kredsforeningen, der ogsaa paa sin Side 
har bragt Spørgsmaal frem til Behandling i D. a. d. L., saaledes i 
1869 »om Lægestandens Krav paa at blive hørt angaaende alle Spørgs
maal, der er af indgribende Betydning for Lægens daglige Virksom
hed«. Gentagne Gange har Foreningen slaaet til Lyd for Kreds
foreningernes relative Selvstændighed, saaledes i 1873, da man ud
talte, at »Kredsforeningen burde være det bærende Led i Læge
organisationen«, og 1887, da man hævdede, at »Diskussion om 
Lægernes økonomiske Forhold maatte have sin Plads i Kredsfor
eningerne«.

Møder har med enkelte Undtagelser været afholdt hvert Aar, 
i de senere Aartier flere Gange aarlig. Ialt har der til Udgangen af 
1931 været afholdt 130 Møder.

Allerede paa Møde 1859 drøftedes Takster for »offentlige Forret
ninger«. 1862 vedtoges Takster for almindelige Lægeydelser samt 
Publicering i Pressen af »noget forhøjet Takst, og især Forhøjelse

') Oplysninger fra Kredsforeningens Sekretær, Dr. A. Gullestrup, Give.
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af Honoraret for Natbesøg«, 1884 Takstforhøjelse paa 50 % Søn- og 
Helligdage efter Kl. 12 Middag.

Lægernes Levevilkaar har gentagende været til Drøftelse. 1874 
diskuteredes »Quinders Ret til at udøve Lægepraksis«, som man 
dog ikke mente det nødvendigt at tage Stilling til, da det maatte 
anses for »et Fremtidsspørgsmaal«, og i 1896 fremlagdes en statistisk 
Beregning af Sygelighedsforholdene i Fysikatet for de sidste 5 Aar 
til Belysning af den forholdsvis ringe Trang til nye Læger i Fysikatet.

Til de paa Stiftelsesmødet i 7 korte Paragrafer fastsatte almindelige 
Vedtægter for Foreningen føjedes 1862 nogle »kollegiale Vedtægter« 
til Sikring af et godt kollegialt Forhold mellem Medlemmerne — 
væsentlig i Overensstemmelse med lignende af Skanderborg Kreds
forening vedtagne Bestemmelser. 1863 vedtoges et Medlems
kontingent paa 3 Mark. 1885 vedtoges Oprettelse af en »Jury til 
Afgørelse af kollegiale Uenigheder«, og 1889 sluttede man sig i det 
væsentlige til det da fremsatte Forslag til Kollegiale Vedtægter for 
D. a. d. L., som gennemførtes paa Lægemødet i 1891 med Indførelse 
af Voldgiftsretter i alle Kredsforeninger.

Sygekassespørgsmaalet diskuteredes første Gang 1863 og var i den 
følgende Tid jævnlig paa Dagsordenen. 1875 vedtoges efter en lang 
Debat, at »Sygekassers Gavnlighed maa anerkendes, naar de om
fatter Individer af lige Stand og Formue«. 1877: »Der maa søges 
udarbejdet en fælles Norm for Sygekassernes Ordning og Forhold 
til Lægerne; Spørgsmaalet er presserende«. 1879 fastsattes følgende 
Vedtægtsbestemmelser:

1) For at en Sygekasse skal kunne vente Imødekommenhed fra Lægernes 
Side, er det nødvendigt, at samtlige aktive (nydende) Medlemmer befinder 
sig under nogenlunde ensartede økonomiske Vilkaar. 2) Det er Pligt for enhver 
Læge overfor Sygekasserne at hævde sin Stands og sin egen Stillings Værdighed. 
3) Det maa anses for korrekt, at en Læge ikke indlader sig med nogen Sygekasse, 
der ikke som saadan indestaar for den ham tilkommende Betaling.

1884 fastsattes vedtægtsmæssige Sygekassehonorarer: I By 2 Kr. 
for Enkeltindivid, 4 Kr. for Mand og Kone, 7 Kr. for Familie, og 
paa Landet ordinær Betaling med 25 % Rabat. 1892 »fandtes ingen 
særlig Grund til at optræde lempeligere overfor Jernbanesygekassen«. 
Samme Aar valgtes et Sygekasseudvalg »til Undersøgelse af Syge
kassespørgsmaalet«. 1893 oprettedes det »staaende Sygekasseudvalg«, 
som skal billige indgaaede Sygekasseoverenskomster. 1896 debatte-
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redes Indførelsen af »frit Lægevalg«, og siden da har her som i 
andre Kredsforeninger Overenskomsterne med Sygekasserne været 
stadigt tilbagevendende Forhandlingsemne paa Møderne.

Foruden kollegiale og økonomiske Spørgsmaal har baade medicin
ske, hygiejniske og sociale Emner i Tidens Løb været til Behandling 
i Kredsforeningen.

1859 diskuteredes: Sygdommene Chlorose, Phthisis, Cardialgi og 
Koldfeber med Hensyn til deres Afhængighed af de telluriske For
hold. Samme Aar drøftedes Apoteksforholdene, derunder, at man 
»maatte arbejde hen til Anlæggelse af Landapoteker«. 1859 og 1861 
var Kvaksalveriet til Debat, i860 og ofte senere, til hen i Halvfemser
ne, drøftedes Jordemødrenes Uddannelse, Betaling og Tilsynet med 
dem. i860 diskuteres og anbefales Udkast til Sundhedsvedtægt for 
Landsbyer. 1862 drøftes Befolkningens Hygiejne, og 1865 anbefales 
»Forslag til Sundhedsplejens Fremme ved Belønninger for Renlighed 
og Orden i de arbejdende Klassers Boliger«. 1862 erklærede man 
sig, »da veneriske Sygdomme og Smugskøger var i stadig Tiltagen«, 
for »Indførelse af Skøger, der underkastedes streng Kontrol, i enhver 
større By, saaledes at Skøgerne afsondredes fra Værtshusene«. 1865 
udtaltes, at »da Sundhedsvedtægterne ikke er ordentlig gennemførte«, 
vilde man ikke være forberedt paa at »afværge og behandle de truende 
epidemiske Sygdomme: Cholera og Febris recurrens«.

1880 førtes en stor Debat om »Sygeplejen paa Landet«. Formanden 
mente, der »ikke hørte nogen særlig Dannelse til at være Sygeplejer
inde, ikke mere end til at være Jordemoder« — tilstrækkeligt var 
»3 Maaneders Uddannelse i hvilkensomhelst By med et nogenlunde 
organiseret Sygehus«. Det vedtoges:

1) ønskeligt, at Sygeplejerinder kunne erholdes, 2) fordres blot naturlige 
Evner og Anlæg, 3) Uddannelse paa ethvert Provinssygehus, hvor Sygeplejen 
udføres af egnede Personer, i 1!i Aar eller saa, 4) ret selvstændig Virksomhed, 
men Forbindelse med en Komité, der har en Læge til Formand.

1888 vedtoges: »Efter Emanationen af Loven om Foranstaltninger 
mod smitsomme Sygdomme o. s. v. er der utvivlsomt Trang til flere 
Sygehuse, bør ikke udelukkende lægges i Byerne, men der maa ogsaa 
bygges saadanne paa Landet«; man tænker sig dem mest som Epidemi
sygehuse og kræver »let Adgang til Lægetilsyn«. 1892: Diskussion 
ang. offentlig Desinfektion efter smitsom Sygdom, spec. Difteritis,
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»der fandtes i Fysikatet vel hist og her Desinfecteurer, men intet
steds noget Materiel«. Endelig 1895: Forhandling om »Forholds
regler mod Tuberkulose (Desinfection m. m.) og særlig om Sanatorier 
for Brystsyge« — det projekterede »Sommersanatorium ved Juels
minde for scrophuløse Børn«; »Ptt., der tiltrænger dagligt Læge
tilsyn, skulde ikke modtages«.

Kredsforeningens Bestyrelse bestod oprindelig af en Formand og 
en Viceformand, hvortil fra 1893 kom en Sekretær, der tillige er 
Kasserer.

Kredsforeningen har haft følgende Formænd:
1858—1888: A. Black, Stiftsfysikus, Vejle, f 1892.
1888—1889: O. Beck, Distriktslæge, Kolding, 1889 Afsked, Justits- 

raad, flyttet til Frdbg., f 1898.
1889—1905: G. Mulvad, Stiftsfysikus, Vejle, f 1919.
1905—1908: A. Madvig, Øjenlæge i Kolding, f 1908.
1908—1912: G. Møller, Horsens, f 1921.

1913: J. Liebe, Distriktslæge, senere Kredslæge, Fredericia.
1914: H. Brødsgaard, Kolding, flyttede Nov. 1914 til Helle

rup, f 1920.
1914—1915: J. Skot-Hansen, Overlæge, Fredericia, fra Juni 1915 

Stabslæge, Viborg, 1930 Generallæge, Charlotten- 
lund, siden 1928 Form. f. D. a. d. L.

1915—1917: Aug. Sonne, Vejle.
1918—1919: Niels Høeg, Øjenlæge, Horsens.
1920—1924: H. Tolderlund, Horsens.
1925—1928: A. C. Andersen, Silkeborg, f 1928.
1928— H. Stamer, Bredsten.

Kredsforeningen har haft følgende Æresmedlemmer: 
Stiftsfysikus A. Black, Vejle, valgt 1891 (se ovenfor).
Justitsraad D. Sick, Vejle, valgt 1891, f 1899.
Distriktslæge S. Klem, Vejle, valgt, 1898, f 1907.
Distriktslæge, Justitsraad O. Schiødt, Silkeborg, valgt 1900, 

t I9M-
Stiftsfysikus G. Mulvad, Vejle, valgt 1907 (se ovenfor).
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i8. RINGKØBING AMTS LÆGEKREDSFORENING1).

Foreningen er stiftet i Slutningen af 1858 af Fysikus, Dr. med.
Erik Begtrup Holst i Ringkøbing, der straks blev Forenin

gens Formand og var dette uafbrudt til 1905. Medlemstallet var 
ved Foreningens Dannelse 6 (Amtets Befolkningsmængde da 
68 000).

I en Række Aar afholdtes Møder kun én Gang aarligt, vistnok 
hos Fysikus Holst i Ringkøbing. Der fandtes den Gang ingen 
Jernbaner i Amtet, og Mødernes Afholdelse vanskeliggjordes ved 
de lange Afstande, hvorfor Møderne ogsaa blev holdt ved Fuld- 
maanetid af Hensyn til Kørselen om Natten.

I 1875, da Foreningen havde faaet 14 Medlemmer, vedtoges 
Tilslutning til D. a. d. L., og fra 1889 vedtoges det at afholde Møde 
to Gange aarligt med skiftende Mødested.

I de første 30—35 Aar drøftedes paa Møderne væsentligt Emner 
af hygiejnisk, social eller videnskabelig Art. Disse Forhandlinger 
har gentagne Gange haft Betydning udenfor den snævre Lægekreds, 
hvor de fandt Sted, ligesom Foreningen optog Opgaver af mere 
almen Betydning. Saaledes indsendte Medlemmerne paa Fysikus 
Holsts Initiativ allerede fra 1. Jan. 1859 maanedlige Sygelister, 
som for Tiden indtil 1877 blev bearbejdet og offentliggjort af 
Fysikus i Sundhedskollegiets Aarsberetning for 1877.

1880 vedtoges det paa et Lægemøde i Holstebro at tilraade 
antiseptisk Behandling af ethvert Fødselstilfælde,

»hvad næppe fandt Sted i andre Sogne af Landet; ialt Fald havde et af Fysi- 
katet i 1871 til samtlige Jordemødre udstedt Forbud mod at tilse syge Barsel
koner ikke fundet det daværende Sundhedskollegiums Billigelse«.

Samme Aar besluttedes at indsende til Foreningens Formand 
Indberetning om alle forekommende Tilfælde af Drankersygdomme 
i Fysikatet. Efter 10 Aars Forløb blev disse frivillige Indberetninger 
bearbejdede og offentliggjort i U. f. L. af Fysikus Holst, hvilket

»vækkede en Del Opsigt og visselig ikke har skadet Foreningens Renommé« 
(Holst).

’) Oplysningerne meddelt af Kredsf.s Formand, Overlæge A. Juul, Holstebro, paa 
Basis af 1) Oversigt over »Ringkøbing Lgf.s Saga«, skrevet af Fysikus Holst 1893, 
2) en lignende Oversigt ved Dr. Vict. Dethlefsen, Lemvig, fra 1911, og 3) Forhand
lingsprotokol over Møderne, fra 1879 til Dato.
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1882 vedtoges det at henlede D. a. d. L.s Opmærksomhed paa, 
at de høje Levnedsmiddelpriser og det stigende Antal Fællesmejerier 
foranledigede den fattige Del af Befolkningen til at sælge alle gode 
Næringsmidler og selv indskrænke sig til Nydelsen af de mindre 
gode og billige som Centrifugemælk, amerikansk Flæsk og Fedt 
(se Distriktslæge Benzen: U. f. L. 1883, 28. Juli). Sagen optoges 
til Behandling paa D. a. d. L.s Møde 1883.

1888 besluttedes det at indgaa til Amtsraadet med en Protest 
mod Bespisning af Lemmerne paa Fattighusene med Centrifuge
mælk. Henstillingen toges til Følge ved en Ordre fra Amtet til 
Sogneraadene.

1895 vedtoges paa et Lægemøde at virke for gratis Desinfektion 
af tuberkuløses Gang- og Sengeklæder — med det Resultat, at en 
saadan gratis Desinfektion blev tilladt 2—3 Gg. ugentlig paa Am
tets Epidemihuse.

I Foreningens første Tid omtales Takstspørgsmaal kun lidt, og 
først fra 1876 indføres fælles Takster. Fra 1876 forhøjedes Betalingen 
for Natarbejde (fra 10 Aften til 6 Morgen). Fra 1882 forsøger man 
— vistnok med en Del Vanskeligheder — at gennemføre forhøjet 
Takst om Søndagen (»undtagen i særlig paatrængende Tilfælde«).

De første Forhandlinger om Sygekasser omtales i 1895, og Spørgs
maalet, som i Begyndelsen kun optræder med Mellemrum, optager 
efterhaanden en mere og mere dominerende Plads i Forhandlingerne, 
selv om der stadig af og til har været Foredrag og Forhandlinger 
med Relation til andre Sider af Lægegerningen end den rent løn
mæssige.

I Ringkøbingkredsen har man saa længe som muligt kæmpet 
mod faste Akkorder med Sygekasserne og for Bevarelsen af »aabne 
Sygekasser« med lige Adgang for alle Lægerne. Man havde tidligt 
Øjet aabent for de Farer, der paa forskellig Maade truede Lægernes 
Interesser ved Sygekassesagens Udvikling. Saaledes skriver Dr. 
Dethlefsen i sin historiske Oversigt 1911:

»Det var i denne Kreds, man først fik Øje for, at Sygekassesagen i Følge sin 
Udvikling og hele Retning maatte komme til at berøre Lægestandens Inter
esser paa en følelig Maade, og der tilkommer Kredsen uimodsigeligt den Ære 
først at have henledt Opmærksomheden paa de Farer og de Overgreb, som 
maatte følge af en saadan Udvikling, ligesom det ogsaa skyldes Kredsen, at 
der lidt efter lidt indtraadte en Reaktion hos den danske Lægestand«.
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Gennem mange Aar fastholdt man kun at ville give Rabat paa 
Kredsens Takster til virkeligt ubemidlede. I Januar 1902 træder 
den første Overenskomst med Bysygekasserne i Kraft; der tilstodes 
fast Akkord (8 Kr. og 4 Kr.), desuden Betaling for Natbesøg, 
Operationer og Fødselshjælp efter Minimaltaksten. Til Landsyge
kasserne gaves i mange Aar 20 % Rabat, og først fra 1913 sluttedes 
med dem en tiaarig Overenskomst, væsentlig baseret paa 25 % 
Rabat paa Kredsforeningens 1. Jan. 1913 reviderede Minimaltakst. 
Denne Overenskomst ophævedes efter gensidig Aftale i Januar 1921, 
og fra den Tid har Kredsen haft fælles Takst med de øvrige jyske 
Kredse.

Kredsforeningens Medlemstal, som altsaa ved Starten var 6 og 
i 1874: 14, er siden vokset jævnt. Det var i 1911: 39 og er nu 52. 
(Amtets Befolkningsmængde: 158000).

Foreningen har i hele sin Levetid kun haft 5 Formænd, nemlig: 
1858—1905: Erik Begtrup Holst, Fysikus, Dr. med., Ringkøbing, 

1865 Justitsraad, Afsked som Fysikus 1906, f 1907. 
1905—1913: Jons. Peter Wolfgang Victor Dethlefsen, Lemvig, 

t 1913-
1913 (ca. V2 Aar): Valdemar Levinsen, Skern, fra 1920 i Jelling, 

privat, siden 1927.
1914—1930: Valdemar Andreas Christian Larsen, Struer.
1930— Anders Juul, Overlæge ved Amtssygehuset, Holste

bro.

Ved Fysikus Holsts Tilbagetræden som Formand 1905 ud
nævntes han enstemmigt til Foreningens Æresformand.

26. Okt. 1924 udnævntes daværende Overlæge ved Holstebro 
Tuberkulosehosp. Christian August Dethlefsen til Æresmedlem 
af Kredsforeningen, f 1927.
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19- RIBE OG TØNDER AMTERS LÆGEKREDS
FORENING1).

I et Brev af 24. Nov. 1861 fra daværende Form. f. D. a. d. L., 
Kancelliraad Ditzel, Frijsenborg, til daværende Fysikus, Ju- 

stitsraad Kiær, Ribe, opfordres denne, der
»som Fysikus bedre end nogen anden har det i sin Magt at ved

ligeholde og udvikle den Samfundsaand, som er vakt i vor Stand«, 
til at danne en Lægeforening for Ribe Amt, for at Amtets Læger 

derigennem kunde deltage i Drøftelsen af de forskellige Spørgsmaal, 
som D. a. d. L. satte under Debat.

Paa et Møde 8. April 1862 stiftedes saa Ribe Amts Lægeforening. 
Samtlige Amtets 9 Læger (7 i Byerne og 2 paa Landet) indmeldtes, 
og saa vidt det kan oplyses har siden enhver i Ribe Amt praktise
rende Læge været Medlem af Foreningen. I Foreningens første 
30 Aar bestod Bestyrelsen kun af Formanden — Fysikus i Ribe — 
og i de næste 10 Aar af Formand og Næstformand. Først fra 1902 
fik Bestyrelsen 3 Medlemmer og senere — som nu — 5 Medlemmer.

Love fik Foreningen først i 1878 — 3 kortfattede Paragrafer. De 
næste Love kom i 1892 sammen med de andre Kredsforeningers. 
Senere foretoges naturligvis forskellige Ændringer og Tilføjelser, 
og Lovene i deres nuværende Form med tilhørende kollegiale Ved
tægter blev vedtaget i 1920 efter Indlemmelsen af Tønder Amt 
under Kredsf.s Omraade. Hvorvel Foreningen straks fra Begyndelsen 
traadte i Forhold til D. a. d. L. og paa sine Møder behandlede de 
fra denne modtagne Sager, er det dog først efter en i Januar 1876 
enstemmig vedtagen Beslutning om Indmeldelse i D. a. d. L., at 
Foreningen kan betragtes som Kredsforening under denne.

Møder afholdtes i Begyndelsen kun 1 Gang om Aaret i Ribe, 
hvor Formanden boede, i Reglen om Sommeren for at lette Med
lemmerne Muligheden for Deltagelse. Afstandene var jo store og 
Kommunikationen vanskelig. Jernbaner fandtes ikke, og Befordringen 
ad de elendige Veje maatte ske pr. Diligence eller i lejet, stiv Vogn

*) Oplysninger fra tidligere Formand i Kredsf., Overlæge Th. Brinchs Jubilæums
skrift ved Foreningens 50 Aars Jubilæum 1912, suppleret med Oplysninger fra Forenin
gens nuværende Sekretær, Overlæge S. A. Hanssen, Esbjerg.

19
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med »Doktorstolen« hængende i Remme. For flere af Lægerne 
(f. Eks. Fanø og Grindsted) betød Deltagelse i Lægemødet en 
besværlig Rejse paa 3 Dage. Senere afholdtes dog 2 aarlige Møder, 
og fra 1894, da Esbjerg imidlertid var vokset op til at være Amtets 
største By med Togforbindelse til begge Sider, er de fleste Møder 
blevet afholdt der. Deltagelsen i Møderne har været meget skiftende, 
til Tider minimal (paa et ’Møde i Bramminge Nov. 1890 var kun 
mødt 4). Siden blev dog Interessen voksende, og fra Aarhundred- 
skiftet har Møderne som Regel været besøgt af godt Halvdelen af 
Foreningens Medlemmer.

Det første kvart Aarhundrede af Foreningens Levetid tog dens 
Virksomhed og Diskussionen paa Møderne væsentlig Sigte paa at 
oplyse Medlemmerne rent fagligt, ligesom der drøftedes sociale og 
hygiejniske Spørgsmaal. Paa de to første Møder (1862 og 1863) 
diskuteredes saaledes: 1) om kortere Vakance i Lægeembederne, 
2) om Forbedring af den huslige Hygiejne, 3) om Lægernes Vidne
pligt, 4) om en ny Instruks for Fysici, 5) om Blodudtømmelser 
ved Brystbetændelse og 6) om en ny Embedslægeordning. Selv om 
op gennem Tiden hygiejniske og lægevidenskabelige Emner jævnlig 
har staaet paa Mødernes Dagsorden (f. Eks. Ligbrænding, ktr. Be
gravelse i Relation til Opstaaen af Epidemier, Serumterapien, Hyppig
heden af Rachitis, Tuberkulosens Udbredelse i Amtet, Erfaringer 
fra Amtets Tuberkulosestation m. m., foruden kasuistiske Medde
lelser fra Sygehuse og Praksis), bevirkede dog den stigende Kon
kurrence gennem Forøgelsen af Lægernes Antal og navnlig det ved 
Sygekassevæsenets Udvikling stærkt ændrede Grundlag for Læger
nes Virksomhed, at økonomiske og kollegiale Spørgsmaal her som 
andetsteds mere og mere kom til at beherske Lægemøderne.

Da Ribe Amts Lgf. i 1912 fejrede sit 50 Aars Jubilæum, udgaves 
et af den daværende Formand, Overlæge Th. Brinch, forfattet 
Jubilæumsskrift, hvori gives en fyldig og interessant Skildring af 
Foreningens Stiftelse, Organisation og Virksomhed i de første 50 
Aar, samt en kortfattet Biografi af samtlige Foreningens 107 Med
lemmer i dette Tidsrum.

Ribe Amt har i de svundne 70 Aar gennemgaaet en overordentlig 
kraftig Udvikling — Anlæg af Esbjerg, af Baner, Opdyrkning af 
Hede, Beplantning o. s. v. — og i samme Forhold har Lægevæsenet



291

udviklet sig, saaledes at Lægernes Antal nu i en Befolkning, som er 
tredoblet, foruden de til Amtets Helbredsanstalter knyttede yngre 
Læger, er steget fra 9 i 1862 til 60 i 1932.

Den største Begivenhed i Foreningens Liv i de senere Aar er 
dens Udvidelse til ogsaa at omfatte Lægerne i Tønder Amt efter 
Genforeningen med Sønderjylland og dermed Dannelsen af Ribe og 
Tønder Amters Lægekredsforening, hvilket skete paa et Møde i 
Bramminge d. 8. Aug. 1920. Initiativet til Sammenslutning af de to 
Amters Læger i en Kredsforening toges af den daværende Formand, 
Overlæge Chr. Vestergaard, Esbjerg. Han tilsigtede dermed dels 
at bidrage til en hurtigere Udslettelse af den gamle Grænse og dels 
at hjælpe de nye Kolleger til lettere at indarbejde sig under danske 
Forhold.

De to Amters Læger har forholdsvis Repræsentation i Foreningens 
Bestyrelse og Udvalg og arbejder i alle Retninger i god Forstaaelse.

Ribe og Tønder Amters Kredsforening har nu 84 Medlemmer.

Kredsforeningens Formænd gennem Tiden har været:
1862—1877: Hector F. J. Kiær, Stiftsfysikus i Ribe, 1869 Etats- 

raad, 1882 Afsked som Fysikus, derefter privat, i 
Ribe til sin Død 1887.

1877—1910: Jørgen J. Kiær, prakt. Læge, fra 1882 Stiftsfysikus 
i Ribe, Søn af foregaaende, udnævntes ved sin 
Fratræden som Formand til Kredsf.s Æresmedlem, 
1911 Afsked som Fysikus, Konferensraad, f 1911.

1910—1914: Th. Brinch, Overlæge ved Spangsbjerg Sanator. ved 
Esbjerg.

1914—1921: Chr. J. Vestergaard, Overlæge ved St. Josephs Hosp. 
i Esbjerg, f 1921.

1921— Chr. Møller, Sygehuslæge i Brørup.

19*
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20. LÆGEKREDSFORENINGEN FOR HADERSLEV, 
AABENRAA OG SØNDERBORG AMTER1).

8. Sept. 1876 stiftedes af Fysikus, Dr. med. Hasselmann Læge
foreningen for Haderslev Amt (Årzteverein des Kreises Haders
leben) som den første Lægeforening i Hertugdømmet Slesvig, og 
i Aaret 1887 sluttede Lægerne i Aabenraa Amt sig til Haderslev 
Amts Lægeforening. 1890 dannedes saa Lægeforeningen for Sønder
borg Amt (Årzteverein des Kreises Sonderburg) med Dr. med. 
Berke som første Formand og Dr. med. J. Krey som Sekretær.

I Begyndelsen af 90erne traadte Lægerne i Haderslev, Aabenraa 
og Sønderborg Amter i nærmere Forbindelse med hinanden ved 
Dannelsen af »Nordostschleswigscher Årzteverein«. Senere kom de 
tre Amter ind under »Nordschleswigscher Årzteverein«, derefter 
under »Schleswigscher Årzteverein« — og til Slut under »Leipziger 
Verband«.

Efter Indlemmelsen af de sønderjyske Landsdele i Kongeriget 
Danmark afholdtes det i tidligere Afsnit af Bogen omtalte Møde i 
Tinglev af Lægerne i de indlemmede Landsdele, som, efter af de 
tilstedeværende Repræsentanter for D. a. d. L. (Formanden, Over
læge Scheel, Sekretæren Dr. Christophersen, Dr. H. Tolder
lund og Dr. C. Vestergaard) at være blevet orienterede ang. den 
danske Lægeforenings Organisationsforhold vedtog Tilslutning til 
D.a. d. L.

Senere ordnedes Forholdet saaledes, at Lægerne i Tønder Amt 
sluttede sig til den bestaaende Ribe Amts Kredsforening, der der
efter blev til »Lægekredsforeningen for Ribe og Tønder Amter«, 
medens Lægerne i Haderslev, Aabenraa og Tønder Amter sammen
sluttedes i en nydannet Kredsforening for de 3 Amter. Ordningen 
godkendtes af Repræsentantmødet paa Fanø i August 1920, hvor 
de to Foreninger anerkendtes som Kredsforeninger under D. a. d. L.

24. Okt. 1920 holdt derefter Lægekredsforeningen for Haderslev, 
Aabenraa og Sønderborg Amter sit konstituerende Møde — og sam-

') Oplysninger fra Kredsforeningens nuværende Formand, Dr. med. Aude Ander
sen, Broager.
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tidig sit første Efteraarsmøde — i Aabenraa. Kredsforeningen be- 
staar af de 3 Amters Lægeforeninger, der hver for sig vælger en 
Formand. Disse 3 Formænd danner tilsammen Kredsforeningens 
Bestyrelse, og blandt dem udpeges paa det ordinære Efteraarsmøde 
hvert 2det Aar Kredsforeningens Formand, Sekretær og Kas
serer.

Efter Genforeningen steg Lægebestanden, som paa det Tidspunkt 
var ca. 53, stærkt ved Nedsættelse af en Del fra det øvrige Land 
tilflyttede Læger. At denne Tilvækst ikke var ubetinget behagelig 
for de allerede indenfor Kredsen virkende Læger, turde være en 
Selvfølge, og nogen Gnidning mellem de gamle og de nye kunde 
naturligvis ikke undgaas, ligesom ogsaa Nyordningen af Hospitals
forholdene med Ansættelse i de ledende Stillinger af tilflyttende 
Læger gav Anledning til forskellige kollegiale Vanskeligheder i de 
første Aar. Efterhaanden trak dog Forholdene sig i Lave baade i 
den ene og den anden Henseende, og nu maa det kollegiale Forhold 
indenfor Kredsen kaldes tilfredsstillende, hvad der gav sig et smukt 
Udtryk ved den festlige Sammenkomst, hvormed Kredsforeningen 
d. 1. Nov. 1930 fejrede sin 10 aarige Bestaaen, og i hvilket saavel 
Formanden for D. a. d. L. som Formændene for de to Nabokreds
foreninger deltog som Foreningens Gæster.

Foruden de regelmæssige Foraars- og Efteraarsmøder har Kreds
foreningen i Aarenes Løb gentagne Gange holdt ekstraordinære 
Møder til Behandling af faglige Sager, navnlig Sygekasse- og Takst- 
spørgsmaal. Medens Forholdet til Sygekasserne i en Række Aar lod 
en Del tilbage at ønske, har det efter 1926 bedret sig betyde
ligt.

Siden 1927 har der paa Møderne ved Siden af de faglige For
handlinger været afholdt videnskabelige og orienterende Foredrag 
af de stedlige Sygehuslæger og Specialister om forskellige Emner 
af Interesse for de praktiserende Læger (f. Eks. om Tuberkulose
bekæmpelse, om Hjertesygdommenes Aarsager, om Blodsænknings
reaktioner, om Obstetrikens Stilling paa et Provinssygehus, om 
Indikationerne for abortus provocatus m. m.), ligesom en enkelt 
Gang af en besøgende Læge, Dr. Iswariah fra Ceylon, om Læge
forholdene dersteds.
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Medlemstallet, der ved Foreningens Stiftelse var omkring 50, er 
siden vokset, saa at det nu udgør 87.

Kredsforeningen har haft følgende Formænd:
1920—1922: J. Krey, Dr. med., Sønderborg.
1923—1928: M. Michelsen, Amtslæge, Dr. med., Aabenraa.

1926: C. Gabe, Christiansfeld, en kort Tid konstitueret.
1929— A. Andersen, Dr. med., Broager.

Underafdelingernes Formænd har været:
Haderslev Amts Lgf.

1920—1922: P. Meyer, Sanitetsraad, Dr. med., Haderslev.
1923—1926: C. Gabe, Christiansfeld.
1927— Jes Schultz, Dr. med., Haderslev.

Aabenraa Amts Lgf.
1920—1928: M. Michelsen, Amtslæge, Dr. med., Aabenraa.
1929— O. Huss, Sanitetsraad, Dr. med., Aabenraa.

Sønderborg Amts Lgf.
1920—1922: J. Krey, Dr. med., Sønderborg.
1923—1926: J. Overgaard, Overlæge, Sønderborg.
1927— A. Andersen, Dr. med., Broager.
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21. FÆRØERNES LÆGEKREDSFORENING1).

Medens de færøiske Læger hidtil havde stemt som Medlem
mer af Kbhvn.s Lægeforening, besluttede de i 1906 at 

danne en egen Forening og søge den anerkendt som selvstændig 
Kredsforening under D. a. d. L.

Foreningen stiftedes 29. Juli 1906 med 5 Medlemmer og paa 
D. a. d. L.s Repræsentantskabsmøde i April 1907 anerkendtes den 
som Kredsforening »med de Modifikationer i Vedtægterne, som 
følger af Færøernes geografiske Beliggenhed«.

Paa Grund af de lange Afstande mellem Medlemmerne og den 
besværlige Forbindelse dem imellem, kan Møder ikke afholdes saa 
regelmæssigt som i andre Kredsforeninger, og Færøernes afsides 
Beliggenhed har nødvendiggjort den Bestemmelse i D. a. d. L.s 
Love, at Færøernes Repræsentant vel har Ret, men ikke som de 
andre Kredsforeningers Repræsentanter Pligt til at deltage i D. a. 
d. L.s Læge- og Repræsentantmøder. Paa den anden Side er der 
givet Færøernes Kredsforening Tilladelse til at lade sig repræsentere 
ved Repræsentantmøderne (med Forhandlingsret, men uden Stemme
ret for paagældende) af en i det øvrige Danmark boende, tidligere 
paa Færøerne ansat Læge, der staar som ekstraordinært Medlem af 
Færøernes Lægeforening — hvad Kredsforeningens Love giver 
saadanne Læger Adgang til. Den færøiske Lgf. synes dog kun rent 
undtagelsesvis at have været repræsenteret ved D. a. d. L.s Møder.

Kredsforeningens Forhandlinger har i alt væsentlig drejet sig om 
faglige og kollegiale Spørgsmaal, navnlig Lægernes Ansættelses- 
vilkaar, Takstvedtægt og Sygekasseoverenskomst. Foreningen tæller 
nu 10 Medlemmer.

Færøernes Lægeforening har haft følgende Formænd:
1906—1911: H. Jastrau, Fysikus, Thorshavn, siden 1915 Kreds

læge i Helsingør.
1911—1915: A. Metz, Fysikus, Thorshavn, siden 1921 Amtslæge 

i Holbæk.

') Oplysninger fra Kredsforeningens nuværende Formand, Amtslæge J. Zacha- 
riasen, Thorshavn.
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1915—i9x7: Asger Hansen, Kommunelæge, Thorshavn, 1922 
Kredslæge paa Læsø, f 1924.

1917—1930: Hjalmar Heerup, Fysikus, Thorshavn, siden 1930 
Amtslæge i Odense.

1930— J. Zachariasen, Amtslæge, Thorshavn.

22. GRØNLANDS LÆGEKREDSFORENING1).

De grønlandske Læger var før 1923 uden foreningsmæssig Sam
menslutning. Ønsker om Forbedringer i Ansættelsesvilkaarene 

og de deraf nødvendiggjorte Forhandlinger med Grønlands Styrelse, 
hvortil man ønskede D. a. d. L.s Medvirkning og Støtte foranledi
gede 1923 Dannelsen af den grønlandske Lægeforening, der samme 
Aar anerkendtes som Kredsforening under D. a. d. L. med tilsva
rende Undtagelsesbestemmelser med Hensyn til Organisation og 
Repræsentation som gældende for Færøernes Lgf.

Efter Lovene bestaar Foreningen dels af danske Læger, boende 
i Grønland, dels af tidligere i Grønland ansatte Læger, og dens 
Hovedformaal er at være nyansatte Læger i Grønland behjælpelig 
med Raad og Oplysninger. Om noget egentlig Foreningsliv har der 
efter Forholdenes Natur ikke kunnet være Tale.

Foreningen har nu 21 Medlemmer, hvoraf f. T. 8 virker i Grøn
land. Af Hensyn til Foreningens Aktionsevne under fornødne For
handlinger med den grønlandske Styrelse har Bestyrelsen hidtil haft 
sit Sæde i Danmark, og Formand har siden Foreningens Stiftelse 
været Stephan Barchalia, Distriktslæge i Godthaab Distrikt, 
Grønland 1914—1922, siden da Kredslæge i Jægerspris Lægekreds 
med Bopæl i Frederikssund.

') Oplysninger fra Kredsf.'s Formand. Kredslæge Stephan Barchalia.
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23- FORENINGEN AF YNGRE LÆGER1).

Kort efter Aar 1900 opstod der hos de yngre Læger Trang til 
forskellige Reformer af de Forhold, hvorunder de virkede.

Først og fremmest var det Adgangen til Kandidatuddannelsen paa 
Hospitalerne, som føltes utilfredsstillende, idet Turnustjenesten paa 
Frederiks Hosp. og Kommunehospitalet kun kunde opnaas af et 
mindre Antal af dem, der tog Lægeeksamen, og for disse endda 
først flere Aar efter Eksamen. Hertil kom Kravet om en Forbedring 
af Hospitalsassistenternes Kaar. I den tiltagende hospitalsmæssige 
Sygebehandling (»Hospitalskonkurrencen«) og navnlig den ukontrol- 
lerede Adgang til at søge Poliklinikerne uanset Betalingsevnen saa 
man en Fare for de yngre Lægers Mulighed for at faa Praksis, 
navnlig i Kbhvn., hvor denne Mulighed i endnu højere Grad be
grænsedes ved den her bestaaende Sygekasseordning uden frit Læge
valg. Endvidere ønskede man Reformer i de Forhold, hvorunder 
videnskabeligt interesserede unge Læger virkede, navnlig i Universi
tetets Ordning m. H. t. Prisopgaver og Doktordisputatser. Endelig 
var man misfornøjet med Lgf.s Bureau, som man syntes forsømte 
sit Vejlednings- og Oplysningsarbejde.

I Begyndelsen af 1904 bestemte en Kreds af unge Læger da at 
søge dannet en Organisation af yngre Læger til at varetage disses 
Interesser i de ovenfor nævnte Spørgsmaal. Sagen diskuteredes med 
D. a. d. L.s Formand, Overlæge, senere Stabslæge S. Meyer, der 
ansaa det for upraktisk at danne en saadan Organisation som Under
afdeling under D. a. d. L., hvis Kredsforeninger jo alle var geogra
fisk bestemte, medens han ikke mente, Dannelsen af en selvstændig 
Forening til Varetagelse af de yngre Lægers særlige Interesser vilde 
vække Modstand hos D. a. d. L.

25. Marts 1904 afholdtes saa et Møde af ca. 120 yngre Læger, 
hvor man vedtog Dannelsen af en Forening af Læger af de 10 sidste 
Aargange samt af Hospitalsassistenter og Assistenter ved medicinske 
Instituter, med det Formaal i Samarbejde med D. a. d. L. at vare
tage de unge Lægers faglige og økonomiske Interesser. Den nye

’) Oplysninger fra Medlem af Kredsforeningens Bestyrelse, K. Søndergaard, 
Kbhvn.
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Forenings Love vedtoges 3. Maj 1904, og Foreningens første For
mand blev Dr. med. Vilh. Jensen.

I de følgende Aar bestod der altsaa ved Siden af hinanden 2 
Foreninger, hvis Formaal var delvis sammenfaldende. Dette For
hold havde saa meget større Betydning, som F. a. y. L. snart fik 
et ret stort Medlemstal, i Foraaret 1905: 270 — hvoraf en Del 
praktiserende Læger, i Foraaret 1906 henved 450 — hvoriblandt 
over 150 praktiserende Læger og over 200, som ikke var Medlemmer 
af D. a. d. L.

Trods de gensidige Forsikringer om loyalt Samarbejde kan det 
derfor ikke undre, at der fra D. a. d. L.s Side lød bitre Ord om den 
Splittelse af Lægestanden, som Oprettelsen af F. a. y. L. betød, og 
som — navnlig fordi F. a. y. L. ogsaa optog praktiserende Læger 
og paa sit Program optog Spørgsmaal, der havde Interesse udover 
de yngre Lægers Kreds — vilde kunne faa uheldige Følger i Læger
nes Forhold baade til Publikum og til de offentlige Institutioner.

Der gjordes da ogsaa i Aarene 1905 og 1906 — efter at D. a. d. L.s 
Formand havde rettet Henstilling til F. a. y. L. desangaaende — 
gentagne Forsøg paa at finde en Form for F. a. y. L.s Indlemmelse 
som Kredsf. under D. a. d. L. Sagen mødte Forstaaelse hos F. a. 
y. L.s ledende Mænd, af hvilke Dr. med. Chr. Heerfordt, der 
tillige var Medl. af Kbhvn.s Lgf. og af denne var indvalgt i D. a. 
d. L.s Repræsentantskab, i dettes Møde 1906 slog til Lyd for Sagens 
Gennemførelse. Vanskelighederne herfor fremkom væsentlig ved de 
Krav, F. a. y. L. mente at maatte stille om en særlig Repræsentant 
i D. a. d. L.s Bestyrelse og en fyldig Repræsentation i dens Re
præsentantskab, ligesom om en vis Selvstændighed i Varetagelsen 
af F. a. y. L.s særlige Opgaver, Krav, hvis Berettigelse af Dr. Kuhn 
motiveredes ikke blot med Foreningens Størrelse, men ogsaa med 
dens særlige Karakter, der gjorde det sandsynligt, at den i højere 
Grad end de geografisk bestemte Kredsforeninger vilde komme til 
at fremsætte Forslag for D. a. d L. om Optræden i Sager ogsaa 
af mere almen Interesse for den danske Lægestand.

Efter at Landets Kredsforeninger imidlertid paa Foraarsmøderne 
1907 havde udtalt sig for F. a. y. L.s Optagelse som Kredsf., ved
toges paa Lægemødet i Kbhvn. i August 1907 nogle af et Fælles
udvalg af Medlemmer fra de to Foreninger udarbejdede Ændringer
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i D. a. d. L.s Love, der saavidt imødekom F. a. y. L.s Ønsker, at 
denne følte sig tilfredsstillet, og paa det efterfølgende Repræsentant
møde anerkendtes derpaa F. a. y. L. som Kredsforening.

Allerede i de foregaaende Aar havde F. a. y. L. med Held arbejdet 
paa nogle af de Reformspørgsmaal, der havde foranlediget dens 
Dannelse.

Spørgsmaalet om Turnustjenesten blev taget op paa Grundlag af 
et af Prof. Faber i 1900 formuleret Forslag, videre udformet i 1904 
af Fakultetet, som dog ikke den Gang fik Sagen gennemført. For
slaget gik ud paa ved Nedsættelsen af Turnustiden fra 2 til 1 Aar 
og Fremskaffelsen af flere Uddannelsespladser at skaffe Adgang til 
Uddannelsen for alle, der ønskede det, og saa hurtigt efter Eksamen 
som muligt. F. a. y. L.s Indsats i Sagen blev gennem Forhandlinger 
med Fakultetet og Hospitalerne at søge Forslaget ført ud i Livet. 
I 1908 etableredes da den endnu bestaaende Turnusordning, som 
administreres ved Samarbejde mellem Fakultetet og F. a. y. L., der 
garanterer Hospitalerne Stillingernes Besættelse til rette Tid ved 
gennem Kontrakter med passende Bødebestemmelser at binde Kan
didaterne til de Pladser, der bliver dem tildelt.

Jævnsides med Turnusordningen arbejdede Foreningen paa Ord
ningen af Hospitalsuddannelsen i det hele taget gennem Kandidat-, 
Reservelæge- og Assistenttjeneste. Der udarbejdedes i 1906 et Løn
regulativ med Lønningstakster for de forskellige Stillinger og Tids
begrænsning for Indehavelse af de enkelte Uddannelsespladser til 
Undgaaelse af, at de en Gang ansatte for længere Tid skulde blokere 
Stillingerne for andre uddannelsessøgende. Ved at binde Medlem
merne til kun at søge Stillingerne paa de fastsatte Vilkaar lykkedes 
det F. a. y. L. — med tilsagt Støtte af D. a. d. L., af hvilken den 
imidlertid var blevet Kredsforening — gennem Forhandling med 
Landets Sygehuse i Løbet af forholdsvis kort Tid at gennemføre 
Lønregulativets Bestemmelser, der med forskellige i Tidens Løb 
overenskomstmæssig foretagne Ændringer stadig er gældende.

I Begyndelsen af sin Virksomhed savnede F. a. y. L. et Forenings
blad som Bindeled mellem Bestyrelse og Medlemmer. I Ugeskrift 
for Læger, der ejedes af Gyldendals Forlag, skulde efter Kontrakt 
med dette D. a. d. L.s Meddelelser optages. Men saa længe F. a.
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y. L. stod udenfor D. a. d. L., havde den ikke retmæssigt Krav 
paa sine Meddelelsers Optagelse i Bladet. I Begyndelsen af 1907 
gjordes derfor indledende Skridt til Dannelsen af et selvstændigt 
Medlemsblad; der rejstes Kapital til Stiftelse af et Aktieselskab 
og samledes Medarbejdere. Ved Foreningens Optagelse i D. a. d. L. 
og dennes Overtagelse af U. f. L. som Ejendom, blev Planen over
flødig, og U. f. L. har siden været Medlemsblad for F. a y. L. som 
for de øvrige Kredsforeninger.

Endnu et Programpunkt havde F. a. y. L. realiseret i sin første 
Levetid, idet den i 1905 overtog det af Kandidaterne paa Kommune
hospitalet oprettede Bureau, som derpaa i nogle Aar virkede som 
en kraftig Konkurrent til D. a. d. L.s Bureau, indtil de to Bureauer 
fra Nytaar 1908 blev slaaet sammen1).

Efter Optagelse som Kredsf. i 1907 har F. a. y. L. naturligvis 
ligesom de andre Kredsforeninger behandlet alle de Spørgsmaal, 
der har været rejst indenfor D. a. d. L., dels paa Kredsforeningens 
egne Møder, dels ved Deltagelse i Diskussionen og Vedtagelserne 
paa D. a. d. L.s Læge- og Repræsentantmøder. Men ved Siden 
heraf har den stadig beskæftiget sig med de Spørgsmaal, der var 
af særlig Betydning for de yngre Læger, for deres Uddannelse, 
deres økonomiske Forhold og Fremtidsudsigter.

Af Sager af fælles Interesse for alle Læger, paa hvilke F. a. y. L. 
særlig har søgt at gøre sin Indflydelse gældende, kan nævnes 1) Poli- 
klinikspørgsmaalet, hvor den, til Dels i Samarbejde med Kbhvn.s 
Lgf., har arbejdet paa Indskrænkning i betalingsdygtiges — her
under Sygekasseklientelets — Adgang til Behandling paa Poliklini- 
kerne, 2) Sygekasseforholdene, specielt i Kbhvn., hvor F. a. y. L. 
— i sin Tid sammen med Foreningen »Frit Lægevalg« — har 
arbejdet paa det frie Lægevalgs Gennemførelse, uden dog at føle 
sig helt tilfreds med det hidtil i saa Henseende opnaaede, 3) Specialist
forholdene, hvor F. a. y. L. ved den sidste af D. a. d. L. vedtagne 
Specialistvedtægt har faaet en fast Repræsentant i det Udvalg, der 
administrerer Specialistordningen.

Af Sager, der specielt angaar de yngre Læger, kan nævnes foruden 
Ansættelses- og Lønvilkaarene for de underordnede Læger ved 
Sygehuse og medicinske Instituter, om hvilke F. a. y. L. jævnlig

J) se herom nærmere det tidligere Afsnit i Bogen: D. a. d. L.s Sekretariat og Bureau.
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har ført Forhandlinger med de paagældende Institutioner: i) Vikar- 
og Amanuensisforholdene, hvor F. a. y. L. gennem sin Repræsentant 
i Bureauets Tilsynskomite har øvet Indflydelse paa Kontrakt
bestemmelserne, 2) Nedsættelsesforholdene, hvor F. a. y. L. med 
Støtte fra D. a. d. L. har hævdet den frie og uhindrede Nedsættelses
ret, ligesom den gennem Udvalg har undersøgt Mulighederne for 
unge Lægers Adgang til at virke som Læger udenfor Landets 
Grænser.

I den allersidste Tid har F. a. y. L. i Anledning af den af Fa
kultetet paatænkte Omordning af Undervisnings- og Eksamens
forhold gennem et Udvalg udarbejdet en Betænkning med Frem
sættelsen af Foreningens Syn paa dette Spørgsmaal og Fremhævelse 
af de Punkter, hvor man mener, Ændringer tiltrænges. Betænkningen 
er med Tiltræden i alt væsentligt af D. a. d. L.s Hovedbestyrelse 
indsendt til Fakultetet.

Ogsaa Spørgsmaalet om en Omordning af Undervisningen paa 
Tandlægeskolen har vakt F. a. y. L.s Interesse, idet man mener, 
at den tiltagende Overproduktion vil foranledige, at unge Læger i 
stigende Tal vil drive Tandlægevirksomhed, hvorfor det er af Vigtig
hed, at den Undervisning, hvortil de har Adgang paa Tandlæge
skolen, tilrettelægges paa en saadan Maade, at Lægerne kan opnaa 
den størst mulige Dygtiggørelse i Specialet. Paa F. a. y. L.s Foran
ledning har Hovedbestyrelsen rettet Henvendelse til Ministeriet om, 
at Lgf. maa blive repræsenteret i den paatænkte Kommission om 
Sagen for derigennem at faa Indflydelse paa det omhandlede For
hold, en Henstilling, der er blevet imødekommet. Til Repræsentant 
i Kommissionen har HB efter Forslag af F.a.y.L. udpeget E. Geert- 
Jørgensen, Kbhvn.

F. a. y. L. har haft følgende Formænd:
Marts—Maj 1904: Vald. Harsløf, Kand. ved Kom. Hosp. i Kbhvn., 

Form. f. den midlertidige Bestyrelse. 1907 Dr. med., fra 1905 
prakt. i Brønshøj.

Maj 1904—Marts 1905: Vilh. Jensen, Dr. med., Assist, ved Univ. 
bakteriolog. Laborator., fra 1918 Lektor ved Univ.

Marts 1905—April 1906: Joh. Kuhn, Assist, ved Set. Lucas Stif
telse, fra 1907 prakt. i Hellerup.
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April 1906—Jan. 1908: Chr. Heerfordt, Dr. med., Assist, ved 
Komm. Hosp.s Øjenklinik, fra 1900 prakt. som Øjenlæge i 
Kbhvn.

Jan. 1908—Dec. 1908: Henning Rønne, Assist, ved Øjenkliniken 
i Havnegade, 1910 Dr. med., fra 1908 prakt. som Øjenlæge 
i Kbhvn.

Dec. 1908—Aug. 1911: Aage Fønss, Assist, ved Set. Lucas Stift., 
fra 1909 prakt. som Dermatolog i Kbhvn., f 1921.

Aug. 1911—Nov. 1913: Christen Lundsgaard, Assist, ved Finsen 
Instituts fysiolog. Laborat., 1915 Dr. med., 1923 Prof, ved 
Univ. og Overlæge ved Rigshosp., f 1930.

Nov. 1913—Nov. 1915: Knud Secher, Reservelæge ved St. Johan
nes Stift., 1913 Dr. med., 1921 Overlæge ved Bispebjerg 
Hosp.

Nov. 1915—Juni 1917: Jobs. Buchholtz, Dr. med., Assist, ved 
Univ. farmakolog. Institut, 1922 Overlæge ved Vejle Amts 
Sygehus.

Juni 1917—Sept. 1919: Mogens Fenger, Assist, ved Univ. rets- 
medie. Institut, 1919 Dr. med., 1929 Overlæge ved Hjørring 
Amts og Bys Sygehus.

Sept. 1919—Febr. 1920: Poul G. K. Bentzon, Kand. ved Frd.berg 
Hosp., 1922 Dr. med., 1922 prakt. som Ortopæd i Kbhvn.

Febr. 1920—Nov. 1922: M. Brun-Pedersen, Reservelæge ved Kom. 
Hosp. IV Afd., 1923 Overlæge i Søværnet, nu Chef for 
Militærhosp.s Dermatolog. Afd.

Nov. 1922—Nov. 1924: Einar Thomsen, Dr. med., Assist, ved 
Rigshosp.s kirurg. Poliklinik, 1929 Reservelæge ved Bispe
bjerg Hosp .s Afd. A.

Nov. 1924—Nov. 1926: M. Siggaard Andersen, Reservelæge ved 
Blegdamshosp., 1926 Dr. med., nu Reservelæge ved Kom. 
Hosp. III Afd.

Nov. 1926—Nov. 1930: Holger Ehlers, Kand. ved Rigshosp., 
1929 Dr. med., 1930 Assist, ved Rigshosp.s Øjenafd.

Nov. 1930— Sv. Ahrend Larsen, Sanitetslæge, Kbhvn.



EPILOG.

Ved en Mærkepæl som den, Lægeforeningen i Aar passerer, er 
det naturligt ikke blot — som det i det foregaaende er sket — 
at se tilbage paa, hvad der er udrettet i de forløbne 75 Aar, men 

ogsaa paa Baggrund heraf og af den i Øjeblikket foreliggende Situa
tion at søge at tegne Horoskopet for Foreningens Virksomhed og 
Trivsel i de kommende Aar.

D. a. d. L. har jo, som det er udtrykt i Lovenes § 1, et dobbelt 
Formaal:

1) At samle danske Læger til Varetagelse af Lægestandens In
teresser, og

2) At være det Organ, gennem hvilket Lægestanden gør sin Ind
flydelse gældende paa almindelige Samfundsspørgsmaal.

At det rent fagforeningsmæssige med Varetagelse af Lægernes 
økonomiske Interesser i de senere Decennier har faaet en saa domi
nerende Plads i Lgf.s Virksomhed, som Tilfældet er, kan næppe 
med Føje bebrejdes Foreningen, da det har været en simpel Følge 
af Tidens Udvikling og de Ændringer, denne har medført i For
men og Vilkaarene for Udøvelsen af Lægegerningen, navnlig gen
nem Sygekassevæsenets uhyre Vækst. Naar den overvejende Del 
af Lægernes Indtægt skal fastsættes paa samme Maade som andre 
Lønarbejderes gennem Forhandling mellem Arbejderne og Ar
bejdsgiverne, er det naturligt, at Lægerne overfor de stærke Or
ganisationer, med hvilke Forhandlingerne skal føres, har maattet 
sørge for at styrke deres Organisation til dette Øjemed. Man har 
vanskeligt ved at forstaa den Modstand, der fra visse Hold — for
øvrigt ikke fra Sygekassernes Side — gør sig gældende overfor 
Lægernes Berettigelse til at træffe organisationsmæssige Bestem
melser til Værn for deres Interesser, en Ret, som dog ikke nægtes 
andre Lønarbejdere.
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At Lægeforeningen ogsaa i Fremtiden maa komme til at beskæf
tige sig med Lægernes økonomiske Forhold, kan selvfølgelig ikke 
undgaas. I hvilket Omfang, det vil blive nødvendigt, beror mindre 
paa Lgf. selv, end paa den større eller mindre Forstaaelse, der kan 
ventes hos Myndigheder og Institutioner med Hensyn til Læge
arbejdets ogsaa rent valutamæssige Værdi. Efter vor Mening er det 
dog lige saa meget i Samfundets som i Lægestandens Interesse, at 
Lægerne ikke bliver en økonomisk deklasseret Samfundsklasse, og 
at den beskæftigede Læge opnaar en Godtgørelse for sin Virksom
hed, der staar i Forhold til dennes Betydning og Ansvar og til den 
Uddannelse, der maa ligge til Grund for Virksomhedens forsvar
lige Udøvelse.

Men Lægestanden har heldigvis ogsaa Interesser, der ikke er af 
økonomisk Art, og D. a. d. L. vil sikkert i Fremtiden ligesom hidtil 
ogsaa varetage disse, ikke mindst ved Fortsættelse af den Virksom
hed, som den — gennem U. f. L., Aarbog, Fortsættelseskurser og 
Foredrag paa Møderne — udfolder for at bibringe Medlemmerne 
saadan Viden af lægevidenskabelig og anden Art, som de har Brug 
for under Udøvelsen af deres Gerning.

Forøvrigt har D. a. d. L. jo ingenlunde hidtil forsømt sin anden 
Hovedopgave: »at være det Organ, gennem hvilket Lægestanden 
gør sin Indflydelse gældende paa almindelige Samfundsspørgsmaal«, 
og den tør siges at staa saa vel rustet som nogensinde til fortsat 
at varetage denne Opgave. Ikke blot omfatter D. a. d. L. nu prak
tisk talt alle danske Læger, saa at dens Udtalelser kan betragtes 
som Udtryk for den samlede danske Lægestands Mening. Men 
Foreningen rummer indenfor sine Rækker speciel lægelig Viden 
paa saa mange Omraader, at den gennem selvstændige Udvalg eller 
gennem Delegerede til Udvalg kan yde sagkyndig lægelig Indsats 
i Behandling af alle Spørgsmaal og Sager, hvor saadan Indsats er af 
Betydning. Saa længe derfor Sagkyndighed ikke helt skal udelukkes 
fra Indflydelse paa almindelige Samfundsspørgsmaals Behandling, 
vil der stadig være en vid Mark for Lgf.s Medvirkning til mange 
saadanne Spørgsmaals Løsning.

Noget sløvende og deprimerende kan det jo nok virke paa Læge
foreningens Initiativ i Arbejdet for samfundsmæssige Spørgsmaal, 
naar Myndigheder og Institutioner tager saa lidt Hensyn til vel-
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overvejede og velbegrundede Udtalelser, som Tilfældet ikke sjæl
dent er. Det vil dog altid være en Trøst, at det udførte Arbejde, 
selv om det ikke straks bærer Frugt, ikke derfor behøver at være 
spildt, og at Betænkninger og Resolutioner, til hvilke der ikke straks 
tages Hensyn, dog stundom kan faa deres Betydning, naar det 
paagældende Spørgsmaal paany kommer til Behandling.

»Lægestandens Interesser« og »Almindelige Samfundsspørgsmaal« 
er jo imidlertid ikke inkommensurable Begreber, der intet har med 
hinanden at gøre. Tværtimod griber de paa mange Punkter stærkt 
ind i hinanden, og en Sag, i hvilken de to Begreber vel nok kan siges 
at gaa op i en højere Enhed, og som i den nærmeste Fremtid i 
høj Grad maa komme til at beskæftige D. a. d. L., er det Forslag 
til »Lov om Udøvelse af Lægegerning«, som for Tiden behandles 
i Rigsdagen, og til hvis Bestemmelser der flere Gange har været 
hentydet i tidligere Afsnit af denne Bog.

Det er jo ikke her Stedet til at fremsætte en detailleret Kritik 
over Lovforslagets Enkeltheder. En saadan er allerede fremsat i 
Lgf.s Medlemsblad, hvor den faglige Redaktør (i U. f. L. 1932, 
Nr. 24 til 27) har paapeget en Række Bestemmelser — navnlig 
blandt de Ændringer, der er indført i Forslaget under dettes Be
handling i Folketinget —, som af de fleste Læger sikkert vil blive 
anset for meget uheldige. Men hvad der her er Grund til at frem
hæve, er dels den Omstændighed, at Lovgiverne har ment at kunne 
indføre Ændringer i Forslaget, der i væsentlig Grad berører de 
Forhold, hvorunder Lægevirksomheden fremtidig skal udøves her 
i Landet, uden at give Lægernes Organisation Lejlighed til at ud
tale sig derom, dels den Tendens, flere af Bestemmelserne rummer 
i Retning af at svække vor Organisations Handlekraft.

Vanskeligt er det, rent samfundsmæssigt set, at forstaa, at man 
lovmæssigt vil modarbejde Lgf.s Bestræbelser for at holde Justits 
indenfor sine Rækker. At der i en Stand af Lægestandens talmæssige 
Størrelse findes nogle, som lader sig friste til at drive Lægevirk
somhed paa en Maade, der er i Strid med god Lægemoral og -etik, 
ja endog nogle, som forbryder sig mod Landets almindelige Love, 
er forstaaeligt, om end naturligvis beklageligt. D. a. d. L. har ikke 
ønsket at holde Haanden over Medlemmer, der forsynder sig paa 
de angivne Maader, og den har i sine Love og kollegiale Vedtægter

20
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fastsat Bestemmelser, der muliggør saadanne Medlemmers Ude
lukkelse af Foreningen — Bestemmelser, som ogsaa virker prohibi
tivt, fordi Udøvelse af visse Former af Lægegerning er betinget af 
Medlemsskab af Lægeforeningen. En Svækkelse af Lgf.s Myndig
hed paa dette Omraade vil ikke bidrage til at opretholde, endsige 
højne Lægestandens etiske Standard.

Det turde imidlertid være uden for Tvivl, at Vedtagelsen af 
Lægeloven i den foreliggende — eller maaske endda en yderligere 
forværret — Skikkelse snarere vil styrke end svække Lægernes or
ganisatoriske Sammenhold. Thi det kan næppe ventes, at den danske 
Lægestand, hvis store Flertal er sig bevidst i sin Virksomhed at 
have haft Samfundets Interesser for Øje, uden Modstand vil finde 
sig i at skulle udføre sin ansvarsfulde Gerning under Forhold, der 
af Lægerne maa føles som utaalelige for dem selv og ødelæggende 
for Forholdet mellem dem og deres Klienter.

At Lægelovens endelige Form vil blive af Betydning ikke blot 
for de enkelte Læger og deres Virksomhed, men ogsaa i høj Grad 
for D. a. d. L.’s hele fremtidige Indstilling og Arbejdsmaade, er 
utvivlsomt. Men Loven er jo ikke vedtaget endnu, og selv om den 
hidtidige Behandling af Forslaget ikke lover særlig godt for Resul
tatet, har man endnu Lov til at haabe, at Loven kan blive ved
taget i en Form, som Lægestanden med nogenlunde Tryghed kan 
indordne sig under.

Opfyldes dette Haab, kan D. a. d. L. imødese en fortsat frodig 
Virksomhed med Arbejde paa saadanne Opgaver — praktiske og 
ideelle —, under hvis Varetagelse Foreningen til Dato har vokset 
sig stor og stærk, og hvis Varetagelse ogsaa i Fremtiden vil berettige 
dens Eksistens.




